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دیدگاه
حسین کاظم زاده ؛ پژوهشگر دین و اندیشه

لایحه حجــاب و عفاف که یکی از دل مشــغولی های 
ماه های اخیر مردم و مسئولان است، نسخه جدیدش 
به روز رسانی و نقل مجالس این روزها شده است؛ این بار اما بسیار مفصل و پاسخگو 
به تعداد زیادي از مواردی که در قوانین قبلی مســکوت بودند و همچنین ناظر به 

تعیین تکلیف بیست واندی از نهادهای دیگر حاکمیتی در مقوله حجاب.
برخلاف نسخه قبلی لایحه، بازدارندگی در لایحه جدید، کاملا محسوس است؛ البته 

بازدارندگی همراه با انعطاف.
این بازدارندگی ناظر به تنوع مجازات در تناسب با جرم و مجرم است؛ یعنی اگر ترویج 
بی حجابی سازمان یافته باشــد یا توسط یک سلبریتی انجام شــود، متفاوت از یک 

بی حجابی توسط فرد عادی انگاشته شده است.
جریمه های سنگین مالی یکی دیگر از نشانه های بازدارندگی است؛ عددها به گونه ای 

است که برای  سلبریتی ها هم سنگین می آید.
مجازات ها متنوع است و محدود به جریمه مالی نیســت؛ از ممنوعیت فعالیت در 
فضای مجازی تا ممنوع الخروج شــدن یا حتی حبس و زنــدان و...  بازدارندگی را 
دوچندان کرده است. در عین حال منعطف است و دست قاضی را برای تخفیف در 
مجازات به خصوص جرائم نقدی، باز گذاشــته است؛ چراکه بسته به درآمد شخص و 

نهادهای مختلف، این عدد، متفاوت خواهد شد.
جرم را خلاصه به بی حجابی نکرده و به روشنی بدپوششی را با تعریف مشخص چه برای 

آقایان و چه براي بانوان، جرم محسوب کرده است.
از ظرفیت نهادهای دیگر در یاری رســاندن به فراجا در صورت گذراندن دوره های 
آموزشی و مهارتی استفاده شده است و کاستی احتمالی نیروی انسانی نیز جبران 
خواهد شد. بسیج و ســپاه و ســتاد امر به معروف و... در لایحه در این جهت دیده 

شده اند.
درمجموع، روح کلی لایحه، عزم جدی حاکمیت در برخورد با بی حجابی و بدپوششی را 
نشان می دهد؛ عزمی که خود را در بازدارنده بودن مجازات ها به خوبی نشان داده است.

 اندر احوالات 
لایحه عفاف و حجاب

پرونده ویژه

اصل ماجرای  جرایم  درنظر گرفته شده در لایحه جدید حجاب و عفاف را با اسکن این کیو آرکد  ببینید.

ضمیمه امروز

بانـوان ورزشکار روی سکوی افتخار
مریم کاظمی پور، معاون وزیر ورزش و جوانان:

 پاداش المپیکی بانوان با آقایان یکسان است
قهرمان قایقرانی کشور در گفت وگو با همشهری خانواده:
  زنان باید بیش از مردان تـــلاش کـنند
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بازگشت 80 هزار میلیارد تومان 
به جیب مردم

بازداشت دانش آموزان انگلیسی 
به دلیل پوشش نامناسب

بازگشت برانکو؟

خودکفایی با 
بومی سازی دارویی

46پروژه مشارکت شهری برزمین مانده که از شهرداران قبلی به ارث 
رسیده بود، در دوره فعلی مدیریت شهری به سرانجام می رسد

دختران مدرسه ای در ولز انگلیس، به دلیل پوشیدن دامن های 
کوتاه با برخورد مسئولان مدرسه روبه رو شدند

پرداخت بدهی مالیاتی برانکو، سایه او را روی 
سر همه مربیان باشگاهی و ملی انداخت

حمایت از دانش بنیان های حوزه  زیست فناوری

میزان مالیات این مربی کروات 

 زمان احتمالی بازگشت برانکو 

 جزئیات پیشرفت در بومی سازی  تکنولوژی دارویی

صفحه های 17 تا 20

صفحه12

زیست فناوری؛ نقطه قدرت ایران

محصولات زیست فناوری ایران به ۱۷کشور دنیا 
صادر می شود

داده نما
گرافیک: محمدرضا محمدی تاش

بحران سالمندسالاری در آمریكابحران سالمندسالاری در آمریكا
 بیش از 70درصد بازیگران سیاسی آمریکا را افرادی تشکیل می دهند

 که در دهه 70 یا 80 عمر خود هستند

جو بایدنجو بایدن
رئیس جمهوررئیس جمهور

8080 سال سال
دمكراتدمكرات

چارلز ای گرسلیچارلز ای گرسلی
سناتورسناتور

8989 سال سال
جمهوری خواهجمهوری خواه

برنی سندرزبرنی سندرز
سناتورسناتور

8181 سال سال
دمكراتدمكرات

بنجامین لیكاردنبنجامین لیكاردن
سناتورسناتور

7979 سال سال
دمكراتدمكرات

النور هولمز نورتونالنور هولمز نورتون
نمایندهنماینده
8686 سال سال
دمكراتدمكرات

بیل پاسکرل جونیوربیل پاسکرل جونیور
نمایندهنماینده
8686 سال سال
دمكراتدمكرات

نانسی پلوسینانسی پلوسی
سناتورسناتور

8282 سال سال
دمكراتدمكرات

دایان فاینستایندایان فاینستاین
سناتورسناتور

9090 سال سال
دمكراتدمكرات

میچ مك كانلمیچ مك كانل
سناتورسناتور

8181 سال سال
جمهوری خواهجمهوری خواه

گریس ناپولیتانوگریس ناپولیتانو
نمایندهنماینده
8686 سال سال
دمكراتدمكرات

هرولد راجرزهرولد راجرز
نمایندهنماینده
8585 سال سال

جمهوری خواهجمهوری خواه

ماكسین واترزماكسین واترز
نمایندهنماینده
8484 سال سال
دمكراتدمكرات

حداكثر سن برای فعالیت سیاستمداران آمریكایی چقدر باید باشد؟حداكثر سن برای فعالیت سیاستمداران آمریكایی چقدر باید باشد؟
))پاسخ موافقان محدودیت سنیپاسخ موافقان محدودیت سنی((  
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صفحه 7 150 تا 280میلیون تومان 
برای برهنگی

500هزارتا 20میلیون تومان 
برای هنجارشکنی در خودرو یا موتورسیکلت

یادداشت شفاهی
محمدسعید احدیان؛ دستیار سیاسی و رسانه ای رئیس مجلس شورای اسلامی 

حجاب و عفاف یک بخش چندساحتی است؛ یعنی هم 
به عنوان کار اصلی، پروژه های ایجابی)ترویج فرهنگ 
عفاف و حجاب( می خواهد و هم در کنار آن اقدامات ســلبی لازم دارد. یکی از نقاط 
قوت اصلی در لایحه جدید که از سوی کمیسیون حقوقی و قضایی تنظیم شده، این 

است که بخش های ایجابی به طور ویژه در آن دیده شده است.
پیش از این مصوبات شــورای عالی انقلاب فرهنگی که به عنوان سیاست های کلی 
مطرح بود، تکلیف قانونی نداشــت و در عمل به مرحله اجــرا درنیامده بود؛ در این 
لایحه عمده این مصوبات با درنظــر گرفتن نیازهای مالی و اعتباری و مســئولان 
اجرایی به تکالیف قانونی تبدیل شده است. همچنین مدیران دولتی و دستگاه هایی 
که به تکالیف خود عمل نکنند با برخوردهای بازدارنده مواجه خواهند شد. بنابراین 
مهم ترین تفاوت مصوبه کمیســیون نســبت به لایحه ای که به مجلس ارائه شده 
این اســت که در حوزه ایجابی و فرهنگی و اجتماعی نزدیک به 40ماده اضافه شده 
است. متأسفانه فضای عمومی همیشه به این بحث ها کم توجهی کرده و اکنون نیز 
در رسانه ها به آن کم توجهی می شود. در حوزه ســلبی هم نگاه اصلی این است که 
مجازات ها به گونه ای بازدارنده باشــد که تخلف صورت نگیرد به جای اینکه تخلف 
به گونه ای عملیاتی شــود که تعداد زیــادی دچار مجازات شــوند؛ بنابراین هدف 
جریمه کردن نیست؛ هدف انجام ندادن تخلف اســت. تلاش شده است سطح کار 
به شــیوه ای پیاده سازی شــود که بازدارندگی داشته باشــد؛ یعنی افراد و کسانی 
که به هر دلیلی در این عرصه مروج بدپوششــی یا هنجارشــکن باشند با توجه به 
هزینه ای که برای آنها در پي خواهد داشــت، وارد این عرصه نشوند. این مسئله به 
شــکلی در لایحه عفاف و حجاب دیده شــده که دیگر هیچ نیازی به گشت ارشاد، 
حکم جلب یا پلمب مغازه هم وجود نداشته باشد و دشــمن هم نتواند از این موارد 
سوءاستفاده کند. خلاصه آنکه لایحه به  گونه ای است که به جای اینکه افراد زیادی 
را کمتر مجازات کنــد، کاری مي کند که افراد کمی مجازات شــوند بدون اینکه با 
امثال گشت ارشاد، تنش اجتماعی درســت کند و در عمل هم در هدف اصلی که 
 جلوگیری از ترویج ولنگاری اســت ناموفق باشــد؛ همانطور کــه دیده ایم تا حالا

 ناموفق بوده است.
برخوردها و جریمه ها با تمرکز بر جریمه نقدی سنگین طراحی شده اما تأکید جدی 
بر مروجین بدپوششی است؛ ازجمله سلبریتی ها یا کسب وکارهایی که عامدانه این 
مسئله را ترویج می دهند. باید توجه کرد که مجلس به دنبال حمایت از کسب وکارها، 
استارت آپ ها و افراد دارای شــهرت اجتماعی اســت اما اگر معدود افرادی به این 
هنجارشکنی ورود داشته باشند، مجازات بازدارنده نقدی برای آنها درنظر گرفته شده 
است با این هدف که عملا به سمت تخلف نروند و به عبارتی دیگر هدف، حفظ افراد از 
حرکت کردن به سمت هنجارشکنی است. بر این اساس پیش بینی این است که این 
قانون، رفتار مروج ولنگاری را کاهش می دهد. مثلا اگر این قانون قبلا وجود داشت 
ما الان شاهد تعداد زیادی از سلبریتی ها یا کســب وکارهای هنجارشکن که با آنها 

برخورد صورت گرفته، نبودیم.
نکته کلیدی دیگر در این لایحه، انعطاف از سوی قاضی به ویژه در زمان هایی است که 
متخلف طرف مردم قرار می گیرد. این در حالی است که جریمه ها سنگین و بازدارنده 
هســتند و افراد زیادی تصمیم می گیرند که دچار تخلف نشوند ولي این امکان هم 
وجود دارد که قاضی متناسب با شرایط فرد)سهل انگاری و پشیمانی، شرایط مالی 
متخلف و غیرعامدانه بودن آن و دیگر موارد( جریمه را کاهش دهد یا در برخی موارد 

حتی اگر صلاح دید به حد صفر برساند.
تأکید این قانون حذف تعارض و چالش بین مردم است تا جایي 

که حتی چالشــی بین ضابطان با مردم صورت نگیرد. این نــگاه یکی دیگر از نکات 
کلیدی لایحه به شمار می رود.

 3نکته کلیدی
 درباره لایحه جدید حجاب 

24 تا 50میلیون تومان 
برای بدپوششی

6 تا 150میلیون تومان 
برای کشف حجاب سر

»خانواده « منتشر شد

زنان ما توانسته اند در ارزش های انسانی تأثیر خود را نشان دهند

جزئیات جریمه ها در نسخه جدید لایحه حجاب
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دســتگاه سیاســت خارجی جمهوری اســامی روزهای 
پرترافیکی را پشت ســر می گذارد و رفت وآمدهای مسئولان  
کشورهای مختلف جهان، در رده های مختلف و در حوزه های 

متکثر، چشم انداز نوینی از توســعه همکاری های منطقه ای 
را ترســیم کرده است؛ این درحالی اســت که دولت سیزدهم 
با بهره گیری مناســب از ابزار دیپلماســی فعــال، درحال 
گره گشایی از پرونده های مختلفی اســت که می تواند فصل 
 نوینــی از همکاری های منطقه ای و حتــی بین المللی را رقم

 بزند.
در چنین شــرایطی هم بود که دیروز )دوشنبه( ناصر کنعانی، 

سخنگوی وزارت امورخارجه ایران، در نشست خبری خود، به 
تشریح آخرین تحولات حوزه سیاست خارجی جمهوری اسامی 
پرداخت و دیپلماسی چندوجهی جمهوری اسامی در بخش های 
مختلف را تشریح کرد. در این میان آنچه بیش  از هر چیز جلب 
توجه می کند، گام های برداشــته شــده در مسیر حل وفصل 
چالش های سیاسی – اقتصادی پیش روســت که در ادامه به 

بررسی آنها می پردازیم:

دیپلماسیگرهگشا
بررسی 7 پرونده ای که دستگاه دیپلماسی برای حل و فصل چالش های آن در حال فعالیت است

نقل قول خبر

دستورکاراصلیمسئولان
ســیدابراهیمرئیســی،رئیسجمهــور: 
درعرصهداخلیمردمودرعرصهخارجی
مســئولانکشــورهایمقابــل،پیگیــر
اجــرایمصوبــاتوتوافقهــاهســتند،
بنابرایــنتســریعدراجــرایآنهــا،بهویژه
آنبخــشکــهناظــربــهاجــرایطرحهای
عامالمنفعهاست،بایددستورکاراصلی
مســئولانباشــد./پایــگاهاطلاعرســانی

ریاستجمهوری

رسیدگیبهپروندههایعقبمانده
غلامحســينمحســنیاژهای،رئیــس
دســتگاهقضا:گــروهوســتادیرامأمــور
وموظــفکردهایــمتــابرخــیپروندههای
عقبمانــدهبهخصــوصپروندههــای
گروهکهاییراکهدراوایلانقلابعلیه
اقشــاروطبقاتمختلــفمردموکشــور
دســتبهجنایاتمیزدند،بهســرانجام

برسانند/میزان

رشدپدافندهوایی،ماحصلاعتمادبه
نیرویانسانی

ســیدعبدالرحیمموســوی،فرمانــدهکل
ارتش:رشــدوتعالــیپدافنــدهوایــیدر
بومیســازیوبــهروزرســانیتجهیــزات
راداریوموشــکیماحصــلاعتمــادبــه
نیرویانسانیبااستعداد،نخبهومتعهد
اســتکهایــنتفکــرواقدامــاتمنبعث
 ازآن،بایــدبیــشازپیــشتقویتشــود.

 /پایگاهاطلاعرسانیارتش

واشنگتن از گسترش همکاری های اقتصادی 
کشورهای آفریقایی با ایران و روسیه نگران است.

 
مقاموزارتخزانهداریآمریکابلافاصله
پسازســفرموفقومهمرئیسجمهور
بــهآفریقا،بــهکنیــارفتــهتــامثلانســبت
بــهارتقــایروابــطبــاجمهــوریاســلامی
هشــداربدهد.انفعــالهژمــونهــرروز
بیشــترمیشــوداماعــدهایهنــوزبهآن

امیددارند.

@mostafa_eyvazi_
مصطفیعیوضی

 
گزارشكميسيونحقيقتيابدرغنا:
»قارهآفريقــا777تريليوندلارتوســط

غربغارتشدهاست.«
غــرببــاچنیــنغــارتهــایافســانهای
اقتصادشــوجمعكردهولــیليبرالهای
ايرانهمچناندرتوهماينهســتنكه
رشداقتصادغرببهخاطرعدمدخالت

دولتودستنامرئیبازاره!!

@Ali_Jahaangirii
Ali Jahangiri

اعتراض صهیونیست ها به سیاست های جدید 
قضایی به سی امین هفته کشیده شد!  

 
نظامیانصهیونیست:نتانیاهواسرائیل
رابهآتشمیکشدتاخودرانجاتدهد
آهکودکانیتیمومادرانجوانازدست
دادهفلسطینیپاپیچتونشدهوبهجون

همافتادین
»روزمرگشمافرارسیده«

@khodapsrast
سهیلاخداپرست

 
نگرانیمدیررادیورژیمصهیونیســتیاز
تحققوعدهنابودیاســرائیلدرکمتراز

۲۵سال،توسطرهبرایران
مناشهامیر،مدیررادیواســرائیل:دارند
بهمامیخندندومیگوینــددیدیدامام
خامنــهایوعــدهنابــودیاســرائیلرادر
کمتــراز۲۵ســالدادهبودوحــالاچقدر

زودتربهمرحلهفروپاشیرسیدید.

@MortezaPirali
Morteza Pirali

علیرضا احمدیگزارش
روزنامه نگار

تیتر  خبر

یادداشت شفاهی

؟؟؟؟ 
؟؟؟

گام های عملی برای توسعه روابط
 تهران و دمشق

فیصل مقداد، وزیر امور خارجه سوریه ظهر دیروز 
با حسین امیرعبداللهیان، وزیر امور خارجه دیدار 
کرد. همچنین در نشست مطبوعاتی مشترک 
موضوعاتی چون اســتمرار برگزاری نشست 
آستانه، همکاری 2 کشــور در حوزه ترانزیت و 

خروج آمریکا از سوریه مطرح شد./ ایرنا

؟؟؟؟ 
؟؟؟

دیدار اربعینی وزیر کشور با همتای عراقی
احمد وحیدی، وزیر کشور ایران صبح دیروز در 
گذرگاه مرزی المنذریه )خسروی( با عبدالامیر 
الشمری، وزیر کشور عراق دیدار کرد. دوطرف 
در این دیدار درخصوص تامین امنیت مرزهای 
2 کشــور و آمادگی برای عبور زائران ایرانی به 
خاک عراق در مراسم راهپیمایی اربعین حسینی 

تبادل نظر کردند. / خبرگزاری رسمی عراق

؟؟؟؟ 
؟؟؟

نیروی دریایی روســیه به سن پترزبورگ سفر شهرام ایرانی با هدف شــرکت در رژه سالانه همکاری ها بــا ایران را اعــام کردند. دریادار نیروی دریایی ارتش، آمادگی برای گســترش جنوبی در دیدار دریادار شهرام ایرانی، فرمانده فرماندهان نیروهای دریایی ونزوئا و آفریقای گسترش همکاری های دریایی با ایران
کرده است. / فارس

حضور فعالانه تر در ائتاف های منطقه ای
پس از رسمی شدن پیوستن ایران به سازمان همکاری شانگهای، اکنون عضویت جمهوری اسلامی 
ایران در »بریکس« در دستورکار دستگاه سیاست خارجی ایران قرار گرفته است. برهمین اساس 
هم بود که خبر رســید از رئیس جمهور ایران برای شرکت در نشست پیش روی بریکس دعوت 

شده است و به نظر می رسد حضور سیدابراهیم رئیسی 
در این اجلاس، پیوستن ایران به این سازمان را بیش از 
پیش تسهیل خواهد کرد. پیش از این اعضای بریکس 
حمایت خود را از پیوســتن ایران به ایــن گروه اعلام 
کرده اند. چشم انداز ترسیم شده برای بریکس از اهمیت 
راهبردی عضویت ایران در آن حکایت دارد؛ چراکه این 
گروه راهبرد خود را بر مبنای خارج کردن اقتصاد جهانی 
از سیطره دولت های غربی متمرکز کرده است. در این 
زمینه بریکس راهبردهایی را برای خود تدوین کرده که 
دلارزدایی و فاصله گرفتن از سازوکارهای غرب محور در 

اقتصاد جهانی ازجمله مهم ترین آنها به شمار می رود.

توسعه مناسبات نظامی - دفاعی فرامنطقه ای 
همکاری های فرامنطقه ای جمهوری اسلامی طی ماه های گذشته از حوزه 

صرف سیاسی -  اقتصادی خارج شده و درحال ورود به عرصه مناسبات 
نظامی اســت. برهمین اســاس هم بود که علاوه بر دســتاوردهای 
ســفر منطقه ای اخیر رئیس جمهور به 3کشــور آمریکای لاتین که 
دربرگیرنده توافق های قابل توجهی ازجمله در حوزه همکاری های 
دفاعی - نظامــی بود، اخیــرا وزرای  دفاع ایــران و بولیوی نیز به 
توافق های ویژه ای دراین زمینه دســت یافتنــد؛ توافق هایی که 
گفته می شود براساس آن، قرار است بولیوی از ایران پهپاد بخرد. 
ازسوی دیگر طی روزهای اخیر صدور قایق های تندرو و موشک انداز 
»ذوالفقار« به ونزوئلا، بازتاب گسترده ای در رسانه های بین المللی 

داشت که نشان دهنده توســعه روزافزون همکاری های فرامنطقه ای 
جمهوری اسلامی دراین عرصه اســت. درچنین شرایطی تهران تأکید 

دارد در همکاری با کشــورهای آمریکای لاتین براساس منافع ملی خود 
عمل می کند.

برجام زدایی از مناسبات دیپلماتیک ایران
باز کردن زنجیرهای برجامی بسته شده به دست وپای سیاســت خارجی ایران، یکی از محوری ترین 
راهبردهای مدنظر دولت ســیزدهم بود کــه راهبردهای درپیش گرفته شــده در ایــن زمینه طی 
 حدود 23ماه گذشــته، با موفقیت های قابل توجهی نیز همراه بوده و توانســته ضمن پیگیری رویکرد 
»خنثی ســازی تحریم هــا«، فصــل تــازه ای از 
همکاری هــای منطقــه ای و بین المللــی را برای 
جمهوری اســلامی رقم بزند. با توجــه به چنین 
رویکردی هم بود که مواضع اخیر سخنگوی وزارت 
امورخارجه نشان  داد تهران با قطع وابستگی سیاسی 
-  اقتصادی به برجام، اکنون از موضع برتر درحال 
پیگیری سیاست های ترسیمی دراین حوزه است. 
براین اســاس کنعانی تأکید کرد تهران براســاس 
خطوط قرمز خود که تعیین کننده منافع ملی است، 
 برای پیگیری و جمع بندی مباحث باقیمانده آمادگی

 دارد.

حل وفصل چالش های مرزی
رفــع اختلاف های مــرزی، ازجمله در میدان نفتــی و گازی 
آرش، ازجملــه موضوع هایی اســت کــه در روزهای اخیر 
واکنش های رسانه ای گسترده ای را به دنبال داشته است. 
این درشرایطی اســت که تهران همواره تأکید کرده از 
حل وفصل دوستانه مسائل مرزی و دریایی با همسایگان 
خود حمایت می کند. دراین میان جمهوری اســلامی 
همواره تصریح کرده که خواهان استفاده مشترک در 
بهره برداری از این میدان بوده و به این راهبرد پایبند 
است. برهمین اســاس هم بود که کنعانی، سخنگوی 
وزارت امورخارجه در نشســت خبری دیــروز خود، بر 
آمادگی ایران به منظــور گفت وگو با طرف کویتی باهدف 
رفع اختلاف های موجود دراین زمینه تأکید کرد. ازســوی 
دیگر ایران و کویت بر پیگیری موضوع، خارج از فضای رسانه ای 

و در چارچوب گفت وگوهای فنی تأکید دارند.
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پیگیری چالش های منطقه ای

گره گشایی حقوقی از پول های بلوکه شده
در روزهای اخیر لایحه ارجاع اختلاف بانک مرکزی ایــران و دولت کره جنوبی 
برای انجام تشریفات قانونی به مجلس ارسال شد و به این ترتیب پیگیری حقوقی 
دریافت طلب ایران از این کشور به صورت رسمی کلید خورد؛ این درحالی است 
که طی ماه های گذشــته رایزنی های با واسطه و بی واســطه گسترده ای دراین 
زمینه با سئول انجام شده که با به نتیجه نرســیدن آنها، اکنون پیگیری حقوقی 
در دستورکار مسئولان قرار گرفته است. تهران معتقد است اقدام حقوقی ایران، 
گامی تکمیلی به منظور تضمین بازگشت منابع مالی قانونی ایران  از کره جنوبی 
به حساب می آید و جمهوری اسلامی در کنار اقدام ها و رایزنی های دیپلماتیک، 
 مسیر حقوقی را نیز برای احقاق حقوق تضییع شده مردم ایران مورد استفاده قرار 

می دهد.

حل وفصل چالش های منطقه ای، از مقابله با تروریسم گرفته تا چاره اندیشی برای مشکلات 
زیست محیطی، یکی از محورهای مدنظر در سیاســت خارجی دولت سیزدهم است. براین 
اساس دستگاه دیپلماسی از عراق گرفته تا افغانســتان و پاکستان، پیگیری مباحث مطرح 
دراین عرصه است. درجریان سفر اخیر نماینده سازمان ملل در امور عراق به تهران، ایجاد ثبات 
و امنیت دراین کشور، مورد تأکید طرف ایرانی قرار گرفت؛ این درحالی است که فعالیت های 
تروریستی در مرزهای ایران و عراق، از مهم ترین چالش های موجود دراین عرصه به حساب 
می آید که تهران و بغداد برای حل وفصل آن، رایزنی های گســترده ای طی ماه های گذشته 
داشته اند؛ رایزنی هایی که با پاکســتان نیز در حوزه مبارزه با فعالیت های تروریستی دراین 
منطقه انجام شده است و اخیرا شاهد گفت وگوی مقام های امنیتی و دفاعی 2کشور دراین 
زمینه بوده ایم. ازسوی دیگر پیگیری حقابه هیرمند در رایزنی با مقام های افغانستانی از دیگر 

رویکردهای مدنظر بوده است.
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توسعه همکاری های اقتصادی با همسایگان
بهره گیری فعالانه تر از »دیپلماســی اقتصادی« یکی از مهم ترین رویکردهای در 
دســتورکار وزارت امورخارجه طی ماه های گذشــته از آغاز به کار دولت سیزدهم 
بوده است. برهمین اساس هم بود که گســترش همکاری ها و مناسبات اقتصادی، 
به ویژه با کشورهای همسایه، در دستورکار دیپلمات های ایران قرار گرفت. دراین 
میان یکی از کشورهای هدف، پاکستان بود. طی ماه های گذشته رایزنی های مستمر 
تهران و اســلام آباد بر گســترش همکاری های اقتصادی و مراودات در این حوزه 
متمرکز بوده است. برهمین اساس هم بود که سخنگوی وزارت امور خارجه ایران 
در نشست خبری دیروز خود، از سفر وزیر امورخارجه ایران به پاکستان، آن  هم در 
رأس یک هیأت عالی رتبه اقتصادی خبرداد. این سفر که به دعوت همتای پاکستانی 
حسین امیرعبداللهیان انجام می شــود، علاوه بر پیگیری موضوع های اقتصادی، 
 رایزنی درباره گســترش همکاری های سیاســی و امنیتی را نیز در دســتورکار 

دارد.

 سلوان مومیکا در اقدام هتاکانه دیگری
 یک نسخه از قرآن کریم را مقابل پارلمان سوئد

 در استکهلم به آتش کشید.

 
۲عراقیبیرونپارلمانسوئدنسخهایاز

قرآنراسوزاندند.
روزدوشنبهسلواننجماجازهسوزاندن
قــرآنرادریافتکــرد.اوهمراهباســلوان
مومیکا)ســمتچپ(،حقبرگزارییک
اجتماعیعمومیرابهدستآوردهاست.

@hoza2854
حسیناخترزند

با دستگیری چند تیم تروریستی، هیئات محرم 
امسال با امنیت کامل برگزار شد.

 
ازتیروکمانتابمبهایچنددهکیلویی!
تروریســتهــابــرایمحــرمامســالچه

خوابیدیدهبودند؟!
الحمدللهامنیتکاملدهــهاولمحرم
امســالبــهلطــفآقــااباعبداللهتوســط
ســربازانگمنــامامــامزمــانعــجدرحالــی
تامینشــدکــهتروریســتهــااقدامات
»خشنوگســتردهای«رادردستورکار

قراردادهبودند.

@Shirvani_moh
محمدشیروانی

 3نکته کلیدی
 درباره لایحه جدید حجاب 

براســاس ایــن قانــون هیچ شــخصي 
 اجازه نــدارد آمــران به معروفــی را که
 به صورت زبانی تذکــر مي دهند را مورد خشــونت قرار دهد 
و از ســوی دیگر آمر به معــروف هم نباید پرخــاش و توهین 
کند؛ هــر دو طــرف در چنین شــرایطی مجــازات خواهند 
شــد. قانون عفاف و حجاب بــا اســتفاده از نیروهای مردمی 
آموزش دیده از ســوی ضابطان و پلیس پیــش خواهد رفت و 
این نیروهــای آموزش دیده نه در فضای علنی رســانه ها بلکه 
در پایگاه های مربوط به پلیس، مــوارد مربوط به بی حجابی را 
ارســال می کنند. همچنین در مصوبه کمیسیون دستگیری 
نداریم جز زمانی که فرد برهنه یا نیمه برهنه در معابر عمومی 
تردد کند. در این شــرایط که هم ضروری اســت و هم مردم 
می پذیرند که دستگیری باید صورت گیرد. در بقیه موارد برای 
 جلوگیری از تنش اجتماعی و سوءاستفاده دشمن، دستگیری

 نداریم.
البته ممکن است خطاهایی هم در نوشتن لایحه وجود داشته 
باشد که قانونگذاری همیشه تا لحظه آخر جای اصلاح خواهد 
داشت. به همین دلیل هم نقدها مورد توجه قرار می گیرد. اما 
با توجه به اینکه در تدوین ایــن لایحه دولت، قوه قضاییه)این 
لایحه قضایی اســت و نظر آنها باید تامین شــود( و نهادهای 
مختلف هم حضور داشــته اند، این امیدواری وجود دارد که به 
قانون بازدارنده ای بدل شود. البته اجرای خوب قانون، ضامن 
موفقیت آن است و اگر خوب اجرا نشود قطعا کارساز نخواهد 
بود.  قانون عفاف و حجاب زمینه های لازم را دارد و بخش های 
مختلف کشور در این حوزه را از سرگردانی نجات و همچنین 
سیاســتگذاری کشــور را در حوزه عفاف و حجاب، روی ریل 

روشنی قرار خواهد داد. 

ادامه از 
صفحه اول



3 سه شنبه 10 مرداد 1402
 شماره 8845

سیدمحمد فخارشهر
روزنامهنگار

شــایدوقتیگذرتانبهخیابانلالــهزاربیفتد،
قبلازهرچیزجذبمغازههایلوسترفروشــی
اینخیابانمعروفشــویدوندانیــددرهمان
کوچهپسکوچههایلالهزار،چهوقایعتاریخیاي
نهفتهاســت.کوچههاییکهمردمانیرادرخود
جایدادهبودندکهبخشــیازتاریخســرزمین
ماراشکلدادهاند؛»بنبستپیرنیا«درلالهزار
جزوهمانبخشازتاریخفراموششــدهشــهر
اســت.املاکخاندانپیرنیاکهاجدادآناندر
تهیهپیشنویسقانونمشروطهنقشداشتند،
درکوچههایهمانحوالیسالهاستکهجای
خوشکردهودیگرتبدیلبــهیکبنایفرتوت
شــدهاند.روزگذشــتهخبرنگارانازملکهای
خاندانپیرنیاکهدربنبست»پیرنیایک«قرار
دارند،بازدیدکردند.حالاینبناهایفرسودهو
تاریخیرنگوبوینوسازیومرمتبهخودگرفته
وباورودبخــشخصوصی،بعدازرفعمســائل
حقوقیبهیکنقطهگردشــگریدراینمنطقه

قدیمیتهرانتبدیلخواهندشد.
مرمتونوســازیبافتتاریخیجزوبرنامههای
مدیریتشهریدرنقاطمختلفپایتختبودهو
آنگونهکهمدیرعاملسازماننوسازیشهرتهران
میگوید،بایددربافتتاریخیبارایزنیاوقافو

میراثفرهنگیسیاستهابهگونهایمنعطفتر
شــود،تاتهدیدهایموجوددرایــنبافترابه
فرصتتبدیلکنیم.همچنیندیروز،خبرنگاران

بازدیدیاز2پروژه»هلالاحمر«واقعدربزرگراه
نواب،تقاطعهلالاحمروپروژه»ارغوان«واقع
درخاوران،تقاطعخیابانناصریوسیدجوادی

داشــتندکهایندوپروژهازجملــهپروژههای
مدیریتشهریدرحوزهنوسازیبافتفرسودهو

تسهیلگریدربحثساختمسکناست.

شهر در مسیر نوسازی
شهرداریتهرانتسهیلگریبرایساختمسکنونوسازیبافتفرسودهرابهطورجدیدردستورکارقراردادهاست

پشت پرده فرونشست بزرگراه آزادگان

8هزارروزازاندازهگیریکیفیتهوایتهرانمیگذرد
22سال هوای تهران؛ 70 درصد خوب و استاندارد

اولمردادبودکهمیثممظفر،رئیسکمیتهبودجهونظارتمالی
شورایاسلامیشهرتهراندرصدوشصتوسومینجلسهاین
شوراازماجرایعجیبیکفرونشستپردهبرداشت:»از2ماه
پیشبارهابخشــیازبزرگــراهآزادگاندرلایــنتندرودچار
فرونشســتدرابعاد۶×۶بهعمقیکونیممترشدهاست.در
بخشرفیوژمیانیبزرگراهآزادگانودربرخیقسمتهادرطول
مسیر،لولهوتجهیزاتشهریمربوطهموردسرقتقرارگرفته
وباتوجهبهاینکهاینخطدررفیوژمیانیبزرگراهقرارگرفتهو
رویآندرختوفضایسبزتعبیهشدهودرختانموردآبیاری
قرارمیگیرند،خاکاشباعوسنگینوهمینامرموجبنشست
لولهوخاکشدهکهبهدنبالآنبهوضوحاعوجاجزمیندرطول
گستردهایباچشممشاهدهمیشــودوممکناستلولهدچار
شکستگیدرچندنقطهشدهباشد.«پسازاینخبربرخیعنوان
کردندکهفرونشستبزرگراهآزادگانارتباطیباسرقتلولههای
آبندارد؛امااصلماجرایفرونشستبخشیازبزرگراهآزادگان
چیست؟تورجفرهادی،شهردارمنطقه19دربارهسرقتلولهاز
زیرزمیندررفیوژمیانیبزرگراهآزادگانمیگوید:»اینلولهها
بخشیازآبهایسطحیمنطقه18راجمعآوریمیکنندودر
یکنقطهایبهصورتعرضیواردآزادگانمیشوندوبهصورت
طولیبهرفیوژمیانیآزادگانکهیکبافتفضایسبزنیزدارد،
انتقالپیدامیکنند؛پسازآنازنقطــهایازمنطقه19خارج
شدهوواردزمینهایکشاورزیودشتحریممنطقهمیشوند.
ازهمانزمانیکهبزرگراهآزادگاناحداثشدهاینلولههاوجود
داشتند.طیاینسالهاتعدادیازافرادیکهدرگیرآسیبهای
اجتماعیبودنددراینمحلاتراقداشتهوبهمروربخشیازاین
لولههاکهازنوع»کاروگیت«هستندبراثرآتشیکهدرمحوطه
روشنشده،ســوختهواینافرادقســمتیازلولههارابریدهو
بهعنوانضایعاتمیفروختند.پسازسرقتوازبینرفتنلولهها
دربخشیازآزادگان،بهواسطهآبیاریفضایسبززیرآنخالی
شدهودرواقعبخشــیکهلولهایدرآنوجودنداشتهنشست
کردهوکاملافرورفتهوبخشدیگــرنیزاعوجاجوانحناییپیدا
کردهکهحتمادرآیندهنشستخواهدکرد.بخشیکهنشست
کردهوسطبزرگراهآزادگانبهطولبیشاز200متردرمحدوده
منطقه19استکهبایدسریعانســبتبهمرمتآناقدامشود؛
برهمیناساس،آگهیمناقصهآنرادرروزنامههمشهریاعلام

کردیموبهزودیپیمانکارآنبرایمرمتمستقرمیشود.«

دیروز8هزارمینروزاندازهگیریکیفیتهوایتهران
بااستفادهازروشهاینوینبود.اینخدمتکهنقش
مهمیدرسلامتشــهروندانپایتختدارد،22سال
پیشنخستینبارتوسطشــهرداریتهراندرکشور

آغازشدودیروزبه8هزارمینروزخودرسید.
بهگزارشهمشهری،مردمتهراندر8هزارروزاخیر،
5578روزهوایمطلوبو2422روزهواینامطلوب
تنفسکردند.اینیعنیدر70درصدروزهای22سال
اخیرهواخوبودرحداستانداردبودهودر30درصد
روزهاهوایآلودهدرتهرانتنفسشدهاست.مدیرعامل
شرکتکنترلکیفیتهوایتهراندراینبارهگفت:
براساساینگزارشکهازاولشهریور1380تا27تیر
ســالجاریرادربرمیگیرد،مردمتهراندر8هزار
روزاخیر،5578روزهوایپاکوقابلقبولو2422
روزهوایناســالمبرایگروههایحســاس،ناسالم،
بسیارناســالموخطرناکتنفسکردندوبهعبارتی،
70درصدروزهــاهوایتهران،مطلــوبو30درصد
روزها،نامطلوببودهاست.بهگفتهسیدمحمدمهدی
میرزاییقمیهوایتهراندرایــنمدت،2181روز
ناسالمبرایگروههایحساس،223روزناسالمبرای
عمومشهروندان،15روزبسیارناسالمو3روزخطرناک

بودهاســت.ویبااشــارهبهاینکهازابتدایشهریور
1380تاپایانسال1390جمعا191ًروزهوایپاک،
2557روزقابلقبول،991روزناسالمبرایگروههای
حساس،111روزناســالم،11روزبسیارناسالمویک
روزخطرناکدرتهرانثبتشدهاست،اظهارکرد:در
دهه1390نیزمجموعا150ًروزهوایپاک،2390روز
قابلقبول،1034روزناسالمبرایگروههایحساس،
77روزناسالمو2روزبســیارناسالمدرتهرانبهثبت
رسیدهاست.میرزاییقمیبابیاناینکهازابتدایدهه
1400بهدلیلتغییراتآبوهواییوورودریزگردها
ازمبادیخارجیومنابعداخلیبهکشــور،کیفیت
هوایتهرانکاهشیافت،تصریحکرد:ازاولفروردین
1401تا27تیــر1402،هوایتهــران11روزپاک،
279روزقابلقبول،15۶روزناســالمبرایگروههای
حساس،35روزناسالم،2روزبســیارناسالمو2روز
خطرناکبودهکهالبتهازابتدایامسالتا27تیرماه،
تنهایکروزهوایناســالمدرتهرانبهثبترسیده
است.مدیرعاملشرکتکنترلکیفیتهوایتهران
ازراهاندازیوراهبری3ایســتگاهجدیدونوســازی
دستگاههایپایشدر3ایستگاهموجودپایتختخبر
دادوخاطرنشــانکرد:راهاندازی3دستگاهسنجش
آلایندهNH3نیزدردستورکاراینشرکتقرارداردکه
باتجهیزوتوسعهفرایندپایشآلایندههایهوا،نسبت
بهاندازهگیریدقیقترواطلاعرسانیجامعترکیفیت

هوایتهرانبهشهروندانعزیزاقدامخواهیمکرد.

فرناز محمدزادهگزارش
روزنامهنگار

موج سواری روی بخشنامه کذب
طیروزهایگذشــتهخبریمنتشــرشــدکهبیانمیکرد
شهرداریبهمناطق22گانهبخشنامهایفرستادهودرآناجازه
ساختبناهای7طبقهدرکوچههای8متریرادادهوبیانشده
کهمجوزساختطبقاتاز5به7افزایشپیداکردهاست.برخی
رســانههابهاینموضوعدامنزدندوگفتندکهاینبخشنامه
بدوندریافتمجوزازکمیسیونماده5برایمناطقصادرشده

است.امااصلماجراچیست؟
مهدیچمران،رئیسشورایشهرتهراننخستینفردیبود
کهنسبتبهاینادعاواکنشنشانداد:»درکوچههای8متری
ساخت7طبقهمجازنیستوتنهادرکوچههایبیشاز۶متر
عرض،مجوزیکطبقهاضافیدادهمیشــودودرکوچههای
باریکضوابطموجوداجراییمیشــود.آنچهانجاممیشود،

براساسضوابطشهرسازیاست.«
حمیدرضاصارمی،معاونشهرســازیومعماریشهرداری
تهراننیزدرخصوصجنجالرســانهایروزهایاخیربرخی
گروههاوافراددرخصوصابلاغبخشنامهساختوساز۶طبقه
رویهمکفمشاعیدرگذرهای8متریولغوبخشنامه10ساله

نکاتیرادرگفتوگوباهمشهریبیانکرد:
اولا،بخشنامهصادرهدرجهتتعیینتکلیفابهامبهوجودآمده
درمناطق22گانهشهرتهرانبینمفادبخشنامهصادرهازجانب
معاونتشهرسازیومعماریدرسال1391باضوابطاعلامی
درآخرینویرایشابلاغیمبحثسوممقرراتملیساختمان
درخصوصتعیینحداکثرارتفاعساختمان،تهیهوتدوینشد.
دراینزمینهبایدتوجهداشتکهآخرینویرایشمبحثسوم
مقرراتملیساختماندرسال1395جمعبندیوابلاغشدهو
معاونشهرسازیومعماریوقتشهرداریتهراننیزدرقالب
مکاتبهباشماره21۶508/80مورخ139۶/02/30اینمباحث
راجهتاجرابهمناطق22گانهابلاغکردهاستویکیازضوابط
اعلامشدهدراینمبحثتعیینحداکثرارتفاع25متر)ارتفاعی
بالغبر7طبقهدارایکاربرد(برایگذرهایباعرض8متراست.
ازآنجاکهاینضوابطمغایرتیبابخشنامهپیشینداشت،مناطق
جهتتعیینتکلیفموضوعازستاداستمدادکردندکهطبیعتا
باتوجهبهاولویتداشتنپایبندیبهمقرراتملیساختمان
نسبتبهبخشنامههایداخلیشهرداریتهراندرمواردیکه
قطعیتوصراحتوجوددارد،دربخشنامهجدیدمطابقبامرّ
قانون،برپیادهسازیضوابطومقرراتملیساختمان)مبحث
سوم(تأکیدشدهاســت.نکتهدوماینکهاینبخشنامهابلاغی
جنبهمحدودکنندهداشتهوحداکثرتعدادطبقاترامشخص
کردهوابداًبهمعنایتعلقگرفتن۶طبقهبرایکلیهپلاکهای
واقعدرگذرهای8مترینیســتواینموضــوعصراحتادر
بخشــنامهمورخ1402/4/1ادارهکلشهرسازیوطرحهای
شهریمعاونتموردتأکیدقرارگرفتهاست.درواقعهرملکی
کهازگذر8متریدسترسیداشتهباشد،براساسضوابطپهنه
ومساحتعرصه،تعدادطبقاتمشــخصیخواهدگرفتکه
سقفآنتحتهیچشرایطیاز۶طبقهنبایدتجاوزکند.فرضاً
اگرملکیبامساحتبیشاز400مترمربعکهحاصلتجمیع
چندقطعهبودهودرپهنهرایجشهرتهران)R122(دربافت
فرسودهجنوبمحورانقلابدرمجاورتگذر8متریقراردارد
وطبقضوابطساختوســازدربافتفرسودهموضوعبند15
طرحتفصیلیپایتختباید7طبقهرویپیلوتساختوســاز
داشتهباشــد،تعدادطبقاتشدر۶طبقهمحدودخواهدشد.
نهایتاآنکهتعدادطبقاتبهصورت۶طبقهرویهمکفمشاعی
لحاظشدهواینموضوعصراحتادربخشنامهمورداشارهقرار
گرفتهاستکهدررســانههابهگونهایوانمودشدهکهگویابا
ساخت7طبقهدارایکاربردموافقتشدهدرحالیکهبخشنامه
پیشینکهتعدادطبقاتراحداکثر5طبقهرویهمکفمشاعی
درنظرگرفتهبود،بهصورتمغرضانهدرفضایرسانهایبازنشر

شدهاست.

روابط عمومــی شــرکت مترواعــام کرد که  
امسال 22ورودی جدید برای ایستگاه های 
در حــال بهره بــرداری خطــوط ۳، ۴، ۶ و 
۷ بــه ارزش بیــش از 1۶00میلیــارد تومــان 
مدنظــر قــرار گرفتــه اســت. ســهروردی، 
شهیدزین الدین، عامه جعفری، شادمان، 
امیرکبیر، شــهید ســتاری، هال احمــر و... 

ازجمله این ایستگاه ها هستند .

22
ورودی

حمیــد صاحــب، مدیــرکل اداره ســامت 
شــهرداری تهران از برگزاری اجتماع بزرگ 
۳هزارنفری عزاداران دارای معلولیت خبر 
داد و گفت: »دســته بزرگ عــزاداری افراد 
دارای معلولیت با حضور در حرم حضرت 
عبدالعظیم حسنی)ع( ارادت و دلباختگی 
خــود را بــه خانــدان عصمــت و طهــارت و 

شهدای کربا ابراز می کنند.«

3000
نفر

 شهرداری منطقه 19اعام کرد که به منظور 
تســهیل دسترســی شــهروندان بــه بــازار 
هفتگی مکان روزبازارها )شنبه و دوشنبه( 
به جای جدید منتقل شــده است؛ بنابراین 
شنبه بازار از بلوار شــکوفه میدان ثارالله به 
نعمت آباد، خیابان سهیل و دوشنبه بازار از 
خیابان بخشــنده به بزرگراه شــهیدکاظمی 
بین مرکــز معاینه فنــی و بوســتان ترافیک، 
 منتقــل می شــود. یکشــنبه بازار خیابــان 
شــهید ورامینــی بعــد از میــدان بهلــول 
محمــودی، سه شــنبه بازار انتهــای خیابــان 
میثــاق جنوبــی جنــب بوســتان شــقایق و 
چهارشنبه بازار شهرک بستان خیابان مرادی 

خیابان پارس، همچنان دایر هستند.

2
روز بازار

 کوچه های کم عرض
 آسفالت می شوند

رئیسکمیتهعمرانشورایشهرتهرانگفتکهبرنامه
مدیریتشهریبرایناســتکهعلاوهبربزرگراههاو
خیابانهایاصلــی،خیابانهایفرعــیوکوچههای
بنبست1.5و2.5مترینیزآسفالتشوند.سیدمحمد
آقامیریبابیاناینکهحدود10درصدازکلمعابرسطح
شهرتهرانامسالآســفالتخواهندشد،تأکیدکرد:
»برنامهریزیماایناستکه22بزرگراهوخیاباناصلی
کاملًابهسازیوروکشآسفالتشوند.باتوجهبهخلأو
عقبماندگیایکهدرسالهایقبلدرآسفالتریزی
شــاهدبودیمتلاشمیکنیمدرایــندوره،وضعیت
گذشتهجبرانشودوبهسطحاســتانداردیدرمعابر
پایتختبرسیم.«بهگفتهاو،کلمسیربزرگراهآزادگان
بهطول35کیلومتردرحالآسفالتاست.آقامیریدر
ادامهتأکیدکرد:»شــهروندانتقاضادارندکهسریعتر
آسفالتبهمحلاتآنهابرســدومانیزاعلامکردیمکه
شهروندان،محلاتیراکهوضعیتنامناسبتریدارند
بهسامانه137معرفیکنندتادراولویتقراربگیرند؛
چراکهچالههایموجوددرمعابروآســفالتنامناسب
خســارتهایجدیبهخودروهامیزننــدودربرخی
ازمواردهممنجربهتصادفمیشــوند؛بنابراینقطعاً
آســفالتوروکشمناســبمعابرمیزانآلایندگیو
خساراتبهاموالشهروندانراکاهشمیدهد.«آنطور
کهرئیسکمیتهعمرانشورایشهرتهرانعنوانکرده
170اکیپدرسطحشهربرایتولیدوتوزیع390هزار
تنآسفالتدرمعابربزرگراهیمشغولفعالیتهستند.
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ایجاد گذر امید و زندگی روی کانال 
عباس آباد

جعفــر شــربیانی، عضــو هیأت رئیســه 
شورای شــهر تهران:کانال عباس آباد که 
چندین مرتبه شاهد غرق شدن کودکان 
و نوجوانان در آن بودیم، با پیگیری های 
مدیریت شهری سرپوشــیده شد و قرار 
اســت باتوجه  به فضای امن ایجادشده 
بــا سرپوشــیده شــدن ایــن کانــال و در 
راســتای القای حس خــوب به ســاکنان 
اطــراف آن کــه همواره شــاهد ســقوط و 
مرگ ومیــر بودنــد، تبدیــل به گــذر امید 
و زندگــی شــود. توافقــات بــا شــهرداری 
منطقه 20هم انجام شده و امیدواریم با 
حضور شهردار جدید و قول های مساعد 
داده شــده امسال شــاهد تحول در این 

محور باشیم.

فضای بی دفاع شهری راه آهن، امن شد
ســیدمحمد موسوی، شــهردار منطقه 11: 
بازپیرایــی پایانــه معیــن باهــدف حــذف 
فضــای بی دفــاع شــهری و امن کــردن آن 
برای عبور و مرور شــهروندان انجام شــد. 
در فــاز اول، ســاماندهی خطــوط اتوبوس 
فیــدر از مبــدأ میــدان راه آهــن بــه مقصد 
بیمارســتان امام خمینــی )ره( و شــهرک 
والفجر با احداث 2ســکو و ســرپناه جهت 
سوارشــدن شــهروندان در ضلــع جنوبــی 
پایانــه واقــع در خیابــان خواجه دهــی و 
شــهرداری اجــرا و بــه زودی بهره بــرداری 

می شود.

کیفیت هوای 8000 روز اخیر تهران
ناسالم برای قابل قبولپاکسال

 بسیار ناسالم/ناسالمگروه های حساس
خطرناک

1380
411475152)از اول شهریور(

13818187145241
138211191140212
1383202587711-
138423253863-
13853625475--
13862232815--
1387132935721
1388322913642
13891424977241
1390813920873
13913216134121
1392320214812-
1393162331124-
13942123310551
139517260809-
1396142431008-
13972827859--
139829250815-
13991722610716-
140022491086-
14013192132344
1402

-894292)تا 9مرداد(

3525226218122318جمع

محمدسرابی؛ روزنامهنگار

کاربری
مسکونی- تجاری

متراژ زمین
3253مترمربع

تعداد بلوک 
3

متراژ خالص مسکونی
7151

تعداد واحد مسکونی
90

متراژ تجاری
911مترمربع

تعداد واحد تجاری
19

تعداد پارکینگ 
152

پیشرفت فیزیکی
50درصد

قدرالسهم شهرداری 
30درصد

قدرالسهم شریک
70درصد

آخرین وضعیت پروژه
ادامه عملیات اسکلت طبقه 

پنجم/  شروع سفت کاری

کاربری
مسکونی- تجاری

متراژ زمین
13303مترمربع

تعداد بلوک 
7

متراژ خالص مسکونی
16649مترمربع

تعداد واحد مسکونی
226

متراژ تجاری
1843مترمربع

تعداد واحد تجاری
12

تعداد پارکینگ 
307

پیشرفت پروژه
44درصد

قدرالسهم شهرداری
39درصد

قدرالسهم شریک
61درصد

وضعیت پروژه
ادامه عملیات اجرای اسکلت /

سفت کاری/ نازک کاری/ تاسیسات

   نوسازی 50درصد
 از بافت فرسوده

ســیدمهدیهدایت،مدیرعاملسازمان
نوسازیشهرتهراندرنشستخبریروز
گذشتهخودبااشــارهبهاولویتهایاین
سازمان،اظهارکرد:براساسآمار50درصد
ازبافتهایفرســودهنوســازیشــدهو
50درصدازآنهمچنانباقیماندهاست؛
مامکلفهستیمکهدرسالجاری3درصد
ازبافتفرسودهدرسطحشــهرتهرانرا
نوســازیکنیم؛سالگذشــته1/9بافت
فرسودهنوسازیشدوامسالبنابرمصوبه
شوراسازماننوسازیشهرتهرانمکلفبه
نوسازی3درصددراینحوزهشدهاست.در
سالجاریپروانههایصادرشدهدربافت
فرسودهتا4برابرنســبتبهسالگذشته

افزایشداشتهاست.

  پیشرفت 30درصدی
 باغ راه حضرت زهرا)س(

هدایتبااشارهبهطولباغراهحضرتزهرا)س(
بهمیــزان9.5کیلومترمربع،گفــت:اینباغراه
در2منطقه18و17قــرارداردودرحالحاضر
پیشرفت30درصدیرادراینپروژهشاهدهستیم
وپیمانکاراندراینحوزهبهصورت3شیفتفعال
هستند.مسیرپیادهرویودوچرخهسواری،انواع
واقســامخدماتآموزشــیوخدماتیوتامین
پارکینگخودروازمواردیاستکهدراینباغراه
درنظرگرفتهشــدهاســت.مدیرعاملسازمان
نوسازیشهرتهراندرپاســخبهاینپرسشکه
آیاباغراهحضرتزهرادردورهگذشــتهمدیریت
شــهریبهبهرهبرداریرســیدهاســتیاخیر،
گفت:مســیراینباغراه9.5کیلومتراستودر
محدودههایمناطق17و18قرارداردودراین

دورهاینباغراهباتغییراتیروبهروبودهاست.

  ایجــاد مســیر گردشــگری
 از کن تا شن چاله های منطقه18
هدایتبااشارهبهمســیربزرگمحدوده
گردشــگریشــهرتهــرانازکــنتــا
شــنچالههایمنطقه18بیانکرد:مسیر
خوبیبــرایگردشــگریایجادشــدهو
همانطورکهگفتهشــدهایــنمحدودهاز
کنآغازميشــودودرادامهبهبوســتان
جوانمردان-فرودگاهمهرآبادوســپسبه
محدودهشــنچالههایمنطقه18متصل
خواهدشــد.هدایتازطرحویژهسازمان
نوسازیجهتتبدیلشدنشنچالههای
منطقه18بهمحدودهگردشگریخبرداد
وافزود:مقدماتاینطرحآمادهشدهاست
ودرمرحلــهاولمســابقاتمعماریقرار
داریمکهبادستورشــهردارتهرانمسابقه
بینالمللیبرایاینطرحبرگزارخواهدشد.

  آغاز ساخت
 فاز دوم 

کارخانه سیمان
مدیرعاملسازماننوسازی
شهرتهرانازآغازفازدوم
آمادهســازیکارخانــه
سیمانبامحوریتفعالیت
شــرکتهایدانشبنیان
خبردادوگفت:فازنخست
اینپروژهدرسالگذشته
اجراشــدوفازدوموفاز
تکمیلیآنتاپایانســال
عملیاتیواجرامیشود؛
چراکــهتأکیدمــابراین
استکهشــهرتهرانبه
شهریدانشبنیانتبدیل

شود.

پروژه هلال احمرپروژه ارغوان
پروژه هلال احمر در منطقه 11 جزو پروژه های مسکن سازی شــهرداری تهران است که به صورت 

مشارکتی در دست اقدام بوده و یک مجموعه مسکونی - تجاری است. 
پروژه ارغوان در منطقه 15   جزو پروژه های مسکن سازی شهرداری بوده که با جذب شریک اقدام به 
ساخت مجموعه مسکونی و تجاری در این منطقه کرده است. سیاست مدیریت شهری  دراین باره 

تسهیل در روند ساخت مسکن در تهران است.
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واردات مسافری آیفون از صرفه افتاد
با ابلاغ بخشــنامه جدید گمرک، مسافران ورودی به کشور 
که تاکنون برای گوشی های تلفن همراه خود حقوق ورودی 
نمی پرداختند مشــمول پرداخت تعرفه 30درصدی برای 
موبایل  خود شده اند. این در حالی است که تا امروز گوشی  های 
ورودی با رویه مســافری با توجه به مصرفی بودن آن برای 
شخص، برخلاف گوشی های وارد شــده با رویه تجاری، از 
پرداخت تعرفه معاف بودند، اما این بخشــنامه که قطعا به 
مذاق مســافران خوش نخواهد آمد، چرا صادر شــد و اصل 

ماجرای آن چیست؟

آمار و ارقــام واردات انواع گوشــی های تلفــن همراه طی 
ماه های مختلف سال 1401نشــان می دهد از اردیبهشت 
پارسال، همزمان با بسته شدن سامانه ثبت سفارش واردات 
گوشی های برند اپل، واردات مسافری گوشی های آیفون 13به 
کشور به طور چشمگیری  ماه به  ماه افزایش یافت و حتی بعد 
از آغاز واردات تجاری نیز همچنان ادامه یافت. شــهریور ماه 
با رونمایی آیفون 14، ورود این گوشــی به کشور نیز با رویه 
مسافری آغاز شد و براســاس آمارهای تخمینی اعلام شد 
چیزی بین 120تا 200هزار گوشی آیفون 14هم اکنون در 
کشور فعال است. فعالیت این تعداد گوشی ممنوعه در کشور 
در شرایطی است که مجوز ثبت سفارش واردات تجاری این 
گوشی به کشور تا امروز و با گذشت 11 ماه از جهانی شدن آن، 
همچنان از سوی دولت صادر نشده و از مهرماه سال گذشته 
واردات مسافری این گوشی نیز ممنوع شده، اما این گوشی ها 
همچنان به شکل قاچاق در حال ورود به کشورند و دارندگان 
آنها نیز بدون هیچ مشکلی با استفاده از فناوری های جدید به 

راحتی به قول معروف »آنتن می گیرند«.
ماجرا این است که تصمیم مبهم دولت در زمینه »ممنوعیت 
واردات تجاری آیفون 14 و مدل هــای بعد از آن« که مدت 
آن نیز »تا اطلاع ثانوی« عنوان شده، قیمت این گوشی ها و 
حتی مدل های قبل از  آن را در بازار کشور بیش از 100درصد 
افزایش داده و این موضوع در کنار تقاضای بازار، سوءاستفاده 
از رویه مسافری واردات را به  شــدت بالا برده است. انجمن 
واردکنندگان موبایــل چندی پیش در نامــه ای به معاون 
اول رئیس جمهور خواســتار بازنگری در ممنوعیت واردات 
آیفون14شــد و هشــدار داد: با توجه به رشــد تکنولوژی، 
روش های گوناگونی برای دورزدن سیستم رجیستری وجود 
دارد که عملًا آنتن را به آیفون هــای 14 بازمی گرداند، اگر 
استفاده از این روش های جدید و به صرفه به همه گوشی های 
پرمصرف و ارزان قیمت برسد، عملا طرح رجیستری کارایی 
خود را از دست خواهد داد و قاچاق مسافری، بازار را خواهد 
گرفت. مجلس شــورای اســلامی در آخرین روزهای سال 
گذشته طرحی را از تصویب گذراند که بر مبنای آن حقوق 
ورودی رویه تجاری واردات گوشــی های تلفن همراه بالای 
600دلار حداقل 15درصد و واردات گوشی در سایر رویه ها 
ازجمله پستی یا مسافری دوبرابر تعرفه تجاری تعیین شد. 
با ابلاغ این مصوبه مجلس در قالب بخشنامه جدید گمرک، 
گرچه هزینه ای نســبتا زیــاد  به مســافران واقعی تحمیل 
می شود، اما در کنار آن، سوءاستفاده از رویه مسافری برای 
ورود غیرقانونی گوشی  به کشــور نیز صرفه اقتصادی خود 
را از دســت می دهد. با این حال به نظر می رســد آزادسازی 
واردات تجاری بهترین تصمیم برای آشفته بازار موبایل های 
بالای 600دلار  باشد، چراکه این ممنوعیت علاوه بر اینکه 
با افزایش قیمــت موجودی بازار و ورود حجــم زیاد آیفون 
13 که عموماً کارکرده، رفرش یا غیراصلی هســتند، حقوق 
مصرف کننده را تضییع کرده، دولت را نیز از کســب حقوق 

ورودی و ارزش افزوده این کالاها محروم کرده است.

تورم؛ دغدغه یک اقتصاد
محمدرضا فرزین، رئیس کل بانک مرکزی 
مهم ترین مسئله امروز اقتصاد ایران را تورم 
می داند و می گوید: کنترل تــورم در ایران 
فقط به بانک مرکزی محدود نمی شود و تورم 
ناشی از ســلطه مالی یا ناترازی ها یا کسری بودجه هم هست، اما 
بانک مرکزی باید به سیاستگذاران پاسخگو باشد و سیاست های 
صحیح را در این باره اتخاذ کند. او تأکید کرد: دیدگاه بانک مرکزی 
این است که بتوانیم ضمن ایجاد ثبات پولی، در بلندمدت زمینه 
رشــد اقتصاد را هم فراهم کنیم. البته این رشد باید در مسیری 
فراهم شود که نوسان ها و التهاب های اقتصادی به پایین ترین سطح 
کاهش یابد و اعتماد به عاملان اقتصادی در آینده شــکل گیرد؛ 
بنابراین اهداف و سیاســت های بانک مرکزی مهار تورم و مسئله 
رشد اقتصاد است. گفته های جدید سکاندار بانک مرکزی نشان 
می دهد تورم به یک پدیده پیچیده در اقتصاد ایران تبدیل شده و تا 
رسیدن به نقطه مطلوب تورم تک رقمی، ضرورت دارد تا مسیرهای 
تورم سازی بسته شود. در چنین وضعیتی رفع ناترازی های مزمن 
در اقتصاد ازجمله ناترازی مالی دولت و صندوق های بازنشستگی 
یک اولویت باید قلمداد شــود و با توجه به فشار تحریم ها، روشن 
است که اتخاذ راهبرد ضدتورمی نیازمند یک همگرایی ملی است.

چهره روز

راز افت تجارت خارجی
   خبر: مهدی ضیغمی، سرپرســت ســازمان توسعه تجارت 
می گوید: تجارت ایران در بهار امسال   2میلیارد دلار نسبت به 
مدت مشابه سال قبل کاهش داشته که عموما مربوط به بخش 
پتروشیمی بوده، اما در حوزه صنعت، معدن و کشاورزی ثبات یا 
افزایش را تجربه کردیم. او  تصریح کرد: وظیفه گسترش روابط 
تجاری و اقتصادی را برعهده داریم و سازمان توسعه تجارت نیز 
ترویج، توسعه و تمرکز را در دستور کار قرار داده تا با استفاده از 

ابزارهای لازم به اهداف توسعه مبادلاتی دست یابد.
   نقد: افت تجارت خارجی ایران را جدی بگیریم؛ چراکه اگر 
سیاســت های کنترل بازار و قیمت گذاری دســتوری کالاها و 
خدمات ارز آور باعث افت صادرات شود، در آینده با ناترازی ارزی 
مواجه می شویم که می تواند بسترساز رشد قیمت ارز باشد. از این 
جهت افزون بر تجهیز زیرساخت های تجاری، مهم است که نقشه 
تجاری و ارزی کشور به چه شیوه ای اجرا می شود که نتیجه آن 
ارز آوری کشور به ویژه از مسیر صادرات غیرنفتی باشد. استفاده 
از توان بخش خصوصی و گره گشایی از مسیر صادرات یک اولویت 
در شرایط خاص کنونی است و نباید به راحتی بازارهای صادراتی 
خود را از دست بدهیم. یادمان باشد که از دست دادن یک بازار، 
یعنی پاس گل به رقبــای تجاری ایــران دادن. لطفا با خطای 

تصمیم گیری، پاس گل به رقیب ندهید.

نقد  خبر

قیمت- تومانمشخصاتبرند

200.000پرتقال- 1.8لیتریسان استار

53.000پرتقال- 650میلی لیترینوشین

100.000آناناس- 780میلی لیتریسان استار 

180.000آلبالو- 1.8لیتریشادلی

91.000لیمو- 780میلی لیتریشادلی

215.000پرتقال- 1.8لیتریسن ایچ

180.000آناناس-  1.8لیتریشادلی

91.000آلبالو - 780گرمیشادلی

215.000لیمو - 2لیتریسن ایچ

145.000سیروپ وانیل - 840گرمیسن ایچ

145.000سیروپ انبه - 780گرمیسن ایچ

145.000  سکنجبین-  840گرمیسن ایچ

 قیمت بعضی  از انواع شربت در سوپرمارکت های تهران

افزایش دوباره قیمت شربت
قیمت انواع شربت در یک ماه گذشــته باز هم افزایش یافت. به گزارش همشهری نگاهی به 
قیمت جدید انواع شربت ها نشان می دهد بعضی از محصولات بین 20 تا 50درصد نسبت به 
خردادماه گران تر شده اند. این تغییرات، مجموع رشد قیمت شربت ها در مقایسه با  ماه مشابه 
سال قبل را به حدود 100درصد می رساند. قیمت یک بطری حدود 800میلی لیتری شربت هاي پرتقاضا مثل 
آلبالو و پرتقال مرداد سال گذشته به طور میانگین 50هزارتومان بود که اکنون به 90 تا 100هزار تومان رسیده 

است. ظروف 1.8 تا 2لیتری نیز به طور میانگین 200هزار تومان قیمت دارند.   

بازار

بی تابی برقی در 3روز آینده
در شــرایطی که ظرف 2 ماه گذشته متوســط دمای کشور 
نسبت به سال گذشــته به مراتب بیشــتر بوده حالا خبرها 
حکایت از آن دارد که ظرف 3روز آینده هوا بســیار گرم تر 
از قبل می شود تا جایی که ممکن است نیروگاه ها و خطوط 
انتقال برق هم گرمازده شوند و نتوانند خانه ها را خنک کنند. 
آرش کردی، مدیرعامل توانیر با تأیید این موضوع می گوید: 
در روزهای پایانی هفته ممکن اســت اوج مصرف برق حتی 
به ۷3هزار مگاوات نیز برسد. پیش تر در تیرماه امسال تعداد 
روز هایی که مصرف برق کشــور از ۷1هزار مــگاوات فراتر 
رفت، رکوردشــکن بود و همین مسئله شــرایط سختی را 
پیش  روی صنعت برق کشــور قرار داد. البته اوضاع همه جا 
سیاه و تاریک نیست، چنان که به طور کلی در خرداد و تیر با 
وجود افزایش شدید دمای هوا نسبت به سال گذشته شاهد 
صرفه جویی 3درصدی مشــترکان بخش خانگی بوده ایم.  
آمارهای تکمیلی هم نشــان می دهد که برخی از استان ها 
در صرفه جویــی برق پیشــتاز بوده اند ازجمله کرمانشــاه، 
آذربایجان شرقی و آذربایجان غربی، زنجان، قزوین، گیلان، 
قم، کردستان و البته شهرهای اهواز و تهران نیز در رده های 
بالای دریافت پاداش مصرف بــرق قرار گرفته اند. همچنین 
ارزیابی های اجمالی نشــان می دهد در روز های اوج مصرف 
10هزار مگاوات در بخش های مختلف صرفه جویی صورت 
گرفته که نتیجه آن حفظ پایداری شــبکه برق و جلوگیری 
از خاموشی های گسترده بوده است. به گزارش همشهری، 
مصرف وسایل سرمایشی و کولرها در کشور 32هزار مگاوات 
اســت که 40درصد از تولید برق نیروگاه های کشــور را به 
 خودشان اختصاص می دهند که این میزان مصرف در بارهای 
سرمایشی بسیار چشمگیر است؛ در نتیجه استفاده صحیح 
از کولرها می تواند تأثیر بسزایی در کاهش میزان مصرف برق 

و عبور از این روزهای گرم با تامین برق پایدار داشته باشد.

نکته

 رأی دولت
به اقتصاد شفاف 

 3 وزارتخانه تخصصی
چگونه با توزیع کالاها در شبکه 

غیرشفاف مخالفت  کردند؟

از ابتدای هفته جاری خبرهایی در مورد توقف فعالیت بورس کالا و 
بازگشت به نظام حواله ای گذشته مطرح شد؛ با این حال روز یکشنبه 
سازمان بورس با صدور اطلاعیه ای خبر توقف فعالیت بورس کالا را 
 تکذیب کرد. بررسی ها اما نشان می دهد از 2 هفته پیش نحوه تداوم 
فعالیت بورس کالا در هیأت دولت مطرح بوده که در نهایت هیچ رأیی 
برای توقف فعالیت بورس کالا با درایت رئیس جمهور و بازگشــت 
به نظام حواله ای صادر نشده اســت.  2هفته پیش رئیس جمهور به 
وزارتخانه های صنعت، نفت و اقتصاد ماموریت داد درخصوص عرضه 
کالاها در بورس کالا اعلام نظر کنند. طی برگزاری چندین جلســه 
کارشناسی مشترک در ســطح معاونان وزرا در نهایت مشخص شد 
که فواید اقتصادی فعالیت بورس کالا برای اقتصاد بیشتر از مضرات 
آن است. 3وزارتخانه در نتیجه برگزاری جلسات کارشناسی به این 
جمع بندی رسیدند که با توجه به ابهامات قابل توجه در نظام های توزیع 
غیرشفاف، توقف فعالیت بورس کالا صحیح نیست، زیرا به شکل گیری 
امضای طلایی و توزیع ناعادلانه کالاهای پایه و واسطه تولید منجر 
می شود.  به گزارش همشهری، از همان زمان که بورس کالا در دهه 
80فعالیت خود را آغاز کرد مخالفت های آشکاری با فعالیت این بورس 
وجود داشت؛ به طوری که می توان گفت شدت این حملات در تاریخ 
اقتصاد ایران بی سابقه است. علت آن به این موضوع بازمی گردد که 
فعالیت این بازار جدید سازوکارهای جدیدی دارد و چون بازیگران 
سنتی در بازار های مختلف سال ها مطابق با مکانیسم بازار حواله ای 
فعالیت می کردند، منافع و حتی برخی رانت های خود را از دســت 
می دهند، همین موضوع موجب شده ظرف ما ه های اخیر فشار ها به 
دولت برای توقف فعالیت بورس کالا و بازگشت به نظام حواله ای افزایش 
یابد، اما در نهایت با اعلام نظر کارشناسی وزارتخانه های تخصصی و   

با درایت رئیس جمهور این موضوع مورد تأیید دولت قرار نگرفت.
در واقع با افزایش فشــار ها به دولت برای توقف فعالیت بورس کالا 
2هفته پیش رئیس جمهور به وزارتخانه های صنعت، نفت و اقتصاد 

ماموریت داد درخصوص عرضه کالاها در بورس کالا اعلام نظر کنند. 
طی برگزاری چندین جلسه کارشناسی مشترک در سطح معاونان وزرا 
در نهایت  آنها به صراحت تأکید کردند که در مجموع فواید اقتصادی 
فعالیت بــورس کالا  با وجود همه نقایص موجود در مکانیســم ها و 

فرایندهای آن، برای اقتصاد بیشتر از مضرات آن است.

بهزاد رنجبرگزارش
 2روی سکه بازگشت به نظام حواله ای در اقتصاد

معاملات بورس شفاف است زیرا همه مبادلات روی یک پلتفرم الکترونیک انجام می شود. این پلتفرم برای تمام فعالان بازار در 
دسترس است و تفاوت های آشکاری از نظر شفافیت با معاملات سنتی دارد. سامانه های معاملات در بورس کالا زمینه را برای 
کشف قیمت منصفانه و مشارکت در مقیاس بزرگ فراهم می کنند زیرا خریداران و فروشندگان با هم دیگر دیدار نمی کنند و 
این موضوع امکان تبانی برسر قیمت و کالا و همچنین ایجاد انحصار در بازار و به طور ویژه امکان دستکاری در قیمت را از بین 
می برد؛ درحالی که در گذشته و در بازاری که مکانیسم های معاملات شفاف نبود و از آن با نام بازار های حواله ای یاد می شود 

امکان هر نوع تبانی و انحصار در بازار از سوی ذینفعان وجود داشت.

کاهش 
شفافیت و 
افزایش رانت

معاملات در بورس کالا تابع عرضه و تقاضاهای واقعی است و این موضوع به کشف قیمت عادلانه یک محصول منجر می شود. کشف قیمت براساس 
سامانه های معاملاتی زمانی اتفاق می افتد که عرضه کننده، قیمت پیشنهادی خود را اعلام می کند و اگر پیشنهاد خریدار با فروشنده تطبیق داشته 
باشد معامله انجام می شود. در طول کل فرایند معامله، خریدار و تامین کننده کالا برای یکدیگر ناشناس خواهند ماند. این موضوع معاملات را 
تسهیل می کند و امکان هرگونه تبانی و دستکاری در قیمت و انحصار در بازار را از بین می برد و منجر به کشف قیمت واقعی محصولات می شود، اما 
در نظام حواله ای قیمت گذاری به صورت دستوری انجام می شود و در بسیاری از اوقات مشخص نیست که آیا فرمول های قیمت گذاری درست کار 

می کنند یا خیر؟ سوابق گذشته نیز نشان داده که قیمت گذاری دستوری کمکی به ثبات قیمت ها نکرده است.

 دشواری
 در کشف
قیمت واقعی

 پلتفرم های معاملاتی به شیوه مدرن برای معاملات تعریف شده، این امکان را فراهم می کنند که عرضه کل با تقاضای کل منطبق شود و 
این موضوع زمینه را برای یکسان سازی  قیمت ها در بین مناطق جغرافیایی فراهم می کند. اما در مبادله حواله های  معاملاتی که به صورت 
پراکنده و بدون نظارت در اقتصاد انجام می شود عرضه و تقاضای کل عمدتا نمی توانند بر یکدیگر منطبق شوند؛ در نتیجه امکان یکسان سازی  
قیمت ها برخلاف آن که قیمت گذاری انجام می شود به طور کامل وجود ندارد چرا که حواله ها گاه می توانند تا چند برابر قیمت مورد مبادله 

قرار بگیرند یا حتی بعد از خرید کالاهای حواله ای از سوی مشتریان محصول مورد نظر به چند برابر قیمت در بازار سیاه فروخته شوند.

یکسان سازی  
قیمت ها

 یکی از مکانیسم های بازار های مالی، ابزار های معاملاتی است که این امکان را برای عرضه کننده ها فراهم می کند تا بتوانند 
ریسک فعالیت های خود را پوشش دهند؛ یکی از مشهور ترین این ابزار های مالی، اوراق سلف است که کارایی بالایی در بازار های 
مدرن دارد. کشــاورزی را تصور کنید که به منابع مالی نیاز دارد، اما هنوز محصول خود را برداشت نکرده است. این کشاورز 
می تواند محصول خود را از طریق اوراق سلف پیش از موعد بفروشد و پول محصول را زودتر از موعد دریافت کند. با این کار در 
واقع ریسک فعالیت خود را کم می کند و حتی زمینه توسعه فعالیت هایش در آینده نیز فراهم می شود. همه اینها در حالی است 

که امکان استفاده از چنین ابزار های معاملاتی برای پوشش ریسک و تامین مالی در نظام حواله ای وجود ندارد.

حذف امکان 
پوشش 
ریسک

 معاملات کالاها مطابق با یک نظام عرضه و تقاضای واقعی، تولید کننده ها و مصرف کننده را تشویق به جمع آوری اخبار و 
اطلاعات آن بازار می کند و این موضوع به طور کلان منجر به افزایش شفافیت، افزایش رقابت بر سر قیمت و تعیین قیمت های 
واقعی در آن بازار می شود؛ در شرایطی که در بازار حواله ای چون قیمت گذاری به صورت تثبیتی انجام می شود دیگر نیازی 

به جمع آوری اطلاعات از سوی مصرف کننده ها و تولید کننده ها وجود ندارد. 

کاهش 
اطلاعات در 
مورد بازارها

عرضه محصولات در بورس کالا طبق یک سری قوانین و دستورالعمل های مشخص و حتی سختگیرانه انجام می شود تا 
محصولات عرضه شده دارای یک استاندارد کیفی مشخص باشند که این موضوع منجر به افزایش استاندارد کالا ها و 

حتی درجه بندی آنها می شود. 
در واقع عرضه کالا در بورس کالا در بلندمدت منجر به افزایش کیفیت عرضه می شود؛ در شرایطی که در نظام حواله ای 

چون قیمت گذاری به صورت دستوری انجام می شود انگیزه ای برای افزایش کیفیت محصولات وجود ندارد.
استاندارد سازی  
کـــــــالا
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حالا که اطراف مجموعه تئاترشهر خلوت تر شده، این مجموعه 
باز هم به روزهای اوج خود بازگشــته؛ روزهایی که می تواند 
نویدبخش حضور تماشاگران بیشتر باشــد،  اما شرط حضور 
تماشاگر بیشتر در سالن های تئاترشــهر اجرای نمایش های 
باکیفیت و انتخاب نمایش های درســت است؛ موضوعی که 
به نظر می رسد مدیریت مجموعه با توجه به تصمیم هایش در 

انتخاب اجراها، گاهی آن را مدنظر قرار نمی دهد.
بیشتر از 50ســال است که ســالن های تئاترشــهر میزبان 
کارگردانان بزرگ تئاتر هستند؛ کارگردانانی که درخشان ترین 
اجراها را با بیشترین تماشاگر روی صحنه بردند. نمایش هایی 
در تئاترشــهر اجرا شده که صف تماشاگرانشــان به محوطه 
تئاترشهر کشیده می شد و روزگاری هر کارگردان آرزویش این 
بود که در سالن های تئاترشــهر اجرا داشته باشد. کارگردانان 
جوان تر تلاش می کردند با اجراهای مختلف و کســب تجربه، 
اجرای خود را به این ساختمان برسانند و اجرا در تئاترشهر کار 
آسانی نبود، اما حالا کارگردانان مختلف بدون رزومه حرفه ای 
اجراهای خود را در این ســالن ها دارند؛ سالن هایی که انتظار 

می رود برای گروه های حرفه ای تر باشند.
شاید برخی معتقدند که باید به گروه های جوان هم فرصت داد، 
اما به نظر می رسد با توجه به سالن های مختلفی که در بخش 
دولتی و خصوصی وجود دارد، سالن های دیگر می تواند محل 
آزمون و خطای گروه های جوان تر بوده و سالن های تئاترشهر 

همچنان گروه های حرفه ای خود را داشته باشد.
در حال حاضر برخی از اجراهای تئاترشهر کمترین تماشاگر 
را دارند؛ اجراهایی که شاید در دیگر سالن ها بتوانند اجراهای 
خود را داشته باشــند. این روزها تئاترشــهر بیشترین تعداد 
اجراهایش را پشت سر می گذارد، اما این شلوغی تا چه اندازه 

مخاطب و فروش بلیــت را به همراه خواهد داشــت؟ یکی از 
نمایش هایی که پیش فروش بلیت هایش رضایت بخش است، 
»سلول شخصی« آلادپوش است؛ نمایشی که به تازگی در تالار 
اصلی روی صحنه رفته و جلیل فرجاد، کامران تفتی و مجید 
نوروزی، بازیگران آن هستند. علیرضا معروفی هم »جریان« 
را با بازی روزبه حصاری، وحید نفر، خســرو احمدی و... روی 
صحنه دارد. »ژنرال مجهول« به نویســندگی رنــه دُ ابالدیا و 
ترجمه فرهاد ناظرزاده کرمانی عنوان نمایشــی اســت که در 
سالن چهارسو اجرا می شــود. باید دید آیا کارگردان نمایش 
از عهده اجرای این متن برمی آید؟ در همین ســالن نمایش 
»حرفه ای« به کارگردانی وحید منتظری روی صحنه می رود. 
»هیدن« از دیگر نمایش هایی است که به کارگردانی کورش 
شاهونه در قشــقایی اجرا دارد. »سایه روشــن« نوشته و کار 
سعیده آجربندیان هم دیگر نمایشــی است که در تالار سایه 
اجرا می شود. »ســاپو« از اجراهای جدید این مجموعه است 
که از نیمه دوم مرداد در سایه روی صحنه می رود. در کارگاه 
نمایش »شــازده کوچولو۲0۲۳« به نویسندگی و کارگردانی 

نیاما گودرزی اجرا می شود.

پذیرایی ساده
آیا اجراهای جدید تئاترشهر توانایی جذب مخاطب را دارند؟

سینمای دنیا این روزها تحت تأثیر اکران ۲ فیلم »باربی« و »اوپنهایمر« است

هفته 500میلیون دلاری 

اغلب خبرهای سینمایی جهان به ۲فیلم »باربی« و  سینمای 
»اوپنهایمــر« و میــزان فــروش و رکوردهایی که جهان

می شکنند مربوط است. این دو فیلم که همزمان با هم 
اکران شده اند، در میان سینمادوستان به رقابتی دامن زده اند که باعث 
گرم تر شدن تنور گیشه هر دو فیلم شده است. »باربی« به کارگردانی 
گرتا گرویگ درباره عروسکی است که ســال ها نمادی فرهنگی در 
آمریکا محســوب می شــده و بحث های تربیتی و روانشــناختی و 
جامعه شناختی متعددی را رقم زده است. در سوی مقابل، »اوپنهایمر« 
به کارگردانی کریستوفر نولان فیلمی درباره ساخت بمب اتم است که 

به گواه نقدها با بازی خوب کیلین مورفی و رژیم بصری خاص و روایت 
درگیرکننده نولان یکــی از دیدنی ترین فیلم هــای این کارگردان 

بلندآوازه است.
در تازه تریــن رکوردی که این دو فیلم رقــم زده اند، فروش هفتگی 
ســینمای آمریکا برای چهارمین بار در تاریخ به 500 میلیون دلار 
رسید؛ اتفاقی که نخستین بار به لطف ۲ فیلم »باربی« و »اوپنهایمر« 
در  ماه جولای ثبت شــد. ایســنا گزارش داده، »باربی« پس از ثبت 
بزرگ ترین هفته تاریخ بــرای یک فیلم از بــرادران وارنر با 5۷۸.5 
میلیون دلار، فروش جهانی خود را از مــرز ۷00 میلیون دلار عبور 

داد و به زودی به باشگاه میلیارد دلاری های سینما در سراسر جهان 
می پیوندد و همچنین به پرفروش ترین فیلم تاریخ از یک کارگردان 
زن )بدون احتســاب تورم( تبدیل می شــود. »باربــی« به همراه 
»اوپنهایمر« در مجموع به فروش 500 میلیون دلاری گیشه سینمای 

آمریکا در یک هفته کمک قابل توجهی کردند.
 ،»Comscore« پل درگارابدیان، تحلیلگر ارشد گیشه در کمپانی
می گوید: »هفته 500 میلیون دلاری گیشه سینمای آمریکا اتفاق 
نادری اســت که پیش از این تنها 4 بار اتفاق افتاده و تنها یک بار در 
بازه زمانی ای غیراز دسامبر ثبت شده بود. این دستاوردی باورنکردنی 
است که تا حد زیادی مدیون شوق مخاطبان به فیلم های »باربی« 

و »اوپنهایمر« است که ثروت کل بازار سینما را افزایش داده است«.
»باربی« در آمریکای شمالی ۲۱.۲ میلیون دلار دیگر در روز پنجشنبه 
فروخت و مجموعاً تاکنون ۲5۸.۲ میلیون در آمریکا فروخته است. 
»شوالیه تاریکی« ساخته »نولان« پیش  از این رکورددار فروش گیشه 
سینمای آمریکا در یک هفته با رقم ۲۳۸.۶ میلیون دلار بود. این فیلم 
به زودی می تواند از فروش جهانی ۷50 میلیون دلاری عبور کند، تا 
به سومین فیلم پرفروش سال ۲0۲۳ تنها پس از ۲ هفته اکران تبدیل 
شود. تاکنون فیلم های »برادران سوپرماریو« با )۱.۳4 میلیارد دلار(، 
»قسمت سوم نگهبانان کهکشان« استودیو مارول با )۸44.۸ میلیون 
دلار( و »سریع و خشن ۱0« از یونیورسال با )۷04.۹ میلیون دلار(، 

موفق ترین فیلم ها در گیشه جهانی بوده اند.
فیلم های »باربــی« و »اوپنهایمر« در فــروش افتتاحیه آخر هفته 
خود از ۲۱ تا ۲۳ جولای فراتر از پیش بینی ها عمل کردند. ســاخته 
فانتزی »گرویگ« با بازی »مارگو رابی« و »رایان گاسلینگ« نه تنها 
یکی از برترین فروش های آغازین از زمان همه گیری را رقم زد، بلکه 
رکورد بزرگ ترین فروش افتتاحیه یک کارگردان زن را نیز شکست. 
»اوپنهایمر« ساخته »نولان« که به داستان زندگی پدر بمب اتمی در 
جهان پرداخته نیز عنوان سومین افتتاحیه بزرگ یک فیلم بیوگرافیک 

در آمریکای شمالی را به نام خود ثبت کرد.

فهیمهپناهآذرگزارش
روزنامه نگار

مصوبهنمایشخانگیابلاغشد
اظهارنظر وزیر ارشاد و رئیس صداوسیما درباره مصوبه 

شورای عالی انقلاب فرهنگی 

بــا اینکــه مدتــی 
از مصوبــه اخیــر 
شورای عالی انقلاب 
فرهنگــی در حوزه 
صوت  و تصویر فراگیر می گــذرد، اما وقفه ای که در ابلاغ آن 
افتاده، این تصور را به وجود آورده که اجرایی شدن آن در گرو 
دریافت نظرات ذی نفعان و فعالان این حوزه بوده اســت. با 
این همه، وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی این برداشت را رد 
کرد و ابلاغ مصوبه را منوط به طی فرایندی طبیعی دانست 
و حالا رئیس سازمان صداوسیما نیز اعلام کرده که مصوبه 

ابلاغ شده است.
پیش تر وزیر ارشــاد در پاســخ به اینکه شــنیده می شود 
ریاســت جمهوری ابلاغ مصوبه را به جلب نظر ذی نفعان و 
اهالی فیلم و سریال موکول کرده به ایسنا گفته بود: »این یک 
روند طبیعی است و مصوبات شورای عالی انقلاب فرهنگی 
روالی را برای بررسی مسیر با حوزه های مختلف دارد. جلب 
نظر ذی نفعان تقریبا انجام و با بســیاری از گروه ها جلســه 
گذاشته شــده اســت و اکنون در حال جمع بندی هستیم. 
کارگروه هم کار خود را در شورای عالی شروع کرده تا بتوانند 

زودتر در این باره به جمع بندی برسند.«
پیمان جبلی، رئیس سازمان صداوسیما در صفحه ویراستی 
خود کــه گویا به تازگــی به آن پیوســته، به نقــل از دبیر 
شورای عالی انقلاب فرهنگی چنین نوشت که مصوبه درباره 
تثبیت جایگاه نظارتی سازمان صداوسیما بر نمایش خانگی 
ابلاغ شده است. متن پیام جبلی به این شرح است: »به گفته 
دبیر محترم شورای عالی انقلاب فرهنگی، مصوبه این شورا 
درخصوص تثبیت نظارت صدا و ســیما بر نمایش خانگی 

توسط ریاست محترم جمهوری ابلاغ شد.«

صدورمجوز
برای4رسانهفراگیرجدید

 با صدور مجوز برای 4 رسانه فراگیر جدید، تعداد سکوهای 
دارای مجوز از ساترا به 40۹ ســکوی صوت  و تصویر فراگیر 
رسید. به گزارش تســنیم، 4 ســکوی »ایران فیلم پرس«، 
»ایران صنعت«، »فیلم باکس« و »پرشین حساب« مجوزهای 
موقت خود را از ساترا دریافت کردند و تعداد سکوهای دارای 
مجوز از ساترا به 40۹ســکوی صوت  و تصویر فراگیر رسید. 
این 4 ســکوی صوت  و تصویر فراگیر، در هفته اول مردادماه 
سال  جاری مجوز فعالیت خود را از ساترا دریافت کردند. این 
رسانه ها با سپری کردن مراحل اداری و احراز شرایط صدور 
مجوز، موفق به اخذ مجوز غیرقطعی از سازمان تنظیم مقررات 
رسانه های صوت و تصویر فراگیر)ســاترا( شدند. مجوزهای 
غیرقطعــی دارای مدت  ۶ماهه اند. بعد از گذشــت این دوره 
۶ماهه و ارزیابی ســاترا از نحوه عملکرد رسانه ها درصورت 
رعایت شــرایط قانونی و آیین نامه های مرتبط، مجوزها به 
قطعی تبدیل خواهند شد و رسانه های صوت  و تصویر فراگیر، 

مجوز قطعی خود را دریافت خواهند کرد. 

۱۱۹شهرهمچنانبدونسینما

۱۱ســالن نمایش فیلم در حالی طی یک  ماه گذشــته به 
بهره برداری رســیده اند که همچنان ۱۱۹ شهر با جمعیت 

بالای 50 هزار نفر بدون سینما هستند.
به گزارش ایســنا، تابستان سال گذشــته مدیر عامل وقت 
مؤسسه سینماشــهر گفته بود که ۳00 سالن سینمایی در 
مراحل مختلف ساخت قرار دارند. تعدادی از این سالن ها به 
تناوب به بهره برداری رسیده و به سالن های سینایی کشور 
اضافه شده اند؛ ازجمله در خردادماه امســال که اعلام شد 
۸ ســینمای جدید با ظرفیت ۲5۳۲ صندلی به سینماهای 
کشور اضافه شده است. حالا حدود ۲ ماه بعد مدیرکل دفتر 
توسعه فناوری، سینمایی و ســمعی بصری از بهره برداری 
۱۱ســالن دیگر با تعداد ۲5۸۱ صندلی برای نمایش فیلم 
در تیرماه ۱40۲ خبر داده اســت. اداره  کل روابط  عمومی 
سازمان ســینمایی به نقل از محمدرضا فرجی اعلام کرده 
است که ۱0سینما با تعداد ۱۱ سالن در تیرماه سال  جاری 
به بهره برداری رسیده و ۲ سالن سینماپارک بازار مشهد نیز 
با تعداد 5۳ صندلی افتتاح شده اســت. به  گفته فرجی این 
کار در راســتای سیاست های ســازمان، با همکاری ادارات 
کل ارشاد استان و سینماشــهر انجام شده است. حمایت از 
بخش خصوصی در راســتای حفظ سالن های نمایش فیلم، 
راه اندازی و فعال شدن سالن های موجود علی الخصوص در 
مناطق محروم و کم برخوردار و بالای 50 هزار نفر جمعیت، 
در اولویت سیاست های سازمان و معاونت توسعه فناوری و 
مطالعات قرار دارد. این مدیر سینمایی همچنین گفته است:  
در حال حاضر نزدیک به ۱۱۹ شهر با جمعیت بالای 50 هزار 
نفر و ۶۹ شــهر با جمعیت بالای ۱00 هزار نفر، فاقد سینما 
و سالن نمایش در کشــور وجود دارد. در این راستا وظیفه 
پیگیری و اجرای سیاست های سازمان بر عهده دفتر توسعه 

فناوری، سینمایی و سمعی بصری است. 

تلفیقتعزیهبادنیایعروسکها
میثم یوسفی، کارگردان »اولین بازی« عنوان کرد این نمایش را 
می توان یک تعزیه کودک و نوجوان نامید که دنیای عروسک ها 
را با تعزیه تلفیق می کند و روایتی متفاوت از واقعه عاشورا را به 
تصویر می کشد. میثم یوسفی، نویسنده و کارگردان تئاتر که 
به تازگی نمایش »اولین بازی« را به شکل یک نذر فرهنگی در 
مرکز تولید تئاتر کانون پرورش فکری به صحنه برده است درباره 
بازتولید این نمایش به خبرنگار مهر گفت: درواقع اسم بازتولید 
مناسب این اجرا نیست؛ چون بعد از چند سال دکور نمایش و 
همه بازیگران و عوامل اثر تغییر کرده اند و دیگر نمی توان عنوان 
بازتولید را برای آن به کار برد؛ بنابراین اجرای »اولین بازی« یک 
تولید مجدد اســت. وی افزود: این نمایش زنده عروسکی به 
مناسبت ایام محرم بوده و از 4 مرداد ماه اجرای خود را آغاز کرده 
است و تقریباً می توان آن را تنها تعزیه کودک و نوجوان ایران 
نامید که متنش را امیر مشهدی عباس نوشته و موسیقی اش را 
محمد فرشته نژاد ساخته و با حضور تعدادی از بازیگران حرفه ای 

و پیشکسوت تئاتر کودک و نوجوان به صحنه می رود.
کارگردان »جنگ و صلح« دربــاره ویژگی های اجرا توضیح 
داد: در این نمایش وقایع عاشورا را براساس قواعد تعزیه و به 
شــیوه ای متفاوت و فانتزی برای مخاطبان کودک و نوجوان 
روایت می کنیم. این نمایش نخستین بار سال ۸4 و با حمایت 
حوزه هنری در همایش آیین های عاشورایی به دبیری حسین 
پارسایی اجرا شد و بعد از آن در تالار هنر نیز به صحنه رفت. 
بعد از یک فاصله چندساله نمایش را در کانون پرورش فکری 
به صحنه بردیم و آخرین بار سال ۹۸ نیز در پردیس تئاتر تهران 
اجرا داشتیم. درخلاصه نمایش زنده عروسکی »اولین بازی« 
آمده است: گروه تعزیه خوان به خاطر نیامدن یکی از بازیگران 
اصلی نمی توانند تعزیه طفلان مسلم را در خانه رضا، نوجوان 
قصه اجرا کنند؛ به همین دلیل وســایل تعزیــه را نزد رضا و 

مادرش به امانت می گذارند تا بازیگر اصلی را پیدا کنند.

انتشارنخستینتریلر
فیلم»اره۱۰«

تریلر رسمی فیلم »اره ۱0« نشان می دهد که توبین 
بل در نقش جان کرامر بازخواهدگشــت. »کوین 
گروترت« کــه »اره ۶«و »اره: بخش پایانی« را در 
کارنامه دارد، این دنباله را کارگردانی کرده است. 
داستان »اره ۱0« میان ۲قســمت اول قرار داده 
شده و »جیگسا« را در مکزیک دنبال می کند که 
سعی دارد با یک عمل جراحی تجربی سرطانش را 
درمان کند، اما متوجه می شود که این جراحی یک 
فریب بیش نیست. »اره۱0« طولانی ترین قسمت 
چندگانه خواهد بود. اســتودیوی لاینزگیت فیلم 

»اره۱0« را ۲۹سپتامبر )۷مهر( اکران می کند.

نقل قول خبر

تئاتر

پلتفرم

سالن سینما

هالیوود 

خبر

مشکلی با نقش های سیاسی ندارم 
فرهــاد قائمیــان، بازیگــر: به عنوان یک 
بازیگر عقیده دارم که وقتی نقشــی مرا 
به چالش بکشد، جذاب است؛ پس حتما 
سراغش می روم و به همین دلیل است که 
در گذشته هم در نقش هایی حضور یافتم 
که مسائل و سوژه های سیاسی داشتند. 
یکی، دو ســال پیش هــم در کارهای 
سیاسی و امنیتی بازی کرده ام و مشکلی 
هم نبوده؛ چون بازیگــری و کار هنری 
همین است و تو تشخیص می دهی که در 
کارهایی بازی نکنی یا در کارهایی چون 

مصلحت است بازی کنی. / ایرنا

جای ساترا بودم 
بیشتر سختگیری می کردم

حامــد جــوادزاده، تهیه کننــده برنامــه 
»صداتو«: من به عنوان تهیه کننده مشکلی 
با ســاترا ندارم. از دوســتانم هم پرسیدم 
گفتند مشکل و درگیری ای با ساترا ندارند. 
شاید پزُ و ژست در این باشد که اعتراض 
کنم و بگویم سانسور می کنند و موارد دیگر، 
اما واقعا اینطور نبوده و من شهادت می دهم. 
البته ایرادهایی از سوی ساترا مطرح شده، 
اما با تعامل و توضیحات سوءتفاهم ها حل 
و حتی برنامه کامل منتشر شده است، اما 
بعضی اوقات هم مــواردی وجود دارد که 
ســاترا می گوید شــما جای ما بودید چه 
می کردید و من می گویم اگر جای آنها بودم 

دوبرابر سخت می گرفتم! / ایسنا

ول
جه

ل م
ژنرا

ش 
مای

ن

چهره ها و اجراهای پرفروش
حضور بازیگران شناخته شده در اجراهای نمایشی، تضمینی 
برای فروش بلیت ها و پر شــدن سالن هاست. نمی توان تاثیر 
حضور بازیگران چهره را انکار کرد. با این حال، کیفیت اجراها 
و انتخاب نمایشنامه ها نیز در پرفروش بودن اجراها اهمیتی 

دارد که بیشتر علاقه مندان به تئاتر آن را درنظر می گیرند. 

متون رادی در سنگلج
تماشاخانه ســنگلج به طور همزمان میزبان ۲نمایش از آثار 
زنده یاد اکبر رادی است. »شب روی سنگفرش خیس« نوشته 
زنده یاد اکبر رادی با کارگردانی میکائیل شهرستانی اجرایش 
شروع شــده و »هفت پرده از هفت نمایشنامه« استاد اکبر 
رادی هم در آموزشــگاه بازیگری طی دوره آموزشی توسط 

شاگردان استاد اجرا خواهد شد.

ایرانشهر و اجرای 5 نمایش 
»نویسنده مرده است« نوشــته آرش عباسی به کارگردانی بهنام 
شرفی و با بازی یکتا ناصر و بهنام شــرفی در تالار دکتر ناظرزاده 
کرمانی روی صحنه است .»آخرین سه شنبه سال« به کارگردانی 
الهام شعبانی از دیگر اجراهای ایرانشهر است. »چه« به نویسندگی 
و کارگردانی مهران رنجبر، دیگر اثری است که در این تماشاخانه 
اجرا دارد. »طیب« به کارگردانی مجید رحمتی هم روی صحنه 
است. آرش دادگر هم به زودی »مکبث« را در ایرانشهر اجرا می کند؛ 

نمایشی که در آن حسام منظور در نقش مکبث ظاهر می شود.

نویسنده مرده است در ایرانشهر

»پیروزی در شیکاگو« به کارگردانی داود رشیدی؛ از نمایش های شاخص و 
خاطره انگیز دهه هفتاد که در تئاتر شهر روی صحنه رفت.
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زن جــوان برای انتقــام از مرد برج ســاز، یک 
گروگانگیــر اجیر و نقشــه اخــاذی 2میلیارد 
تومانی اش را عملی کــرد، اما تحقیقات پلیس 

دست او را رو کرد.
به گزارش همشهری، چند روز قبل مرد میانسالی 
از خانه خود در شــمال پایتخت خارج شد تا به 
محل کارش برود. او سوار بر خودروی شاسی بلند 
خود بود که ناگهان پسری جوان خودش را جلوی 
ماشین او انداخت. وقتی مرد میانسال از ماشین 
پیاده شد تا ببیند ماجرا از چه قرار است،  ناگهان 
مرد جوان چاقویی زیر گلوی وی قرار داد و تهدید 
کرد که اگر فریاد بکشد جانش را می گیرد. او با 
تهدید، مرد میانسال را به سمت ماشین خود برد 

و دست و پای او را بست و راه افتاد.

72ساعت بعد
3روز از این ماجرا گذشــته بــود و هیچ کس از 
سرنوشت مرد ربوده شده خبر نداشت تا اینکه 
مردی جوان کــه در حال عبــور از خیابانی در 
جنوب پایتخت بود، مرد میانســالی را دید که 
بی هوش کنار خیابــان افتاده بــود. او زخمی 
شده بود اما نفس می کشــید. مرد جوان فورا با 
اورژانس تماس گرفت و دقایقی بعد مرد مجروح 
به بیمارستان منتقل شد. همزمان ماجرای این 
حادثه مرموز به پلیس اعلام شــد و ماموران، با 
حضور در بیمارســتان تحقیقات خود را برای 

رازگشایی از این ماجرا آغاز کردند.

شکنجه و اخاذی
مرد میانسال پس از آنکه بهبود یافت، به مأموران 

گفت که او را گروگان گرفته بودند.

وی توضیح داد: من برج ساز هستم و وضع مالی 
نســبتا خوبی دارم. روز حادثه مــردی جوان با 
تهدید قمه مــرا ربود و به خانــه متروکه ای در 
جنوب تهران برد. او که دست و پایم را بسته بود، 
3روز تمام در اتاقی حبسم کرد و از روی رفتارش 
فهمیدم که پشت پرده این ماجرا، شخص دیگری 
پنهان شده که کاملا مرا می شــناخته و حتی 

می دانسته چقدر پول در حساب هایم دارم.
وی ادامه داد: مــرد گروگانگیــر در این مدت 
به شــدت مرا شــکنجه کــرد و فقــط آب و 
یک تکه نان به مــن می داد. او مــرا تهدید کرد 
که باید ارز دیجیتال برای او تهیه کنم و من زیر 
شــکنجه های او، رمز کارت هایم را به وی دادم. 
گروگانگیر حدود 2میلیارد تومان پول از حسابم 
برداشت کرده و ارز دیجیتال خرید. علاوه بر این 
با کارت هایم چند خرید اینترنتی دیگر نیز انجام 
داد و بعد از 3روز شــکنجه و اخاذی، وقتی دید 
حال من به دلیل کمبود آب، غذا و جراحت های 
شدید وخیم شده ترســید. او با رئیسش تماس 
گرفت و گفت ناچار است مرا در خیابان رها کند 
چون ممکن است بمیرم و اتهام قتل بر گردنش 

بیفتد. من همه مکالمات تلفنی او را می شنیدم 
و حتی متوجه شدم مجرم اصلی که این نقشه ها 
را کشیده از گروگانگیر اجیر شده خواسته قبل از 
رها کردنم، مجبورم کند که پای چند برگه سفید 
را امضا کنم. حتی در زمانی که بی حال بودم، اثر 
انگشتم را نیز پای برگه ها ثبت کرد و سپس مرا 
سوار ماشین و در خیابان رها کرد. مرد برج ساز 
افزود: گروگانگیــر در آخر به من گفت اگر زنده 
نماندم که هیچ اما اگر زنــده ماندم، چنانچه به 

پلیس حرفی بزنم، جانم را می گیرد.

ردپای یک زن 
ماموران به دستور قاضی عظیم سهرابی، بازپرس 
جنایی تهران، تحقیقات خود را روی دوستان و 
آشنایان شاکی متمرکز کردند. وی چند روز بعد 
راهی اداره پلیس شــد و گفت پشت پرده این 
گروگانگیری میلیاردی کســی جز پروانه، زن 
جوانی که با او ارتباط داشته، نیست. وی توضیح 
داد: با پروانه مدت ها قبل آشنا شدم. حتی برایش 
خانه و ماشین خریدم و تمام این کارها را دور از 
چشم خانواده ام انجام می دادم. او اطلاعات کامل 

در رابطه با اموال و حساب هایم داشت. او حتی 
می دانســت که پول هایم در کدام حسابم است 
و در گاوصندوق خانــه ام چقدر پول و طلا دارم. 
من به او مشکوک هســتم چون  ماه گذشته به 
ارتباطم با او پایان دادم اما پروانه دست بردار نبود. 
حتی تهدید کرد بلایی بر سرم می آورد که مرغان 
آسمان به حالم گریه کنند. پس از این اخاذی و 
گروگانگیری هم یکباره پیام های تهدیدآمیزش 
قطع شده و من مطمئنم او طراح نقشه آدم ربایی 

بوده است.

اقرار
به دنبال اظهارات شــاکی، پروانــه، زن جوان 
بازداشت شد و در بازجویی ها اسرار گروگانگیری 
و اخاذی میلیــاردی را فاش کــرد. وی گفت: 
صفر تا 100 این نقشــه گروگانگیری با دستور 
من اجرا شد. فرد آدم ربا نیز از خواستگاران سابقم 
است که به خاطر عشق به من و به  دست آوردن 
پول، حاضر به همکاری با من شــد. وی افزود: 
وقتی شــاکی مرا ترک کرد تصمیم گرفتم از او 
انتقام بگیرم و می دانستم مشکل مالی ندارد و 
از ســوی دیگر به خاطر آبرویش هرگز شکایت 
نمی کند تا پــای پلیس به ماجرا باز شــود، اما 

حدسم درست از آب در نیامد و گیر افتادم.
با اعتراف ایــن زن، گروگانگیر اجیرشــده نیز 
دستگیر شــد. وی گفت: قرار بود پول بیشتری 
از مرد برج ســاز اخاذی کنم و حتی در فرصت 
مناسب اموال قیمتی خانه اش را نیز به سرقت 
ببریم، اما روز سوم او بی حال شد و من از ترس 
اینکه مبادا جانش را از دست بدهد و اتهام قتل بر 
گردنم بیفتد، تصمیم گرفتم او را در خیابان رها 
کنم تا مردم وی را به بیمارستان رسانده و از خطر 

مرگ نجاتش بدهند.
2 متهم پرونده به دستور بازپرس جنایی تهران 

بازداشت شده اند و تحقیقات از آنها ادامه دارد.

48ســال پس از قتل گرچن هرینگتون 8ســاله در 

خارجی
پنسیلوانیای آمریکا، یک کشیش بازنشسته که حالا 
83ساله است به ارتکاب این جنایت هولناک اعتراف 
کرد. این کشــیش ســالخورده چند ماه پس از به دست آمدن دفترچه 
خاطرات دوست مقتول که در آن زمان 10ساله بود تحت تعقیب پلیس 

قرار گرفت و دستگیر شد.
به گزارش همشهری به نقل از ســی ان ان، 15آگوست 1975میلادی، 

زمانی که دختربچه  8ســاله ای به نام گرچن برای رفتن به اردویی 
در کلیسایی در شهر ماریل پنسیلوانیا از خانه خارج شد، به طرز 

عجیبی ناپدید شد. خانواده گرچن وقتی متوجه شدند که او 
در اردو شــرکت نکرده و آن روز اصلا به کلیسا نرفته است، 
نگرانش شدند و به جست وجو برای پیداکردن وی پرداختند 
اما ردی از او به دست نیامد. ماجرا به پلیس گزارش شد اما 
تحقیقات پلیس محلی نیز برای یافتن دختربچه گمشده 
فایده ای نداشت. تا 2ماه بعد هیچ کس از سرنوشت دختربچه 

8ساله خبر نداشت تا اینکه به پلیس خبر رسید بقایای جسدی 
در جنگل های اطراف شهر پیدا شده است. وقتی مأموران پلیس در 

محل حادثه حاضر شدند، با توجه به لباس های مقتول و بقایای جسد، 
آن را شناسایی کردند. او همان دختربچه ناپدید شده بود که در این مدت  

خانواده اش به دنبال وی می گشتند.
با مشخص شدن سرنوشت دردناک گرچن، تحقیقات پلیس برای کشف 
راز قتل او شروع شد. مأموران بارها مســیری را که قرار بود دختربچه 
8ســاله از خانه تا کلیسا طی کند، بررســی کردند اما هیچ سرنخی از 
عامل جنایت به دست نیامد. آنها حتی راهی کلیسا شدند و به تحقیق از 
کشیشی به نام دیوید زاندسترا که در آنجا مشغول به کار بود پرداختند اما 

وی نیز نتوانست سرنخی از قاتل گرچن به پلیس ارائه دهد.

کشیش شهر 
قتل هولناک دختربچه 8ســاله مردم شهر را در شــوک فرو برده بود. 
بررسی های پزشکی قانونی نشــان می داد که او پس از ربوده شدن به 
جنگل منتقل شــده در آنجا مورد آزار قرار گرفتــه و با ضربه هایی که 
به سرش وارد شده، کشته شده اســت. در میان همسایه های خانواده 
گرچن و افرادی که آنها را می شــناختند، کشیش کلیسای شهر یکی 
از کسانی بود که همیشــه تلاش می کرد به این خانواده دلداری دهد. 
دیوید زاندسترا در همه مراسمی که برای یادبود گرچن برگزار می شد 
شرکت می کرد و این در حالی بود که هیچ کس خبر نداشت او چه راز 

مخوفی در سینه دارد.

48سال بعد 
در همه این سال ها اسرار قتل دختربچه 8ساله، رازی سر به مهر باقی 
مانده بود تا اینکه اوایل سال جاری میلادی شاهدی پیدا شد که در نهایت 

باعث افشای راز این جنایت هولناک شد.
این شاهد که پلیس اسمی از او نبرده است، در زمانی که گرچن کشته 
شد، 10ساله بود و از دوستان او به شمار می رفت. او وقتی با پلیس تماس 
گرفت، مدعی شد که اطلاعاتی دارد که شاید در حل پرونده قتل گرچن 
به آنها کمک کند. وی سپس مدعی شد: من همبازی گرچن بودم و به 
همان کلیسایی می رفتم که او می رفت. دو بار که در کلیسا تنها مانده 
بودم، دیوید زاندسترا)کشیش کلیسا( مرا مورد آزار قرار داد و در همه این 
مدت وحشت داشتم که این حقیقت را به کسی بگویم. تا اینکه گرچن 
ربوده شد و 2 ماه بعد جسدش پیدا شد. همان موقع با خودم می گفتم که 

قتل او شاید کار کشیش زاندسترا باشد.

دفترچه خاطرات
اظهارات این شــاهد به تنهایی نمی توانســت مدرک محکمی علیه 
دیوید زاندسترا باشــد تا اینکه او مدعی شد دفترچه خاطراتی دارد که 
48سال پیش، این ماجراها را در آن نوشته است. طولی نکشید که این 
دفترچه خاطرات در اختیار پلیس قرار گرفت. شاهد پرونده در بخشی 

از آن نوشــته بود: »حدس بزن چی شده؟ کشــیش کلیسا 2بار به من 
دست درازی کرده است. این یک راز است، بنابراین نمی توانم به کسی 
بگویم، اما فکر می کنم او ممکن است کسی باشد که گرچن را ربوده است. 

فکر کنم آقای »زاندسترا« بود که او را ربوده و به قتل رسانده است.« 

اعتراف هولناک
نوشته های شاهد پرونده در 48سال پیش، پلیس را بر آن داشت تا دیوید 
زاندسترا را به طور جدی تحت تحقیق قرار دهد. او اما چند سال پیش 
بازنشسته شــده و به جورجیا نقل مکان کرده بود. کارآگاهان پلیس با 
دستور دادستان راهی محل زندگی وی شــدند و او را بازداشت و برای 
تحقیقات به اداره پلیس منتقل کردند. دیوید زاندســترا که گویی در 
همه این سال ها از جنایتی که مرتکب شــده بود، عذاب وجدان داشت 
در همان تحقیقات اولیه اعتراف کرد که گرچن 8ساله را او کشته است. 
به گفته پلیس، دیوید زاندســترا در روز حادثه درحالی که سوار ماشین 
بوده به سمت کلیسا می رفته که دختربچه 8ساله را می بیند. سپس به 
بهانه رساندن او به کلیســا، وی را سوار ماشین می کند و به جنگل های 
اطراف شهر می برد. در آنجا وی را مورد آزار و اذیت قرار می دهد و وقتی 
با مقاومت او روبه رو می شود، ضرباتی به سرش وارد می کند، او را به قتل 

رسانده و جسدش را همانجا زیر مقداری شاخ و برگ دفن می کند.
با اعترافات کشیش سابق، خانواده گرچن هرینگتون در بیانیه ای اعلام 
کردند که به سختی می توانند احساس شان را درباره این ماجرا بیان کنند. 
ربوده شدن و قتل گرچن زندگی آنها را دگرگون کرد اما حالا امیدوارند 

که عامل این جنایت هولناک به اشد مجازات برسد و در زندان بمیرد.

الهه فراهانیگزارش
روزنامه نگار

مسافر آشنا قاتل فراری را لو داد
مردی پس از قتل برادرش 
در اردبیــل، بــه تهــران 
گریخت و با هویت جعلی 
مسافرکشــی می کرد اما 
زندگی مخفیانــه او 3 ماه 
بیشتر دوام نداشت چراکه 
یکی از مسافرهایش، مردی 

آشنا از آب درآمد.
به گزارش همشهری، یکی 
از روزهــای اردیبهشــت 
امســال گــزارش یــک 

تیراندازی در روستایی در اســتان اردبیل به پلیس اعلام شد. 
بررسی ها حکایت از این داشت که فردی با اسلحه کلاشنیکف، 
3نفر را به رگبار بســته که یکی از آنها به دلیل شدت جراحت و 
خونریزی در بیمارستان جانش را از دست داده بود. 2 مرد دیگر 
اما از مرگ حتمی نجات یافتند و تحقیقات نشان می داد فردی 

به نام رسول عامل این تیراندازی مرگبار بوده است.
ماموران متوجه شدند فردی که هدف گلوله قرار گرفته و جان 
باخته بود، برادر رسول بود. به گفته شاهدان این دو برادر از قبل 
به خاطر اختلاف ملکی و حقابه با یکدیگر دچار اختلاف شــده 
بودند. حتی چندین بار اهالی روستا،  آنها را در حال مشاجره و 
جر و بحث دیده بودند تا اینکه روز حادثه درگیری 2 برادر شدت 
گرفته و یکی از آنها که مسلح بود به سمت برادرش و 2 نفر دیگر 

که از بستگانش بودند شلیک کرده بود.
با تکمیل تحقیقات، دستور بازداشــت رسول عامل تیراندازی 
صادر شد اما وقتی مأموران برای دستگیری او وارد عمل شدند 
دریافتند که او شبانه و پس از تیراندازی، از روستا فرار کرده است. 
به این ترتیب نام وی در لیست افراد تحت تعقیب قرار گرفت تا 

اینکه بعد از گذشت 3 ماه ردپای وی در تهران به دست آمد.

دستگیری در پایتخت
ماجرا از این قرار بود که قاتل فراری در تهران مسافرکشی می کرد 
که از قضا یکی از مسافرانش، آشنا از آب درآمد. وی، رسول که 
تغییر چهره داده و ریش گذاشــته بود را شناسایی کرد و هم با 
پلیس تماس گرفت و هم پســر مقتول. همین سرنخ کافی بود 
تا مشــخصات خودروی متهم در اختیار پلیس قرار بگیرد و او 
روز یکشــنبه در عملیاتی غافلگیرانه در حوالی اتوبان آزادگان 

دستگیر شود.

مجرم سابقه دار
پرونده این متهم 63ســاله صبح دیروز روی میز قاضی وحید 
ناصری بازپرس شعبه چهارم دادسرای جنایی تهران قرار گرفت. 
این قاضی جنایی پس از بررســی پرونده متوجه شد که قاتل 
دستگیر شده همان متهمی اســت که چند سال قبل به خاطر 
درگیری های مسلحانه در تهران دســتگیر شده است. وی در 
آن زمان بازپرس یکی از دادســراهای تهران بود و حالا برای بار 
دوم پرونده او روی میزش قرار گرفته بود؛ این بار اما به جرم قتل 
برادرش. سوابق متهم نشان داد، وی در سال 88همراه برادرش 
)مقتول( و تعداد دیگری از بستگانشان با طایفه دیگری به خاطر 
جای پارک خودرو در منطقه فلاح تهران درگیر شــده و در آن 
درگیری هم اقدام به تیراندازی کرده که منجر به زخمی شدن 
چند نفر شده بود. وی پس از این اتفاق، در سال های بعد همراه 
برادرش در شهرستان های رباط کریم، اسلامشهر و دیگر مناطق 
تهران درگیری های مسلحانه را رقم زده به طوری که در جریان 
درگیری ها در مجموع، 30نفر زخمی شــده بودند. در جریان 
رسیدگی به پرونده این درگیری ها همه متهمان ازجمله مقتول 
بازداشت و روانه زندان شده و پس از پرداخت دیه آزاد شده بودند 
اما رسول )عامل قتل برادر( فراری شده بود تا اینکه درآخرین 
درگیری مسلحانه، جان برادرش را گرفت و به تهران گریخت تا 
زندگی مخفیانه ای را در پیش بگیرد. علاوه بر این سوابق متهم 
نشان می داد که او در کار خرید و فروش سلاح جنگی هم بوده 
به طوری که به صورت غیابــی در دادگاه انقلاب تهران محاکمه 
و به 2 سال حبس محکوم شــده بود. این متهم صبح دیروز در 
دادسرای جنایی به عجیب ترین شــکل ممکن قتل برادرش را 
انکار کرد. با وجود اینکه همه شواهد علیه وی بود اما گفت که 
برادرش را شخص دیگری به قتل رسانده است. وی گفت که با 
برادرش اختلاف داشــته و حتی روزحادثه اقدام به تیراندازی 
کرده اما شخص دیگری به سمت برادرش شلیک کرده و جان 

وی را گرفته است.
پس از انجــام تحقیقــات اولیــه، پرونــده او  با صــدور قرار 

عدم صلاحیت به دادسرای جنایی اردبیل فرستاده شد.

انفجار گاز، قربانی گرفت
نشــت و انفجار گاز موجب ویرانی خانه ای شــد و جان یکی از 

ساکنان آنجا را گرفت.
به گزارش همشهری، روز دوشنبه به آتش نشانی فهرج واقع در 
استان کرمان خبر رســید که انفجار مهیبی در یک خانه اتفاق 
افتاده و آنجا دچار آتش سوزی شــده است. چند دقیقه بیشتر 
از این حادثه نگذشته بود که آتش نشــانان خود را به این خانه 
رساندند. شواهد اولیه نشان می داد که به دلیل نشت گاز انفجار 
رخ داده و شدت آن به حدی بود که بخشی از خانه ویران شده بود. 
زمانی که آتش نشانان به محل حادثه رسیدند شعله های آتش از 
آنجا زبانه می کشید. آنها همزمان با مهار شعله های آتش تلاش 
کردند تا افراد گرفتار شده در آنجا را نجات دهند. طبق اطلاعات 
به دست آمده هنگام انفجار 2نفر در خانه حضور داشتند که هر دو 

دچار حادثه شده بودند. 
آتش نشانان پس از مهار شعله های آتش توانستند وارد خانه شده 
و 2نفر را که هر دو به شــدت دچار سوختگی شده بودند بیرون 
بکشند. آنها در کوتاه ترین زمان ممکن مصدومان را به بیمارستان 
بم منتقل کردند. هرچند کادر پزشکی تلاش زیادی برای نجات 
آنها انجام دادند اما یکی از آنها بر اثر سوختگی شدید جانش را 
از دست داد و دومین نفر همچنان در بیمارستان بستری است و 

تلاش برای مداوایش ادامه دارد.
کریم مهدابی، رئیس آتش نشــانی فهرج با اعلام جزئیات این 
حادثه گفت: در بررســی های انجام شــده معلوم شد که نشت 
گاز و ایجاد جرقه باعث وقوع انفجار شــده اســت؛ با وجود این 
بررسی های تخصصی در این باره ادامه دارد. او ادامه داد: در این 
حادثه به دلیل شدت انفجار بخشی از خانه تخریب شده و 2نفری 
که در آنجا حضور داشتند دچار مصدومیت و سوختگی شدیدی 

شده بودند که متأسفانه یکی از آنها جانش را از دست داد.

کوتاه تر از گزارش خبر 1

خبر 2

خبر 3

مستأجر، خانه صاحبخانه را اجاره داد
مرد مســتأجر برای به دســت آوردن پول بیشــتر، خودش را 
صاحبخانه جا زد و با جعل اسناد خانه را اجاره داد اما عدم توانایی 

در پرداخت کرایه، دستش را رو کرد.
به گزارش همشــهری، چندی قبل مردی قدم در اداره پلیس 
گذاشت و گفت مســتأجرش خانه وی را به فرد دیگری اجاره 
داده است. وی توضیح داد: مدتی قبل خانه ام را به فردی اجاره 
دادم که ماهانه 14میلیون تومان از وی اجاره می گرفتم. اما چند 
ماهی می شد که مستأجرم اجاره هایش را پرداخت نمی کرد. او 
حتی جواب تماس هایم را نمی داد که من به شدت نگران شدم 
و برای اینکه خبری از او بگیرم راهی خانه ام جایی که مستأجرم 

زندگی می کرد، شدم. 
وی افزود: در اوج ناباوری متوجه شدم که فرد دیگری در خانه ام 
زندگی می کند و فرد دیگــری را صاحبخانــه اش می داند. او 
می گفت که خانه را چند ماه قبل از فردی اجاره کرده و هر ماه به 
او کرایه می پردازد. مشخصاتی که او از صاحبخانه اش می داد با 
مستأجرم مطابقت داشت. من از او شکایت دارم که خانه ام را به 

فرد دیگری اجاره داده است.
با این شکایت، مستأجر دستگیر شــد و دربازجویی ها به جعل 
و اجاره خانه صاحبخانه اش اعتراف کــرد. وی گفت: من برای 
به دست آوردن پول بیشتر این نقشه را کشیدم. ابتدا خانه را از 
صاحبخانه اجاره کردم و بعد به چند بنگاه سپردم که قصد اجاره 
دادن خانه ام را دارم. خودم را صاحب خانه جا زدم و با جعل سند 
خانه را اجاره دادم. به جــای گرفتن پول پیش، تصمیم گرفتم 
اجاره بیشتری بگیرم. از سوی دیگر خودم خانه کوچک تر اجاره 
کردم تا پول بیشتری به دست آورم اما 2ماه آخر فراموش کردم 

که اجاره ماهانه را بپردازم و همین موجب شد دستم رو شود.
این متهم به دستور قاضی مصطفی تقی زاده، بازپرس دادسرای 

ویژه سرقت دستگیر شد و تحقیقات از او ادامه دارد. 

 نجات جان مرد 70ساله 
در ارتفاعات دنا

مرد سالخورده  بر اثر سقوط در ارتفاعات دنا مصدوم شده و در یک 
قدمی مرگ قرار داشت اما امدادگران هلال احمر در عملیاتی که 

9ساعت طول کشید موفق شدند جان او را نجات دهند.
به گزارش همشــهری، روز یکشــنبه به تیم امــداد و نجات 
کوهستان هلال احمر دنا واقع در استان کهگیلویه و بویراحمد 
خبر رسید که مرد سالخورده ای که قصد صعود به ارتفاعات دنا 
را داشته دچار حادثه شده و به کمک نیاز دارد. چند دقیقه بعد 
از این خبر بود که امدادگران برای نجات این مرد راهی ارتفاعات 
شدند. آنطور که شواهد نشان می داد او 70سال داشت و از ارتفاع 
سقوط کرده بود. ســن بالای این مرد از یک سو و بی خبری از 
میزان مصدومیت او کار را حســاس می کرد چرا که جان او در 
خطر بود. شواهد حاکی از آن بود که این حادثه در نزدیکی تنگ 
حراء رخ داده اما به روشنی محل حادثه معلوم نبود. به همین 
دلیل امدادگران به جست وجو در این منطقه پرداختند و بعد از 
ساعتی توانستند این مرد را که به شدت دچار مصدومیت شده 

بود پیدا کنند.
این مرد از چند ناحیه دچار شکستگی شده بود و انتقال آن در 
ارتفاعات دنا کار سخت و پیچیده ای بود. از سویی او باید هرچه 
سریع تر به مرکز درمانی منتقل می شد. در این شرایط امدادگران 
ابتدا اقدامات اولیه و حیاتی را بــرای او انجام دادند و در ادامه با 
استفاده از تجهیزات ویژه کوهســتان او را از ارتفاعات به پایین 
منتقل کردند. این عملیات حدود 9ساعت طول کشید و سرانجام 

مرد 70ساله به مرکز درمانی منتقل شده و نجات یافت.
داریوش محســنی، رئیس هلال احمر دنا در این باره گفت: با 
وجود شرایط سختی که در ارتفاعات دنا وجود دارد اما تیم 6نفره 
هلال احمر دنا در کوتاه ترین زمان ممکن توانستند خود را به فرد 
مصدوم رسانده و او را نجات دهند. همکارانم بعد از کنترل علائم 
حیاتی مصدوم و تثبیت وضعیــت وی او را به اورژانس تحویل 

دادند و به این ترتیب فرد حادثه دیده نجات یافت.

برادرکشی به خاطر ارثیه پدری
پســر جوان که به دلیــل اختلاف بر ســر ارثیه پــدری، برادر 
کوچک ترش را با شلیک گلوله به قتل رسانده بود ساعتی پس از 

جنایت دستگیر شد.
به گزارش همشهری، روز شــنبه صدای شلیک پیاپی گلوله از 
خانه ای در روستای دیندارلو شهرستان فســا، واقع در استان 
فارس از وقوع حادثه ای هولناک خبــر می داد. لحظاتی پس از 
این تیراندازی بود که مرد جوانی از یکی از خانه ها بیرون آمد و با 
عجله از آنجا دور شد. وقتی چند نفر از روستاییان از سر کنجکاوی 
وارد خانه شدند با پیکر خونین پسر کوچک تر این خانواده روبه رو 
شدند که بر اثر اصابت گلوله به قتل رسیده بود. با حضور مأموران 
پلیس مشخص شد که پسر کوچک تر خانواده که 26سال داشته، 
به دست برادر 28ساله اش  به قتل رسیده است. آنها از مدتی قبل 
و پس از فوت پدرشان با یکدیگر دچار اختلاف شده بودند و این 

اختلاف حالا به جنایت منجر شده بود. 
در ادامه معلوم شد که  عامل جنایت سوار بر یک خودروی پراید 
به سوی شهرستان داراب گریخته که در بین راه از سوی پلیس 
دستگیر شــد.  او در بازجویی ها گفت: بعد از فوت پدرم، من و 
برادرم بر سر تقسیم ارث و میراث با یکدیگر دچار اختلاف شده 
بودیم. چند مرتبه ای با یکدیگر درگیر شده بودیم و روز حادثه با 
اسلحه شکاری که داشتم سراغش رفتم. قصد من تهدید بود و 
فکر می کردم اگر او را بترسانم شاید مشکلات مان برطرف شود 
اما  درحالی که با یکدیگر بگومگو می کردیم کنترلم را از دست 
دادم و به سوی برادرم شلیک کردم. بعد هم  از ترسم فرار کردم. 
می خواستم خودم را از روستای مان به داراب برسانم و مدتی در 
آنجا مخفی شوم اما پیش از آنکه حتی پایم به این شهر برسد در 

راه دستگیر شدم.
سرهنگ محمدهاشــم قســام، فرمانده انتظامی فسا با اعلام 
جزئیات این حادثه گفت: به دنبال اعترافات متهم، او با دستور 
قضایی در بازداشت به سر می برد و تحقیقات تکمیلی ادامه دارد.

زن جوان، پشت پرده گروگانگیری مرد برج ساز بود

33 روز شکنجه برای اخاذی  روز شکنجه برای اخاذی 22 میلیاردی میلیاردی

اســتاد و دانشــجوی خلبانی بعد از یک ساعت 
پرواز آموزشی وقتی قصد فرود در فرودگاه پیام را 
داشتند، دچار حادثه شدند و هر دوی آنها جان شان 

را از دست دادند.
به گزارش همشــهری، امیرحســین محمودی- 
19 ساله- دانشــجوی خلبانی و اســتادش نوید 
عربی مقدم -42 ساله- صبح دیروز )دوشنبه( پرواز 
خود را با یک فروند هواپیمای آموزشی از فرودگاه 
پیام در کرج آغاز کردند. آنها پیش از این دوره های 
مقدماتی پرواز را گذرانده و این پرواز در ادامه دوره 
آموزشی انجام می شد. پرواز آنها از حدود ساعت 
5صبح شروع شــده بود و آنها بعد از پرواز بر فراز 
منطقه تعیین شده به ســوی فرودگاه بازگشتند. 

همه مراحل پرواز به خوبی انجام شده بود؛ تا اینکه 
آنها با پایان زمان پروازشان تصمیم به فرود گرفتند. 
همین که آنها ارتفاع هواپیما را کم کرده و تصمیم 
به فرود در باند گرفتند ناگهان موتور هواپیما دچار 
اشکال شد. زمان زیادی برای تصمیم گیری باقی 
نمانده بود و آنها در آســتانه فــرود بودند. در این 
شرایط استاد خلبانی تصمیم گرفت با استفاده از 
تجربه اش هواپیما را به سلامت در باند بنشاند، اما 
ناگهان هواپیما دچار حادثه و بعد از برخورد با زمین 

دچار آتش سوزی شد. 
دقایقی بعد با حضور گروه های امدادی آتش سوزی 
مهار و معلوم شــد که هر دو نفر به دلیل شــدت 
جراحات وارده در این سقوط جان خود را از دست 

داده اند. مهــدی جعفری، مدیــر روابط  عمومی 
فرودگاه پیام گفت:  این حادثه به دلیل از کار افتادن 
موتور هواپیما و نرســیدن آن به باند فرود اتفاق 
افتاده اســت که علت اصلی و قطعی توسط تیم 
بررسی سانحه اعلام خواهد شد. او ادامه داد:  تیم 
کارشناسی اعزامی در حال بررسی است، اما بنا بر 
اعلامی که صورت گرفته خلبان از کار نکردن یکی 
از موتورهای هواپیما خبر داده بود.  روابط  عمومی 

فرودگاه پیام ســاعتی بعــد در اطلاعیه دیگری 
اطلاعات بیشتری از حادثه منتشــر کرد. در این 
اطلاعیه آمده است: حدود ساعت 5:45یک فروند 
هواپیمای آموزشــی تکنام، متعلق به مرکز بوتیا 
ماهان در فرودگاه پیام دچار سانحه شد و در این 
سانحه معلم خلبان  و دانشجوی این پرواز جان خود 
را از دست دادند که علت حادثه مشکل فنی بود که 

قبل از باند پروازی فرودگاه پیام رخ داد.

دفترچه خاطرات، راز قتل دختربچه 8ساله را فاش کرد

کشیش قاتل پس از کشیش قاتل پس از 4848سال دستگیر شدسال دستگیر شد

حادثه رخ داده برای هواپیمای آموزشی در فرودگاه پیام، 2قربانی گرفت

سقوط مرگبار هنگام فرود

 کشیش بازنشسته
  پس از دستگیری اعتراف کرد که 
دختر 8ساله را ربوده و پس از آزار به قتل رسانده است.
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بازداشت دانش آموزان 
انگلیسی به دلیل پوشش 

نامناسب
دختران مدرسه ای در ولز انگلیس، به دلیل پوشیدن 
دامن های کوتاه با برخورد مسئولان مدرسه روبه رو 
شدند. وب سایت میرور با اعلام این خبر نوشته است 
که مسئولان مدرسه تعدادی از دختران را فراخوانده 
و آنها را برای اندازه گیری طول دامن های خود به صف 
کرده اند. همچنین براساس این گزارش، تعدادی از 
دانش آموزان دختر به دلیل پوشیدن دامن های کوتاه 
غیراســتاندارد با اقدام تنبیهی و حبس در مکانی 
نامناسب در مدرسه و خارج از ساعات درسی مواجه 
شده   اند. مسئولان این مدرسه گفته اند که با توجه به 
اســتاندارهای این مرکز آموزشی هیچ دامنی نباید 
بیش از 5سانتیمتربالاتر از زانو باشد و از دانش آموزانی 
که این قاعده را رعایت نکرده  خواسته شده تا پوشش 
خود را تغییر دهند. یکی از مادران دانش آموزان گفته 
است که دخترش به دلیل کوتاه بودن دامن در زمان 

ناهار به دفتر مسئول مدرسه فراخوانده شده است.
»متیو تامپسون«، معاون سرپرست مدرسه با ارسال 
نامه ای به والدین، نوشته است: »متأسفانه ما متوجه 
شدیم که استانداردهای یکنواخت پوشش توسط 
تعداد فزاینده ای از دانش آموزان رعایت نمی شــود. 
به همین دلیل، ما در تلاش بــرای انجام اقداماتی 
هستیم تا اطمینان حاصل کنیم که استانداردها اجرا 
می شوند.« همچنین گفته شده است که مسئولان 
مدرسه با والدین تماس گرفته و از آنها خواسته اند تا 
لباس فرم مناسب را به همراه فرزندان خود هنگام 
حضور در مدرسه داشته باشــند. در این نامه حتی 
به والدین ابلاغ شــده اســت درصورت عدم رعایت 
استانداردهای پوششــی لازم ممکن است از فرزند 
شما خواسته شود که به خانه برود و پس از تعویض 

لباس خود به مدرسه بازگردد.

نقل قول

 خبر

از درون در حال فروپاشی هستیم
یائیر لاپیــد، رهبــر احــزاب معــارض کابینه 
نتانیاهو: در حال انشقاق و فروپاشی از درون 
هســتیم. ما نباید وارد این وضعیت شویم. 
این بسیار غیرمســئولانه است که نتانیاهو 
از حکــم دادگاه پیــروی نمی کنــد و کشــور را 
بدون قانــون می داند. راه پیــش رو برای ما، 
یک وقفه یک ونیم ساله در قوانین تغییرات 
قضایــی اســت کــه بایــد امضــا و ســپس به 

قانون تبدیل شود. )تایمز اسرائیل(

خیمه های دردسرساز برای 
صهیونیست ها

بیش از  7ماه اســت که تل آویو دچار آشــفتگی و بحران 
داخلی اســت. طرح نتانیاهو برای تغییــر قوانین قضایی و 
حذف نظارت دیوان عالی بر کار کنست و نخست وزیر، باعث 
شده تا تل آویو صحنه حضور موافقان و مخالفان این اقدام 
باشــد. مخالفت ها به درون نیروهای نظامی و ارتش رژیم 
صهیونیستی نیز کشیده شده و اکنون بسیاری در تل آویو 
نگرانند که ارتش در جنــگ نتواند از تل آویــو دفاع کند. 
حداقل 10هزار نیروی ذخیره ارتش گفته اند که درصورت 
اجرای طرح نتانیاهو از ارتش جدا خواهند شد. روز دوشنبه 
هم »هرتزی هالوی«، رئیس ستاد مشترک ارتش اسرائیل 
نسبت به تضعیف نظامیان ارتش هشدار داد. این نگرانی ها 
همزمان با تنش ها در مرز اســرائیل و لبنان شــده است. 
روزنامه »یدیعوت آحارنوت« نیز در گزارشی نوشته است که 
تنش ها با حزب الله از زمان جنگ دوم لبنان در سال 2006 
به بالاترین سطح خود رســیده و همزمان مقامات تل آویو 
در نشست بعد از ظهر یکشــنبه با نتانیاهو اعلام کرده اند 
که خواهان رویارویی درجبهه شمال )مرز لبنان( نیستند. 

در واقع مقامات تل آویو از ضعف ارتش همزمان با تنش در 
مرز با لبنان باخبرند. تنش در شمال لبنان از 2 ماه پیش با 
برپایی خیمه های حزب الله لبنان اوج گرفت. صهیونیست ها 
نگران هســتند که حزب الله با برپایی ایــن خیمه ها که به 
تجهیزات نظامی مجهز هســتند، به دنبــال اعمال قواعد 
جدیدی در مناطق مرزی باشــد. آنها آنقــدر نگرانند که 
حتی 5 کشــور مختلف را واســطه کرده اند که خیمه های 
حزب الله برچیده شود، اما »عبدالله بوحبیب« وزیر خارجه 
لبنان، روز یکشنبه تأکید کرد با وجود درخواست سفیران5 
کشور )آمریکا، فرانسه، قطر، عربستان سعودی و مصر( برای 
گفت وگو در مورد چادرهای نصب شده حزب الله، پاسخ ما 

این است که این خیمه ها در خاک لبنان هستند. 

اما ماجرای این خیمه ها چیست؟

خیمه های حزب الله لبنان در مزارع شبعا و در نزدیکی 
روستایی مرزی به نام »الغجر« است.

الغجر روستایی لبنانی-سوری است که در سال ۱۹۶۷ 
دقیقاً در آخرین ساعات جنگ توسط تل آویو اشغال شد.

حزب الله در ســال 200۶ بخش لبنانی این روستا را 
آزاد کرد و پس از آن الغجر به 2بخش اشغالی و لبنانی 

تقسیم شد.

طی سال های گذشته گذرگاهی میان روستای الغجر 
برای ارتباط اهالی روســتا وجود داشت، اما نظامیان 
تل آویو از 3 ماه پیش با کشیدن مانع و سیم خاردار این 

گذرگاه را بستند.

پس از حصارکشــی روســتای الغجــر، حزب الله 
 نیز در واکنــش چندیــن چــادر در داخل مزارع 

شبعا ایجاد کرد.

صهیونیست ها چادرهای حزب الله را در منطقه تحت 
نظارت سازمان ملل و غیرقانونی می دانند.

حزب الله تأکید کرده که اگر رژیم  اشــغالگر تحرکی 
علیه خیمه ها انجام دهد، با پاسخ قاطع رو به رو خواهد 

شد.

در حال حاضر به دلیل اختلافــات داخلی در ارتش، 
رژیم صهیونیســتی قادر به انجام هیچ کاری در برابر 

حزب الله نیست.

بحران سالمندسالاری در آمریکا
بیش از 70درصد بازیگران سیاسی آمریکا در دهه 70 یا 80 عمر خود هستند 

بهاره محبیگزارش
روزنامه نگار

جمــلات نامفهــوم، مکث هــای بی موقع، 
سکندری خوردن های گاه  و بیگاه، دست  دادن  
با هوا، گاف های متعــدد و لغزش های کلامی 
سیاســتمداران فرتوت را این روزها به وفور 
می توان در آمریکا دید؛ کشــوری که بیش 
از ۷0درصد بازیگران سیاســی اش را افرادی 
تشــکیل می دهند که در دهه ۷0یا 80عمر 
خود هســتند. همین جمعه گذشته، »دایان 

فاینستاین«، سناتور ۹0ساله حزب دمکرات 
در جریان رأی گیری در مجلس ســنا به جای 
اعلام رأی خود، به طور غیرمنتظره سخنرانی 
از پیش آماده شــده اش را در حمایت از طرح 
مزبور قرائت کرد تا جایی که همکارانش مجبور 
شدند او را ساکت و راهنمایی کنند که به گفتن 
یک »بله« یا »آها« برای اعلام موافقت خود با 

طرح بسنده کند.
برای درک عمق بحران پیرسالاری در آمریکا 
کافی است به این فهرست نگاهی بیندازید: 
»نانسی پلوسی« 82ســاله، »استنی هویر« 

83ساله و »جیمز کلیبرن« 82ساله از جمله 
رهبران ارشــد حزب دمکــرات در مجلس 
نمایندگان هستند. حزب جمهوری خواه نیز 
وضعیت بهتری نــدارد. چند روز پیش »میچ 
مک کانل« 8۱ســاله، رئیس جمهوری خواه 
مجلس سنا، در میانه یک کنفرانس خبری با 
نگاهی غیرعادی 23ثانیه بدون هیچ حرکت 
و کلامی ثابت ماند و اطرافیانش را وادار کرد 
تا او را از جایگاه خارج کننــد. این در حالی 
اســت که محتمل ترین نامزد این حزب در 
انتخابات ریاست   جمهوری 2024 یعنی »دونالد 

ترامپ« نیز ۷۷سال سن دارد و قرار است برای 
کسب کرسی ریاست جمهوری با جو بایدن، 
رئیس جمهور فعلی از حزب دمکرات رقابت 

کند که 80ساله است.
روزنامه واشنگتن پست با اشــاره به بحران 
فرتوتی سیاســتمدارانی که سکان هدایت 
آمریــکا را در دســت دارند، نوشــت که 
آمریکایی ها در دورانی به  ســرمی برند که 
مسن ها تمایلی به کناره گیری کردن از قدرت 
ندارند؛ درحالی که اغلب، توان انجام وظایف 

خود را ندارند.

دانشگاه گوتنبرگ 24ژانویه 2023 با انتشــار مقاله ای یکی از دلایل جولان سیاستمداران 
مسن در فضای سیاسی آمریکا را دشواری روند ورود نسل جوان به این فضا اعلام کرده است. 
»آکسل سوندستروم«، کارشناس علوم سیاسی، در این مقاله با اشاره به اینکه سیاستمداران 
مجلس نمایندگان آمریکا 20سال از میانگین رأی دهندگان آمریکایی پیرتر هستند، آورده 
است که حضور کمرنگ جوانان در عرصه سیاســی به چالشی بزرگ برای این کشور تبدیل 

شده است.
تنها 11درصد از کاندیداهایی که حزب دمکرات و جمهوری خواه در سال های اخیر معرفی 
کرده اند 35ساله یا جوان تر بوده اند و میانگین سنی نامزدهای منتخب 51.5سال بوده است. 
سوندستروم می گوید واقعیت امر این اســت که رأی دهندگان آمریکایی نامزدهای مسن را 
ترجیح نمی دهند، اما از آنجایی که آنان اغلب منابع و شــبکه ارتباطی قوی تری دارند، در 
همان حوزه های انتخاباتی که پیش تر رأی آورده اند نسبت به کاندیداهای جوان شانس بسیار 
بیشتری برای پیروزی دارند. این کارشناس علوم سیاســی می گوید که »یک ارتباط قوی 
میان سن و آن چیزی وجود دارد که ما آن را سرمایه انتخاباتی می نامیم. این سرمایه تجربه 
سیاست ورزی، حمایت احزاب و توانایی تامین مالی کمیپن های انتخاباتی را شامل می شود.«

چرایی جولان سالمندان در باشگاه سیاستمداران آمریکا
روزنامه دیلی میل گــزارش داده که نزدیک به ســه چهــارم آمریکایی ها معتقدند که بــرای فعالیت 
سیاستمداران منتخب در این کشور باید یک چارچوب سنی، مشخص شــود تا آنان را به بازنشستگی 
ترغیب کند. بنا بر این گزارش، درنظرسنجی مؤسسه »یوگاو« که نتایج آن سپتامبر 2022منتشر شده، 
73درصد از پاسخ دهندگان اعلام کرده اند که از نظر آنان سیاستمدارانی چون جو بایدن یا دونالد ترامپ 
صلاحیت ورود مجدد به کاخ سفید را ندارند. البته این تنها دنیای سیاست در آمریکا نیست که گرفتار 

پیرسالاری شده است.
پایگاه تحلیلی امریکن افرز نوشته، گرچه پیرسالاری در عرصه سیاست، آشکارتر از بخش های دیگر است، 
اما واقعیت این است که این پدیده تمام عرصه های زندگی را در آمریکا تحت تأثیر قرار داده است؛ به طوری 
که میانگین سنی استادان و مدیران دانشگاه ها، مدیران بانکی، مدیران  عامل شرکت ها و بسیاری دیگر از 
چهره های برجسته به طور چشمگیری افزایش یافته است. تنها حوزه ای که به نظر می رسد توانسته از این 
مهلکه جان سالم به در برد سیلیکون ولی و بخش فناوری بوده است. در این گزارش آمده است که »رهبران 
سیاسی مسن امروز آمریکا در دوره اوج زندگی خود هژمونی تک قطبی آمریکا را به ارث بردند و آن را به 
دولتی شکست خورده تبدیل کردند؛ پس جای تعجب ندارد که ترجیح می دهند همچنان به قیمت نابودی 

نسل های آینده همچنان بر کرسی قدرت تکیه بزنند تا اینکه صادقانه با فناپذیری خود روبه رو شوند.«

خستگی آمریکایی ها از سالمندسالاری سیاستمداران

واكنش  رسانه های غربی به سالمندسالاری سیاسی در آمریكا 

نیویوركر 
بحران افزایش سن 

سیاستمداران 
دموكراسی آمریكایی 

 را هدف 
گرفته است.

پلیتیكو
 تردید مردم آمریكا درباره 

توانایی سیاستمداران 
سالمند فراتر از سلامتی 

فیزیكی آن هاست.

امریكن افرز
سالمندسالاری

 آمریكا 
به طور دردآوری 

 بحرانی 
شده است .

ایندیپندنت
همزمان با پیرتر شدن 
سیاستمداران، شكاف 

نسل جوان آمریكایی نیز با 
آنان بیشتر می شود.

نیوزویك
اینكه اجازه دهیم 

سیاستمداران مسن عقاید 
قدیمی دهه 1980 را با 

بسته بندی جدید ارائه كنند 
خطرناك است .

دیلی تلگراف
اتفاقی كه برای مك كانل 
افتاد بحران سن در قلب 

 سیاست آمریكا را 
برجسته كرد .

گلوبال افرز
بایدن با توجه به 

مشكلات امروزش باید 
برای شركت 

در انتخابات بعدی 
تجدیدنظر كند.

میامی  هرالد 
آمریكا بیشتر از 
هر زمان دیگری 

توسط رهبرانی فرتوت 
اداره می شود .

نیویورك تایمز
سیاست آمریكا 

مشكل سنی دارد؛ 
حداقل رأی دهندگان 
آمریكایی به چنین 
نتیجه ای رسیده اند.

گاردین
سالمندسالاران،
  طبقه استثنایی 
كه اداره آمریكا را 
در دست دارند.

دیدهشوید
تبلیغات محیطی ایستگاه های مترو

تبلیغات بدنه قطار
تبلیغات درون واگن ها

1پذیرش آگهی 8 1 9
با 

در متـرومتـرو

بازگشایی گذرگاه زنگزور برای منطقه 
سودمند خواهد بود

هاکان فیــدان، وزیــر امور خارجــه ترکیه: 
ما مسئله بازگشــت روابط با ارمنستان را 
مورد بحث و بررسی قرار دادیم و از صلح 
در منطقه حمایت می کنیم و ترکیه قوی 
به معنای جمهــوری آذربایجــان قدرتمند 
اســت. بازگشــایی گــذرگاه زنگــزور بــرای 
منطقــه ســودمند خواهد بــود و نــه فقط 

برای یک کشور.)خبرگزاری آناتولی(

واگنر برنامه ای برای استخدام جدید ندارد
یوگنــی پریگوژیــن، رئیــس گــروه واگنــر: 
امــروز وظایــف بعــدی خــود را مشــخص 
می کنیــم کــه طــرح کلــی آن روشــن تر 
و واضح تــر می شــود. بــدون شــک اینهــا 
وظایفی اســت که به نام عظمت روســیه 
انجــام می شــود. تــا زمانــی کــه بــا کمبــود 
پرســنل مواجــه نشــویم برنامــه ای بــرای 

استخدام جدید نداریم. )رویترز(
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ساقی بیا که يار ز رخ پرده برگرفت
کار چراغ خلوتیان باز درگرفت

فسیل جنگی

کشف حقایق جدید درباره فسیل عجیب  2حیوان در حال 
جنگیدن، پرده از اسرار طبیعت در 125میلیون سال پیش 
برداشته است. این دو حیوان درست در وسط یک دعوا، بنا 
به  دلایلی تلف شده اند و حالا فسیل شان در چین به دست 
دانشمندان رسیده است. کشف فسیل  2حیوان در حال 
جنگ به خودی خود نادر است اما مســئله این است که 
11سال بعد از کشف آنها در چین، دانشمندان با تحقیق 
روی آن متوجه شــده اند که حیوان غالب، یک پستاندار 
است که با موفقیت در حال شکار یک دایناسور بوده و حالا 
نظریه چیرگی همیشگی دایناسورها زیر سؤال رفته است. 
پیش از این گمان می رفت دایناسورها همیشه شکارچی 

بوده اند و هیچ حیوانی نمی توانسته آنها را شکار کند.

همسايه عجیب

یک مرد در انگلیس، با درخواســت عجیب خود از یک 
همســایه، مورد توجه جامعه و رسانه های انگلیسی قرار 
گرفته است. همسایه این مرد، گفته است که همیشه از 
شلوغ کاری و سر و صدای بچه همسایه عاصی بوده اما با 
درخواست عجیب پدر او، شوکه شده است. پدر این بچه، 
از این زن خواسته تا باغ بزرگ پشت خانه اش را ترک کند 
تا پسر شلوغ کار او بتواند در آنجا هر آتشی را که می تواند 
بسوزاند. این زن این مســئله را در شبکه های اجتماعی 
نوشته و مردم هم با تعجب به آن واکنش نشان داده ا ند. 
بسیاری به این زن گفته اند جلوی زیاده خواهی این مرد 

بایستد و از حریم خصوصی اش دفاع کند.

پیاده روی در آسمان

 

یک مرد در قطر، با انجام یک پیاده روی هوایی بســیار بلند، 
نامش را بر سرزبان ها انداخته است. این مرد، روی طنابی که 
2برج بلند را در دوحه به هم متصل می کرده، راه رفته و رکورد 
جدیدی را به نام خودش ثبت کرده است. یان راس حسابی 
به خاطر این کارهایش در دنیا معروف شــده است اما فاصله 
150متری بین این دو برج آن هــم در ارتفاع 185متری،  با 
هیچ کدام از پیاده روی های پیشــین او قابل مقایسه نیست. 
طنابی که زیــر پای این مرد بوده، تنها 2.5ســانتی متر قطر 
داشته و او با مهارت بسیار بالایی تمام مسیر را با خونسردی 
کامل طی کرده است. این مرد بعد از انجام این مانور، اعتراف 

کرده که در میانه راه، واقعا ترسیده است.

ایده خوبگرینویچ

دوست داری داستانت را 
برایم تعریف کنی؟

افسردگی شکل های مختلفی دارد؛ از 
پرحرفی تا سکوت کامل! از پرخوری 
تا بی اشتهایی؛ از گوشــه گیری تا بیش فعالی و... اما اغلب 
توصیه می کنند که افراد افســرده اگر حــرف بزنند، اگر 
تلاش کنند تا درباره آنچه آنها را اذیــت می کند با فردی 
امین درددل کنند، به بهبودشــان کمک خواهد شــد. به 
همین دلیل هم در کشــور زیمبابوه که فقر، نسل کشــی 
و دیکتاتــوری باعث همه گیری افســردگی یا به اصطلاح 
عامیانه Kufungisisa یا » بیش از حد فکر کردن« شده، 
طرحی به نام »نیمکت دوستی« به راه افتاده است. در این 
پروژه اصطلاحا مادربزرگ ها بــرای درمان مردم هر محله 
استخدام شــده و حتی برای کمک به مردم بعضی دیگر از 
شهرهای جهان نیز به این شهرها اعزام می شوند! اما ماجرا 

از چه قرار است؟
طرح نیمکت دوستی که از سال 2007میلادی در زیمبابوه 
راه اندازی شد، طی 16سال فعالیت خود توانسته 280هزار 
نفر را در 70جامعه در سراســر زیمبابــوه و در پروژه های 
فرعی دیگری تعدادی را نیز در کشــورهای کنیا، مالاوی 
و اخیــرا در زنگبــار و ویتنام، درمان کنــد. طرح نیمکت  
دوستی در سال 2004میلادی پس از مرگ غم انگیز زنی 
به نام اریکا به ذهن دکتر نیکســون چیپاندا و همکاران او 
در بیمارســتان هراره در زیمبابوه می  رسد تا اینکه 3 سال 
بعد آن را راه اندازی می کنند. درمــان این تعداد بیمار در 
کشوری مانند زیمبابوه که انگ زدن و خرافات در آن رواج 
داشته و 70درصد از مردم آن زیر خط فقر زندگی کرده و 
برای جمعیت 16میلیونی فقط 13روانپزشک وجود دارد، 

موفقیت بی نظیری است.
 )CHWs( مادربزرگ ها درواقع کارکنان بهداشتی زیمبابوه
هستند. لقب این مادربزرگ ها، »گوگوس« به معنی زنان 
مسن یا »ایمیو اوتاتو« به معنی بزرگ ترهای جامعه است. 
این افراد برای درمان افسردگی و اضطراب خفیف تا متوسط 
دوره دیده اند. یکی از راهکارهای آنها، صحبت کردن است. 
معمولا نیز جلسه با این جمله شــروع می شود:» دوست 

داری داستانت را برایم تعریف کنی؟«
دکتر نیکسون چیپاندا، روانپزشک و یکی از مسئولان طرح 
نیمکت دوســتی از راه اندازی این نیمکت ها در شهر لندن 
در سال 2024میلادی خبر می دهد. او معتقد است نصب 
این نیمکت ها در هر شــهری می تواند راهی برای درمان و 
کمک به افراد مبتلا به اضطراب، افســردگی و رفع تنهایی 

آدم ها باشد.
روش درمانی نیمکت دوستی با گفتار درمانی آغاز می شود. 
اکثر درمانگران زنان مسنی هستند که در جامعه زیمبابوه 
برای مشــاوره اصولا به آنها مراجعه می کننــد. این زنان 
اصول درمان شناختی- رفتاری )CBT( را دوره دیده اند. 
این نیمکت ها در پارک ها نصب شــده اند و زنان روی آنها 
نشســته اند. دســتمزد دریافتی این زنان درمانگر توسط 
وزارت بهداشــت زیمبابوه تامین می شــود. ارجاع به این 
نیمکت ها توسط مراکز بهداشــت، مدارس، ایستگاه های 
پلیس انجام می شود که البته به تازگی بعضی افراد خودشان 
به این نیمکت ها مراجعه می کنند. این افراد اغلب کسانی 
هستند که اطلاع رســانی درباره این نیمکت ها را از طریق 
رسانه ها دیده اند. معمولا دوره اولیه مراجعه به نیمکت، 2تا 
4جلسه است. پس از آن افراد برای حضور در کارگاه های 
گروهی ارجاع داده می شوند. آموزش مهارت های فردی تا 

مهارت های درآمدزایی مراحل بعدی است.
براساس آمار بهداشت جهانی )WHO( بیش از 300میلیون 
نفر در سراسر جهان از افسردگی رنج می برند. این بیماری 
عامل اصلی ناتوانی در جهان است.افسردگی درمان نشده 
زمینه ساز سالانه 80هزار خودکشی در سراسر جهان است 

که بیشتر در کشورهای درحال توسعه دیده می شود.

مهتاب خسروشاهی

بدرود چمدان عزیز؛ سفر بی تو آغاز شده است

زندگی پدیا

خوش خبر

کلافه از گرما 
می گویند چله تابستان دقیقا 40 روز بعد از شروع فصل 
گرماســت که می شــود »امروز«، یعنی 10مرداد. چله 
تابســتان که به آن »چله تموز« هم گفته می شــود، در 
واقع روزی است که خورشــید برای چند ثانیه بیشتر در 
آســمان مانده و روز را طولانی تر می کند. در قدیم چله 
تابستان مصادف بود با زمان برداشت محصول و در ایران 
باستان مردم چله تابستان را برای شکرگزاری از برداشت 
محصول در نظر گرفته بودند. حالا چله تابستان ما را یاد 
گرما و دمای بالای 40درجه می اندازد و اینکه باید مراقب 

باشیم در این هوای پخته، گرمازده نشویم.
آن طوری که مراکز هواشناســی اعــلام کرده اند، گویا 
این هفته اوج گرمای تابستان اســت و مراکز درمانی پرُ 
شــده از آدم هایی که گرمازده شــده اند. گرمازدگی هم 
 یعنی ضعف، بی حالی، تشنگی شدید، گرفتگی عضلات،

 افت فشار خون، غش، بیهوشی، ضعف شدید و در موارد 
شدید حتی به کما رفتن را هم به دنبال دارد که می تواند 
خطرناک باشد. به همین دلیل هم وزارت بهداشت هشدار 
داده که در این روزها و روزهای آینده تا جایی که ممکن 
اســت بین ســاعات 10 تا 16 از منزل خارج نشوید که 
کودکان زیر 4ســال و افراد بالای 65سال و افراد پرخطر 
همچون بیماران قلبی، دیابتی، افراد دارای فشار خون در 
معرض گرمازدگی هستند و باید خودمراقبتی بیشتری 
داشته باشند. بنا به توصیه پزشکان، نوشیدن آب و مایعات 
سرد و قرار گرفتن در مکان های خنک برای پیشگیری از 
گرمازدگی مؤثر است؛ چرا که نســبت به تأمین مایعات 
بدن در روزهای گرم باید حساس بود. این را هم باید بدانید 
که هر چند نوشــیدن عرقیات یــا دم کرده های گیاهی 
سودمند اســت، اما بهترین نوشــیدنی آب ساده است. 
استفاده از شربت به علت میزان قند بالا توصیه نمی شود؛ 
ولی نوشیدن روزانه حداقل 2 تا 3لیوان شیر علاوه بر رفع 
تشــنگی، در تأمین املاح و ویتامین های مورد نیاز بدن 

مفید است. در مقابل، نوشابه های گازدار بدترین نوشیدنی  
برای رفع عطش و تشنگی هستند، زیرا باعث سوء هاضمه 
و مشکلات گوارشــی در بدن می شــوند. انواع دلستر و 
ماءالشــعیر فاقد مواد افزودنی و طعم دهنده شیمیایی، 
 از جمله نوشــیدنی های مناســب در تأمیــن مایعات

 ازدست رفته بدن به شمار می روند.
نکته دیگری که باید در این گرما آن را رعایت کنید، این 
است که لباس های سبک و مناسب فصل بپوشید و از آنها 
برای حفظ خنکی بدن استفاده کنید. لباس های تنگ یا 
ضخیم ممکن اســت منجر به افزایش دمای بدن شوند. 
همچنین استفاده از پوشش های سایه بان، استفاده از چتر، 
کلاه و عینک آفتابی باعث می شود تا از تماس مستقیم با 
نور خورشید جلوگیری شود. حواستان به تغذیه تان هم 
باشد؛ تغذیه سالم و مناسب و مصرف مواد غذایی سبک 
 و خنک مانند میوه ها، ســبزیجات، غلات کامل و لبنیات 
کم چــرب می تواند بــه حفظ ســلامتی و کاهش خطر 

گرمازدگی کمک زیادی کند.

چمدان و سفر، چنان با هم عجین و يکی شده اند که 
تصور يکی بدون آن يکی، عملا غیرممکن است. کجا 
سفر رفته ايم که بقچه ای، توشه ای، کیفی، ساکی و 
يا چمدانی با خودمان نبرده باشــیم؟ اين ترکیب 
همیشــگی اما در حال از بین رفتن است. ذهنیت 
جديد در سفرهای پايدار و تورهای پیشرفته ای که 
مسافران را از توشه بی نیاز می کنند، در حال ايجاد 
بزرگ ترين تغییر در تاريخ سفر هستند و چه بسا 
چمدان، در آينده ای نه چندان دور، به خاطره ای در 

گذشته تبديل شود.
بخشــی از تغییر در ماهیت ســفرها، به تغییر در 
ذهنیت مســافران برمی گردد. آدم هايی که نگران 
زمین هستند، تلاش می کنند تا آنجا که می توانند 
رد پای کربنی کمتری ايجاد کنند و اين، وقتی که پای 
سفر و چمدان در میان باشد، يعنی لباس و وسايل 
کمتری حمل خواهد شــد. در نگاهی بسیار کلان، 
هر چه ما کمتر لباس و وسیله بخريم،  تولید آنها هم 
کمتر می شود و در نتیجه گازهای گلخانه ای کمتری 
در اتمسفر رها می شود. اين ايده، چنان طرفدار دارد 

که سبک های خاصی برای ســفر کردن در مناطق 
مختلف دنیا راه افتاده و روش های منحصر به فردی 
به مردم ارائه می شود تا از چمدان بیشتر از گذشته 

پرهیز کنند.
برای نمونه، اخیرا خطوط هوايی ژاپن، به مسافران 
خارجی اش اين امکان را داده است که هنگام اقامت 

در ژاپن، از لباس های اجاره ای استفاده کنند. اين کار 
در نهايت به سبک شدن بار هواپیما کمک می کند 

و در راستای پايدارسازی صنعت هوانوردی است.
در آلپ هم اين روند شروع شده و اسکی بازانی که 
می خواهند رد پای کربنی کمتری داشــته باشند 
به شدت از آن استقبال کرده اند. يک بخش همیشگی 
تعطیلات زمستانی برای اسکی، چمدان های بسیار 
بزرگ و متعدد آن بوده است. اما در يک ايده جديد 
که در فرانسه، سوئیس و اتريش با استقبال زيادی 
مواجه شده، اسکی بازان تمام وســايل خود را در 
خانه جا می گذارند و هر چیزی که لازم دارند را در 

پیست های اسکی اجاره می کنند.
در جای ديگری از اروپا، دوبرونیک مقصد مشــهور 
گردشگری کرواسی هم پا جای ونیز گذاشته و به مقابله 
 با چمدان ها برخاسته  است. ونیز سال ها پیش به خاطر 
ممنوع کردن چمدان های  چرخ دار که به سنگفرش های 
اين شهر تاريخی آسیب وارد می کرد سر و صدا کرد. 
حالا اين مقصد مشهور در کرواسی از مسافران خواسته 
هنگام تردد در اين شهر، به جای کشیدن چمدان ها 
روی زمین، آنها را با خودشان حمل کنند. کارشناسان 
می گويند: اين کار در نهايت توريســت ها را 
متقاعد خواهد کرد که هنگام سفر به اين شهر، 

تا می توانند سبک سفر کند.
در طبیعت گردی های بســیار محبوب در 
شرق آفريقا در اوگاندا، تانزانیا و کنیا هم مسئله 
چمدان مدت هاست مورد توجه مقامات قرار گرفته 
و آنها از مسافران می خواهند چمدان های سبک و 
نرمی داشته باشند و حمل چمدان های چرخدار و 
با قاب داخلی فلزی به اين مقصدها ممنوع است. 
يک راهکار کلی برای حذف چمدان از ســفرها، 
کاهش بار مجاز در هواپیماســت. مسافران فکر 
می کنند چون بلیت داده اند پس بايد تا گرم آخر 
از بار مجازی که حقشان است استفاده کنند. اما 
اگر اين سقف پايین آورده شود، چه بسا در طول 
زمان چمدان ها ســبک تر و کم حجم تر خواهند 
شــد و البته آنطور که پیش بینی شده چه بسا به 

خاطره ها بپیوندند.

بی تعــارف و تکلف   
مثــل همیــن متن 
کوتاهی که می بینید. 
تا  منتظريــم  مــا 
نوشته هايتان درباره 
مسائل روزمره، مشکلات و دغدغه هايتان را 
برای ما ارسال کنید. اگر اهل طنز و کاريکاتور 
و طراحی هم هستید جايتان اينجا محفوظ 
اســت. متن يا طرح تان که آماده شد يک 
تماس  با شماره 23023636 بگیريد تا برای 

رساندنش به ما ، راهنمايی تان کنیم. 

نذر خون 
روزی که گذشت، روز ملی اهدای خون بود. خودتان 
بهتر می دانید که اهدای خون نه تنها جان انســان ها 
را نجات می دهد، بلکه می تواند برای ســلامتی فرد 
اهدا کننده هم مفید باشد، اما امسال عزاداران ایرانی 
گل کاشــتند و نذر خون خود را به خوبی ادا کردند. 
عرض به حضورتان که اهدای خون امســال در ایام 
سوگواری حسینی در مقایسه با پارسال یک ونیم برابر 
شده اســت. اما معاون فنی انتقال خون استان تهران 
گفته است: »بیشترین نیاز گروه خونی کشور O منفی 
است.« پس اگر نذرتان را ادا نکرده اید، هنوز هم دیر 
نشده و می توانید به مراکز انتقال خون مراجعه کنید 

و داوطلب اهدای خون باشید.

جهادآبرسانی
یکی از مشکلاتی که روستانشینان، به ویژه در مناطق 
محروم تــر با آن روبه رو هســتند، نبود آب شــرب و 
ســالم اســت. اما خبر خوب این اســت که به همت 
بسیج سازندگی سپاه عاشــورا و با مشارکت قرارگاه 
امام حسن مجتبی)ع(، آبرسانی به روستاهای محروم 
و کم برخوردار استان در قالب فاز یک جهاد آبرسانی 
در حال اجراست و فاز 2این طرح نیز برای آبرسانی به 
233 روستا در 21 شهرســتان استان طی هفته های 
 آینده به مرحله اجرا خواهد رســید. بــه این ترتیب
 45 روســتا با تعداد 2 هزار و 142 خانوار و مجموع 
7هزار و 174 نفر جمعیت از آب شرب پایدار و سالم 

بهره مند خواهند شد.

کتابخانه  کودکان
از کتاب و کتابخوانی و بالا رفتن سرانه مطالعه کشور 
که سخن به میان می آید، شــاید کمتر متوجه قشر 
مؤثری باشــیم که قرار اســت روزگاری آینده ساز 
این ســرزمین باشــند. اما تجهیز بخش کودک در 
کتابخانه های عمومی اســتان بوشــهر خبر خوب و 
امیدوار کننده ای  اســت. مدیــرکل کتابخانه های 
عمومی استان بوشــهر می گوید:»به منظور افزایش 
کیفیت خدمات ارائه شــده به کــودکان، 37 بخش 
کودک در کتابخانه های عمومی اســتان بوشــهر با 
اسباب بازی های جدید در زمینه های فکری، آموزشی 
و سرگرمی و با اولویت کتابخانه های مناطق محروم و 

روستایی تجهیز شدند.« 

فراخوان

رضا:  آقا تهرانی تو عکس باشه، اون 
عکس بره سینه دیوار اتاق، دیگه 
اون دیوار نمی ریزه.صادق خان: آقاتهرانی به این بلندی 

ماشاءالله خودش دیواره. عکس یه عمر به اون وامی سه.

مسعود کیمیایی

دیالوگ

رد پای گرگ

بخشی از تغییر در ماهیت سفرها، به 
تغییر در ذهنیت مسافران برمی گردد. 
آدم هایی که نگران زمین هستند، تلاش 

می کنند تا آنجا که می توانند رد پای 
کربنی کمتری ایجاد کنند و این، وقتی که 
پای سفر و چمدان در میان باشد، یعنی 
لباس و وسایل کمتری حمل خواهد شد
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ثبت جهانی شده ناهارخوران ادامه دارد 
 دبیرستاد زیست فناوری کشور از صادرات محصولات زیست فناوری

 ایران به ۱۷ کشور دنیا خبر داد

1012

نقل قول

نقدی به متنی درباره 
»خواست اکثریت« 

بعد از حرکت هماهنگ قــوای مجریه، مقننه و 
قضاییه برای طراحی و تصویب قانون مربوط به 
حجاب و پوشــش در جامعه، سیدمحمدخاتمی 
با کمک همفکران خود متنی انتقــادی درباره 
ورود حاکمیت به مقوله حجاب نوشت تا از زوایای 
مختلف به این مسئله بپردازند. بررسی این متن 
از منظر مردم ســالارانه می توانــد باعث ارتقای 
اندیشه سیاســی و دینی و همچنین بازشناسی 
اندیشمندانه جریان ها در تقابل با حرکت حضرت 

امام)ره( باشد.
خاتمی معتقد است: »دولت متولی نفع جمعی 
و تســهیل کننده نیل بــه کامروایی مشــترک 
همه یــا لااقل اکثریت شــهروندان« اســت. او 
شاخص این نکته را در جمله بعد »نظر اکثریت 
جامعــه« می داند. همین جا یــک تمایز ظریف 
آشکار می شــود؛ آیا دولت متولی »نفع جمعی« 
است یا »احســاس نفع جمعی«؟ این دو کلمه 
راهبردهای حکمرانی و شــاخص های بررســی 
جامعــه را تحت تأثیر قــرار می دهند. اگر ملاک 
»نفع جمعی« باشد، طبیعی است که حکمرانی 
از نیروی متخصص و نخبگان اجتماعی در علوم 
مختلف استفاده خواهد کرد که این نفع جمعی 
را به حداکثر برســاند. اگر ملاک »احساس نفع 
جمعی« باشد در این صورت این عوام هستند که 
باید تشخیص دهند و این یعنی عدول از اندیشه 
قانونگرایی و مردم سالاری به اندیشه پوپولیستی 

و عوام گرایی.
توجه کنید در دورانی هســتیم که شعار مردم 
و آزادی و امثال  آن در دنیا فراگیر شــده است؛ 
اینکه یک متن مملو باشد از کلمات مردم، کثرت، 
اکثریــت، آزادی و... باعث نمی شــود که متن را 
حقیقت آزادیخواهانه و مردم گرایانه بدانیم. باید 
براساس دلالت های جدی متن ببینیم آن واقعیت 
و اراده ای که در صحنه دنبال می شود، چیست.

یادتان هســت که ماجرای فتنه 88را کسانی راه 
انداختند که دم از قانون می زدند و آزادی و مردم، 
اما همان ها در آن فتنــه معتقد بودند رأی مردم 

باید باطل شود.
خاتمی معتقد است: »اعتراض های پاییز گذشته 
به رعایت اجبــاری حجاب، نمــودی از بحرانی 
فراگیرتــر در روابط حکومت و جامعه اســت.« 
خوب چگونه حجم ایــن اعتراضات نمود جامعه 
ایران اســت، معلوم نیســت؟ اینکه چرا حضور 
پرشور و کثیر مردمی در راهپیمایی های بعدی، 
نمود جامعه ایران نیســت، معلوم نیســت؟ در 
تحلیل واقعیت امروز جامعه ایران، بیان خاتمی 
و دوستانش جالب است. آنها وقتی بنا دارند نظر 
اقلیت را حاکم کنند اسم »اکثریت« را نمی آورند، 

بلکه عنوان »کثرت« را استفاده می کنند.
در بخشی از این متن هم به این نکته اشاره شده 
است که سراغ نظر ســنجی ها برویم. خوب است 
به نظر ســنجی های مختلف در این باره هم نگاه 
کنیم. بــالای 80درصد جامعه ایــران معتقد به 
حجاب هســتند و حتی همان حجاب ضعیف و 
عرفی خود را به حکم شــرع و دین سر می کنند؛ 
به همین دلیل در این چند ماه کــه عملا اجبار 
حاکمیتی حذف شده بود، همین درصد، حجاب 
خود را حفظ کرده بودند. سؤال اینجاست ما با این 
اعتقاد عمومی چه کنیم و اینکه مردم می خواهند 

دین خود را حفظ  کنند؟ 
پاســخ دوســتان آقای خاتمی چیســت؟ آنها 
معتقدند: »اصل ســوم، دولت را موظف به ایجاد 
محیط مساعد برای رشد فضایل اخلاقی براساس 
ایمان، تقوا و مبارزه با تمامی مظاهر فساد و تباهی 
می کند. اصل سوم قانون اساسی، بخشی از یک 
قرارداد اجتماعی بود که در ابتدای انقلاب حدود، 
ثغور و کیفیت روابط دولت و جامعه را مشخص 
کرد و مورد پذیرش اکثریت مردم بود. آن قرارداد 
اجزای دیگری هم داشت... اما امروز که اکثریت 
قابل ملاحظه ای در جامعه از ســویی آن اهداف 
را تحقق نیافته می بیننــد« معنای این جملات 
چیست؟ خیلی روشن اســت. کلا قانون را کنار 
بگذارید؛ یعنی اگر اکثریت جامعه احساس نکردند 
که بخشی از قانون پیاده می شود، کل قانون را کنار 
بگذارید.این مردم سالاری است که با نفی قانون، 
نخبگان و عقاید عمومی مردم همراه است. اسمش 
مردم سالاری است، اما حقیقتش یک دروغ بزرگ 
است و عملا نه تنها اقلیت سالاری که عوام سالاری 
هم نیست، بلکه ســالار کردن کسانی است که 
قدرت رسانه ای و جهت دهی ذهن عمومی را در 

دست دارند.
خاتمی و دوســتانش به نام مردم، قانون و آزادی 
آغاز کرده اند، اما امروز معتقدند مردم از شعارها و 
آرمان های اول انقلاب خود دست برداشته اند. آنها 
معتقدند: »تحولات عمیق و گسترده در جامعه« 
شکل گرفته و »حکومت به دنبال تحقق اهداف 
و آرزوهایی اســت که کثیری از جامعه یا آنها را 
نمی خواهند یا در اولویت آنها نیستند.« این یعنی 
شعارهای استقلال، آزادی، مردم سالاری، دین، 
عدالــت و... که آرزوها و اهداف ســاختار کنونی 
است )دقت کنید نه خود ساختار، بلکه می گویند 

اهداف و آرزوهای جامعه تغییر کرده است.(
این جریان و همه نقد کنندگان حضور حاکمیت 
در مقوله پوشش باید یک سؤال را پاسخ بدهند: با 
عقیده اکثریت مطلق مردم ایران به مقوله حجاب 
که یک حکم شرعی اجماعی است، چه می کنند؟ 
اگر اقلیتی بنا داشــته باشند به این عقیده حمله 
کنند باید چه کرد؟ آیا حکومت دینی مســئول 
حفظ خواست اکثریت، اراده و عقیده آنها هست 
یا نه؟ در بخشی از متن خاتمی و دوستانش آمده 
در مقوله پوشــش حد یقفی نیست، هرقدر هم 
لباس خلاف هنجار عمومی جامعه باشد، باز هم 
حکومت نباید وارد شده و باید مسئله با گفت وگو 
حل و فصل شود و این یعنی حکومت حتی کارکرد 
عادی خود را هم نداشته باشد و در مقابل هجوم 

اقلیت به اکثریت دست حاکمان بسته باشد.

نگاه 

گشت ارشاد نداریم
ســردار قاســم رضایی، 
جانشین فرمانده انتظامی 
کشــور: گشــت ارشاد 
نداریم اما با هنجارشکنان 
برخورد و اعمــال قانون 
می کنیم. نیروی انتظامی 
بــا همــه ناهنجاری ها و 
جرائم اعــم از بی حجابی، 
سرقت، قاچاق و... برخورد 
می کنــد. بی حجابــی با 
سایر ناهنجاري ها تفاوتی 
ندارد و طبق قانون با همه 
هنجارشکنان برخورد کرده 
و اجازه جولان به آنها داده 
نمی شود. تقاضای مردم از 
ما برخورد با هنجارشکنان 
اســت و ما هم طبق قانون 
با آن دســته از افرادی که 
به قانــون و هنجار جامعه 
بی توجه باشــند، برخورد 

خواهیم کرد.

اجرای ۵۰برنامه برای 
گسترش رفتار عفیفانه 
معاون  نقیب،  سیدمحمد 
امور فرهنگی و اجتماعی 
شــرکت بهره بــرداری 
راه آهن شــهری تهران و 
حومه: تاکنــون ۵0برنامه 
متفاوت ویــژه حجاب و 
عفاف در متــروی تهران 
اجرا شده است. بازگشایی 
و راه اندازی اتاق های مادر و 
کودک، فضاسازی محیطی 
واگن بانوان، اجرای طرح 
زنان قهرمان، فضاســازی 
 ایســتگاهی بــا عنوان 
عدم  ورود آقایان به واگن 
بانوان، نمایشــگاه کوثر 
فرشتگان  پویش  حیات، 
ســرزمین من، ایستگاه 
عاشقی، ویژه برنامه عفاف 
و حجاب ایام فاطمیه، میز 
حجاب و عفاف عاشــقی، 
برنامــه حریــم ریحانه، 
حائل جداکننــده واگن 
بانوان، ویژه برنامه دختران 
علوی، برگزاری نمایشگاه 
جواهرانه و... ازجمله این 

اقدامات است.

اتمام حجت با 
فروشندگان البسه  
ضد عفت عمومی

جلال آفاقی، دادســتان 
اردبیل: بــه موجب قانون 
فروشندگان لباس هایی که 
استفاده از آنها در ملأعام 
خلاف شرع است یا عفت 
عمومــی را جریحــه دار 
می کند، مجرم هستند و 
البسه و اشیاي مذکور نیز 
در حکم قاچــاق خواهند 
بود. طی ســال های اخیر 
تذکر و ارشــاد در این باره 
صورت گرفته و اکنون فقط 
با فروشندگان لباس های 
جریحه دار کننــده عفت 
عمومــی اتمام حجــت 
جدی می کنیم که قبل از 
اقدام مأمورین و تشکیل 
پرونده، هرچه ســریع تر 
نسبت به جمع آوری چنین 
لباس هایــی از مغازه های 

خود اقدام کنند.

بالاخره بعد از رفت و برگشت های مختلف و همچنین توجه به نقدهایی که به نسخه های ابتدایی قانون حجاب 
و عفاف شده بود، حالا ویرایش نهایی این قانون هم شکل گرفته و قرار است که هفته آینده بررسی شود. 
اگر این بررسی به نتیجه برسد، این قانون به شورای نگهبان خواهد رفت تا پس از تأییدات نهایی، تبدیل 
به قواعد و قوانین اجرایی شود. اما شاید برای خیلی ها سؤال باشد که در چنین قانونی، وضعیت جریمه ها 
و برخوردها با بی حجابی در حوزه های مختلف چگونه تعریف شده و اساسا چه تغییراتی داشته است؟ حالا 
که کنجکاو شده اید تا در این باره بیشتر بدانید، اینفوگرافی ما می تواند در یک نگاه، شما را متوجه ماهیت 
و چگونگی این امر کند. البته در این اطلاعات، صرفا درباره نکته های عمومی تر و مهم تر صحبت کرده ایم 

و موارد مرتبط به دستگاه ها، نهادها و سلبریتی ها را کنار گذاشته ایم تا در فرصتی دیگر به آنها بپردازیم.

 جریمه  بی حجابی  جریمه  بی حجابی 
تا تا 1۵۰1۵۰ میلیون تومان میلیون تومان

 در ویرایش جدید قانون حجاب و عفاف
 هر متخلفی چقدر جریمه خواهد شد؟

هدف کلی:
1.  ترویج فرهنگ حجاب و عفاف

2.  روشن کردن تکالیف دستگاه های دولتی
3.  جلوگیری از ترویج بدپوششی و بی حجابی
4.  مجازات های بازدارنده بدون حاشیه سازی

ضمانت اجرا: 
1.  دستگیری برای کسی که برهنه و نیمه برهنه ظاهر شده

2.  برداشت جریمه از حساب بانکی فرد
3.  بسته شدن تمام کارت های بانکی متخلف

انعطاف در اجرا:
مجازات های نقدی بازدارندگی سنگین دارند، ولی می توان 
به تناسب فرد و شــرایط جرم و...، در اجرا انعطاف به خرج 
داد؛ مخصوصا در حوزه مردم که حتی احتمال بخشــودگی 

هم وجود دارد.

نکته های اصلی نسخه جدید:
1.  جرایم نقدی سنگین 

2.  به حداقل رساندن دستگیری و حکم جلب
3.  حذف گشت ارشاد

4.  عدم حبس سلبریتی ها
۵.  عدم پلمب اماکن

6.  عدم توقیف خودرو

جریمه ها چقدر؟
برهنگی، بد پوششی و کشف حجاب در اماکن عمومی مرتبه نخست: 

جزای نقدی جزای نقدی 2424میلیون تومانمیلیون تومان

مرتبه  نخست: 
 دستگیری توسط ضابطان قضایی دستگیری توسط ضابطان قضایی
 جزای نقدی تا  جزای نقدی تا 150150میلیون تومان میلیون تومان 

 حبس تا  حبس تا 1010سالسال

 مرتبه نخست: 
      5050تا تا 100100میلیون تومان یا دوبرابر درآمدهای حاصل از ارتکاب جرممیلیون تومان یا دوبرابر درآمدهای حاصل از ارتکاب جرم
   ممنوعیت از فعالیت عمومی در فضای مجازی تا حداکثر    ممنوعیت از فعالیت عمومی در فضای مجازی تا حداکثر 22سالسال
  حذف محتواهای سابق ناقض قانون   حذف محتواهای سابق ناقض قانون 
مرتبهمرتبه های های دوم و بعدی: 
      100100تا تا 150150میلیون جریمهمیلیون جریمه
      33برابر درآمدهای حاصل از ارتکاب جرمبرابر درآمدهای حاصل از ارتکاب جرم
   ممنوعیت فعالیت عمومی در فضای مجازی تا حداکثر    ممنوعیت فعالیت عمومی در فضای مجازی تا حداکثر 22سالسال
 حذف محتواهای سابق ناقض قانون حذف محتواهای سابق ناقض قانون

مرتبه نخست: 
جزای نقدی جزای نقدی 66تا تا 2424میلیون تومانمیلیون تومان

مرتبه دوم و به بعد:
 جزای نقدی  جزای نقدی 150150تا تا 280280میلیون تومانمیلیون تومان

 حبس تا  حبس تا 1515سالسال

مرتبه  دوم و به بعد:
 جزای نقدی  جزای نقدی 2424تا تا 5050میلیون تومانمیلیون تومان

مرتبه چهارم و به بعد:
 جزای نقدی  جزای نقدی 100100تا تا 150150میلیون تومانمیلیون تومان

مرتبه دوم: 
جزای نقدی جزای نقدی 5050میلیون تومان میلیون تومان 

بدپـــــــوششی:

برهنــــــگی:

کشف حجاب سر:

بدپوششی، برهنگی یا کشف حجاب در خودرو یا موتورسیکلت
  500هزار تومان جریمه توسط پلیس راهنمایی  و رانندگی درصورت عدم ارسال گزارش 

   تکرار جرم در مرتبه دوم برای موتورسیکلت: توقیف آن به مدت 3 ماه 
  توقیف وسیله نقلیه درصورت برهنه یا نیمه برهنه بودن راننده یا سرنشین 

   تا 20میلیون تومان جزای نقدی خودرو درصورت برهنه یا نیمه برهنه بودن راننده یا سرنشین علاوه بر مجازات 
شخص مرتکب به جرم ارتکابی)جزای نقدی تا 150میلیون تومان یا حبس تا 10سال(

طراحی یا تبلیغ البسه ممنوعه

مشاغل مروج ولنگاری
  مرتبه نخست:
 جزای نقدی صاحب شغل جزای نقدی صاحب شغل
تا تا 150150میلیون تومان یا تا میلیون تومان یا تا 33 ماه سود ناشی از درآمد آن شغل  ماه سود ناشی از درآمد آن شغل 
   ممنوعیت خروج از کشور تا   ممنوعیت خروج از کشور تا22سال سال 
 ممنوعیت فعالیت عمومی در فضای مجازی تا  ممنوعیت فعالیت عمومی در فضای مجازی تا 22 سال  سال 
 حذف محتواهای سابق ناقض قانون حذف محتواهای سابق ناقض قانون
  مرتبه دوم و به بعد:
 جزای نقدی صاحب شغل تا  جزای نقدی صاحب شغل تا 280280میلیون تومان میلیون تومان 
 جریمه تا  جریمه تا 66 ماه سود ناشی از درآمد آن شغل  ماه سود ناشی از درآمد آن شغل 
 ممنوعیت خروج از کشور تا  ممنوعیت خروج از کشور تا 55سال سال 
 ممنوعیت فعالیت عمومی در فضای مجازی تا  ممنوعیت فعالیت عمومی در فضای مجازی تا 22سال سال 
 حذف محتواهای سابق ناقض قانون حذف محتواهای سابق ناقض قانون

 مروجان ولنگاری سازمان یافته،هماهنگ با دولت  خارجی
 مرتبه نخست: 
 جزای نقدی تا 100میلیون تومان
 5تا 10سال حبس 
مرتبه های دوم و بعدی: 
 جزای نقدی تا 150میلیون تومان
 ممنوعیت خروج از کشور
  ممنوعیت از فعالیت عمومی در فضای مجازی تا حداکثر 2سال
 حذف محتواهای سابق ناقض قانون
 جزای نقدی تا 150میلیون تومان برای سفارش کار یا تبلیغات به مروجان بی عفتی و بی حجابی
 جریمه 4برابر هزینه پرداخت شده برای تبلیغات برای سفارش کار یا تبلیغات به مروجان بی عفتی و بی حجابی

بررسی لایحه جدید؛ 
هفته آینده 

حجت الاســلام موســی 
غضنفرآبــادی، رئیــس 
کمیسیون قضایی و حقوقی 
مجلــس: ما به دنبــال آن 
هستیم که یکشنبه هفته 
آینده)1۵مردادماه( براساس 
تبصره یک ماده100 آیین نامه 
داخلی مجلــس تقاضای 
اولویت بررســی گزارش 
کمیسیون حقوقی و قضایی 
مجلس درباره لایحه حمایت 
از خانــواده از طریق ترویج 
فرهنگ عفاف و حجاب را 
دهیم تا در صورت تصویب 
نمایندگان، بررسی این لایحه 
در صحن مجلس آغاز شود. ما 
مصوباتی را که شورای عالی 
انقلاب فرهنگــی در حوزه 
حجاب و عفاف داشته، در 
این لایحه آوردیم تا تبدیل 

به قانون شود.
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نقل قول خبر

حــوزه  در  غیرمســتقیم  و  مســتقیم 
گردشــگری فــارس طــی 2ســال گذشــته 
ایجــاد شــده اســت و به گفتــه ســیدمؤید 
محسن نژاد، از سال۱۴۰۰ تاکنون با صدور 
۱۱۵پروانه جدید تأسیســات و مؤسســات 
گردشــگری ۱۵۸۹تخــت بــه تخت هــای 
اقامتــی افــزوده  شــده و ظرفیــت اقامتــی 
اســتان بــه بیــش از 2۳هــزار و ۷۴2تخــت 
رســیده اســت کــه بــر همیــن اســاس 
۴۶۰۰شــغل مســتقیم و ۱۵هــزار شــغل 

غیرمستقیم ایجاد شده است.

19600
شغل

مســافر در ۳ مــاه نخســت ســال جاری در 
واحدهای اقامتی خراســان رضوی اســکان 
داده شــدند و به گفته ســیدجواد موسوی، 
مدیــرکل میــراث فرهنگــی، گردشــگری و 
صنایع دستی خراســان رضوی، در مجموع 
بیــش از ۳میلیــون و ۹۵۱هــزار مســافر در 
واحدهای اقامتی مشهد و بیش از ۴میلیون 
و 22۸هــزار مســافر در واحدهــای اقامتــی 

استان خراسان رضوی اقامت داشته اند.

4/2
میلیون 

عدد خبر

افزایش آبرسانی سیار به حیات وحش 
خراسان شمالی

روح الله لایــق، معــاون طبیعــی اداره کل 
محیط زیســت خراسان شــمالی: آبرســانی 
سیار به مناطق حفاظت شده برای تامین آب 
حیات وحــش افزایــش یافته چــون حیوانات 
تحمل کم آبی یــا بی آبی را ندارنــد و در نتیجه 
برای یافتــن آب از زیســتگاه خارج می شــوند 
که ممکن است طی مسیر یا موفق به یافتن 
مکان بهتــر شــوند و یــا تلف شــده یــا در دام 
شــکارچی بیفتند که در اين صــورت دیگر به 

زیستگاه اصلی خود بازنمی گردند.

جنگل هــای  پایــدار  مدیریــت  طــرح 
هیرکانی در حال تهیه است

نقی شــعبانیان، معاون امور جنگل ســازمان 
منابــع  طبیعی و آبخیــزداری: تهیــه طرح های 
مدیریت پایدار جنگل های هیرکانی در اولویت 
اســت و در آن براســاس شــرایط توپوگرافی و 
پوشش گیاهی، ۱۰۴حوزه در 2میلیون هکتار 
وســعت جنگل هــای هیرکانــی دیــده شــده 
است. این طرح ۱۰ساله در ۳فاز تعریف شده 
که فاز اول آن تقریبا به اتمام رسیده و فاز دوم 

آن در مراحل ابتدایی قرار دارد.

زهرا رفیعیگزارش
روزنامه نگار

محاســبات ظرفیت برد اکولوژیکی نشان می دهد که 
پارک جنگلی ناهارخــوران هم اکنون دوبرابر ظرفیت 
خود گردشگر می پذیرد و چند سالی است که شهرداری 

گرگان به دنبال اضافه کــردن تله کابین به این پارک 
اســت؛ موضوعی که به دلایل زیســت محیطی 
مخالفان متخصص بسیار دارد. این در حالی است 
که شــهرداری گرگان، مجری ایــن طرح، معتقد 

اســت در این پروژه کمترین آســیب به درختان 
 جنگل های هیرکانی وارد می شود.زمزمه های احداث
 »تله کابین گرگان« از سال 1370آغاز شد و متولیان این 
پروژه در سال 1399موفق شدند موافقت کمیته فنی اداره 
کل منابع طبیعی استان گلستان، موافقت و تصویب پروژه 
در شورای  عالی جنگل، مجوز اداره کل محیط  زیست 
استان گلستان، تصویب پروژه در شورای برنامه ریزی و 
توسعه استان و تصویب پروژه در شورای  عالی معماری و 
شهرسازی را دریافت کنند.این پروژه گردشگری اما در 
آستانه آغاز عملیات اجرایی متوقف شد چون مشخص 
شد این طرح بیش از 5 هکتار از اراضی جنگلی را تخریب 
می کند و به همین دلیل مشــمول تهیه گزارش ارزیابی 
زیست محیطی می شــود.حالا اما متولیان پروژه احداث 
تله کابین ناهارخوران اعلام کرده اند که گزارش ارزیابی به 
سازمان حفاظت محیط زیست تحویل داده شده و در مقابل، 
 جمعی از استادان محیط زیست کشور به دنبال نامه ای که به
 ابراهیم رئیســی، رئیس جمهوری برای توقف این پروژه 
ارسال کردند، از معاون محیط زیســت انسانی سازمان 
حفاظت محیط زیست هم خواستند دسترسی به گزارش 
ارزیابی تله کابین ناهارخوران، برای اســتادان دانشگاه 

فراهم شود.

تله کابین 
پرحاشیه 
در جنگل 
هیرکانی گرگان

جدال بر سر اجرای پروژه 
گردشگری احداث تله کابین در 
جنگل هیرکانی ثبت جهانی 
شده ناهارخوران ادامه دارد 

گزارش ارزیابی را بدهید ما هم ارزیابی کنیم
در بخشــی از نامه اســتادان دانشــگاه حوزه محیط زیست کشور 
به ایرج حشــمتی آمده اســت: »از آنجا که پروژه تله کابین جنگل 
ناهارخوران گرگان دارای اثرات منفی تردیدناپذیر بر محیط زیست 
است و از نظر نخبگان استان، مبتنی بر نامه ها و مستندات پیوست 
مورد تأیید نیست، وظیفه و حق خود می دانیم و تمایل داریم که از 
محتوای گزارش ارزیابی زیست محیطی فراهم  شده، مطلع شویم 
و در روند بررســی، رد، تأیید و اصلاح آن قــرار گیریم تا بتوانیم به 
ســازمان حفاظت محیط زیســت و دیگر نهادهای مسئول، کمک 

فکری برسانیم.«

ناهارخوران 15سال در اختیار شهرداری است
سیدمحمدرضا سیدالنگی، شهردار گرگان سال گذشته اعلام کرده 
بود با همکاری اداره کل منابع طبیعی گلستان، پارک های جنگلی 
النگدره و ناهارخوران با وســعت بیش از 500هکتار به شهرداری 
گرگان به مدت 15سال واگذار شد. پارک جنگلی النگدره و پارک 
ناهارخوران کتابچه طرح جامع دارند که به تأیید سازمان جنگل ها 
نیز رسیده و ایجاد فضایی برای تفریحگاه و گردشگری در آنها دیده 
شده. پیش بینی می شود این پروژه در بازه زمانی 15 ساله اجرا  شود. 
نصب تله کابین منع قانونی ندارد و در سفر رئیس جمهور به استان 
در سال گذشته نیز مطرح شد که طرح احداث تله کابین ناهارخوران 

ارزیابی زیست محیطی نیاز ندارد.

قطع درختان هیرکانی برای احداث تله کابین
مسعود امیرزاده، عضو شبکه تشکل های محیط زیست و منابع 
طبیعی: مجریان مدعی اند که یک درخت هم قطع نخواهند کرد. 
با یک مطالعه تطبیقی در کشــور می توان متوجه شد که چند 
درخت در پروژه های ساخت تله کابین  قطع می شود. تله کابین 
سامانه ای است که به همراه خود سازه های جانبی خواهد داشت 
که در نهایت می توان میزان تخریب و تأثیر آنها را در ناهارخوران 
سنجید. جنگل های هیرکانی به دلایل مختلف مثل حمله آفات، 
تغییر کاربری ها، چرای بی رویه دام و ... وضعیت مساعدی ندارد. 
هرگونه بارگذاری اضافه بر این جنگل ها می تواند منجر به تشدید 
وضعیت بحرانی آن شود. ضمن اینکه در سیاست های کلی نظام 

بر حفظ جنگل های هیرکانی تأکید شده است.

نامه به رئیس جمهور
رئیس هیأت مدیره انجمن علمی جنگلبانی ایران نیز با ارسال یک نامه 
درباره تله کابین گرگان خطاب به سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری 
از او خواست نسبت به بازنگری در تصویب و ابلاغ مصوبه این پروژه اقدام 
کند. در این نامه از رئیس جمهوری درخواست شد با درنظر گرفتن موارد 
قانونی پرشمار ازجمله اصل 50قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران، 
بند 3 سیاست های کلی محیط زیست مصوب مقام معظم رهبری، ماده 
9قانون حفاظت و بهسازی محیط زیســت، ماده 688قانون مجازات 
اسلامی، بخشنامه قوه قضاییه درباره حفظ حقوق بیت المال و منابع 
طبیعی و محیط زیست کشــور، ماده 38قانون برنامه پنج ساله ششم 
توســعه اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی، ضوابط و معیارهای استقرار 
صنایع، سند آمایش سرزمین استان گلســتان و دیگر موارد همانند 
و نیز واکنش منفی مکرر کارشناســان و متخصصان منابع طبیعی و 
محیط زیست، مصوبه احداث »تله کابین ناهارخوران« گرگان لغو شود.

سرانجام محموله زرین  نکا 
 رســانه ها خبــر از غــارت گنجینه 5هزارســاله نــکا در

 استان مازندران داده اند؛ آثاری که متعلق به دوره ساسانی 
و حتی پیش تر بوده و یــک نمونه مهم آن قطعه ورق زرینی 
بود که به گفته برخی از فعالان میراث  فرهنگی دارای خطوط 
نگارشی اندیشه ای در قالب المان های تصویری بود که تصور 
می شود جزو کهن ترین خطوط باستانی و با قدمتی بیش از 

خطوط تصویری هیروگلیف در مصر باستان باشد.
اما سرانجام این اشــیایي که به نوشته سایت صدای میراث 
160کیلوگرم وزن داشتند چه شده و کجا می توان رد این آثار 
را گرفت؟ گنجینه زرینی که گفته می شود از یک تپه باستانی 
از شهرستان نکا در استان مازندران توسط حفاران غیرمجاز 
بیرون کشیده شده است، سال93 وارد بازار زیرزمینی اشیای 
تاریخی شــده و آنطور که صدای میراث اعلام کرده است، 
حدود 100کیلوگرم از اشیای ســاده این محموله زرین در 
بازار قاچاق اشیای تاریخی ذوب شده و به صورت شمش و به 

قیمت روز طلا در بازار فروخته شده است.
اما آثاری در میان گنجینه زرین نکا وجود داشته که شامل 
حلقه های قدرت، زیورآلات زرین، مجســمه های کوچک 
طلایی به شکل حیوانات و آثار زرین منقوش به تصاویر انسانی 
و حیوانی بوده اند. قاچاقچیان اشــیای تاریخی اما این اشیاء 
را طی چند ســال اخیر به صورت کیلویی در بازار زیرزمینی 
اشــیای تاریخی و براســاس آنچه افراد مطلع از معاملات 
این بازار اعلام کرده اند، در دســته های 2 تــا 3کیلوگرمی 
به خریداران اشــیای تاریخی فروخته و بخشی از آنها طی 
سال های گذشته از ایران خارج شده و با انتقال به فرانسه و 
انگلستان، در اختیار مجموعه داران خصوصی و فروشندگان 

عتیقه قرار گرفته است.
براساس آنچه دوستداران میراث فرهنگی که در حوزه مقابله 
با قاچاق اشیای تاریخی فعالیت می کنند، به صدای میراث 
اطلاع داده اند، اشیای موجود در این گنجینه که ظرف ۴سال 
گذشته در بازار زیرزمینی اشیای تاریخی معامله شده اند به 
هزاره سوم یا دوم پیش از میلاد یعنی ۴ تا 5هزار سال قبل 

تعلق دارند.
براساس اطلاعات موجود، گنجینه زرین نکا شامل 5دسته 
اشیای تاریخی بوده است؛ نخســت، اشیای زرین که دارای 
اشکال حیوانی و انسانی سنگین و توپر بودند. دوم، ورق های 
ساده طلا که از همان بدو بیرون کشیدن از خاک به صورت 
بریده شده و قطعه قطعه یا له شده توسط حفاران غیرمجاز 
فروخته و تبدیل به شــمش های طلا شدند. سوم، ورق های 
زرین ساده با اشکال گیاهی شــامل درخت؛ چهارم، اشکال 
حیوانات اسطوره ای و اشکال انسانی در حالت های مختلف 
آیینی و آخریــن و مهم ترین قطعه، قطعاتــی بود که روی 
آنها اشکال و خطوطی ترسیم شده بود که به گفته برخی از 
کارشناسان، ممکن است قدیمی ترین خط جهان باشد که 
قدمت آن از خطوط هیروگلیف مصری نیز بیشتر بوده است.

 جنگل تراشی
 برای ایمن سازی مسیر

15
هکتار 

تعداد تله کابین های 
کشور

44
تله کابین 

مساحت پارک جنگلی 
602هکتار ناهارخوران

طول مسیر
تله کابین

3 
کیلومتر 

عرض مسیر 
تله کابین

40 
متر 
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 سیل در 2 استان جنوبی    
بارش باران های رگبــاری و بروز پدیده ســیل در روزهای 
اخیــر در اســتان های کرمــان و سیستان و بلوچســتان   
باعــث قطــع بــرق و آب گرفتگــی منــازل در کرمــان 
 و امدادرســانی به 400نفر از آســیب دیدگان از ســیل در 

سیستان و بلوچستان شد.

قطع برق در 13روستای جیرفت
رشد ابرهای همرفتی در مناطق جنوبی کرمان، بارش باران 
همراه با رعد و بــرق و طغیان رودخانه هــای فصلی را رقم 
زده اســت. بارش های سیل آســا در جیرفت خسارت هایی 
را نیز به همراه داشته اســت. فرماندار شهرســتان جیرفت 
درباره خســارت های پیش آمده گفت: »برق ۱۳روســتای 
 شهرستان جیرفت بر اثر ســیلاب و بارندگی های رگباری

 قطع شده است.« 
به گفته احمد بلندنظر، ۲۸تیر برق فشــار قوی و ضعیف در 
بخش اسماعیلیه و مرکزی به دلیل بارندگی های رگباری از 

جا کنده   و توسط سیلاب جابه جا شده است.
وی با اشــاره به اینکه مســیر ارتباطی جیرفــت به بخش 
اسماعیلی و شهرســتان فاریاب هم بر اثر طغیان رودخانه 
و شکستن یک دهانه پل مسدود شده اســت، افزود: »یک 
دهانه پل در روستای آبگرم کوهبویه تخریب شده و کارکنان 

راهداری در تلاش برای بازسازی این راه هستند.« 
بارندگی در شهرســتان جیرفت در قسمت های بالادست و 
کوهپایه ای آغاز   و ســیلاب از بالادســت به پایین راهی و با   

آب گرفتگی   بخش اسماعیلیه جیرفت همراه شد.
اوایل هفته نیز هواشناســی کرمان اخطار داده بود با رشد 
ابرهای همرفتی در مناطق جنوبــی کرمان، احتمال وجود 
ابرهای پراکنده، بارش باران همراه بــا رعد و برق و احتمال 

طغیان رودخانه های فصلی وجود دارد.
رئیس اداره پیش بینی اداره کل هواشناســی کرمان گفت: 
»در پی بروز سامانه بارشی در مناطق جنوبی کرمان به دلیل 
احتمال جاری شدن رواناب و برخورد صاعقه، توقف نکردن 

در حاشیه و بستر مسیل ها و رودخانه ها توصیه می شود.« 
حمیده حبیبی افزود: »تا آخر هفته در بیشتر مناطق کرمان، 
وزش باد شدید دور از انتظار نیســت؛ البته این وزش باد در 

مناطق شرقی با پدیده گردوخاک همراه خواهد بود.« 
دمای هوای شــهر کرمان در خنک ترین ســاعت ۲۵درجه 
سانتی گراد عنوان شــده و در گرم ترین ساعت به ۳۸درجه 

سانتی گراد خواهد رسید.
حبیبی خاطرنشان کرد: »طبق پیش بینی ها، کمینه دمای 
شهر کرمان برای روزهای آینده حدود یک یا ۲درجه کاهش 

خواهد داشت.«
 شهرستان شهداد در ۲4ساعت گذشــته با دمای 4۵درجه 
سانتی گراد، گرم ترین و لاله زار با دمای ۱۱درجه سانتی گراد 

خنک ترین نقاط کرمان به ثبت رسیده اند.
رئیس مرکز پیش بینی اداره کل هواشناسی کرمان، حداقل 
دمای دوشنبه )9مرداد( شهر کرمان را ۲0درجه سانتی گراد 

اعلام کرد.

امدادرسانی به 400آسیب دیده از سیل 
اهالــی شهرســتان های فنوج و نیکشــهر در سیســتان و 
بلوچستان نیز ۲روز گذشته را با پدیده سیل و آب گرفتگی 
گذراندند. سرپرســت جمعیــت هلال احمر سیســتان و 
بلوچستان از امدادرسانی به 400نفر آسیب دیده از سیل و 
آب گرفتگی در شهرســتان های فنوج و نیکشهر خبر داد و 
گفت: »امدادرسانی به سیل زدگان در شهرستان های فنوج 
و نیکشهر توســط ۷۳نفر نجاتگر در قالب ۱۵تیم عملیاتی 

انجام شده است.«
سیدمحمدمهدی سجادی افزود: »۳۱9آسیب دیده از سیل 
در جنوب سیستان وبلوچســتان در چادرهای هلال احمر 

اسکان داده شدند.«
سرپرست جمعیت هلال احمر سیستان و بلوچستان گفت: 
»۲۳دســتگاه چادر امدادی، ۳۸تخته موکــت، ۸۷تخته 
پتــو و ۱۳۶کیلوگرم نایلون ســنگری، ۵0دســتگاه چادر 
مسافرتی، ۷۶سبد غذایی ۱0روزه، ۲۶بسته غذایی یک ماهه 
و ۲00کیلوگرم برنج از اقلامی بودند که بین آسیب دیدگان 

در این مدت توزیع شدند.«
تیم های امدادی جمعیت هلال احمر سیستان و بلوچستان، 
در ۱۸شعبه هلال احمر آماده خدمت رســانی ۲4 ساعته به 
آسیب دیدگان هستند. همچنین ندای امداد ۱۱۲هلال احمر 
به صورت شبانه روزی آماده پاسخگویی به حادثه دیدگان است.

بادهای 120روزه شدت می گیرد
در حالــی کــه جنــوب سیستان وبلوچســتان درگیــر 
بارش های مونسون و سیل اســت، بادهای ۱۲0روزه شمال 
 اســتان هم که از اواخر بهار آغاز شــده، شــدت بیشتری

 یافته است.
علی ملاشــاهی، رئیس اداره پیش بینــی و مدیریت بحران 
مخاطرات وضع هوای سیستان و بلوچستان از تشدید بادهای 
۱۲0روزه در ۵شهرستان شمالی اســتان خبر داد و گفت: 
»وزش باد شــدید همراه با گردوخاک برای مناطق شمالی 
سیســتان و بلوچستان پیش بینی می شــود و در این مدت 
احتمال افزایش غبار و در برخی ساعات وزش باد نسبتا شدید 
 برای زاهدان و مناطق مرکزی و غرب سیستان و بلوچستان

 وجود دارد.«
با توجه به شدت بادهای ۱۲0روزه در سیستان و بلوچستان، 
شهروندان باید به نکات بهداشــتی و استفاده از ماسک در 
زمان غبارآلود شــدن هوا توجه داشته باشــند و مقررات 
رانندگــی را در ترددهای جاده ای به ســمت سیســتان و 
خراســان جنوبی درنظر بگیرند و از کار در ارتفاعات اکیدا 

پرهیز کنند. 

عدد خبر گزارش روز 

عکس خبر

براســاس داده پژوهــی انجــام شــده و 
مقایســه آمارها در بازه زمانــی ۱۳۵۷ تا 
۱۴۰۲، تعــداد کتابخانه هــای عمومــی 
فــارس، از ۳۱ بــه ۲۵۵بــاب رســیده و 
۸برابــری داشــته اســت. بــه  رشــد 
گزارش ایسنا، محمدحســین فیروزی، 
مدیــرکل کتابخانه هــای عمومی فارس 
بــا اعــام ایــن خبــر گفــت: »زیربنــای 
کتابخانه هــای عمومــی اســتان نیــز از 
۷۲۹۵مترمربــع بــه بیــش از ۸۰هــزار 
 مترمربع رسیده که افزایش ۱۱برابری را 

نشان می دهد.« 

8
برابر

فارس

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
خراســان شــمالی گفت: »۱۵۰ میلیارد 
تومــان بــرای چهاربانــده شــدن محــور 

بجنورد-گلستان تخصیص یافت.« 
بــه گــزارش تســنیم، مرتضــی بهزادفــر 
ادامــه داد: »ایــن اعتبار به صــورت نقد 
تخصیــص یافتــه و مختــص اجــرای 
ایــن پــروژه در خراســان شــمالی ابــاغ 
شــده اســت. در ســفر هیــأت دولــت 
بــه اســتان ۸هــزار میلیــارد ریــال بــرای 
 اجرای پــروژه بجنورد- جنگل گلســتان

مصوب شد.« 
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خراسان شمالی

رئیس ستاد مرکزی اربعین با 

بیان اینکه امســال توقف در اربعین
مرزها را نخواهیم داشــت از 
افزایش صددرصدی گیت هــای تردد زوار 
اربعیــن در مرزها خبــر داد. ســیدمجید 
میراحمدی به مهر گفت: »ســامانه سماح 
همانند سال گذشته آغاز به کار کرده تا برآورد 
واقعی از تعداد زواری که قصــد عزیمت به 
کربلای معلی را در ایام اربعین دارند، نشان 
دهد.« او با اشاره به اینکه پیش بینی دقیقی 
برای تردد زوار اربعین امســال وجود ندارد، 
 ادامــه داد: »پیش بینــی می شــود بیش از
4 میلیون نفر امسال برای مراسم اربعین راهی 
شوند. برای تسهیل تردد زوار اربعین امسال 
تعداد گیت های ورودی و خروجی در مرزهای 
صددرصــد عــراق  به ســوی   کشــور 

افزایش می یابد.« 
رئیس ســتاد مرکزی اربعیــن، عنوان کرد: 
»طرح ویژه ای که امســال در مــرز مهران 
اجرایی خواهد شد، منجر به افزایش سرعت 
خروج زوار با اســتفاده از اشتراک اطلاعات 
گذرنامه ها بین ایران و عراق است زیرا سرعت 
ورود اطلاعات در کشور ۱0 برابر عراق است. 

امسال برای نخستین بار با افزایش گیت های 
ترددی، توقفی در مرزها نخواهیم داشت.« 

رئیس ســتاد مرکــزی اربعین با اشــاره به 
مشکلات حمل ونقل، یادآور شد: »کشورمان 
در حالت طبیعی با کمبود ناوگان حمل ونقل 
درون شهری و برون شهری روبه رو است و این 
مشــکل تأثیر خود را روی تردد زوار اربعین 
نیز خواهد داشت.« میراحمدی گفت: »برای 
کاهش مشکل حمل ونقل، کمیته ویژه ای بین 
ایران و عراق در هر یک از مرزها تشکیل شده 
که توانمندی های خود را به اشتراک خواهیم 
گذاشت و با دســتور رئیس جمهور ظرفیت 

راه آهن و پروازها افزایش می یابد.«
او با اشاره به زمان آغاز عملیات اربعین، عنوان 
کرد: »مراسم  راهپیمایی اربعین برای کشور 
ایران و عراق و تردد زوار در ایــن ایام از اول 
 ماه صفر اســت و تاکنون ۱۸ هزار گذرنامه 
ویژه اربعین صادر شده است.« رئیس ستاد 
مرکزی اربعین گفت: »پیش بینی می شــود 
با ایجاد زیرساخت های لازم در مرز خسروی 
شاهد مراجعه بیشــتر زوار به این مرز باشیم 
 که طی ســال آینده جایگاه خــود را ارتقا و

تثبیت کند.«

معــاون سیاســی، امنیتی و 

اجتماعی اســتاندار همدان آموزش
اعلام کرد: آموزش و پرورش 
استان با بحران نیروی انسانی مواجه است و 
باید به دور از همه نگرش های سیاسی، راهکار 
و مشــورت های همه جانبه بــرای حل این 

موضوع به کار گرفته شود.
به گزارش ایسنا، حســن رضانیا گفت: »کار 
آموزش و پرورش جهادی است، جایی که پای 
دشمن قرار داشته باشــد، کار جهادی انجام 
می شــود و ما نباید با کمبود معلم فرصت را 
برای سوءاستفاده دشمن ایجاد کنیم و در این 
زمینه خواستار همکاری مجمع نمایندگان 
استان هستیم و نیازمندیم که در این مسئله 
ورود کنند. شرایط همدان عادی نیست، بلکه 
کمبود معلم بحرانی است که باید حل شود و 

همدان نیاز به مجوزهای خاص دارد.« 
معاون پژوهش، برنامه ریزی و توسعه آموزش 
و پرورش اســتان همدان نیــز گفت: »کلیه 

 کارکنان آموزش و پرورش اســتان همدان
۲۱ هزار و 4۸9 نفر هســتند که به ۲ دسته 
کارکنــان مؤثر شــامل معلمــان، مدیران، 
معاونان و مشــاور و کارکنان غیرمؤثر شامل 
نیروهای خدماتی، دانشــجویان مشــغول 
بــه تحصیــل، کارکنــان اداری، معلمانی 
کــه در مرخصــی بــدون حقوق هســتند 
 و جانبازان شــاغل و معلمــان از کار افتاده 

تقسیم می شوند.«
رضا زارعی اضافه کــرد: »در مقطع ابتدایی 
تعداد دانش آموزان ۱۶۳ هزار نفر اســت که 
در مقایسه با سال گذشته ۶000 نفر افزایش 
داشــتیم، در مجمــوع ۶۵4۶ کلاس درس 
وجود دارد که در مقایسه با سال گذشته۱4۵ 
کلاس افزایش پیدا کرده، تراکم کلاســی ما 
۲۵.۵ درصد است که نسبت به سال گذشته 4 
درصد رشد تراکم فضای آموزشی داریم و در 
هر ۳ مقطع تحصیلی کمبود فضای  وزشی و 

نیرو مشاهده می شود.«  

آذربایجان شرقی

 عزاداری شهادت امام حسین   ع
 در بازار تبریز

عزاداری   سومین روز شهادت امام حسین ع  در بازار تبریز برگزار 
شد. عزاداران هر سال با حضور دسته های بزرگ عزاداری 
در روزهای تاسوعا، عاشورا، روز سوم شهادت امام و اربعین 

حسینی ع  در این بازار جهانی به عزاداری می پردازند.
عکس: تسنیم 

محمود مولاییگزارش
روزنامه نگار

احیای 100روستای تاریخی و گردشگری با هدف حمایت 
و توانمندسازی مردم در دستور کار قرار گرفته است؛ این 
طرح در روزهای گذشته تحت عنوان بسته اقدام مشترک 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی برای حفاظت و احیای 100روستای 
تاریخی و گردشگری و حمایت و توانمندسازی مردم در این 

روستاها ابلاغ شده است.
به گزارش همشهری، قرار است این اقدام برای فعال سازی 
و بهره گیــری از ظرفیت هــای تاریخی، گردشــگری، 
صنایع دستی و ایجاد و توسعه اشــتغال در این روستاها 
صورت بگیرد. بعد از امضای تفاهمنامه میان وزارت میراث 
فرهنگی و بنیاد مســکن در حال حاضر چارچوب های 
اجرایی آن تدوین شده و در دستور کار مشترک مدیران 
کل این دو نهاد در اســتان ها قرار گرفته است. به گفته 
علی دارابی، قائم مقام وزیر میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی، توافقی مشترک در چارچوب همکاری با 
بنیاد مسکن برای حمایت از مردم و ساکنان روستاهای 
تاریخی و باارزش و ارتقــای کیفیت زندگی مردم در این 
مناطق صورت گرفته که ایجاد زمینه رشــد و توســعه 

یکپارچه در این مناطق را هدف گذاری کرده است.

احیای 100روستای تاریخی و گردشگری
احیای  این روستاها   با هدف توانمندسازی جامعه محلی در دستور کار میراث فرهنگی و بنیاد مسکن قرار گرفت

طرح دو ساله
اجرای طرح احیای ۱00روســتای تاریخی در افق دو ســاله 
دیده شده است. مشــارکت و همکاری در شناسایی و انتخاب 
روستاهای واجد شــرایط، حفاظت و احیا از طریق مشارکت 
در تهیــه، تدوین و اجــرای طرح های مرتبــط، همکاری در 
ایجاد زیرســاخت های لازم و توسعه گردشگری، همکاری در 
توسعه و ترویج صنایع دستی و افزایش ضریب اشتغال بر پایه 
صنایع دستی و ترویج الگوی بومی مسکن و کیفیت بخشی به 
ساخت و سازهای روستایی در دســتور کار ۲نهاد مذکور قرار 
گرفته است. یک کارشناس بین المللی توسعه جوامع محلی و 
روستاها معتقد است احیای ۱00روستا بخشی از دیدگاه دولت 
است که تصمیم به مقاوم ســازی بافت تاریخی روستاها برای 
صنعت گردشگری گرفته و مسئله ورود به روستاها و گسترش 
توریسم روستایی اســت. صابر معصومی به همشهری گفت: 
»بحث ایجاد و گسترش توریسم روستایی یکی از اولویت های 
مجامع جهانی است؛ چون هم به حفاظت محیط زیست کمک 

می کند و هم به اقتصاد روستایی رونق می بخشد.«

ظرفیت فنی
»سرمایه گذاری بزرگی که در اجرای این طرح صورت می گیرد، درواقع ظرفیت فنی بزرگ در کشور ایجاد 
خواهد کرد.« صابــر معصومی با اعلام این نکته گفت: »افراد مختلف و چند شــرکت متخصص باید در این 
فرایند همکاری کنند. چنان که علاوه بر بازسازی روستاها به توریسم روســتایی هم توجه ویژه ای شود.«  
این کارشناس توسعه جوامع محلی و روستاها تأکید کرد: »متأسفانه ظرفیت ایجاد شده وارد فضای توسعه 
بین الملل و بازار بین المللی نمی شود.«  او درباره نقاط ضعف اجرای این طرح توضیح داد: »یکی از نقاط ضعف 
چنین  فعالیت هایی این است که در بحث مطالعات، پشتیبانی چندانی نمی شود. موضوع توریسم روستایی 
در کشور باب شده و به نوعی جا افتاده است، اما وجود یک کسب وکار جدید نیازمند مطالعه در مورد منابع 
آبی، زیستی، فرهنگ اهالی روستاها و... اســت که چندان   رخ نداده است. واقعیت این است که پیش زمینه 
اجرای این طرح، نیازمند مطالعات دقیق است؛ طوری که یک دید استراتژیک به مجریان کار دهد تا هر جا 

مسئله ای پیش آمد، اصلاح صورت بگیرد.« 

احیای 100روستا 
بخشی از دیدگاه 

دولت است 
که تصمیم به 

مقاوم سازی بافت 
تاریخی روستاها 

برای صنعت 
 گردشگری
 گرفته است

بهسازی روستاها
به گفته مدیرکل ســابق امور روستایی و شوراها، بخشــی از اقدامات بنیاد مسکن در روستاها باید با 
هماهنگی دهیارها صورت بگیرد و سازمان شهرداری ها و دهیاری ها به عنوان یک سازمان کشوری که 
متولی بخشی از توسعه روستایی محسوب می شود، ضلع سوم این تفاهمنامه و برای دهیاری و شورا 
مناسب است. علی نصیبی به همشهری گفت: »در ســال های گذشته بهسازی روستاهای دارای بافت 
تاریخی را در بنیاد مسکن در سراسر کشور داشتیم که اجرای این طرح به طور کلی موفق بود، اما این 
طرح در برخی روستاها بدون مشارکت دادن مردم و مطالعه ویژگی های فرهنگی و اجتماعی و آموزش 
جوامع محلی شکست خورد. درواقع هدف، جذب گردشگر و احیای روستا بود که  بهسازی روستای دارای 
بافت تاریخی بعضا حاصل نشد. مسلما آموزش جوامع محلی و مشارکت دادن مردم در طرح هایی که اجرا 
می شود، یکی از شرط های لازم برای موفقیت است.«  او ادامه داد: »نیاز است انتخاب 100روستای تاریخی 
در استان های کشور با کار کارشناسی و دخالت   عوامل بالادستی صورت بگیرد. در احیای بافت تاریخی 
باید زمینه مشارکت اهالی روستا هم فراهم باشد و مشارکت پذیری مناسبی لازم است صورت بگیرد.« 
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 افزایش 100 درصدی
گیت های تردد زوار اربعین

 کمبود نیروی انسانی
در آموزش و پرورش همدان

همدان
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تعریف زیست فناوری 
متالهی با تأکید بر قدمت زیســت فناوری به اندازه زندگی بشر، گفت: 

زیست فناوری ایران یک درخت تنومند کهنسال است. سابقه کشور در 
این حوزه بسیار زیاد است. 100 ســال از سرم سازی  رازی و انستیتو پاستور 

که نمادهای مطرح در ســطح جهانی هســتند می گذرد. زندگی ما به 
ریزموجودات زنده که می توانند عــاوه بر تولید انرژی، به تولید 

مواداولیه داروها و ایجاد امنیت غذایی نیز بینجامد گره خورده 
است. بنابراین این تکنولوژی نوظهور نیست و ما همگام با 

این پیشرفت زیست فناوری در جهان پیشرفت کرده ایم. 
در مقاطعی به دلیل کمبودهای زیربنایی روند رو به رشد 

ما دچار کاهش شد که باید خود را دوباره به مسیر رشد 
بازگردانیم. ما با یک انقاب زیستی مواجهیم. با استناد 

به گزارش  های جهانی در ســال ۲0۲0 و ۲0۴0 شــاهد 
۴تریلیون دلار اثر گذاری انقاب زیستی در جهان خواهیم بود.
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این روزها چرا بدخلقید ؟
اگر این روزها احساس خستگی و کم رمقی دارید و فکر می کنید 

که عامل آن گرماست، احتمالا اشتباه نمی کنید.
وب سایت ان پی آر نوشته، طی چند تابستان گذشته، پژوهشگران 
در بوســتون، وضعیت دانشــجویانی را کــه در خوابگاه های 
دانشجویی زندگی می کردند طی یک پژوهش بررسی کردند. 
برخی از آنها تهویه مطبوع مرکزی داشــتند و در دمای خنک 
22درجه سانتیگراد می خوابیدند. اما برخی دیگر در اتاق هایی 
می خوابیدند که تهویه مطبوع نداشــت و دمای آن 27درجه 
سانتیگراد بود. به مدت تقریباً 2هفته هر روز صبح ، دانشجویان 
چند آزمایش با تلفــن همراه خود انجام دادنــد. افرادی که در 
اتاق های گرم تــر خوابگاه می خوابیدنــد در آزمایش ها به طور 
قابل توجهی وضعیت بدتری داشتند. این آزمون ها شامل یک 
آزمون ریاضی بود که به جمع و تفریق ساده نیاز داشت. دیگری 

آزمون استروپ بود که رنگ ها و کلمات را در هم می آمیخت.
خوزه گیلرمو، نویسنده این مطالعه که استادیار دانشکده بهداشت 
عمومی راتگرز است، می گوید: این تست به این شکل است که 
اگر کلمه »قرمز« را به رنگ آبی نشان دهیم، شرکت کنندگان 
باید بگویند »آبی«. او می گوید، اگر توجه شما کم یا مدت زمان 
واکنش شما کند شود، به راحتی به اشتباه می افتید و این دقیقاً 
همان کاری است که گرما انجام می دهد. گیلرمو می گوید: شدت 
تأثیر واقعاً قابل توجه بود و ما شاهد کاهش 10درصدی در زمان 

پاسخگویی و همچنین در دقت بودیم.
بخشی از این تأثیر ممکن است به خواب نامناسب مربوط باشد. 
اگر به گرما عادت ندارید، استراحت شــبانه شما را تحت تأثیر 
قرار می دهد. کمبود خواب هم مطمئناً می تواند زمان واکنش و 
تمرکز را مختل کند. اما مجموعه ای از شواهد وجود دارد که نشان 
می دهد ممکن است چیزی در مورد خود گرما وجود داشته باشد 

که در شناخت، اختلال ایجاد می کند.
مطالعه مشابهی که در سال 2021منتشر شد نیز افت عملکرد 
شــناختی در دمای هوای 26درجه ســانتیگراد را ثبت کرد. 
محققان دریافتند که با افزایش دما، فعالیت سیســتم عصبی 
پاراسمپاتیک)سیستم ضد استرس که می تواند به ما کمک کند 
آرام بمانیم( کاهش می یابد. به علاوه ســطوح اشباع اکسیژن 
در خون در دماهای بالا هم پایین تراســت که به گفته محققان 

می تواند منجر به کاهش عملکرد شناختی شود.

 رتبه چهارم ایران 
در انتشار مقالات نانویی

تعداد مقالات مرتبط با فناوری نانو که توسط محققان ایرانی در 
WoS نمایه شده است از ۸مقاله در سال 2000 میلادی )قبل از 
تأسیس ستاد نانو( به 11هزار و ۴7۳مقاله در سال 2022 رسیده 
که این عدد ایران را در جایگاه چهارم جهانی قرار داده و در مقابل 
نســبت تعداد پتنت  ها به تعداد مقالات نانو نشــان می دهد که 
0.۳ پتنت نانو در ازای هر 100مقاله نانو ثبت شده است. به گزارش 
ستاد نانو، ایران با این سهم از انتشارات نانو، همانند سال گذشته، 
در رتبه چهارم جهان قرار گرفت. ســهم مقالات نانوی مشترک 
ایران با کشورهای دیگر در ســال 2022 بیش از ۳2درصد بود 
و ۵کشور چین، آمریکا، ترکیه، عراق و کانادا به ترتیب بیشترین 
سهم را در انتشار مقالات مشترک با ایران داشتند. در سال 2022 
در بین دانشگاه های ایران، دانشــگاه تهران با انتشار ۸27مقاله 
نانواز کل مقالات نانو ایران در این سال در رده اول قرار دارد. پس 
از آن به ترتیب دانشگاه صنعتی امیرکبیر با انتشار ۵۳۹مقاله نانو 
)۴.7 درصد(، دانشگاه تبریز با انتشار ۵1۹ مقاله نانو)۴.۵ درصد(، 
دانشگاه علوم پزشکی تهران با انتشار ۵0۸ مقاله نانو)۴.۴ درصد( 
و دانشگاه تربیت مدرس با انتشار ۴۸0 مقاله نانو)۴.1 درصد( در 
رده های بعدی قرار دارند. مجموعه دانشــگاه آزاد اسلامی نیز 

2۴۳2مقاله نانو در سال گذشته منتشر کرده است.

دانشنانو

ســازمان اروپایی پژوهش های هســته ای 
یــا بــه اختصــار ســرن)CERN( و ناســا 
۱۰۰دانشــمند را بــرای توســعه »علــم باز« 
گردهــم آوردنــد. در ایــن رویــداد بیــش از 
۷۰مؤسســه مختلــف از 5قــاره مختلــف 
حضور داشتند. سرن، آزمایشگاه پیشرو 
فیزیــک ذرات در اروپا و ناســا، بزرگ ترین 
آژانــس علمی ایــالات متحــده، رویــدادی 
را ترتیــب دادنــد کــه در آن بیــش از 
۱۰۰متخصــص از سراســر جهــان گردهم 

آمدند تا به بحث و گفت وگو بپردازند.

100
دانشمند

روح الله دهقانــی، معاون علمــی، فناوری 
و اقتصــاد دانش بنیــان رئیس جمهــوری 
در بازدیــد و رونمایــی از محصــولات یکی 
از خانه هــای خــاق و نــوآوری، از حمایــت 
5هزارمیلیــارد ریالی برای توســعه صنایع 
خــاق و فناوری هــای نــرم و فرهنگــی بــر 
بســتر صندوق صنایــع خاق خبــر داد. با 
حمایت معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری تاکنون بالغ 

بر ۱۸۰۰شرکت خاق ثبت شده اند.

5000
میلیارد

عدد خبر

زهرا خلجیفناوری
روزنامه نگار

زیست فناوری کشور در مسیر توسعه است. بومی سازی  داروها 
به خصوص واکسن ها، رشد در زمینه درمان های سرطان ازجمله 
ژن درمانی و ایمنی درمانی و اصاح مولکولی در حوزه کشاورزی 

برای ارتقای امنیت غذایی از مظاهر توسعه زیست فناوری در کشور 
است. محمدحسین متالهی اردکانی، دبیر ستاد زیست فناوری معاونت 

علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، در نشست 
مطبوعاتی با اشاره به اینکه در یک دهه اخیر همواره پیگیر نفوذ فناوری 
در اقتصاد و ورود صنایع بزرگ کشور به واسطه فناوری  های راهبردی 
بوده است، از رشد چشمگیر صادرات محصولات زیست فناورانه ایران 

به چند کشور جهان خبر داد.

صادرات محصولات زیست فناوری به 17کشور جهان
با توجه به توســعه فناوری های زیســتی در کشــور در حــال حاضر 
محصولات زیستی ایران به 1۷ کشور دنیا صادر می شود و رتبه چهارم آسیا در 
تولید داروهای زیستی نیز از آن ماست. همچنین در بخش فروش محصولات 
دانش بنیان به بازارهای جهانی گذر کردیم و در حال صادرات دانش فنی خود 
به دیگر کشورها هستیم. متالهی تأکید کرد: معاونت علمی و فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری به صورت جدی پیگیر نفوذ فناوری در اقتصاد 
و توسعه فناوری  های راهبردی است. او گفت: توجه به فناوری  های آینده ساز 
و ایده های تجاری سازی  باید بیشتر شود. ستاد توسعه زیست فناوری نگاه 

کانی باید به موضوع توسعه فناوری های راهبردی داشته باشد.

خودکفایی در داروسازی
متالهی در پاســخ به سؤال همشــهری درباره سهم 
زیســت فناوری در غلبه بر تحریم های دارویی به ویژه 
واکسن های مهم، گفت: کشور پیشرفت خیره کننده ای 
در بومی ســازی  تکنولوژی دارویی به ویژه واکســن ها 
داشته اســت. از این رو روزبه روز به سمت کاهش نیاز 
از منابع خارجی می رویم. توســعه فناوری های جدید 
ضامن ادامه دارشدن کاهش روند وابستگی به خارج از 
کشور می شود. ما برای توسعه فناوری نگاه زیرساختی 
داریم. با خرید دانش فنی بخشی از زنجیره ارزش را وارد 
و بخش های دیگر را در داخل بومی می کنیم که این هم 
نگاه درستی است. این اتفاقات نویدبخش در سال های 
اخیر در حوزه زیست فناوری کشور افتاده است و باید این 

بومی سازی  پیگیری شود.

توسعه حوزه های فناوری
دبیر ستاد توسعه زیست فناوری و پزشکی دقیق از همکاری این 
ستاد با بنیاد علم ایران برای توسعه درحوزه های فناوری خبر داد 
و گفت: حوزه های ایمنی درمانی و درمان ســرطان، ژن درمانی، 
داروهای مبتنی بر نوکلئیک اسید و میکروبیوم، توسعه و طراحی 
ســویه های صنعتی و بایومولکول ها و اصاح نژاد مولکولی که در 
حوزه کشاورزی و شیات در امنیت غذایی کمک می کنند راه اندازی 
کنیم. متالهی گفت: کشور ما، ظرفیت های انسانی منحصر به فردی 
در زمینه بیوتکنولوژی دارد که می تواند با همت ویژه و فاصله زمانی 

کوتاهی کشور را به مسابقه فناورانه ای فرابخواند.

حمایت از دانش بنیان ها 
متالهی با تأکید بر اینکه باوجود تاش های گذشته سهم دانش بنیان در 
تولید ناخالص داخلی آنطور که باید، رشد نکرده است، گفت: مشارکت 
بخش خصوصی و شرکت های دانش بنیان در جهت توسعه فناوری های 
زیستی جدید در گسترش این ستاد و صنعت تأثیر زیادی دارد. او با تأکید 
بر فعالیت ۳00شرکت دانش بنیان در حوزه زیست فناوری و پزشکی دقیق 
گفت: توجه به فناوری های آینده ساز باید بیشتر شود. توسعه فناوری 
راهبردی، ساختن زیرساخت ها و ورود به مسابقات فناوری از اهداف 
ستادهای توسعه است و ستاد زیست فناوری اهتمام ویژه ای به توسعه 

فناوری راهبردی دارد.

خودکفایی با بومی سازی دارویی
دبیرستاد زیست فناوری کشور از صادرات محصولات زیست فناوری ایران به 17 کشور دنیا خبر داد

زیست فناوری؛ نقطه قدرت ایران
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در فاصله 2روز مانده به شروع فصل جدید لیگ 
برتر فوتبال ایران، باشگاه ها بلاتکلیف  هستند و 

نمی دانند مسابقات از کی آغاز می شود
خبرهایی که این روزها از فدراسیون فوتبال به 
گوش می رسد، نشان می دهد که نباید منتظر 
یک فصل منظم برای فوتبال باشــگاهی ایران 
باشیم. انتظار می رفت در روزهای تعطیل فوتبال 
باشگاهی، چند قدم ســاده برای بهبود اوضاع 
برداشته شود، اما نه تنها چنین اتفاقی رخ نداده، 
بلکه اصلا برگــزاری دیدارهای این هفته لیگ 
برتر خود با سؤال و ابهام روبه رو شده است. اینکه 
در فاصله 2روز مانده به شروع فصل جدید لیگ 
برتر باشگاه ها این سطح از بلاتکلیفی را تجربه 
می کنند، ثابت می کند در این فصل نیز خبری 
از یک تحول اساسی در شیوه برگزاری بازی ها از 
سوی فدراسیون نیست؛ فدراسیونی که در این 
مدت به بسیاری از وعده های انتخاباتی اش هم 

عمل نکرده است.

   حق پخش چه شد آقای رئیس؟
حق پخش تلویزیونی شــاید مهم ترین وعده 
انتخاباتی مهدی تاج بود؛ وعده ای که دائما در 
روزهای قبل از انتخابات و در شعارهای تبلیغاتی 
او تکرار می شــد. چیز زیادی به یک ساله شدن 
بازگشت تاج به فدراســیون نمانده است ولی 
هنوز فدراسیون هیچ قدم مثبتی برای رسیدن 
باشــگاه ها به حــق قانونی شــان)حق پخش 
تلویزیونی(  برنداشته اســت. تاج اخیرا به این 
نتیجه رسیده که به محمدباقر قالیباف، رئیس 
مجلس نامه بزند و از او درخواست کند که حق 
پخش تلویزیونی را به باشگاه های ایرانی هدیه 
بدهد. اگر قرار به پیگیری مجلس بود، چرا این 
اتفاق زودتر نیفتاد و روزها و ماه های گذشته این 
نامه نوشته نشد؟ اگر مهدی تاج و فدراسیونش 
به تنهایی توانایی انجام این کار را نداشت و در 
دوره قبلی حضور در فدراسیون به این نتیجه 
رسیده بود که این حق باید خارج از فدراسیون 
فوتبال به باشگاه ها داده شود، چرا در نطق های 
انتخاباتی اش حق پخش را اولویت اصلی فوتبال 
ایران می دانســت و وعده انجامش را داده بود؟ 
اصلا اگر قرار بود مجلسی ها این کار را پیگیری 
کنند، چرا تاج از تهیه یک فرمول جدید برای 
حق پخش صحبــت کرد که قرار اســت همه 
طرفین ماجرا را راضی کند؟ براســاس فرمول 
تاج قرار بود بعضی از باشگاه ها با بودجه دولتی، 
حق پخش دریافت نکنند و اساسا حق پخش، 
فضای عادلانه ای در فوتبال به وجود بیاورد، اما 
این اتفاق هنوز رخ نداده است و شاید هم هرگز 

رخ ندهد!

   این شروع لرزان
بزرگ تریــن آفت یک لیــگ، نامطمئن بودن 
برگزارکننــدگان آن از نحوه برگزاری اســت؛ 
ماجرایی که در لیگ برتر ایران کاملا به چشم 
می خورد. مدیران فدراسیون فوتبال هنوز روی 
زمان شــروع لیگ به توافق نرسیده اند. رئیس 
فدراسیون یک حرفی می زند، نایب رئیس علیه 
این صحبت ها موضع می گیــرد، دوباره رئیس 
صحبت های مبهم به زبان می آورد و هیچ کس 
هم پاســخگوی باشگاه هایی نیســت که برای 
شــروع فصل برنامه ریزی کرده اند. فدراسیون 
فوتبال 2ماه زمان داشته تا مشکلات را برطرف 
کند، شرایط مطلوبی را در استادیوم ها به وجود 
بیاورد و تکلیف باشــگاه هایی مثل اســتقلال 
خوزستان و استادیومشــان را هم روشن کند، 
اما طبق معمول همه تصمیم هــا به دقیقه 90 
موکول شــده اند. شــاید بعضی از باشگاه ها با 
تعویق مســابقات موافق باشند اما در تیم هایی 
که حرفه ای تر هســتند، نارضایتی از این اتفاق 
را می شــود دید. یک مربی حرفه ای برای چند 
روز و چند هفته بعدی تیمــش برنامه دارد اما 
در فاصله ای بســیار کم با شــروع لیگ، هنوز 
کســی نمی داند چه سرنوشتی در انتظار هفته 
اول خواهد بود. اگر هفته اول به تعویق بیفتد، 
چه اتفاقی برای هفته های بعدی رخ می دهد؟ 
اینکه فدراسیون فوتبال حتی نمی تواند فصل 
جدید را شــروع کند، گویای همه  چیز اســت. 
فدراســیونی که نمی تواند برای شــروع فصل 
تصمیم درستی بگیرد، به طور حتم در طول فصل 
هم  در مقابل اتفاقات غیرقابل پیش بینی  ، منفعل 
نشان می دهد و لیگ با چالش های دیگری هم 
روبه رو می شود و از حالا می شود منتظر تعویق 
مسابقات در هفته های بعدی هم بود؛ ماجرایی 
که فصل گذشــته نیز بارها و بارها تکرار شد و 
تأثیرش را روی کیفیت بازی ها گذاشت. حتی 
شایعه لغو مســابقات نیز خودش به پرستیژ و 
سطح بازی ها در لیگ برتر ایران لطمه خواهد زد. 
مدیران فدراسیون و مسئولان سازمان لیگ اما 
ظاهرا از تصمیم های لحظه آخری لذت می برند 
و به هیچ قیمتی به دنبال تغییر این روند سراسر 
غلط نیستند. باید از همین حالا برای ادامه فصل، 
فکری کرد. اگر قرار باشد هر هفته تیم ها از برنامه 
بازی بعدی شان بی خبر باشند، دیگر نمی شود 
اسم این لیگ را حرفه ای گذاشت. انتظار می رفت 
فدراسیون این بار برنامه دقیق نیم فصل را اعلام 
کند اما نه تنها در اعلام برنامه نســبت به فصل 
گذشته پیشرفتی نداشــت، بلکه حتی اوضاع 
دچار یک پســرفت عمیق و جدی هم شــده 
است؛ به حدی که هنوز کســی نمی داند لیگ 

بیست و سوم در چه زمانی شروع خواهد شد.

   سه شنبه    10 مرداد 1402        14 محرم   1445         سال سی ویکم               شـــماره  8845

فوتبال مصرف گرا!
 بین 16باشگاه که هر کدام حداقل 33بازیکن دارند، فقط یک نفر در طول 

تابستان از لیگ برتر ایران مستقیما به یک لیگ خارجی رفته و این زنگ 
خطر بزرگی را برای فوتبال ایران به صدا درآورده است

لجبازی همگانی
الخلیفی 20روز پیش به امباپه اولتیماتوم داد که یا تمدید می کند یا فروخته 
می شود. کیلیان فعلا هیچ کدام از این دو کار را نکرده است. اگر بنا به لجبازی 

باشد، الخلیفی هم امباپه را تنبیه و یک فصل تمام به سکوها تبعید می کند
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 روز مانده تا 
بازی های 

آسیایی

 روز مانده تا 
لیگ برتر

 روز مانده تا 
بوندس لیگا

 روز مانده تا 
سری آ

 روز مانده تا 
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لیگ برتر

 روز مانده تا 
لیگ یک

سوژه روز

زمستانزمستانآلترناتیوآلترناتیو
پرداخت بدهي مالياتي پرداخت بدهي مالياتي برانکوبرانکو  

سايه او را روي سر همه مربيان سايه او را روي سر همه مربيان 
باشگاهي و ملي انداختباشگاهي و ملي انداخت
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مثل شکایت به 
CAS؟

خطیر قول داده استقلال دیگر از آسیا حذف نشود؛ اجازه 
بدهید کمی به تحقق وعده او شک داشته باشیم

اگرچه کمتر از یک ماه اســت علی خطیر به مدیریت باشــگاه استقلال 
رسیده اما در همین مدت کوتاه هم انفعال ضمنی و بی عملی او انتقادات 
فراوانی را به دنبال آورده است؛ طوری که حتی برخی هواداران سرسخت 
او هم به منتقدانی جدی تبدیل شده اند. خطیر هنوز موفق نشده دستی به 
سر وگوش پنجره تابستانی ضعیف استقلال بکشد و تیم در خور شأنی را 
آماده حضور در میادین کند. به علاوه ناتوانی باشگاه در پرداخت معوقات 
بازیکنان و البته مجاب کردن آنها منجر به اعتصاب شــد. آبی پوشان در 
آستانه شروع فصل جدید لیگ برتر برای چند روز دست از تمرین کشیدند 

که این موضوع حتما تبعات فنی منفی برای تیم به دنبال داشته است.
در چنین فضایی، خطیر با مهدی تاج، رئیس فدراسیون فوتبال در مورد 
کنار رفتن آبی ها از لیگ قهرمانان آسیا ملاقات کرده و پس از آن گفته: 
»می توانم قول بدهم حداقل تا زمانی که من هستم اجازه نمی دهم این 
اتفاق بیفتد و استقلال یک بار دیگر از لیگ قهرمانان آسیا حذف شود.« 
نخست آنکه با توجه به ســیر وقایع عجیب و غریب فوتبال ایران، اساسا 
تضمینی نیست که جناب خطیر برای مدت زمان طولانی در این سمت 
بماند. او در حال صدور وعده ای است که نخستین موعد راستی آزمایی اش 
بهار سال آینده خواهد بود؛ حالا شما اجاز بده ببینیم دوره حضورت در 
استقلال یک ساله می شود یا نه! بعد هم آنچه خطیر در مورد تکرار نشدن 
حذف استقلال از آسیا گفته، برای خیلی ها یادآور اصرار و سماجت این 
چهره در زمینه شکایت از پرسپولیس و فدراســیون فوتبال در داستان 

سوپرجام فصل هجدهم است.
4ســال پیش خطیر به عنــوان یک چهره 
حقوقی در استقلال، به در و دیوار کوبید 
تا ثابت کند 3بر صفر شدن سوپرجام 
به ســود پرســپولیس در مسابقه ای 
که اســتقلال در میدان حاضر نشده، 
تصمیم اشــتباهی بوده است. او وکیل 
گرفت، به دادگاه عالی ورزش در سوئیس 
شــکایت کرد، کلی هزینه روی دســت 
باشــگاه گذاشــت و با ادبیاتی قاطع و پر 
از طعنه و کنایه گفت: »فدراســیون 
خودش را خسته نکند و جام را به 
پرسپولیس ندهد، چون به زودی 
رأی آنها باطل می شود.« نهایتا اما 
CAS هم 3بر صفر شدن بازی را 
تأیید کرد تا کل ادعای مظلومیت 
استقلال از سوی مراجع جهانی 
زیر ســؤال برود و باشــگاه تا 
مدت هــا درگیــر پرداخت 
هزینه وکیل ایتالیایی باشد! 
امیدواریم وعده عدم حذف 
از آسیا، چنین سرانجامی 

پیدا نکند.

پنجشنبه 12 مرداد 1402

جمعه 13 مرداد 1402

ليگ برتر ايران - هفته 1

نساجی

هوادار

پیکان

مس

19:00

19:00

گلگهر

ملوان

فولاد

ذوبآهن

19:30

21:00

استقلالخوزستان

شمسآذر
21:30

سپاهان

تراکتور
21:30

پرسپولیس

صنعتنفت

آلومینیوم

استقلال

19:30

21:30

برنامه بازی

چهارشنبه 18 مرداد 1402
ليگ برتر ايران - هفته 2

تراکتور

استقلال

پرسپولیس

ملوان

19:00

19:30

شمسآذر

مس

هوادار

نساجی

19:00

20:00

ذوبآهن

سپاهان
21:30

پیکان

گلگهر
19:00

آلومینیوم

فولاد

استقلالخوزستان

صنعتنفت

20:00

21:30

پنجشنبه 19 مرداد 1402

جمعه 10 شهريور 1402
ليگ برتر ايران - دربی تهران

پرسپولیس

استقلال
21:00

نكته بازی

اول اجرا می کنید، بعد پیشنهاد؟
همانطور که از قبل هم حرف و حدیث هایی در این مورد به گوش 
می رسید، سپاهان یکی از باشگاه هایی بود که به صراحت با قانون 
سقف بودجه مخالفت کرد. این باشگاه که فعالیت شدیدی هم در 
فصل نقل وانتقالات داشته، هنوز فهرست اعلامی هزینه هایش 
را به سازمان لیگ ارائه نداده اســت. در همین بین خبر رسیده 
سپاهان خواهان افزایش رقم سقف بودجه شده که سازمان لیگ 
این درخواست را رد کرده است. البته امیدواریم سپاهانی ها قبل 
از ارائه پیشنهاد، راهکار خودشان را عملیاتی نکرده باشند، چون 
انصافا این چیزی که ما می بینیم، بعید اســت زیر سقف فعلی 
جا بگیرد! دوســتان در تازه ترین اقدام خود برایان دابو 31ساله 
اهل بورکینافاســو را جذب کردند؛ هافبکی که سابقه بازی در 
فیورنتینا را دارد اما طی 2فصل گذشته در ترکیه و یونان توپ 

زده است.

قهرمان جهان شوند خوب است؟
این بهروز رهبری فرد هم پدیده جالبی است. او که در دوران بازی 
خیلی پرشروشور بود، این خاصیت را در روزهای بازنشستگی هم 
حفظ کرده و خیلی مواقع مصاحبه های »تیتر خور« انجام می دهد. 
رهبری فرد در مورد قهرمانی سرخپوشان در فصل گذشته گفته: 
»پرســپولیس با گران ترین تیم تاریخ برای قهرمانی در لیگ برتر 
شق القمر نکرد.« خوب یادمان هست اوایل دهه90 و در سال هایی 
که علی دایی 2بار پشت سر هم پرسپولیس را قهرمان جام حذفی 
کرد، باز هــم رهبری فرد شــاکی بود و می گفــت: »عمه من هم 
می تواند جام حذفی را بیاورد.« حالا واکنش او به قهرمانی لیگ هم 
همین است و  ای بسا اگر قرمزها فاتح لیگ قهرمانان آسیا بشوند هم 
بهروز چنین حرف هایی بزند. خب برادر؛ چه کار کنند شما راضی 

شوی؟ قهرمان جهان شوند خوب است؟

هر کسی رفت، گفتند خدا را شکر!
به طور کلی وضعیت هواداران استقلال در این پنجره نقل وانتقالاتی 
خیلی جالب توجه اســت. اوضاع طوری اســت که هر کسی جدا 
می شود یا تهدید به جدایی می کند، آنها خوشحال می شوند! سجاد 
شهباززاده رفت و به مس رفســنجان پیوست، استقلالی ها گفتند 
خدا را شکر، عارف غلامی دم از جدایی زد، استقلالی ها گفتند خدا 
را شکر، حسین حسینی پست خداحافظی گذاشت، استقلالی ها 
گفتند خدا را شکر، آرمان رمضانی مازاد شد، استقلالی ها گفتند 
خدا را شکر، سعید مهری یک طرفه فسخ کرد، استقلالی ها گفتند 
خدا را شکر! روشــن نیســت این تیم با این همه مهره نامحبوب، 
چطور تا روزهای آخر فصل گذشته مدعی فتح 2جام بود؟ حالا یا 
هواداران دارند سخت می گیرند یا ساپینتو از نظر فنی معجزه کرده 

بود که با چنین نفراتی به هر تیم 3تا و 4تا می زد!

وز چهره ر

آقای گل می فروشیم!
گادوین منشا و شهباززاده بعد از جدایی از استقلال 

کفش طلا بردند؛ آیا این اتفاق تکرار می شود؟

 سرانجام اتفاقی که چند  ماه بود در موردش گمانه زنی می شد، رخ 
داد و سجاد شهباززاده از استقلال رفت. بازیکن پیشین سپاهان 
طی دومین دوره حضورش در استقلال اصلا عملکرد جالب توجهی 
نداشت و حتی یک بار هم موفق نشد جشــن بعد از گل برپا کند. 
حتی برعکس؛ شهباززاده متهم است به اینکه در دقایق پایانی بازی 
با نساجی یک موقعیت عالی گلزنی را از دست داده و همان صحنه، 
نقش مهمی در قهرمان نشدن آبی ها ایفا کرده است. با این تفاسیر 
عجیب نبود که جدایی شهباززاده، با واکنش مثبت اغلب هواداران 
استقلال مواجه شود؛ بازیکنی که پیراهن آبی را از تن به در آورد و 

برای فصل بعد لباس مس رفسنجان را پوشید.
نکته جالب اینجاســت که شــهباززاده پس از پایــان دوره اول 
حضورش در استقلال، در تیمی دیگر موفق به کسب عنوان آقای 
گلی شد. ســجاد که در فصول چهاردهم و پانزدهم جمعا 19گل 
برای استقلال زده بود، بعدا در لیگ بیستم 20گل برای سپاهان زد 
و کفش طلا را ربود. همین عملکرد طلایی هم بود که استقلالی ها 
را برای برگرداندن این بازیکن وسوســه کرد؛ هرچند نتیجه کار 
چندان دلچسب نبود. استقلال البته یک بار دیگر هم این تراژدی 
را تجربه کــرد؛ جایی که گادوین منشــا را در پایان لیگ هفدهم 
فروخت و این بازیکن در لیگ بیست ویکم با مس رفسنجان آقای 
گل شد. آیا مس، بار دیگر بازیکن مازاد استقلال را تبدیل به آقای 

گل لیگ می کند؟

بهروز رسایلی|  فوتبال ایران در حاشــیه همــکاری با خارجی ها، با 
چالش خنده داری به اسم »مالیات« مواجه است. همه جای دنیا این 
بازیکن و مربی است که شخصا مالیات را می پردازد، در ایران اما در 
اغلب موارد باشگاه ها و حتی فدراســیون )در مورد تیم ملی( برای 
جلب توجه خارجی هــا، پرداخت مالیات آنهــا را تقبل می کنند. 
اتفاقی هم که در بیشتر مواقع رخ می دهد، این است که بعد از پایان 
همکاری طرف خارجی، مالیات او پرداخت نمی شود و مشکلاتی 
به وجود می آید. این یعنی اگر طرف خارجی به ایران ســفر کند تا 
زمان تسویه بدهی قادر به خروج از کشــور نیست. در این صورت 
اگر مشتری جدیدی برای او پیدا شود، اول باید مالیات به جا مانده 
از قبل را بپردازد تا بعد بتواند بــا طرف همکاری کند. این مقدمه را 
چیدیم تا برسیم به برانکو ایوانکوویچ و اتفاق معناداری که به تازگی 

رخ داده است.

   مالیاتی که حسین هدایتی پرداخت
آنچه این روزها می گذرد، قسمت دوم مالیات برانکو است. قسمت 
اول مربوط به زمانی می شود که این مربی قرار بود برای هدایت 
پرسپولیس به ایران ســفر کند. او آن زمان بدهی مالیاتی قبلی 
داشــت که مال زمان حضورش روی نیمکت تیــم ملی بود. این 
بدهی در ابتدای سال 94حدود 450میلیون تومان بود که مانع 
بزرگی برای همکاری پرسپولیس با مرد کروات به نظر می رسید. 
در نهایت اما حسین هدایتی که آن روزها نقش عابربانک سرخ ها 
را بازی می کرد، این مبلغ را پرداخت کــرد. البته این پول بعد از 
چانه زنی های باشگاه با اداره مالیات تا 140میلیون تومان کاهش 
یافته بود. در نهایت پرداخت این بدهی زمینه ساز حضور برانکو در 

ایران شد و پروفســور از اواخر لیگ چهاردهم روی نیمکت پرسپولیس 
نشست. بامزه اینجاســت که قبل از همه این داســتان ها، یک بار برانکو 
به عنوان سرمربی الاتفاق عربستان نتوانست به ایران سفر کند و در تقابل 

با استقلال در لیگ قهرمانان آسیا روی نیمکت تیمش بنشیند!

   داستان مالیات، قسمت دوم
این بار اما مالیات معوقه برانکو مربوط به سال های حضور او در پرسپولیس 
می شد. مربی کروات که اصل طلبش را هم از طریق شکایت به فیفا گرفته 
بود، چند باری به عدم پرداخت مالیاتش اعتراض کرد، چرا که نمی خواست 
مشکلی برای سفر به ایران داشته باشــد. در نهایت هم درحالی که کسی 
باور نمی کرد باشگاه پرســپولیس وسط این همه مشــکل مالی به فکر 
چنین موضوعی باشــد، رضا درویش، مدیرعامل سرخپوشان از تسویه 
بدهی مالیاتی ایوانکوویچ خبر داد؛ رقمی که گویا حدود 4میلیارد تومان 

بوده است.

   و حالا خطر در کمین مربیان!
اتفاقی که امروز رخ داده این اســت که برانکو دیگر مشکلی برای سفر به 
ایران ندارد و این موضوع، می تواند هر تیمی را برای همکاری دوباره با مرد 
کروات وسوســه کند. ایوانکوویچ تا پایان جام ملت های آسیا در ابتدای 
زمســتان با تیم ملی عمان قرارداد دارد اما خاتمــه یافتن آن همکاری 
می تواند بازار فوتبال ایران را به روی این مربی باز کند. حتما تا آن زمان 
چند مربی لیگی لغزیده اند و چه بســا اصلا تیم ملی با کسب نتایج دور از 
انتظار در قطر، در مرحله تغییر کادرفنی قرار گرفته باشــد. در حقیقت 
پرداخت مالیات ایوانکوویچ، سازی بود که امروز درویش زد اما صدای آن 

زمستان در خواهد آمد!

آلترناتیوآلترناتیو
پرداخت بدهی مالیاتی برانکو، سایه او را روی سر همه 

مربیان باشگاهی و ملی انداخت

روز گذشته رسما اعلام شد که 4بازیکن فصل 
گذشته ســپاهان به نام های محمدرضا 

حســینی، جلال علی محمدی، محمد 
علی نژاد و عیســی مرادی از این تیم 
جدا می شوند. سپاهانی ها روز گذشته 
در مراســم رونمایــی از کیت فصل 
جدیدشان، شــماره پیراهن بازیکنان 

را هم برای فصل جدید مشخص کردند و 
جدایی 4بازیکن مازاد این تیم نیز به شکل 

رسمی اعلام شد. از این جمع 4نفره، محمدرضا 
حسینی فصل گذشــته نیز در نقل و انتقالات زمستانی 
مجبور به ترک ســپاهان شــده و نیم فصل دوم لیگ 
بیســت ودوم را در تیم گل گهر ســپری کرده بود. این 
بازیکن پیش از آمدن ژوزه مورایس و در آخرین فصل 
مربیگری محرم نویدکیا 26بازی برای ســپاهان انجام 
داده بود و 23بار در ترکیب اصلی این تیم حضور داشت. 
اما مورایس به اندازه محرم به او اعتقاد نداشت و حسینی 
به مرور از برنامه های ســرمربی ســپاهان خارج شد. 
محمدرضا حسینی بعد از اینکه یک نیم فصل را به طور 
قرضی دور از سپاهان سپری کرد، حالا باید به طور قطعی 
از این تیم جدا شود. علاوه بر او، جلال علی محمدی هم 
دیگر جداشده قطعی سپاهانی ها ست و 2بازیکن دیگر 
به طور قرضی از این تیم جدا می شــوند. علی محمدی 
33ساله فوتبالش را در ســپاهان آغاز کرده و مقاطع 
مختلفی که در ســپاهان بازی کرده، مجموع سال های 
حضورش در این تیم را به 7سال رســانده است. او از 
سال1395 تاکنون فقط یک مقطع یک ساله از سپاهان 

دور بوده و در پیکان بازی کرده اما در 6فصل 
دیگر پیراهن ســپاهان را پوشیده و به 
همین دلیل یکــی از کاپیتان های این 
تیم در فصول اخیر محسوب می شد. 
علی محمدی فصل گذشــته 11بار در 
ترکیب اصلی ســپاهان قرار گرفت و 
6بازی هم به عنوان بازیکن ذخیره برای 
تیمش انجام داد. میانگین امتیازات او در 
سایت متریکا 6.89 بود که نمره خیلی بدی 
برای این بازیکن محسوب نمی شد. او یک فصل 
قبل تر 13بازی برای سپاهان انجام داده و به نمره 6.80 

رسیده بود.
اما در کنار علی محمدی و حسینی که قرار است به طور 
قطعی ســپاهان را ترک کنند، عیسی مرادی و محمد 
علی نژاد نیز 2خروجی دیگر زردپوشــان هستند که 
به شــکل قرضی به تیم های دیگر واگذار خواهند شد. 
هر دوی این بازیکنان، سال گذشــته در همین روزها 
به ســپاهان پیوســتند و حالا بعد از یک فصل قرار 
است زردپوشــان را ترک کنند. علی نژاد از آلومینیوم 
به ســپاهان پیوســت و مرادی که در تیم دسته اولی 
خوشه طلایی بازی می کرد، در بازی های تدارکاتی چشم 
مورایس را گرفت. مرادی فقــط 5بار در ترکیب اصلی 
سپاهان قرار گرفت و اتفاقا در همین بازی های کم تعداد 
3گل هم برای این تیم زد. علی نژاد هم 13بار در ترکیب 
اصلی و 12بار به عنوان بازیکن جانشین بازی کرد و با 
2گل و یک پاس گل به دوران یک ســاله حضورش در 

سپاهان پایان داد.

زردهای مازاد
محمدرضا حسینی، جلال علی محمدی، محمد علی نژاد و عیسی مرادی از جمع 

سپاهاني ها جدا شدند

زمستانزمستان
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یک خبــر از وضعیت اقتصادی 
منچســتریونایتد کــه به زودی 
ممکن اســت ایــن باشــگاه با 
6میلیارد پوند به فروش برســد. 
یونایتد ســنگین ترین قــرارداد 
اسپانسرینگ تاریخ را ثبت کرد. 
آخرین قرارداد منچســتریونایتد 
با آدیــداس بــرای ۱۰فصل به 
ارزش ۷۵۰میلیــون پوند بود که 
ســالانه ۷۵میلیــون پوند ارزش 
داشت. قرارداد جدید این باشگاه 
با آدیــداس ۹۰۰میلیــون پوند 
به مدت ۱۰سال است که سالانه 
۹۰میلیون پوند ارزش دارد. این 
بزرگ ترین قــرارداد تجاری در 

تاریخ لیگ برتر است.

درصورتی که عثمــان دمبله به 
پیشــنهاد پاری ســن ژرمن پاسخ 
مثبت دهد و از بارسلونا جدا شود، 
بلوگرانا بخشــی از بودجه حاصل از 
فروش این بازیکــن را صرف خرید 
یک مدافع راســت جدیــد خواهد 
کرد. ژائو کانســلو اولویت بارسلونا 
برای تقویت پســت دفاع راســت 
است. ایوان فرسندا نیز دیگر گزینه 
بارسلونا برای تقویت سمت راست 

خط دفاعی است.

پیش تر گفته شده بود که مانه با 
بیش از 4۰ میلیون یورو به النصر 
عربســتان می پیوندد امــا حالا 
مشخص شده اســت که این رقم 
چیزی حدود 28 تــا 3۰میلیون 
یورو است. مانه دوشنبه در دوبی 
آزمایش هــای پزشــکی را برای 
پیوســتن به النصــر گذراند. در 
اسپانیا شایعه شــده که بارسلونا 
درنظــر دارد لروی ســانه، وینگر 
2۷ســاله و آلمانی بایرن مونیخ را 
به عنوان جانشین عثمان دمبله به 

خدمت بگیرد.

رئال مادریــد شــاید مجبور به 
فروش فــرلان مندی شــود. این 
بازیکن بــرای دوازدهمین بار در 
رئال دچار مصدومیت شده است. 
در 4فصل گذشته مندی ۵4بازی 
را به دلیــل مصدومیت از دســت 

داده بود.

باشگاه لندنی از محل فروش بازیکنان مبلغ 254میلیون یورو درآمد داشته است

یورگن کلوپ وقتی دید دستش رو شده اســت و حریفان دیگر از او و تیمش 
حســاب نمی برند، در تیمش انقلاب ایجاد کرد. پیشنهاد جذب قرضی امباپه 
هم بخشــی از برنامه این مربی آلمانی برای لیورپول فصل آینده است. در این 
تابســتان بازیکنان زیادی از این تیم جدا شــده و تعدادی هم جذب شده اند. 
لیورپول از فروش بازیکنانش در این تابســتان ۱4میلیون یورو )هندرسون( 
درآمد کسب کرده و اگر رقم انتقال 4۵میلیون یورویی فابینیو به الاتحاد درست 
باشد، این مبلغ به ۵۹میلیون افزایش می یابد که نصف هزینه خرید بازیکنان 

جدید است. قرمزها ۱۱2میلیون یورو برای خرید بازیکن هزینه کرده اند.

   خروجی ها
روبرتو فیرمینو )الاهلی عربستان(، جیمز میلنر )برایتون(، جردن هندرسون 
)الاتفاق عربستان(، فابینیو )الاتحاد عربســتان(، الکس اکسلید چیمبرلین 
)بدون تیم(، نبی کیتا )وردربرمن(، آرتور ملو )پایان قرارداد قرضی و بازگشت 
به یوونتوس(، لیتون کلارکسون )آزاد(، سپ فان دن برگ )قرضی به ماینتس(، 
فابیو کاروالیو )قرضی به لایپزیش(، کالوین رمزی )قرضی به پرستون( و ریس 

ویلیامز )قرضی به آبردین(.

   ورودی ها
الکسیس مک آلیســتر )برایتون(، دومنیک ژوبوسلای )لایپزیش( و احتمالا 
خرید لاوی از ســاوتهمپتون. تیم همچنان به هافبک نیاز دارد. کلوپ در تور 
پیش فصل از آرنولد در پســت شــماره6 یا هافبک دفاعی هم استفاده کرد و 
ممکن اســت درصورت کمبود بازیکن در این خط که با رفتن هندرســون، 
فابینیو، ملو و نبی کیتا خالی شــده، در طول فصل و درصــورت نیاز باز از او 
اســتفاده کند، اما این مربی آلمانی گفته اولویت با قرار دادن این بازیکن در 

همان پست دفاع راست است.

انقلاب در انقلاب در 
لیـورپوللیـورپول

خانـــــــه تکانی تاریخی
باشــگاه چلســی که در 2پنجره اول نقل و 

انتقالاتی زیرنظــر مالک جدید هزینه های 
زیادی متحمل شده بود و به دلیل رعایت 
نکردن فیرپلی مالی در آستانه محرومیت 
قرار داشت، به لطف فروش بازیکنانش به 
تیم های انگلیسی، آث میلان و عربستان 

توانست بخشی از خسارت ها را جبران 
کند. این تابستان درآمد باشگاه لندنی از 

محل فروش بازیکنان مبلغ 2۵4میلیون 
یورو بود. چلســی تعــدادی از بازیکنان 

ازجمله کانته و آســپلیکوئتا را رایــگان آزاد کرد. 
این باشگاه ۱۱2میلیون یورو صرف خرید بازیکنان 
جدید کرد که تقریبا نیمی از این مبلغ؛ 6۰میلیون 
مربوط به خرید جوگیرانه انکونکو در همان پنجره 
زمستانی ســال گذشته بوده اســت. این یعنی 
سودی ۱42میلیون یورویی و اگر خرید انکونکو 
را درنظر نگیریم، سودی 2۰2میلیون یورویی. 
فقط 2باشگاه در تاریخ از فروش بازیکن در یک 
پنجره بیشتر از چلسی در تابستان امسال درآمد 
کسب کرده  اند؛ موناکو ۱۹-2۰۱8با 36۷میلیون 
و اتلتیکومادرید 2۰-2۰۱۹با 3۱6میلیون یورو.

با آمدن پوچتینو و بازیکنان مــازادی که در تیم 
وجود داشتند، این باشگاه اقدام به پاکسازی کرد. 
بازیکنان زیادی جدا شده اند و بازیکنانی هم به تیم 

آمده اند اما هنوز بازار برای آنها بسته نشده است.

   بازیکنان ورودی
خرید انکونکــو از لایپزیش، نیکولاس جکســون از 
ویارئال، آنجلو از ســانتوس برزیل، دیگو موریرا 

از بنفیکا.

   بازیکنان خروجی
کای هاورتس به آرســنال رفت، میسن 
ماونــت بــه منچســتریونایتد، متئــو 
کواچیچ به منچسترســیتی، کولیبالی 
به الهلال، مندی به الاهلی، پولیســیک 
و لوفتوس چیــک به میــلان، آمپادو به 
لیــدز، کانته بــه الاتحاد، آســپلیکوئتا 
بــه اتلتیکومادرید، اوبامیانگ به مارســی، 
عبدالرحمــان بابا به پائوک، فوفانــا به اونیون 
برلین، ژائو فلیکس به اتلتیکومادرید، هادسن اودوی 
به بایرلورکوزن، مالو گوستو به لیون، ایتن آمپادو به اسپتسیا و 
مالانگ سار به موناکو. دنیس زکریا به یوونتوس بازگشت، لوکاکو 
که قرضی در اینتر به سر می برد احتمالا به عربستان می رود، آندری 
سانتوس با پایان قرارداد قرضی اش به واســکودوگامای برزیل 

برگشت و باکایوکو هم بدون تیم است.
    تلاش برای خرید کایســدو از برایتون همچنان ادامه دارد اما 
برایتون پیشنهاد 8۰میلیونی چلســی را نپذیرفته و 2۰میلیون 

بیشتر می خواهد.
    بعد از خرید دیساســی، چالوبا آماده ترک باشگاه است چون 
احساس می کند فرصت بازی او محدود می شود. چلسی قیمت 

چالوبا را 4۵میلیون پوند درنظر گرفته است.
    پوچتینو تمایل خود را برای انتقال رابرت سانچس به باشگاه نشان 
داده است. رابرت سانچز در ابتدا به عنوان رقیبی برای کپا درنظر گرفته 

می شود. قیمت دروازه بان برایتون 2۵میلیون پوند است.
    اکسل دیساسی مدافع جوان فرانسوی موناکو با قراردادی ۵+۱ 

ساله به ارزش 4۵میلیون یورو به چلسی خواهد پیوست.
    وسلی اوگوچوکو فصل آینده به صورت قرضی در تیم دیگری 

بازی خواهد کرد.
    یوونتوس به دلیل نبودن پیشنهاد برای ولاهوویچ به معاوضه این 

بازیکن با لوکاکو فکر می کند.

حداقــل 
۷باشـــــگاه آنــدری 

سانتوس را می خواهند. یک تیم 
لیگ برتری در مــورد انتقال قرضی 
او ســؤال کرده ولی چلسی از داشتن 
او خوشحال اســت و پوچتینو هم 

در تمرینــات تحت تأثیر این 
بازیکن قرار گرفته.

هــمگانیهــمگانیلجبالجبازی زی 
کیلیان امباپه با پاری سن ژرمن، پاریس هم با رئال وهم با 

امباپه به ایستگاه پایانی جنگ رسیدند

پاری سن ژرمن در حال نهایی کردن پرداخت مبلغ ۵۰میلیون یوروی بند فسخ قرارداد 
عثمان دمبله اســت تا او را از بارسلونا برای مدت ۵ســال به خدمت بگیرد. خود این 
بازیکن و مدیر برنامه هایش به باشگاه فرانســوی توصیه کرده اند که برای این کار با 

بارسلونا مذاکره کنند تا از دشمنی جلوگیری شود و هواداران با دمبله سر لج نیفتند.
یک شایعه هم مطرح شده با این شرح که بارسلونا به پاریس گفته امباپه را بدهید و در 
عوض، دمبله و گاوی را بگیرید. اگر این توافق هم صورت بگیرد، بارسلونا توان پرداخت 
دستمزد امباپه را ندارد. درباره این شایعات شوخی بامزه ای نقل شده که احتمال اینکه 
امباپه باشگاه بارسلونا را بخرد، بیشتر است تا احتمال خرید این بازیکن توسط بارسا!

اگر تا امروز بند فسخ قرارداد دمبله پرداخت نشود، این مبلغ ۵۰میلیون یورویی دوبرابر 
خواهد شد، بنابراین پاریسی-قطری ها نمی توانند بیش از این معطل کنند. اگر امروز 

این انتقال انجام شده باشد، یعنی عثمان جانشین کیلیان خواهد شد.
دیروز آخرین مهلت پی اس جی بــه امباپه برای تمدید قراردادش بــود اما این اتفاق 
رخ نداد. این ســتاره بند پاداش وفاداری اش را که مبلغ 4۰میلیون یورو بود، حالا باید 
دریافت کند. مادر امباپه که تأثیر زیادی در سرنوشت و کارهای او دارد و 2بار فرزندش را 
از رفتن به رئال محروم کرده، دیگر نمی خواهد مقابل آرزوی پسرش بایستد. او پیشنهاد 

نجومی و ۷۰۰میلیون یورویی الهلال عربستان را به همین دلیل رد کرده است.
احتمالات دیگری برای آینده امباپه مطرح شده است. ازجمله اینکه لیورپول در ازای 
پرداخت مبلغی قابل توجه و همچنین پرداخت دســتمزد این بازیکن، او را از پاریس 
قرض بگیرد تا در تابستان آینده امباپه به طور رایگان به رئال مادرید برود. پای چلسی 
هم به این فرمول معامله باز شــده و تاد بولی می خواهد از ایــن فرصت برای جذب 
ستاره ای بزرگ اســتفاده کند و او را در خط حمله در کنار هم تیمی اش در تیم ملی 
فرانسه یعنی انکونکو قرار دهد. مشکل اینجاست که هر دو باشگاه در لیگ قهرمانان 
اروپا در فصل آینده غایب خواهند بود و این چیزی نیســت که امباپه به سادگی از آن 

بگذرد.
فلورنتینو پرس پس از شکست 3بر صفر در ال کلاسیکوی پیش فصل از سوی هواداران 
برای خرید یک مهاجم بزرگ تحت فشار است. پاری سن ژرمن و ناصر الخلیفی رابطه 
خوبی با رئال و رئیس این باشــگاه ندارند و ترجیح می دهند بازیکن را به تیمی دیگر 
بفرستند اما روی او قیمت 232میلیون یورویی تعیین کرده اند. این مبلغ برای بازیکنی 
که فقط یک سال از قراردادش مانده، رقمی بالاست و رکورد بزرگ ترین انتقال تاریخ 
را که با 222میلیون یورو از بارســا به پی اس جی به نیمار تعلق دارد، می شکند. پرس 
2بار در سال های 2۰2۱ و 2۰23 به پی اس جی پیشنهاد داده اما خود الخلیفی آن را 

رد کرده است. اگر امسال باز هم پیشنهاد رئال رد شود، یک سال بعد این 
انتقال رایگان انجام خواهد شد و به جای 2۰۰میلیون یورویی که قرار است 

به پاریس برسد، ۱3۰میلیون پاداش به  خود بازیکن خواهد رسید. پی اس جی 
به امباپه پیشنهاد داده بود که اگر قراردادش را تا 2۰2۵ تمدید کند، بندی در 

قراردادش اضافه می کنند تا بتواند در سال 2۰24 با مبلغی مشخص جدا شود اما 
کیلیان این پیشنهاد را رد کرده است.

ناصر الخلیفی 2۰روز پیش به امباپه اولتیماتــوم داد که یا تمدید می کند یا فروخته 
می شود. کیلیان فعلا هیچ کدام از این دو کار را نکرده است. اگر بنا به لجبازی باشد، 
الخلیفی باز هم پیشنهاد پرس را رد می کند و حاضر می شود امباپه را تنبیه و یک فصل 
تمام به سکوها تبعید کند؛ همان کاری که قبلا با آدرین ربیو انجام داد؛ این بازیکن هم 

حاضر به تمدید نشده بود.
امباپه که برای اســتراحت به موناکو رفته، تصویری از کارت بازی کردنش را استوری 
کرده که 3کارت ۹ را نشان می دهد، اشاره او به پیراهن شماره ۹ رئال مادرید است که 
در حال حاضر خالی است. این پیامی واضح برای انتقال به رئال است. به این معنا که 
او قرار است پیراهن شماره۹ کریم بنزما را در مادرید در اختیار بگیرد. شماره امباپه 
در پاری سن ژرمن ۷ و در تیم ملی ۱۰ است. بنابراین تنها معنایی که کارت شماره ۹ 

می تواند داشته باشد، اشغال پیراهن بنزما در رئال است.
رئال مادرید می خواهد این هفته با پی اس جی برای خرید کیلیان امباپه قرارداد امضا 
کند و آن را در هفته دوم آگوست به طور رسمی اعلام کند. پرس معمولا برای بازی ها به 
آمریکا می رفت تا کنار تیم باشد اما این دفعه به خاطر پرونده امباپه نرفت. وکلای امباپه 
در مادرید به سرمی برند. سکوت رئال مادرید در حواشی امباپه بخش مهمی از استراتژی 

آنهاست. آنها می خواهند به روش خود در این انتقال برنده شوند.
پی اس جی از زمان پیوســتن امباپه به این تیم تا به امروز ۵32گل به ثمر رسانده 
که ۱48گل را امباپه زده؛ به عبارتی 2۷.8درصد گل های پاریس از ســال 2۰۱۷ 

تا الان توسط امباپه وارد دروازه رقبا شده اســت. پاری سن ژرمن بدون امباپه 
3-2 به ســرزو اوزاکا در ژاپن باخت. در داخل پاری سن ژرمن ۹۹.۹۹درصد 

مطمئن هستند که کیلیان امباپه گزینه تمدید برای یک سال دیگر را در 
قراردادش فعال نخواهد کرد. آنها معتقدند رئالی ها قصد دارند به قدری 

این معامله را کش بدهند و به تعویق بیندازنــد تا به روزهای آخر 
نقل وانتقالات بکشد و قیمت بازیکن بشکند. اما شاید ظرف امروز 

و فردا سرنوشت این بازیکن روشن شود.
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افقی:
1- جملگی- تسخیر شــده- 
رمان تاریخی شولوخف روسی
2- نقاش و نگارگر ایرانی که 
اشعار مولانا، حافظ و خیام را با 
تصاویر مینیاتوری نشان داده 

است- دهمین سوره قرآن
3- تـکرارحـرفـــی- ابــــر 
آسمان- واحد اندازه گیری بار 

الکتریکی- سرراست
4- ژله با آن سفت می شود- 

جوهر قلیا- کامیون ارتشی
5- زن زیبای بهشتی- برگه 

ثبت نمرات دانش آموز
6- فریــادرس- نوشــیدنی 
معروف پاکستان که از ماست 

تهیه می شود- آدرس
7- زرنگ و زیرک- غیرقابل 

تغییر- بیگانگان
8- آقای آلمانــی- برتری- 
دستگاه تولید آب سرد برای 
سیستم های تهویه مطبوع- 

مساوی
9- گره فرش- از القاب اشرافی 

زنان اروپا- برداشت محصول
10- لباس ورزشی- گرمابه- 

ایشان
11- قطعه معروف موسیقی 
ساخته روح الله خالقی با آواز 

استاد بنان- قوه بینایی
12- ملامت- کامل کننده- 

زشت و مبتذل
13- طمــع- مثــل مــاه- 

بی نظیر- جهت
14- پدر شــعر نو- رمانی از 
ایروینگ اســتون، نویسنده 

آمریکایی
15- آموزشــگاه هنــری- 

نشانی- الفت
  

عمودی:
1- لبنیــات یکنواخــت در 
اجزا- فیلمی ساخته رخشان 

بنی اعتماد
2- سپرده شده- نیکوکاران- 

سنگین
3- اراده- چپ چشم- کبوتر 

دشتی- تلخ
4- فرمان- نوعی گیوه- آغوز

5- شــگفت زده- داســتان 
جنگی منظوم

6- زندانبان- پســندیدن در 
فضای مجازی- پیوسته

7- نیکو- نــوار ضبط صوت- 
بی بهرگی

8- مدفن شــیخ صــدوق- 
جواب- آخرین حد چیزی- 

مکان
9- بالاترین درجه دانشگاهی- 

آنگونه- از افعال اسنادی
10- کتاب آثار منظوم شاعر- 
هر بخــش یــک مجموعه- 

مقدور
11- بزرگ تریــن شــهر ایالــت 

کالیفرنیای آمریکا- در نزدیکی
12- ضمیر اشاره- طرف مشورت- 

پدرمردگان
13- ســطح چیزی- شرط بندی- 
 اســتخوان دیواره قفســه سینه- 

ساز شکسته!
 14- بیـمــــاری کـم خـونــی- 

فرزند نتیجه- گریختن
15- قابل سکونت- از نوشت افزار

لکومتوترفمرها
جاسنربهارکارت
وروگناکمجماجی
جنسهیمهستلافک
ههکافمسارمات

رملدلهاتوهال
هاگاشیلوپوگا
ریاسماتیدلاویو
ووههحیدمنلرا
نیادمرابجابر

رفسوریونارفغ
هرسکیانایدردق
بهوتسنراومهان
اپونوکنادتادا
نایتایازمهدید 15

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4543
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

384516972
615297843
927483615
293651784
871349526
546728139
162974358
438165297
759832461

متوسط

3 6      9  
   8  5   2
 8 7       
    5  7   
9   2  6   1
  5  7     
      2 6  
2   9  4    
 1      8 3678124359

132596478
459738612
324957186
916283547
587641293
745369821
261875934
893412765

ساده

متوسط

362741895
491835672
587692314
126459738
973286541
845173926
754318269
238964157
619527483

سخت

 8     9   
6   2    4  
  7      5
2   6      
8   3  9   6
     8   9
1      3   
 3    5   7
  9     6  

ساده

   1   3 5 9
1  2  9   7  
4    3 8 6  2
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لژیونرهاچهمیکنند؟
اگر چه در این تابستان منتظر یک انتقال جذاب برای مهدی طارمی به میلان بودیم و این صبر هرگز به نتیجه 
نرسید، همچنان نفرات مستعدی از فوتبال ایران در نقاط مختلف دنیا بازی می کنند؛ هر چند  این تعداد نسبت 
به چند سال گذشته، سیر نزولی داشــته و این ماجرا اصلا پذیرفتنی به نظر نمی رسد. این نکته را هم از یاد 
نبریم که فوتبال ایران در 5لیگ معتبر اروپایی، فقط یک نماینده دارد و این هم آمار خوبی به حساب نمی آید.

کارخانه لژیونرسازی در فوتبال ایران تعطیل شده است؟

فوتبالفوتبال
مصرمصرفگرا!فگرا!

درجهیکها
3لژیونر ایرانی، معمولا از نفرات دیگر متمایز هستند؛ 3بازیکنی که هم تجربه ملی زیادی دارند 
و هم در بالاترین سطح فوتبال بازی می کنند. مهدی طارمی بهترین گلزن ایرانی تاریخ لیگ 
قهرمانان، فصل گذشته با پورتو آقای گل لیگ پرتغال شد و هنوز در این تیم حضور دارد. سردار 
آزمون نیز بعد از سال ها فوتبال ایران را صاحب یک لژیونر در بوندس لیگا کرد؛ بازیکنی که البته 
به تازگی مصدوم شده است. علیرضا جهانبخش نیز بعد از قهرمانی لیگ هلند با فاینورد، فصل 

جدیدی را در ترکیب این تیم کلید خواهد زد.

احمدومهدی؛نمایندگانیدرامارات
احمد نوراللهی در نخســتین بازی برای الوحده امــارات، یک پاس گل 

فوق العاده داد. او دیگر به خوبی در فوتبال امــارات جا افتاده و فعلا 
می خواهد در همین کشــور به بازی ادامه بدهد. مهدی قائدی نیز 
در الاتحاد کلبا، دوباره شاگرد فرهاد مجیدی شده است. این دومین 

مقطع حضور او در فوتبال امارات خواهد بود.

تشنهبازیکردن
فوتبال ایران در این فصل 2لژیونر در تیم های جدید اروپایی هم دارد. محمد محبی به روستوف رفته 
اما به دلیل برخی  مشکلات، فعلا برای این تیم بازی نکرده و تشــنه به دست آوردن فرصت برای 
درخشش در این تیم است. علی قلی زاده نیز به لخ پوزنان لهستان ملحق شده است. او هم فعلا 
روی سکو حضور دارد و هنوز نتوانسته است برای این تیم به میدان برود. لیگ لهستان البته یک 
فوتبالیست ایرانی دیگر به اسم یادگار رستمی هم دارد که او هم دنبال فرصت بیشتر برای نمایش 

استعدادهایش است. یادگار از آکادمی کیا راهی فوتبال لهستان شد.

بلاتکلیفها
فوتبال ایران، چند لژیونر بلاتکلیف هم دارد؛ از امیرعابــدزاده که هنوز تیم جدیدش را انتخاب 
نکرده است تا  اللهیار صیادمنش که شاید به صورت قرضی از هال سیتی جدا شود. به این فهرست 
باید سامان قدوس را هم اضافه کرد؛ بازیکنی که دوران تلخ حضور در فوتبال فرانسه را با صعود 
به لیگ برتر با برنتفورد انگلیس پشت سر گذاشته بود اما در این تیم فرصت چندانی برای بازی 
به دست نیاورد. قدوس از چند تیم ایرانی هم پیشنهاد دارد و اگر به لیگ برتر ایران برسد، مسیری 

مشابه اشکان دژاگه یا فریدون زندی را طی می کند؛ بازیکنانی که بعد از بازی در تیم ملی، در سیر نزولی قرار گرفتند.

سعیدهستم،یکسکونشین!
اوضــاع برای ســعید عزت اللهی 
در وایله چنــدان خوب پیش 
نمی رود. او ایــن اواخر فقط 
نقش یک سکونشین را در این 
باشگاه ایفا کرده است. ظاهرا 
شکســت در مذاکرات تمدید 
قرارداد، موجب شده باشگاه وایله برای فصل جدید روی 

او حساب ویژه ای باز نکند.

چپوراستدراروپا
مدافعان کناری راست و چپ تیم 
ملی؛ میلاد محمدی و احســان 
حاج صفی همچنــان در آ اک 
آتن یونان هســتند. آنها فصل 
درخشانی را به پایان رسانده اند 
و حالا برای یک فصل موفق دیگر 
آماده می شوند. صادق محرمی هم در حال تبدیل شدن به 
یکی از قدیمی های دیناموزاگرب است؛ بازیکنی که در این 

سال ها تجربه زیادی در این باشگاه به دست آورده است.

امینوقلبِدفاعقطریها
این تابستان، شجاع و کنعانی دوباره 
به لیــگ برتر ایران برگشــتند و 
قطر را تــرک کردنــد، اما لیگ 
قطر استعداد جوانی مثل امین 
حزبــاوی را به خدمــت گرفت؛ 
بازیکنی کــه به تازگی به هواداران 
السد معرفی شده اســت. ایران به جز این ستاره جوان، یک 
فرمانده کهنه کار به اسم امید ابراهیمی را نیز در لیگ قطر دارد.

ساکنانترکیهوقبرس!
با وجــود جدایی محمــد نادری 
از فوتبال ترکیــه، هنوز چند 
بازیکن ایرانــی در این لیگ 
حضور دارند. مجید حسینی 
به تازگــی قــراردادش را با 
کایسری اســپور تمدید کرده 
است و علی کریمی نیز در این تیم همبازی این بازیکن 
به شــمار می رود. کمی آن طرف تر در قبرس نیز کریم 
انصاری فرد در عضویت باشگاه اومانیا قرار گرفته است.

اگر کمک به رشد و توســعه فردی بازیکنان فوتبال، یکی 
از اهداف مهم شکل گیری لیگ باشــد، باید اعتراف کرد 
که لیگ برتر ایران در این زمینه تا حدود زیادی شکست 
خورده اســت. تا همین چند دهه قبل بازیکنان مستقیما 
از لیگ فوتبال ایران به بهتریــن لیگ های دنیای فوتبال 
می رفتند اما حــالا کارخانه لژیونرســازی در این فوتبال 
کاملا تعطیل شده اســت؛ فوتبال ایران به شکل واضحی 
مصرف گرا شده و به جای آنکه لژیونرهای جدیدی تولید 
کند، لژیونرهای قبلی اش را هم پــس می گیرد. اینکه در 
بین 16باشگاه که هر کدام حداقل 33بازیکن دارند، فقط 
یک نفر در طول تابستان از لیگ برتر ایران مستقیما به یک 
لیگ خارجی رفته، زنگ خطر بزرگی را برای فوتبال ایران 

به صدا درآورده است.

    ...و دیگر هیچ!
یک امین حزباوی و دیگر هیچ؛ او لژیونــر جدید فوتبال 
ایران در این تابستان اســت. البته که نفراتی مثل مهدی 
قائدی و محمد محبی هم از لیــگ برتر رفتند اما مالکیت 
این بازیکنان اصلا با باشگاه های ایرانی نبود و آنها به صورت 
قرضی در این تیم ها توپ می زدند. چطور ممکن اســت 
فوتبالی با این همه تیم و این میزان از هزینه، در ســاخت 
لژیونرها اینچنین ناتوان باشد؟ فوتبال ایران امسال حتی 
یک بازیکن هم به اروپا ترانسفر نکرده و تازه همان بازیکنی 
که راهی لیگ قطر شده، ممکن است با پیشنهاد قطری ها 
برای تغییر تیــم ملی نیز روبه رو شــود. یعنی همین یک 
انتقال هم در نوع خودش اضطراب زیــادی برای فوتبال 
ایران به وجود آورده است. همین موضوع به تنهایی ثابت 
می کند که یک جــای کار می لنگد و اوضــاع این فوتبال 
اصلا دلگرم کننده به نظر نمی رسد. فوتبال ایران در زمینه 
ساخت لژیونرها، شبیه کارخانه ای شده که خط تولیدش 

را تار عنکبوت فراگرفته است!

    آنها دوام نمی آورند
مســئله فقط تولید نکردن لژیونر جدید نیســت؛ همان 
لژیونرهای سابق نیز در لیگ های خارجی دوام نمی آورند. 
برای مثال امیرحسین حســین زاده در بهترین شرایط 
سنی ممکن به اروپا رفت و برای شــارلروا بازی کرد. او 
در مقطعی از فصل حتی بازیکن فیکس این باشگاه شد 
و جایزه بهتریــن بازیکن  ماه را هم به دســت آورد اما به 
محض روبه رو شدن با پیشــنهادهای داخلی، تصمیم به 
بازگشت گرفت. آیا این چیزی جز بازگشت به عقب برای 
امیرحسین خواهد بود؟ اگر بازیکنی مثل علی قلی زاده هم 

به فوتبال ایران برمی گشت، می توانست بازیکن فیکس 
تیم ملی در جام جهانی شود؟ اینکه لژیونرها در لیگ های 
خارجی دوام نمی آورند، موضوعی نیســت که بتوان به 
ســادگی از کنار آن عبور کرد. این یک مشکل ریشه ای 
در فوتبال ایران اســت. در همین چند سال ستاره های 
زیادی مثل علیرضا بیرانوند، پیام نیازمند، شهریار مغانلو 
و دیگران به سرعت به فوتبال ایران برگشته اند و دوباره 
برای تیم های ایرانی به میدان رفته اند؛ درحالی که تبدیل 
شــدن به یک ســتاره در اروپا، صبر، تلاش، سماجت و 

استمرار زیادی می طلبد.

     با نخستین پیشنهاد، برو!
مســئله مهم دیگر این است که اساســا بازیکنان 

ایرانی در سن و سال کم، فرصت های اولیه رفتن 
به لیگ های خارجی را از دســت می دهند. 

غافل از اینکه شاید این آخرین فرصت شان 
برای لژیونر شدن باشد. بازیکنان ایرانی 
اگــر می خواهنــد در اروپــا بمانند و 
بدرخشند، باید در ســن و سال کم به 
این لیگ ها بروند؛ چرا که یک باشگاه 
اروپایی به ندرت با بازیکنان بیشــتر 
از 27ســال قرارداد امضــا می کند. در 

نتیجه اگر قرار به لژیونر شدن و رسیدن 
به موفقیت در لیگ های خارجی است، این 

اتفاق باید به ســرعت رخ بدهد. درســت مثل 
اتفاقی که برای چند نفر از بهترین لژیونرهای فوتبال 

ایران رخ داده اســت. فعلا روند انتقال بازیکنان ایرانی به 
اروپا قطع شده و این ماجرا در درازمدت، تهدیدی جدی 

برای فوتبال ایران به وجود خواهد آورد.

     شرط بقای باشگاه
ترانسفر کردن بازیکن، همه جای دنیا یکی از شروط جدی 
بقای باشگاه است. باشگاه های ایرانی اما نه بازیکن ترانسفر 
می کنند و نه حتــی اگر این کار را انجــام بدهند، درآمد 
قابل توجهی در این زمینه به دست می آورند. نحوه امضای 

قرارداد با ستاره های جوان در این فوتبال طوری است 
که فضا را برای رفتن سریع و ساده آنها فراهم می آورد. 
باشــگاه حتی از انتقال های بعدی ایــن بازیکنان نیز 
سودی به دست نمی آورد و این حقیقتا تلخ و آزاردهنده 

است. باشگاه ها اگر می دانستند که می توانند از این راه 
چه درآمدی کسب کنند، هرگز این داستان را تا این اندازه 

دست کم نمی گرفتند.
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فعالشدنکلانپروژههایپایتختخاکبرداریازرویپروژههایخاکخورده
 مدیریت شهری عزم خود را برای اتمام 46پروژه  نیمه تمام 

و رهاشده جزم کرده است
 بازدید میدانی خبرنگار همشهری از 2پروژه مشارکتی 

شهرداری تهران

نگاه بودجه به پروژه های 
سرمایه گذاری و مشارکتی

 در بودجه ســال1402 شــهرداری تهران 
به بحــث پروژه هــای ســرمایه گذاری و 
مشــارکت های مردمی توجه ویژه ای شده 
است و به طور مشــخص یکی از بخش های 
کتاب بودجه به این موضوع اختصاص دارد. 
کتاب بودجه1402 شــهرداری تهران در 
11بخش تهیــه و تدوین شــده که بخش 
دهم به موضوع فرصت های سرمایه گذاری 
و مشــارکت مردمی )تبصره19( اختصاص 

دارد.
امیر شــهرابی، مدیرکل برنامــه و بودجه 
شهرداری تهران با اشــاره به ظرفیت هایی 
که در بودجه ســال1402 برای پروژه های 
مشارکتی شــهرداری تهران وجود دارد، به 
همشهری می گوید: »ظرفیتی که ما در بحث 
سرمایه گذاری و مشارکت در بودجه مصوب 

داریم، تبصره19 است.«
او افزود: »تبصره19 مصوب ســال1402 
به عنــوان فرصت هــای ســرمایه گذاری 
و مشارکت نامگذاری شــده است. در این 
تبصره قید شده است که شهرداری تهران 
اجــازه دارد تا به منظور جلب مشــارکت و 
سرمایه گذاری بخش خصوصی، 10درصد از 
ردیف های اعتباری تملک دارایی سرمایه ای 
به جز ردیف های اختصاصــی و پروژه های 
مســتمر مناطــق و حــوزه حمل ونقل را 
کســر کرده و در یک ردیف متمرکز به نام 
»اعتبــارات متمرکــز اجــرای پروژه های 
مشارکت و ســرمایه گذاری« بیاورد که این 
سهم به عنوان آورده شــهرداری تهران در 
پروژه سرمایه گذاری غیرخودگردان تلقی 

می شود.«
شــهرابی ادامه می دهد: »به عبارت دیگر ما 
برای بودجه شهرداری تهران یک ظرفیتی 
را برای بحث ســهم آورده شهرداری تهران 
در پروژه های سرمایه گذاری غیرخودگردان 
داریم. پس از انعقاد قرارداد ردیف اعتباری 
متناظری ایجاد کرده و تا سقف 30درصد از 
مبلغ قرارداد را بــه واحدهای اجرایی ابلاغ 
می کنیم. در همین تبصره حدنصاب ارزش 
پروژه ها نیز مشخص شده که تا چه سهمی 
درحیطه تصویب شــورای اســلامی شهر 
تهران و چه ســهمی در حیطه کمیسیون 

است.«

ده ها عنوان پروژه در کتاب بودجه
علاوه بر ایــن در »کتــاب بودجه مصوب« 
هم بخشــی مربوط بــه ســرمایه گذاری و 
مشــارکت های مردمی وجــود دارد و ده ها 
عنوان پروژه در آن مشــخص شــده است. 
شــهرابی در این رابطه نیز به همشــهری 
می گویــد: »مــا در کتاب بودجــه مصوب 
هم بخــش مربوط بــه ســرمایه گذاری و 
مشــارکت های مردمــی را داریــم. بخش 
دهم کتاب بودجه مصوب بــا عنوان بخش 
فرصت های سرمایه گذاری و مشارکت های 
مردمی است. درحقیقت اینجا به طور دقیق 
مشــخص شــده اســت پروژه هایی که در 
شهرداری تهران باید برای سال1402 روی 
آنها کار شود، شــامل چه پروژه هایی است؛ 
برهمین اساس چندین ردیف پروژه وجود 
دارد که واحد اجرایی آنها شــهرداری های 
مناطق و همچنین معاونت های شهرداری 

تهران هستند.«
این مقام مسئول در شهرداری تهران ادامه 
می دهد: »لیســتی از پروژه ها را داریم که 
بعضی از آنهــا برآورد ریالــی دارد و برخی 
هم به صورت سهم اســت؛ یعنی برای مثال 
مشخص اســت که برآورد شهرداری تهران 
عرصه یا تامین انشــعابات است. همچنین 
برآورد سهم سرمایه گذار هم بحث ساخت و 
عوارض است. ما عملا عناوین پروژه مشخص 
را در کتاب بودجه مصوب داریم که تمام آنها 
معلوم است؛ به طور کلی و خلاصه باید بگویم 
که ما عملا پشتوانه پروژه های سرمایه گذاری 
مشارکت را در بودجه سال1402 شهرداری 
تهران داریــم.« همچنین مدیرکل برنامه و 
بودجه شــهرداری تهران درخصوص اینکه 
چه مقدار از این ســرمایه در بودجه امسال 
استفاده شده است نیز تأکید می کند باتوجه 
به اینکه تازه در ماه های ابتدایی ســال قرار 
داریم، هنوز آمار و اطلاعاتی در این خصوص 

منتشر نشده است.
درمجموع می توان اینگونــه نتیجه گیری 
کرد کــه به لحــاظ بودجــه و ظرفیت ها و 
پشتوانه های موجود، شــرایط برای اجرای 
پروژه های مشــارکتی و جذب سرمایه در 
این دوره از مدیریت شــهری کاملا مهیا و 
فراهم شده است و همین موضوع می تواند 
موتور محرکــی برای افزایــش پروژه های 
سرمایه گذاری مشارکت در سال جاری باشد 
و منجر به آغاز و افتتاح پروژه های بزرگ و 

کوچک در شهر تهران شود.

گفت وگو

بازگشت80هزارمیلیاردتومانبهجیبمردم
گزارش همشهری از 46پروژه بر زمین مانده شهری که در مجموع 272سال از پایان زمان افتتاح آنها می گذرد

 طی سال های اخیر 46پروژه ســرمایه گذاری در تهران تعطیل 
شده و بر زمین مانده است. آنگونه که اطلاعات رسیده از سازمان 
سرمایه گذاری شهرداری تهران به همشهری نشان می دهد، اجرای 
این طرح ها در سنوات گذشته در قالب مشارکت و سرمایه گذاری 
شروع شده بود، اما بعد از بروز برخی اختلاف نظرها متوقف شده 
بود تا اموال شهرداری در این پروژه ها که تعطیل یا نیمه تعطیل 
شده بودند، حبس شود. فقدان هماهنگی های لازم، بوروکراسی، 
عدم تامین بودجه و زمین از مهم تریــن علل  بر زمین ماندن این 

طرح ها طی سال های اخیر بوده است.
قدمت برخــی از پروژه ها نظیر پاســاژ مولوی به ســال 1373 
بازمی گردد. این طرح قرار بود سال 1375پایان یابد، اما به علل 
ملکی و حقوقی 27ســال بر زمین مانده بــود. همچنین پروژه 
پارکینگ طبقاتی مهتاب سال 86 آغاز شده بود و باید تا سال 88 
به پایان می رسید، اما مشکل ملکی حقوقی مانع از پایان یافتن 
طرح شده است. مجموع زمانی که این 46پروژه بر زمین مانده اند، 

272سال است.
آنگونه که آمارها نشان می دهد، 46پروژه  مشارکتی که 95درصد 
آنها ساختمانی و 5درصد غیرساختمانی بوده، 177هزار میلیارد 
تومان ارزش دارند که 80هزار میلیارد تومان ارزش آن مربوط 
به شهرداری بوده و 97هزار میلیارد تومان آن متعلق به شرکای 
مالی طرح هاســت. آنگونه که پهنه بندی این طرح ها نشــان 
می دهد، 28درصد آنها مربوط به پروژه های جنوب شهر است، 
21درصد مربوط به شمال شــهر، 13درصد مربوط به شرق، 
24درصد مرکز شهر، 12درصد مربوط به غرب و 2درصد مربوط 

به سازمان پســماند. بدین ترتیب مشخص می شود که بیشتر 
بخش های شهر از این رکورد سرمایه صدمه دیده است. با رفع 
موانع و مشکلات این پروژه های نیمه کاره باید کارهای فنی و 
اصولی برای رفع موانع این طرح های سرمایه گذاری انجام شود. 
در برخی از پروژه های متوقف شده شریک حاضر به ارائه سهم 
شهرداری نبود که با اقداماتی که انجام شد سهم شهرداری در این 
مشارکت زنده شد و با تکمیل آن و فروش در بورس کالا بخش 
قابل توجهی از منابع مالی و سود متعلق به این پروژه به مدیریت 
شهری و شریک بازگردانده می شود، اما ساماندهی پروژه های 
سرمایه ای در سطح شهر تهران یک ضرورت است که 46پروژه 
شهری را احیا و 80هزار میلیارد تومان از سرمایه های شهر تهران 
را تعیین تکلیف می کند. اول مرداد بــود که محمد آخوندی، 
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر تهران در 

این باره گزارش ارائه کرد و گفت:  در این پروژه ها بخشی از سرمایه 
شهر تهران به نوعی راکد مانده و بلاتکلیف هستند. درست است 
ما در این پروژه ها به دنبال ایجاد درآمد پایدار برای شــهرداری 
هستیم، اما باید هرچه زودتر این پروژه ها تعیین تکلیف شوند. از 
مجموع این 46پروژه که همگی به نتیجه نرسیده اند، 43پروژه 
ساختمانی و 3پروژه، پروژه غیرساختمانی است. 43قرارداد در 
قالب مشارکت مدنی است و بیشتر این پروژه ها در مناطق 16، 

18، 21، 22، 3، 10و 19 است.
فرایندهای صدور مجوز برای پروژه های مشارکتی بسیار طولانی 
است، از سوی دیگر مشکلات اســناد مالکیت معارض ملکی 
پروژه ها وجود دارد که باید در پروژه های بعدی در مورد آن فکر 
شود. در قراردادها مشکلاتی وجود داشته که بعضا باعث شده این 
پروژه ها به نتیجه نرســد. در برخی از موارد قبل از اجرای پروژه 

مطالعه مناســب صورت نگرفته که این موارد باید کارشناسی 
و حل شــوند. البته آنگونه که آخوندی گفته، پروژه ها تا پایان 
شهریور تعیین تکلیف می شوند تا مشخص شود که آیا این پروژه 
ادامه پیدا می کند یا خیر؟ البته ناصر امانی، عضو کمیســیون 
برنامه و بودجه شورای شهر تهران معتقد است: »در دوره گذشته 
می خواستند پرونده سازی کنند سراغ پروژه های مشارکتی رفته 
و تعدادی از این پروژه ها را به مرجع قضایی دادند، اما شهرداری 
در همه آنها محکوم شد.« به هرحال پروژه های سرمایه گذاری 
3مشکل اساسی دارند: مشکل، نخست مالکیت زمین از طرف 
شهرداری، دوم عدم ورود سرمایه گذار جدید و سوم عدم اجرای 
تعهدات از طرف یکی از طرفین. بر همین اساس می توان ورود 
شــهرداری برای تعیین تکلیف این 46پروژه را گامی در زمینه 

حفظ سرمایه های تهران دانست. 

10بهمن1401
»یکــی از راهکارها در 
مدیریت مالی اســتفاده 
مردمی  از مشارکت های 
است که این راهکار باعث 
می شــود مردم علاوه بر 
اینکه سرمایه خود را در 
راه رشــد و آبادانی شهر 
هزینه می کنند، درنهایت 
از ســرمایه گذاری ای  که 
انجــام داده اند نیز انتفاع 

اقتصادی ببرند.«

11اردیبهشت
1402

»نیازمند ســرمایه گذار 
برای ما مهم  هســتیم؛ 
است که با کمک یکدیگر 
میدان بزرگــی را تعریف 
کنیم که همه در آن سود 
می کنند؛ آنقــدر میدان 
بزرگ  ســرمایه گذاری 
اســت که راه برای همه 
وجود دارد. از ماه ها پیش 
مطالعه کردیم تا مسیری 
را ایجــاد کنیــم که در 
بســتر آن اقدامات خود 
را پیــش ببریم و بر همین 
اســاس پروژه هایــی را 
تعریف کردیم و قرار شد 
تا امســال اجرایی شوند. 
مشــارکت دائمی است 
و وظیفه ما این اســت  که 
به عنوان یک شریک ساده 
در بخش سرمایه گذاری 
ســرمایه گذاری  زمینه 
مولــد را فراهــم و این 
اطمینان خاطــر را ایجاد 
کنیم که ســرمایه گذاری 

منتج به سود خواهد بود.

12
اردیبهشت1402

»ما از مردم می خواهیم که 
خودشان بگویند در کدام 
قسمت باید سرمایه گذاری 
شــود؛ زیرا این کار منجر 
به تحول شــهر می شود. 
سرمایه گذاری ها ۳دسته 
هستند؛ یک بخش سودی 
است که به سرمایه گذار 
بخشــی  می رســد، 
سرمایه گذاری هایی است 
که ممکن اســت سودده 
نباشند که شهرداری برای 
آن خریــد خدمت انجام 
می دهد و سرفصل سوم 
آن است که ما باید انجام 
دهیم و خدماتی است که 
به صــورت عمومی برای 
شهروندان انجام می شود. 
از تمام ابزارهای مالی برای 
توسعه سرمایه گذاری بهره 

می بریم.«

توسعهوآبادانی
شهرازطریق
مشارکت

مدیریت شــهری ششم 
2۳ ماه قبل سکان مدیریت 
پایتخت را در شــرایطی 
تحویل گرفت که شهرداری 
تهران با مشکلات عدیده، 
تنش های جدی و شدید 
مالی دست به گریبان بود 
و به گفته علیرضا زاکانی 
روی برخی از این پروژه ها 
خاک ریخته بودند. توجه 
به حوزه ســرمایه گذاری 
طی این 2سال به کرات از 
سوی شــهرداری تهران 

دیده شده است:

سیدمحمد فخارگزارش
روزنامه نگار

تشکیل کمیته داوری برای حل مشکل پروژه های مشارکتی 

 مدیران شــهری در ادوار مختلف تمایل دارند با سهم 
مشارکت سرمایه گذار شهر را آباد کنند. اقداماتی هم 
در این حوزه صورت گرفته است، اما در برخی از موارد 
وقتی طرح یا پروژه مشارکتی وارد فاز عملیاتی و اجرایی 
می شود، مشکلاتی پیش می آید که سبب توقف پروژه 
می شود. درخصوص 46پروژه مشارکتی شهرداری تهران 
که مدیریت شهری در این دوره پیگیر تعیین تکلیف و 
اتمام و بهره برداری از آنهاست هم مشکلاتی وجود دارد 

که در ادامه به اهم آنها اشاره می کنم:

   بررسی نشدن اسناد مالکیت: سازمان سرمایه گذاری 
و مشــارکت های مردمی قبل از اینکه پــروژه ای برای 
سرمایه گذاری مطرح کند باید اسناد مالکیت را بررسی 
کند، اما وضعیت پروژه ها نشان می دهد که این کار انجام 
نشده است؛ چراکه سازمان یکی از زمین های شهرداری را 
که سند به نام شهرداری ثبت نشده برای سرمایه گذاری 
عرضه می کند به ایــن امید که در فواصــل پروژه برای 

دریافت ســند اقدام می کند، اما حین کار با مشکلاتی 
مواجه می شود و این کار عملی نشده و در نتیجه منجر به 

توقف پروژه می شود.

   دریافت مجوز قبل از اجرای پروژه: مشــکل دیگر 
پروژه های مشــارکتی مربوط به مجوزهاست. سازمان 
ســرمایه گذاری و مشــارکت های مردمی، مجوزهای 
مربوطه و پروانه ساختمانی ملک را برای مشارکت عرضه 

می کند. قرارداد هم با ضریب و ســطح اشغال موردنظر 
منعقد می شود و سرمایه گذار هم کار را شروع می کند، اما 
بنا بر دلایلی ازجمله محدودیت پهنه بندی و... معاونت 
شهرســازی و معماری مجوز لازم را صادر نمی کند و در 

نهایت پروژه متوقف می شود.

   دقت در قراردادهــا: در پروژه های مشــارکتی 
قاعدتا قراردادها باید به نحوی نوشــته شــوند که هم 

نفع شــهرداری لحاظ شــود و هم نفع ســرمایه گذار. 
معمولا در پروژه هــای مشــارکتی قراردادها یکطرفه 
نوشته می شوند و شهرداری برای اینکه درگیر مسائل 
نظارتی نشــود، قراردادها را سفت وســخت می گیرد و 
ســرمایه گذار حین کار متوجه ضرر و زیان می شــود 
و از ادامه کار انصــراف می دهد. 46پروژه مشــارکتی 
که موردتوجه کمیســیون برنامه وبودجه شورای شهر 
تهران قرار گرفتــه، ازجمله طرح هــای کلان و خاص 
شــهرداری تهران هســتند که باتوجه  به شرایطی که 
دارند نه شــهرداری به تنهایی می تواند تصمیم بگیرد و 
نه شورا می تواند ورود کند؛ چراکه دستگاه های نظارتی 
هم نقطه نظراتی دارند، ازاین رو پیشــنهاد این است که 
کمیته ای شکل بگیرد تا شهردار تهران و رئیس شورای 
شــهر و رؤســای کمیســیون های مربوطه در آن برای 
پروژه ها تصمیم بگیرند. علاوه برآن می توان این پروژه ها 
را از طریق کمیسیون ماده 38یا دســتور مقام قضایی 
تعیین تکلیف کرد، ولی به نظر بنده کمیته داوری و حل 
اختلاف بهترین راهکار برای پروژه های کلان است که این 
موضوع را در کمیسیون برنامه وبودجه پیگیری می کنیم و 
امیدواریم شاهد به سرانجام رسیدن این پروژه ها باشیم.

*رئیس کمیته شفافیت و شهر هوشمند شورای شهر تهران

مهدی اسماعیل پور
روزنامه نگار

احمد صادقی*مکث

مشکلات 46پروژه

حقوقی 2۳مورد 
)40درصد(

ملکی 1۳ مورد 
)22درصد(

شهرسازی 
22مورد)۳8درصد(

جزئیات مشکلات

مشکل حقوقی، شهرسازی و 
ملکی دارند .

 5 
پروژه

یک مشکل
 دارند.

 19 
پروژه

2مشکل 
دارند .

 12 
پروژه

 فاقد مشکل
 هستند.

 10 
پروژه
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زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

خاکبرداریازرویپروژههایخاکخورده
کلنگ زنی پروژه های مشارکتی 
شــهرداری تهران به ســال73 
بازمی گردد؛ طرح های فرهنگی، 
ورزشی، تجاری، اداری، مسکونی 
و... که قرار بود خیلی زودتر از این به صورت مشارکتی ساخته و بهره برداری شوند. در 
برخی از این پروژه ها مردم نیز  ســرمایه گذاری کردند تا هم فرایند احداث آنها تسریع 

شود و هم سهمی از این پروژه ها داشته باشند و سودی ببرند. تقریبا 3دهه از سناریوی 
پروژه های مشارکتی می گذرد، اما 46پروژه هنوز بلاتکلیف هستند و نیمه تمام رها شده اند 
و سال هاست که خاک می خورند. گفته می شود ارزش این پروژه ها حدود 80هزار میلیارد 
تومان است؛ البته برخی از مسئولان سازمان سرمایه گذاری و مشارکت مردمی شهرداری 
تهران، ارزش این پروژه ها و سرمایه های خاک خورده را بیش از 80هزار میلیارد تومان 
می دانند. تورق سند بودجه امسال شهرداری تهران نشان می دهد که ارزش پروژه های 

رهاشده بیش از بودجه یک ســاله پایتخت اســت که درصورت تحقق قطعا می تواند 
گره گشای مشکلات شهر باشد؛ ازاین رو مدیریت شهری عزم خود را برای تعیین تکلیف 
و اتمام آنها جزم کرده و قصد دارد با به نتیجه رساندن آنها سرمایه شهر را بازگرداند. بیش 
از 23 ماه از فعالیت مدیریت شهری در این دوره می گذرد و با پیگیری های انجام شده، 
اقدامات خوبی هم درخصوص تعیین تکلیف 46پروژه مشارکتی رها شده صورت گرفته 

است که در ادامه آخرین وضعیت آنها را به روایت اعداد و ارقام بررسی می کنیم.

مدیریت شهری عزم خود را برای اتمام 46پروژه  نیمه تمام و رهاشده جزم کرده است

   وضعیت مجوز ساخت
29پروژه 

دارای پروانه

منطقه یک: 3
منطقه 2: 3
منطقه 3: 1
منطقه 4: 2
منطقه 5: 3
منطقه 6: 2
منطقه 10: 1

منطقه 12: 4
منطقه 13: 2
منطقه 14: 2
منطقه 16: 5
منطقه 18: 5
منطقه 19: 1
منطقه 20: 2

منطقه 21: 4
منطقه 22: 5

سازمان پسماند: یک

  فراوانی پروژه ها در مناطق و سازمان ها

   میزان تقریبی قدرالسهم از ارزش پروژه ها 
)بیش از 80هزار میلیارد تومان(

   55درصد شریک
 45درصد شهرداری

 نوع قراردادها
   43پروژه مشارکت مدنی )مشــارکت بین 2 یا چند نفر شخص حقیقی و حقوقی که 

سرمایه خود را به صورت سهم الشرکه نقدی یا غیرنقدی تقسیم می کنند.(

  2پروژه مشارکت BOLT )مشارکت عمومی-خصوصی است که در آن یک سازمان 
خصوصی تسهیلات را در زمین های عمومی اجاره ای طراحی، تأمین مالی و ایجاد کرده و 

برای مدت مشخص از فضا استفاده و سپس مالکیت آن را واگذار می کند.(

  یک پروژه مشارکت BOT )قرارداد ســاخت، بهره برداری و واگذاری که معمولا بین 
دولت ها و سازمان های متولی اقتصاد ازیک طرف و شرکت های بخش خصوصی از طرف 

دیگر منعقد می شود.(

 آخرین وضعیت تعیین تکلیف پروژه ها
17پروژه تا پایان شهریور امسال )23هزار میلیارد تومان(

16پروژه تا پایان اسفند امسال )53هزار میلیارد تومان(
13پروژه تا پایان اسفند سال آینده )4هزار میلیارد تومان(

  میزان پیشرفت فیزیکی
14پروژه: صفر تا 20درصد

10پروژه: 21 تا 50درصد
9پروژه: 51 تا 80درصد

12پروژه: 81 تا 100درصد

وضعیت ملکی )عرصه( 
  33ملک متعلق به شهرداری: 72درصد 

 11ملک متعلق به شریک: 24درصد
 2پروژه مشترک: 4درصد

12پروژه
 در مرحله صدور پروانه

5پروژه 
فاقد پروانه

 مشکلات پروژه ها
   38درصد شهرسازی

   طولانی بودن فرایند صدور مجوزهای لازم برای 
پروژه های مشارکتی و سرمایه گذاری

   22درصد ملکی

   مشکلات اسناد مالکیت و معارضین ملکی

   40درصد حقوقی و دعاوی

   ایرادات حقوقی، قراردادی و پیش فروش 
غیرقانونی

   راهکار کاهش مشکلات پروژه ها
   تصویب و ابلاغ شیوه نامه تفویض اختیار برای تسهیل و تسریع سرمایه گذاری
   تشکیل کارگروه حقوقی با حضور خبرگان و برگزاری جلسات منظم هفتگی

   تهیه پیش نویس لایحه مشوق های سرمایه گذاری برای ارائه به شورای شهر تهران
   تهیه پیش نویس لایحه ایجاد ردیــف اعتباری برای انجام مطالعات و تهیه بســته های 

سرمایه گذاری

از 100 پروژه سرمایه گذاری 46 مورد دارای 
مشکل بود که در دوره قبلی به دلیل برخورد 
قهری ایجاد شده در حالی که الان برای حل 

این مشکلات هیات های اندیشه ورز تشکیل 
شده است 

یادداشت

مدیریت کلانشــهر تهران با نیاز هایی 
متکثر در عرصه هایی مانند ترافیک، 
زیرســاخت  های عمرانی، فضای سبز، 
مراکز فرهنگی، مراکــز تفرجگاهی، 
معماری و... روبه روســت. بــا منابع 
محدودی که شــهرداری تهران در اختیــار دارد، این نیاز ها 
قابل توسعه و شکوفایی نیســتند. برای اداره کلانشهر تهران 
نیاز به مشــارکت بخش خصوصی و ســرمایه گذارانی داریم 
که در این زمینه انگیزه، تخصص و ســرمایه لازم را داشــته 
باشــند و ارزش افزوده ای را در شهر اضافه کنند. بدون تردید 
مدیریت شــهری زمانی موفق خواهد شد بالاتر از محاسبات 
بودجه ای و ارقام محــدود، افق  های بزرگــی را فتح کند که 
موضوع سرمایه گذاری و مشارکت بخش خصوصی را در تحول 
و پیشرفت شــهر تهران متبلور کند. ما در سال های گذشته 
تجربه ناموفقی در امر سرمایه گذاری داشتیم. وقتی موضوعات 
مشارکتی را آسیب شناســی می کنیم، متوجه چند مسئله 
می شویم که عارضه ها و چالش های امر سرمایه گذاری هستند 
و عمدتا در 10سال گذشته به اختلاف حقوقی و قضایی منتهی 

شده و مسکوت مانده اند که چند دلیل داشته اند:

بعضا شهرداری قبل از اینکه اســناد مالکیت یک زمین را  احراز کند، آن را به عنوان دارایی خود فرض گرفته است و 1
در زمینی که هنوز سند مالکیت آن محرز نشده، پروژه مشارکتی اجرا 
کرده است. بسیاری از پروژه ها بعد از گذشت چندماه و چند سال و 
درحالی که سرمایه گذار در حال کار عمرانی است، معارض حقوقی 
پیدا می کنند. مالکی ادعا کرده که این ملک متعلق به اوســت و در 
مرجع قضایی شکایتی تنظیم کرده که بتواند ملک خودش را بازپس  
بگیرد. تا زمانی که مالکیت مشخص نشده شهرداری نباید اقدام به 

تعریف پروژه مشارکتی روی زمین بکند.

گاهی اوقات تضامین لازم از ســرمایه گذار گرفته نشده و  سرمایه گذار پروژه  را آغاز کرده و تعهد این بوده که پروژه را 2
به بهره برداری برســاند، اما در اثنای کار، آن را به عوامل دوم و سوم 
واگذار کرده است. این کار موجب اختلاف در اجرا یا شکست پروژه 
شده اســت؛ به همین دلیل باید تضامینی گرفته شود که پروژه به 

مرحله بهره برداری برسد.

سرمایه گذار باید محرز شود. حساب بانکی و دارایی های او 3 اهلیت، تخصــص، توانایــی و مخصوصــا توانایی مالی 
برای اجرای کار باید متناســب با حجم ریالی پروژه باشد. دانش و 

تخصص لازم برای پروژه های خاص باید ارزیابی شود.

پروانه بنا نمی کرد، بلکه اول قرارداد می بست و وعده ای 4 شــهرداری در پروژه های خصوصی اول اقدام به صدور 
داده می شد که یک مجتمع فرضی چند طبقه و چند واحد تجاری 
خواهد داشت؛ درحالی که این قرارداد با طرح تفصیلی در آن زمین 
و آن پلاک ثبتی تطبیق نداشــت و به اصلاح طــرح تفصیلی در 
کمیسیون ماده 5حواله داده می شد. این حواله به یک قول غیرقابل 
اطمینان است. در این نوع قرارداد ها هم شهرداری موفق به انجام 
تعهدات اولیه درباره تراکم و سطح اشغال نمی شود، هم بوروکراسی 
زمان بر این کار موجب می شــود که پروژه از حیزانتفاع اقتصادی 

ساقط شود.
اینها موارد و آســیب هایی اســت که در دهه گذشــته در زمینه 
پروژه های مشارکتی داشتیم و متأســفانه با این وضعیت مواجه 
شدیم که 80همت معادل 80هزار میلیارد تومان دارایی شهرداری 
را به دلیــل اختلافات حقوقی با بخش خصوصــی بلوکه کرده اند. 
خوشــبختانه مدیریت شــهری در دوره جدیــد در حل و فصل 
پروژه های گذشته اقدام ویژه ای داشته است. بسیاری از پروژه هایی 
که شاید یک دهه درگیری قضایی و حقوقی داشتند از بایگانی ها 
بیرون آورده شده و با سرمایه گذاران به توافق های خوبی رسیده و 
گره  آنها باز شده است. برخی از پروژه ها هم در آستانه توافق مجدد 
با شهرداری اســت که سازمان ســرمایه گذاری و معاونت مالی و 

اقتصاد شهری در این زمینه اقدامات خوبی انجام داده اند. 
باید ســرمایه های بخش خصوصی را جذب کنیم، در این زمینه 
یک نقص بزرگ داریم و آن هم معامله های شــهرداری است. در 
آیین نامه معاملات مفهوم قرارداد های مشارکتی را به هیچ عنوان 
مشاهده نمی کنیم. آیین نامه معاملات صرفا یا مزایده می شناسند 
یا مناقصه، درحالی که من معتقدم نمی توانیم و منطقی نیســت 
همه پروژه های ســرمایه گذاری را به فراخــوان عمومی بگذاریم. 
فرض کنید سرمایه گذاری می خواهد با 2هزار میلیارد تومان یک 
شهربازی بسازد، او در خارج از کشــور این تجربه و دانش فنی را 
به دســت آورده و امروز می خواهد در تهران این سرمایه گذاری را 
انجام دهد. وقتی کــه تخصص، اهلیت و توانایــی مالی دارد، چه 
اشکالی دارد که ما با محاسبه منافع مشترک برد - برد شهرداری 
و سرمایه گذار در مقابل او فرش قرمز پهن کرده و بتوانیم قرارداد 
با او منعقد کنیم؛ این در حالی اســت که یک سرمایه گذار ماه ها 
طول می کشد که طرح سرمایه گذاری خودش را به شهرداری ارائه 
دهد. بعد از ارائه به شهرداری مجبور است به دلیل نقص آیین نامه 
معاملات، یک فراخوان عمومی بابت اجرای طرح ســرمایه گذار 
خاص منتشر کند. اینجا ناگهان با این چالش روبه رو می شویم که 
فرد کم توان و بی اطلاعی می آید و در فراخوان عمومی شرایطی را 
ادعا می کند که برنده فراخوان می شــود. در اینجا تمام مذاکرات 
و بحث های تخصصی که بین شــهرداری و ســرمایه گذار وجود 
داشته است نقش بر آب می شــود و حتی ممکن است به صورت 
محدود زمینه باج خواهی از سرمایه گذار اولیه فراهم شود که اگر 
می خواهید در فراخوان عمومی برنده شــوید باید توافق دیگری 
انجام دهید. اینها آسیب های پیش روی سرمایه گذاری است. ما باید 
آیین نامه سرمایه گذاری شهرداری را در مراجع قانونی چه شورای 
شهر و چه وزارت کشور اصلاح کنیم. من معتقد هستم که کلانشهر 
تهران باید به سمتی برود که پروژه های بزرگی با توانایی مالی بخش 
خصوصی تعریف شود و با انگیزه و اهلیت بخش خصوصی جلو برود. 
مدیران ارشد هر حوزه باید مستقیما با سرمایه گذاران مذاکره کنند. 
من در سازمان تاکســیر انی تهران تجربه کوچکی داشتم. در دهه 
90موفق شدیم 2هزار تاکسی تویوتا هیبریدی را برای نخستین بار 
در تاریخ حمل ونقل عمومی کشور وارد ناوگان تاکسیرانی کنیم. 
در این کار هم مطلوبیت ســرمایه گذار و هم منافع عمومی شهر و 
شهروندان حفظ شد. برای سرمایه گذار توافق با زیرمجموعه ها و 
رده های پایین آرامش بخش نیست؛ به همین دلیل همه معاونان، 
روسای سازمان ها، مدیران عامل شــرکت ها، شهرداران مناطق و 
شخص شهردار تهران باید در امر سرمایه گذاری مشارکت و فضای 
خوبی را برای جذب ســرمایه گذاران ایجاد کنند تا شاهد تحول و 

پیشرفت شهر تهران خارج از منابع محدود آن باشیم.

ضرورت تحرک شهرداری در جذب 
سرمایه خصوصی

میثم مظفر ؛رئیس کمیته بودجه و نظارت مالی شورای شهر تهران
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جهان

پروژه های شهری با درنظر گرفتن شــرایط قانونی، برای 
سرمایه گذاران خصوصی سود آور هســتند زیرا با زندگی 
شهری میلیون ها نفر تماس مســتقیم دارند. این فرصتی 
است که شهرداری ها برای اجرای طرح های بزرگ یا تامین 
هزینه های کلان از آن اســتفاده می کنند بــدون اینکه از 
کمک های مستقیم دولتی بهره  بگیرند. حتی اگر طرح عمرانی 
مشخصی در میان نباشد باز هم می توان از روش انتشار اوراق 
قرضه اســتفاده کرد. چند  ماه پیش گزارشی از بازار اوراق 
قرضه شهری در آمریکا منتشر شد. بر اساس این گزارش، 
اوراق قرضه در ســال های اخیر مورد توجه سرمایه گذاران 
خصوصی قرار گرفته اســت زیرا ســازوکاری فراهم شده 
که خریداران اوراق می تواننــد پروژه هایی مرتبط با آن را 
ارزیابی کنند. این سرمایه گذاران به نکاتی مانند ملاحظات 
زیست محیطی و اجتماعی حساس هســتند. از زمانی که 
شهرداری ها پروژه های مرتبط با حفظ محیط زیست را وارد 
اوراق قرضه کردند با استقبال آنها روبه رو شدند. این اوراق 
قرضه، کوتاه مدت و با بازده بالا هســتند و سرمایه گذارانی 
را که به دنبال ریسک کمتر هستند، جذب می کنند. برخی 
از طرح های شهری نیز درباره پروژه های عمرانی مشخصی 

هستند که چند نمونه از آنها را می خوانید.

بزرگراه
طرح های ساخت وساز در شهر سانتاکروز کشور بولیوی بیش از 
همه در تشکلی به  نام اتاق ساختمانی کادکوکروز تعیین می شود. 
این تشکل، واسطه ای بین شــهرداری، دولت و بخش خصوصی 
است. امســال کادکوکروز اعلام کرد که زیرساخت  هایی مانند 
بزرگراه  50کیلومتری بین شهر سانتاکرو و شهر مونترو و مانند 
آن نیاز به بازسازی و توسعه دارد تا به مراکز دیگری مانند فرودگاه 
متصل شــود، اما در این راه نمی توان به کمک های دولتی تکیه 
کرد بلکه باید از بخش خصوصی بهره  گرفت. با وجود اینکه دولت 
برای ایجاد زیرســاخت  ها بودجه ای تخصیص داده، اما بازدهی 
آن کمتر از زمانی است که شــرکت های خصوصی با شهرداری 
مشارکت می کنند. طرح دیگری که از طرف شهرداری به بخش 
خصوصی پیشنهاد شده، سامانه حمل ونقل درون شهری است 
که 150کیلومتر طول دارد. 90کیلومتر آن با قطار شهری و بقیه 
با اتوبوس های تندرو بی آرتی ساخته می شــود. سود مالی این 
سرمایه گذاری با امتیاز ساخت خانه ایجاد می شود. این واحد های 
مسکونی در کنار شبکه حمل ونقل ســاخته می شوند که ارزش 
زیادی ایجاد خواهند کرد. سانتاکروز و شــهر های اطراف آن با 
جاده به یکدیگر متصل هســتند، اما این جاده ها ظرفیت کافی 
برای انتقال ترافیک ندارنــد و کادکوکروزبه نمایندگی از دولت 
و شهرداری به دنبال جلب سرمایه های خصوصی است تا آنها را 

تبدیل به بزرگراه های وسیع کند.

استادیوم
رویمسینگ محدوده ای در شــهر ژوهانسبورگ کشور آفریقای 
جنوبی است. از ســال2016 پروژه ساخت یک اســتادیوم در 
رویمسینگ شروع شد. پروژه توســط یک شرکت خصوصی و 
با مشــارکت شــهرداری به اجرا در آمد، اما قبل از اینکه کار به 
پایان برسد محدودیت های کرونا به وجود آمدند. از سال2019 
استادیوم به همان شکل نیمه کاره باقی مانده است. اکنون مذاکره 
میان نمایندگان شرکت و شورای شهر ژوهانسبورگ در جریان 
است که مراحل پایانی این طرح اجرا شود. شرکت مجری، سابقه 
طولانی در ایجاد فضای ورزشــی در قاره آفریقــا دارد و در این 
استادیوم امکان اجرای مسابقات 33رشته ورزشی را پیش بینی 
کرده است. از طرف دیگر قرار است این استادیوم تبدیل به مرکزی 
دائمی برای استقرار ورزشکاران، مربیان شود و مشاغل حاشیه ای 
مانند تهیه غذا برای تیم ها هم در آن مســتقر شوند. از وقتی که 
پروژه به شکل نیمه کاره رها شده، خسارت هایی به آن وارد شده 
و برخی تجهیزات به ســرقت رفته است. سود شرکت خصوصی 
سازنده اســتادیوم از اجاره دادن آن به باشگاه ها و فدراسیون ها 
تامین می شود. این شــرکت همچنین می تواند این استادیوم را 
برای مراسم عمومی اجاره دهد، اما نیمه کاره ماندن آن باعث ضرر 

و زیان شرکت شده است.

فرودگاه
شهرداری مارشال تاون با سرمایه گذاری مشترک بخش خصوصی 
توانست یک فرودگاه بسازد. اگرچه این فرودگاه در نقشه خطوط 
هوانوردی بزرگ بین المللی قرار ندارد، اما به دلیل موقعیت خود 
در کنار بزرگراه ، زمینه ای برای توسعه اقتصادی این شهر است. 
این فرودگاه با بازســازی آشــیانه و پایانه یک فرودگاه قدیمی 
کوچک ایجاد شد. قسمتی از هزینه ساخت از شهرداری، قسمتی 
از سرمایه گذاران خصوصی و قســمتی از مالیات کشوری که از 
ســوخت هواپیما های جت گرفته می شــود، تامین شده است. 
هواپیما های کوچک جت و ملخ دار می تواننــد در این فرودگاه 
رفت وآمد کنند که جاذبه ای برای سرمایه داران به شمار می آیند. 
این شهر قبلا دسترســی هوایی نداشــت ولی فرودگاه جدید 
زمینه ای برای افزایش تردد به آن به شمار می آید. طرح های بعدی 
شامل ایجاد آموزشگاه پرواز و اقامتگاه است. مارشال تاون در ایالت 
آیووا در مرکز آمریکا قرارداد و امکان ورود به شبکه خطوط هوایی 
شــرقی - غربی را ندارد، اما این فرودگاه کوچک بر رفت وآمد در 

آن مؤثر است.

حمل ونقل شهری
شهرداری نیویورک فهرستی از پروژه های قابل سرمایه گذاری را 
اعلام کرد. مهم ترین قسمت این بسته سرمایه گذاری ساخت وساز 
در اطراف ایستگاه متروی برادوی در بروکلین بود. این بخش از 
شهر یکی از قدیمی ترین و مشــهورترین نقاط نیویورک است و 
شهرداری قصد دارد ایســتگاه متروی آن را تبدیل به یک پایانه 
بزرگ منطقه ای کند. ساخت وساز در اطراف ایستگاه نباید فقط 
با بارگزاری بنا های جدید اجرا شود بلکه فضای اطراف به شکلی 
بازسازی می شود که ایمنی عابران پیاده و دوچرخه سواران تامین 
شــود و نزدیک به یک هکتار فضای باز عمومی برای شهروندان 
به وجود آید. اریک آدامز، شهرداری نیویورک گفته است که این 
پروژه، هم باعث توسعه عمرانی محدوده بروکلین می شود و هم 
بیش از 2هزار شغل ساختمانی ایجاد می کند. به  گفته مسئولان 
شهری، تقاطع خطوط مترو و مســیر های اتوبوس، یک ناحیه 
پرجنب و جوش شهری به وجود آورده است و باید از این فرصت 

برای جلب سرمایه های خصوصی استفاده کرد.

مشارکت شهرداری و 
سرمایه گذاران شهری در جهان

محمد سرابی؛ روزنامه نگار

   منطقه یک
پروژه: فاز یک مرکز تجاری- اداری مژده 

انعقاد قرارداد: 1390
اتمام قرارداد: 1398

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 89

   منطقه 2
پروژه: پارکینگ طبقاتی گرات

انعقاد قرارداد: 1390
اتمام قرارداد: 1398

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 37

   منطقه 2
پروژه: بیمارستان آتیه 2
انعقاد قرارداد: 1393
اتمام قرارداد: 1401

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 75

 منطقه4
پروژه: سینما باران و پارکینگ طبقاتی

انعقاد قرارداد: 1391
اتمام قرارداد: 1394

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 43

 منطقه 12
پروژه: مرکز تجاری، اداری و فرهنگی سعدی

انعقاد قرارداد: 1393
اتمام قرارداد: 1398

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 99

 منطقه14
پروژه: مجموعه تفریحی و شهربازی بوستان بسیج

انعقاد قرارداد: 1397
اتمام قرارداد: 1412

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 67

 منطقه 16
پروژه: مرکز تجاری، اداری و فرهنگی بافکار شمالی و جنوبی

انعقاد قرارداد: 1391
اتمام قرارداد: 1396

پیشرفت فیزیکی )درصد(: صفر

 منطقه 18
پروژه: مرکز تجاری و اداری مدائن

انعقاد قرارداد: 1393
اتمام قرارداد: 1396

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 28

 منطقه 19
پروژه: مرکز تجاری شماره یک شهر آفتاب

انعقاد قرارداد: 1392
اتمام قرارداد: 1396

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 84

 منطقه 20
پروژه: مجتمع تجاری- مسکونی خلیج فارس

انعقاد قرارداد: 1391
اتمام قرارداد: 1395

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 17

 منطقه 21
پروژه: مجموعه تجاری مسکونی یاس

انعقاد قرارداد: 1391
اتمام قرارداد: 1402

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 85

 منطقه 22
پروژه: مرکز تجاری- اداری خرازی

انعقاد قرارداد: 1392
اتمام قرارداد: 1399

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 47
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   منطقه 3
پروژه: هتل بین المللی 5 ستاره دیدار

انعقاد قرارداد: 1390
اتمام قرارداد: 1395

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 30

   منطقه 4
پروژه: بازار بزرگ مبل هنگام

انعقاد قرارداد: 1390
اتمام قرارداد: 1395

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 93

   منطقه 5
پروژه: مجتمع تجاری صادقیه

انعقاد قرارداد: 1392
اتمام قرارداد: 1395

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 86

*منطقه 6
پروژه: مرکز تجاری، اداری و پارکینگ طبقاتی الماس کریم خان

انعقاد قرارداد: 1374
اتمام قرارداد: 1385

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 95

*منطقه 12
پروژه: پاساژ مولوی

انعقاد قرار داد: 1373
اتمام قرارداد: 1375

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 67

*منطقه 12
پروژه: مرکز تجاری و پارکینگ گاراژ ادیب

انعقاد قرار داد: 1397
اتمام قرارداد: 1399

پیشرفت فیزیکی )درصد(: صفر

*منطقه 14
پروژه: مرکز تجاری و پارکینگ طبقاتی شیوا

انعقاد قرار داد: 1395
اتمام قرارداد: 1398

پیشرفت فیزیکی )درصد(: صفر

*منطقه 16
پروژه: مرکز تجاری مسافر

انعقاد قرار داد: 1388
اتمام قرارداد: 1395

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 61

*منطقه 18
پروژه: پارکینگ طبقاتی قائم

انعقاد قرار داد: 1391
اتمام قرارداد: 1394

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 77

*منطقه 21
پروژه: مرکز تجاری و مسکونی کمال الملک

انعقاد قرار داد: 1384
اتمام قرارداد: 1401

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 80

*منطقه 22
پروژه: مرکز تجاری و پارکینگ طبقاتی چیتگر

انعقاد قرار داد: 1392
اتمام قرارداد: 1395

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 47

*منطقه 22
پروژه: مجموعه هزار و یک شهر

انعقاد قرار داد: 1390
اتمام قرارداد: 1396

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 17

*منطقه یک
پروژه: پارکینگ طبقاتی درکه
پیشرفت فیزیکی )درصد(: صفر

اقدامات انجام شده: اخذ رأی کمیسیون ماده 38 مبتنی بر عدم اجرای قرارداد

*منطقه 5
پروژه: مجتمع تفرجگاهی اکباتان
پیشرفت فیزیکی )درصد(: 39

 اقدامات انجام شده: برگزاری جلسات مشترک با
 شهرداری و شرکت های سرمایه گذار و تعیین استراتژی توافق

*منطقه 10
پروژه: مجتمع مسکونی شهید احمدی

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 97
اقدامات انجام شده: پیگیری در مراجع قضایی به دلیل فروش مال غیر توسط شریک

*منطقه 12
پروژه: مرکز تجاری و اداری 17 شهریور

پیشرفت فیزیکی )درصد( :صفر
اقدامات انجام شده: پیگیری صدور پروانه

*منطقه 13
پروژه: مجموعه تجاری، تفریحی، ورزشی فدک

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 33
اقدامات انجام شده: پیگیری در مراجع قضایی  به دلیل فروش مال غیر 

توسط شریک

*منطقه 16
پروژه: مرکز تجاری شوش

پیشرفت فیزیکی )درصد(: 74
اقدامات انجام شده: بررسی لایحه تأخیرات شریک توسط عامل کنترل 

پروژه

*منطقه 18
پروژه: مرکز تجاری اداری معلم
پیشرفت فیزیکی )درصد(: 98

اقدامات انجام شده: پیگیری در مراجع قضایی به دلیل اختلاف قراردادی 
با شریک

*منطقه 20
پروژه: مرکز تجاری درمانی ملک زاده

پیشرفت فیزیکی )درصد(: صفر
اقدامات انجام شده: اخذ پروانه

به طور رسمی میزان بافت فرسوده 
4هزار هکتار است اما حدود 12 هزار 

هکتار بافت فرسوده در تهران 
وجود دارد که سرمایه گذاران 

می توانند د راین بخش وارد شوند

*منطقه 22
پروژه: مرکز فرهنگی ورزشی لتمان کن

پیشرفت فیزیکی )درصد(: صفر
اقدامات انجام شده: ارجاع به کمیسیون ماده 38 برای تنفیذ فسخ 

و برآورد هزینه کرد شریک
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فعال شدن کلان  پروژه های پایتخت
خبرنگار همشهری از 2پروژه مشارکتی شهرداری تهران بازدید میدانی کرد

شهر2شهر 1

مشخصات بیمارستان آتیه غرب
بیمارســتان آتیه غرب واقع در بلوار فرحزادی در منطقه 2 
تهران یکی از ابرپروژه های سرمایه گذاری شهرداری تهران 

است که از سال 93 به اجرا درآمده است. 

تعداد آسانسورها: 
56عدد

سهم شهرداری: 
12.3درصد

فضای بیمارستان: 
16طبقه

فضای ساختمان 
پزشکان: 9طبقه

فضای پارکینگ: 
9طبقه

تعداد تخت مصوب: 
700تخت

 فضاهای عمومی: 
60500مترمربع

تأسیسات: 
17116مترمربع

ماهیت بیمارستان: 
چند تخصصی

مساحت: بیش از 
190هزارمترمربع

مشخصات مجموعه تجاری-اداری 
گرات

مجتمع تجاری- اداری گرات در غرب تهران یکی از پروژه های 
کلان مشارکتی مدیریت شهری است که از سال 90 کلنگ این 
پروژه زده شده بود، اما به دلیل وجود مشکلات مختلف تکمیل 
آن به تأخیر افتاد، شهرداری تهران در دوره فعلی نسبت به رفع 

موانع تکمیل این پروژه اقدام کرد.

فضای اداری: حدود 
17.5هزار متر )150واحد(

تعداد طبقات 
تجاری: 5طبقه

تعداد طبقات 
اداری: 5طبقه

تعداد طبقات 
پارکینگ: 8طبقه

تعداد طبقات 
پروژه: 18طبقه

فضای تجاری: حدود 
15هزار متر )260واحد(

ماهیت پروژه: 
تجاری-اداری

مساحت کل پروژه: 
100هزار مترمربع

حدود 85هزار میلیارد تومان سرمایه مردم بناست 
به شــهر بازگردد و مدیریت شــهری می خواهد 
پروژه های مشــارکتی خاک خورده را احیا کند. 
بر همین اساس به سراغ 2 پروژه مهم رفتیم تا از 

آخرین وضعیت   آنها  اطلاع کسب کنیم. 

ابرپروژه بیمارستانی غرب تهران
بلوار فرحــزادی در غرب تهران را اگر به ســمت 
شمال بروید در سمت راست خود شاهد یک پروژه 
نیمه تمام هســتید که قرار اســت ابربیمارستان 
غرب تهران در آنجا ســاخته شــود. پروژه ای با 
متراژ عظیم که از ســال93 کلنگ آن زده شده و 
تاکنون بخش اعظمی از این پروژه درمانی تکمیل 
شده است. بیمارستان آتیه غرب )آتیه2( یکی از 
پروژه های سرمایه گذاری کلان مدیریت شهری 
بوده که با جذب شــریک برای سرمایه گذاری از 
احداث آن حدود 9ســال می گذرد و با پیشرفت 
فیزیکی 70درصدی، جــزو مهم ترین پروژه های 
سرمایه گذاری شهرداری تهران محسوب می شود.

به  گفته مدیر پروژه شــریک، بیمارســتان آتیه 
غرب با متراژ 200هزارمترمربع در 36طبقه، جزو 
بزرگ ترین پروژه های ایران به حســاب می آید. 
او دلیل تأخیر در تکمیل پروژه را به همشــهری 
اینگونه بیان می کند: پروژه بیمارســتانی با سایر 
پروژه های مسکونی، تجاری و هتل متفاوت است 
چرا که بیمارستان تاسیســات سنگینی دارد. به 

 گفته این ســرمایه گذار، تحریم ها در انتقال پول 
برای خرید قطعات خارجی مشکلاتی ایجاد کرده 
است؛ به عنوان مثال ورق های نما ضدحریق است 
که برای واردات آن چالش های متعددی بر سر راه 
بود. مدیر پروژه شــریک گفت: نوسان دلار یکی 
دیگر از دلایل تأخیر در تکمیل پروژه است چون 
پیش بینی هایی که برای منابــع لازم در تکمیل 
این پروژه داشتیم تغییر کرد و نوسان های زیادی 
داشــت. همچنین این پروژه قرار بود 6ساله تمام 
شود اما شیوع کرونا و تعطیل شدن پروژه از دیگر 
عوامل بــه تأخیر افتادن پروژه بیمارســتان آتیه 

غرب است.
بیمارســتان آتیه غــرب از معــدود پروژه های 
بیمارستانی کلان در شهر اســت که در 9طبقه 
پارکینگ، 16طبقه بیمارستان و 9طبقه مطب، 
یک طبقه کلینیک و یک طبقه هلی پد قرار است 
ساخته شــود؛ علاوه بر این 228واحد مطب در 
ساختمان پزشکان این بیمارستان درنظر گرفته 
شده که به گفته مدیر پروژه شریک طبقه 18 این 
پروژه در 30واحد تکمیل و تحویل خریداران شده، 
همچنین تا آخر شهریور طبقه 19 و تا آخر آذرماه 

طبقه20 به خریداران داده خواهد شد.
یکی از ویژگی هــای منحصر به فــرد این پروژه 
بزرگ مقیاس، ســاخت هلی پد در آخرین طبقه 
این ســاختمان درمانی بلندمرتبــه غرب تهران 
اســت که محلی را برای فــرود اورژانس هوایی 
درنظر گرفته اســت. برای ســاخت این پروژه، 
35هزار تن ســازه فولادی به کار گرفته شده و با 
تجهیزات و تاسیسات اروپایی، یکی از مدرن ترین و 
ایمنی ترین بیمارستان های پایتخت است؛ علاوه بر 

این سیستم ضد زلزله در این مرکز درمانی عظیم به 
 کار گرفته شده تا محلی امن هنگام بروز بحران ها 

و زلزله باشد.

پروژه گرات، در غرب پایتخت
از بیمارســتان آتیه غرب که درآمدیــم، در بلوار 
فرحزادی به ســمت پروژه بعدی حرکت کردیم. 
مقصد بعدی »گرات« بود، یک مجموعه 100هزار 
متری تجــاري-اداری در غرب پایتخت که بیش 
از 10سال از کلنگ زنی آن می  گذرد و از سال90 
در نبش خیابان طاهرخانی جا خوش کرده است. 
حال مدیریت فعلی شهر برای فعال شدن چرخه 
پروژه های مشارکتی در شهر برای رفع مشکلات 
این پروژه وارد عمل شــده و گرات را بعد از چند 
سال راکد ماندن به حالت نیمه فعال درآورده است.

در همین رابطه، علی محسنی، مدیر پروژه های 
سازمان سرمایه گذاری و جذب مشارکت مردمی 
شــهرداری تهــران در گفت وگو با همشــهری 
می گوید: پروژه تجاری-اداری گرات از سال90 
تقریبا شروع شده، اما به دلایل مختلفی تکمیل 
این پروژه به تأخیر افتاده است. یکی از مهم ترین 
دلایل تأخیر در تکمیل این پروژه مشکلاتی در 
تعیین ســطوح تجاری هنگام صدور پروانه بوده 
چرا که در قراردادی که در ابتدا امضا می شــود، 
سطوح تجاری مشــخص شــده بود، اما بعد از 
دریافت پروانه ســطوح تجــاری کاهش یافته و 
پروژه از نظر شرکا دیگر صرفه اقتصادی نداشته 

است.
او ادامه داد: اصلاح قرارداد و ســطوح تجاری در 
دستور کار شهرداری و شرکا قرار گرفته و به دنبال 

یافتن راهی برای اصلاح پروانه صادر شده بودند که 
نیاز به مصوبات شورای  عالی معماری شهرسازی 
و هیأت مدیره سازمان سرمایه گذاری بوده و این 

موضوعات حدود 5 تا 6سال زمان برده است.
محسنی با اشاره به سهم مدیریت شهری در این 
پروژه تجاری-اداری، بیان کرد: ســهم شهرداری 
حدود 33درصد و ســهم شریک حدود 66درصد 
است. همچنین پیشرفت فیزیکی گرات به بیش از 
30درصد رسیده و درحال حاضر پروژه به صورت 

نیمه فعال درآمده است.
مدیر پروژه های ســازمان سرمایه گذاری و جذب 
مشارکت مردمی شــهرداری تهران درباره علت  
فعال نبودن پروژه، گفت: اصلاح ســطوح تجاری 
به تازگی در شــورای عالی معماری و شهرسازی 
مصوب شده است و هنوز در سامانه طرح تفصیلی 
بارگذاری نشده است؛ برهمین اساس تا زمانی که 
نقشــه های اصلاحی را تأییدیه دهند و به صورت 
رسمی در سامانه بنشیند پروژه نیمه فعال است، 
اما به محض اینکه ســطوح تجاری مشخص شده 
جدید در ســامانه معماری شهرسازی بارگذاری 
شــود، پروژه فعال خواهد شــد. او در پاســخ به 
زمانبندی تکمیل این پروژه گفت: درحال حاضر 
الحاقیه قــراردادی در معاونت ســرمایه گذاری 
درحال تنظیم اســت تا تغییر سطح و سطوح و ... 
به کارشناسی رسمی دادگســتری داده شود و با 
همکاری کارشناس رسمی شــریک، مغایرت ها 
بررسی شــود. بعد از آن، قدرالسهم های جدید و 
زمانبندی تکمیل پروژه احصا و اعلام خواهد شد؛ 
بنابراین تا زمان اعلام نظر کارشناسی، زمانبندی 

تکمیل پروژه را نمی توانیم اعلام کنیم.

فرناز محمدزادهگزارش
روزنامه نگار
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بانـوان ورزشکاربانـوان ورزشکار
روی سکوی افتخارروی سکوی افتخار



هورا! باز هم یک بانوی دیگر، باز هم یک زن قهرمان 
و دلاور  روی ســکوهای جهانی رفت و با اهتزاز پرچم 
جمهوری اسلامی ایران در میادین بین المللی ورزشی 
Islamic Republice of Iran را از بلندگوهای ورزشگاه به 
گوش انسان ها رساند. طی ماه های اخیر بانوان تیم های 
ملی جمهوری اسلامی ایران به مدال های رنگینی دست 
یافتند؛ مدال هایی که پشت آنها دنیایی حرف است و 

دنیایی درددل.
از مدیران فدراسیون ها تا شهرداران شهرهای کوچک 
و بزرگ، همه و همه برای پاسداشت و تبریک مقام های 
به دست آمده، پیام تبریک و بنر و هدیه ارسال کردند 
و همراه با آرزوی توفیق روزافزون برای ورزشــکاران 

باهمت مان برای آنها آرزوهای خوب خواستند.
اما بعُد غیرقابــل انکار حضور زنــان در عرصه های 
بین المللی بخشی از محدودیت هایی است که نه  تنها 
مختص زنان کشورهای اسلامی است، بلکه نمایندگان 
ملی پوش جمهوری اســلامی ایران را به عنوان یک 
ســفیر برای انتقال فرهنگ ایرانی_ اسلامی معرفی 
می کند. حجاب، رفتار و منش زنان ورزشکار در تمام 
مجامع بین المللی مورد توجه باقی کشورها بالاخص 
کشورهای مسلمان بوده و بازتاب این مسئله نیز در 
رسانه های کشورهای مربوطه و تمام کشورهای جهان 

دیده شده است.
از آنجا که  ارائه الگوهای سبک زندگی و موفقیت های 
زنان در منش ایرانی-اسلامی همیشه مورد توجه و 
عامل الگوبرداری جوامــع مختلف بوده،توجه به این 
نکته لازم است که ارائه این ارزش برای همه ابعاد زندگی 
انسان ها ضروری است. تقدیر و تشکر از زنان ورزشکار 
و قهرمانان بین المللی، نخســتین جلوه رسانه ای و 
کمترین وظیفه دولت و جامعه برای ایشان است که 
قهرمانی در میادین، تنها بخشــی از آن است. توجه 
رسانه های داخلی و خارجی به موفقیت های زنان ایرانی 
آن هم به صورتی رادیکال و اغراق آمیز، نه تنها برای چهره 
حقیقی جمهوری اسلامی مناسب نیست، بلکه آسیب 
تک بعدی شدن الگوی ارائه شده به نسل جوان خودی 

و جوامع خارج از مرزها را به همراه دارد.
سؤال اصلی در این بحث این است که:

»آیا غایت رشد و کمال زن مسلمان ایرانی، رسیدن به 
قله قهرمانی در میادین بین المللی است؟«

شاید پاسخ این سوال را نتوان در گزینه های »بله« یا 
»خیر« خلاصه کرد اما می توان به اثرات سوء این نوع 
نگاه و پررنگ کردن بیش از حد برخی از این موفقیت ها، 

به خصوص در سال های اخیر اشاره ای داشت.
زنان در نگاه جامعه اســلامی، هویتی جدا ندارند که 
موفقیت های ورزشی آنان منحصر به  خودشان باشد. 
ابعاد مختلف وجودی بانوان در ساخت خانواده و جامعه 
برای هر نقشی مورد اهمیت است و انتقال و ارائه چنین 

سخن هایی جز در این مسیرها، ممکن و مؤثر نیست.
بعد از پیروزی ناهید کیانی در رشته تکواندو، کام همه 
مردم شیرین شــد اما خاطرات دختری که سال های 
گذشته روی ســکوی جهانی مدال تکواندو رفته و 
اکنون خارج از این مرزهاســت، در ذهن ها مرور شد. 
اصلا آیا ورزشکاران ما در کنار تربیت ورزشی، به رشد 
ابعاد انسانی و اخلاقی و... نیز بهایی می دهند؟ جایگاه 
حاکمیت در این عرصه چیست؟ میادین ما قهرمان زن 

کم ندارند؛ اما بعد از قهرمانی شان چه می شوند؟

 قهرمان شدن
قهرمان ماندن

زنان در ورزش قهرمانی چگونه اند؟

سرمقاله
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موفقیت زنان ورزشکار سایر کشورهای اسلامی
زنان ورزشکار در سراسر جهان با مشکلات متعددی  به دلیل نابرابری های جنسیتی مواجه هستند. این نابرابری ها و تبعیض ها برای 
ورزشکاران زن بعضی کشورهای مسلمان بیشتر است. بدون شک ورزش و فعالیت های بدنی نقش بسیار مهمی در زندگی زنان و 
دختران در کشورهای مسلمان بازی می کند. از محبوبیت قایقرانی و فوتبال در ایران گرفته تا دوومیدانی در کویت، بحرین و مراکش 
و بسکتبال در عربستان سعودی را می توان مثال زد. به علت موازین قانونی- شرعی، تعداد فرصت های قابل دسترس برای شرکت 
زنان در رقابت های ورزشی در بعضی رشته ها کمتر است  و تفاوت های جنسیتی، نابرابری های متفاوت در ادیان مختلف، موانع 
اقتصادی و اجتماعی، کمبود زیربناهای مناسب و اجرا و انجام نامناسب سیاست ها و برنامه های حکومت ها این محدودیت را بیشتر 
نمایان می کند، به گونه ای که تعداد کمتری قادر به شرکت پرشور و نشاط در سطوح بالای ورزش هستند اما هرجا که زنان فرصت 
پیدا کرده اند خوش درخشیده اند. حضور موفقیت  آمیز زنان مسلمان در بیشتر رشته های ورزشی مثل فوتبال، فوتسال، بسکتبال، 

والیبال، کریکت، کبدی، ورزش های رزمی، شنا و قایقرانی گواه این ادعاست. 

بانـوان ورزشکاربانـوان ورزشکار
روی سکوی افتخارروی سکوی افتخار ورزش بانوان ایــران از چند دهه 

پیش تاکنون در مســیری قرار 
گرفته که می توان امــروز ادعا 
کرد در جهــان حرف برای گفتن 
دارد. موفقیت هــای پی در پی 
زنان ورزشــکار ایرانی و حضور 
پررنگ شان در مسابقات جهانی، 
المپیــک و پارالمپیک علاوه بر 
افتخارآفرینی برای کشور، باعث 
شده اقتدار سیاسی ایران بیشتر 
از پیش در جهان نمود کند. دکتر 
محمودرضا شمس دولت آبادی، 
استاد ژئوپلیتیک و ژئواستراتژیک  
دانشگاه عالی دفاع ملی دراین باره 

به نکته های جالبی اشاره می کند.

آنچه از صحبت های دولت آبادی می توان 
استنباط کرد اینکه ورزش بانوان به عنوان 
مولفه قدرت ملی خود را نشــان می دهد. 
یعنی زن ورزشــکار انقلابــی با حضور 
در مســابقات جهانی تأثیر سیاســی و 
قدرت خود را به نمایــش می گذارد. او 
می گوید: »بانوان ورزشــکار 
کشــور ما امــروز نماد 
اقتــدار اجتماعی و 
سیاســی در جهان 
هســتند. این یعنی 
تأثیــر ژئوپلیتیک 
ورزش بانوان. زنان 
ما توانســته اند در 
اسلامی  کشورهای 
یا دیگر کشورهایی 
که ارزش انسانی در 
آنها مورد توجه است 
تأثیر خود را نشان 
دهند.البتــه ورزش 
بانــوان در ســطح 
بین الملــل هم نقش 

استراتژیک دارد.«

ورزش بانوان ایران جایگاه برجســته ای پیدا کرده چرا که بانوان از نظر نشاط اجتماعی و طراوت روحی در زندگی شهری 
و صنعتی نقش ویژه ای دارند. اما اینکه ورزش بانوان در جامعه بشــری به خصوص کشور اسلامی مان تا چه اندازه توانسته 
موقعیت استراتژیکی ایران را به رخ جهانیان بکشد سؤالی است که دولت آبادی درباره آن می گوید:»ورزش بانوان ایران 
جایگاه ویژه تری نسبت به زنان ورزشکار جهان نشان می دهد. در کشور اسلامی ما تعریف خاصی برای جایگاه زن تعریف 
شده است. امروز شاهد آن هستیم که ورزش بانوان به موقعیت واقعی خود نزدیک می شود. در بعضی کشورهای خارجی 
نگاه تک بعدی به زنان شده اســت؛یعنی باوری به نقش آفرینی زن مسلمان وجود ندارد. این فرهنگ جا افتاده که فعالیت 
اجتماعی ورزشی زن با اسلامی بودن او تعارض پیدا کرده است. درصورتی که باید گفت یک زن به دلیل مادر بودن، همسر 
بودن و دیگر موقعیت های اجتماعی اش از توانمندی بالایی برخوردار است. حضور او در عرصه ورزشی اهمیت بالایی دارد.« 
به باور دولت آبادی ورزش بانوان در جامعه امروز ما کارسازتر از ورزش آقایان است. او معتقد است فعالیت ورزشی بانوان 

ارزش بالایی در کشور دارد چرا که قدرت اجتماعی، سیاسی و فرهنگی را نشان می دهد.

 
ورزش و تحرک بدنی مقوله مهمی 
در زندگی انسان است که انجامش 
کمک زیادی به ســلامت جسم و 
طراوت روحیه می کنــد. درباره 
جدی گرفتن آن کارشناســان و 
صاحب نظران توصیه های زیادی 
کرده اند و همین تأثیر مثبت ورزش 
در جامعه بشری را نشان می دهد. 
به خصوص در زندگی های شهری و 
صنعتی که اهمیت تحرک به مراتب 
بیشتر است. از این رو با یک نگاه 
اجمالی به وضعیت کشورهای دیگر 
می توان گفت در جوامعی که در آنها 
ورزش در اولویت برنامه های روزانه 
شهروندان قرار دارد، افراد شادتر 
و سالم تر هســتند. اما نکته حائز 
اهمیتی که دولت آبادی به آن اشاره 
می کند، نسبت سیاست با ورزش 
است. به باور ایشان، اساسا دیدگاه 
سیاست نباید در ورزش ورود کند 
اما در واقعیت می توان دید سیاست 
و ورزش به هم وابســته هستند. 
او در این باره توضیح بیشــتری 
می دهد:»ورزش عــلاوه بر تأثیر 
در مسائل بین المللی و مسابقات 
ورزشی به عنوان پتانسیل اصلی در 
اقتدار سیاسی هر کشور تأثیر دارد. 
ورزش در سیاست و قدرت نقش 
اساســی دارد. اگرچه در فرهنگ 
لیبرال گفته می شود ورزش نباید 
سیاسی شود ولی خود کشورهایی 
که تفکر لیبرالــی دارند از ورزش 
برای پیشبرد اهداف سیاسی بهره 

بسیاری می برند.«

اقتدار سیاسی با  ورزش
حضور زنان در ورزش اهمیت بالایی دارد

زنان ایرانی، نماد اقتدار اجتماعی و سیاسی

ورزش زنان پس از انقلاب اسلامی
در سال های ابتدایی پس از پیروزی انقلاب اسلامی حضور ورزشکاران زن در مسابقات جهانی به 2رشته تیراندازی  و شطرنج 
محدود می شد  اما امروزه می توان گفت به جز چند رشته معدود که استثنا هستند، زنان ایرانی تقریبا در اکثر رشته های 
ورزشی حداقل یک بار در میادین بین المللی حاضر شده اند. پس از پیروزی انقلاب اسلامی و حاکم شدن ارزش های اصیل و 
اسلامی بر جامعه به ویژه در میان زنان ایرانی، شورای ورزشی بانوان، امور ورزشی مربوط به زنان را زیرنظر گرفت. این شورا 
با تحقق اهداف تربیت بدنی در راستای دستورات شرع مقدس اسلام، در مورد فعالیت های فرهنگی و اجتماعی بانوان 
و به منظور برنامه ریزی و نظارت و ایجاد هماهنگی در فعالیت های ورزشی بانوان کشور و گسترش آن شکل گرفت و در 
اسفندماه سال1360 تحت عنوان »مدیریت امور ورزش بانوان« تأسیس شد. ایران در سال1370 پایه گذار حرکتی نوین در 
ورزش بانوان مسلمان بود؛ چراکه اعتقاد بر این بوده است که با حفظ شئونات اسلامی می توان در مسابقات ورزشی شرکت 

کرد و مانع تهاجم فرهنگی غرب به محیط ورزش بانوان مسلمان شد. 

زنان ما توانسته اند در ارزش های انسانی تأثیر خود را نشان دهند محدث تک فلاح
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بعد از انقلاب اسلامی و در روزهایی که بسیاری از 
افراد نگاه مثبتی به ورزش زنان نداشــتند، شاید 
کمتر کسی فکر می کرد که زنان ایران بتوانند حضور 
در میادینی همچون بازی های آسیایی و المپیک را 
تجربه کنند؛ حضوری که هر چند مایه مباهات است، 

باید از آنچه امروز می بینیم، پررنگ  تر باشد.
در جامعه ایران به دلیل برخی ویژگی های سیاسی 
و اقتصادی، ورزش رســمی برای زنان دستخوش 
تنگناها و محدودیت  های بســیاری شده است. با 
افزوده شدن ویژگی های فرهنگی، این محدودیت ها 
برای زنان مضاعف است. بررسی ها نشان می دهد که 
در طول عمر ورزش بانوان در ایران گاه قواعد به ضرر 
آنها بوده است؛ موانعی که عملکرد ورزش زنان را به 
چالش کشیده و سبب شده است تا موفقیت  ها   در 

پس این موانع گم شوند  یا هرگز به ثمر نرسند.
یکی از موانعی که همواره بر ورزش زنان ســایه 
انداخته، دیدگاه مردانه و تبعیض جنســیتی در 
حوزه ورزش زنان است؛ اینکه تعداد اندک زنان در 

پست های مربیگری و مدیریت ورزشی قرار دارند.
یکی دیگر از این موانع  در توســعه ورزش زنان، 
موانع ساختاری اســت که شامل گویه هایی چون 
سرمایه گذاری نکردن در توسعه اماکن ورزشی زنان، 
هزینه زیاد حمایت مالی از ورزش زنان، اطمینان 
نداشتن از ســرمایه گذاری در صنعت ورزش زنان 
کشور و نبود مدیریت کیفیت جامع در زمینه ورزش 

زنان است.
بخش دیگر مربوط به موانع مدیریتی اســت که 
شامل گویه هایی چون ضعف مدیریتی و بی  توجهی 
مسئولان به ورزش زنان، نبود بستر فرهنگی مناسب 
برای حضور زنان در پست  های مدیریتی تربیت بدنی 
و ورزش، بهره نگرفتن از مدیران دارای تفکر تجاری 
و درآمدزایی در ورزش زنان، تمایل نداشتن  مدیران 
شرکت ها به صرف وقت و هزینه برای ورزش زنان، 
تیم داری و حمایت مالی  اقتصــادی، نبود کنترل 
صحیح و اصولی بر سهم زنان در توزیع اعتبارات 
فدراسیون  ها، هیأت ها و ادارات تربیت بدنی، کمبود 
جایگاه های مدیریت زنان در نهادهای رسمی به ویژه 
تربیت بدنی و ورزش کشور، کمبود اختیارات معاونت 
توسعه ورزش زنان در استان ها در زمینه تخصیص 
مناســب و مکفی هزینه ها و اعتبارات به ورزش 

زنان می شود.
از دیگر موانعی که بیشــترین ســهم را در عدم 
توسعه منابع مالی ورزش زنان دارد، موانع فرهنگی 
اجتماعی است که شــامل گویه هایی چون نبود 
پوشش رسانه  ای مناسب اعم از تصویری، مطبوعاتی، 
 چاپی در رویدادها و مســابقات ورزشــی زنان، 
برخورداری سهم ناچیز ورزش زنان از اخبار ورزشی، 
مطرح نشــدن ورزش زنان در سطح بین المللی، 
محدودیت  های فرهنگی مرتبط با فعالیت های بدنی 
ویژه زنان و وجود فرهنگ مردمحوری در جامعه 

ورزش می شود.
این عدم تعادل در پوشش رسانه  ای سبب می شود 
که اغلب زنان احساس  کنند به دنیای ورزش تعلق 
ندارند. تنها در 2/9درصد از اخبار بخش ورزشی 
مطبوعات سراسری، جنسیت موضوع خبر به زنان 
مربوط بوده  و 86درصد از اخبار جنسیت موضوع 
خبر به صورت مستقیم به مردان مربوط بوده است؛ 
البته نباید از ذکر این نکته غافل شد که در دیگر 
کشورهای دنیا نیز پوشش رسانه  ای برای ورزش 

مردان و زنان برابر نیست.

 برای عبور از موانع 
باید دورخیز کرد

گزارش

ورزش بانوان از 2دهه پیش تحول خاصی پیدا کرده و می توان گفت امروز ورزشکاران زن ایرانی در جهان از جایگاه ویژه ای 
برخوردارند و این گفته شــعار نیســت و موفقیت های پی در پی آنها گواه این ادعاســت. حضور پر تلاش51زن رئیس و 
نایب رئیس فدراسیون ورزشی، فعالیت 10 هزار و 650 نفر در مسابقات ملی و بین المللی، حضور در 97کرسی بین المللی 
در فدراسیون های ورزشی جهان، اشتغال 70زن رئیس هیأت ورزشی در سطح اســتان ها، فعالیت 16هزار و 11باشگاه 
ورزشی برای بانوان، کسب 3هزار و 302مدال در رویدادهای بین المللی، کسب همزمان سهمیه المپیک و پارالمپیک توسط 
ورزشکاران زن تنها بخشی از اتفاقات خوبی است که در عرصه ورزش بانوان رخ داده است. اما خبر خوش دیگری که مریم 
کاظمی پور، معاون توسعه ورزش بانوان بیان می کند، اینکه ایران جزو معدود کشورهایی است که در آن بانوان و آقایان در 

مسابقات کشوری به یک اندازه پاداش دریافت می کنند. او درباره عملکرد حوزه ورزش بانوان اطلاعات ارزنده ای دارد.

مژگان مهرابی، روزنامه نگار

مریم کاظمی پور، معاون وزیر ورزش و جوانان:

پاداش المپیکی بانوان با آقایان یکسان استپاداش المپیکی بانوان با آقایان یکسان است

پرداختن به موضــوع ورزش بانــوان ایرانی از زمانی 
اهمیت پیدا کرد که زنان ورزشکار ما با همه موانعی 
که ســر راه خود داشــتند توانســتند در مسابقات 
بین المللی حضور چشــمگیری داشــته باشــند و 
موفقیت های زیــادی را از آن خود کننــد؛ یعنی از 
3دهه پیش که مســئولان ورزشــی کمــر همت به 
کشــف اســتعدادها و پرورش آنها بســتند. بعد هم 
زمینه ای فراهــم کردند تا بانــوان بتوانند توانمندی 
خود در زمینه های ورزشی را محک بزنند. الحق هم 
بانوان خوب درخشــیدند. آنها در مدت زمان کمی 
پله های ترقــی را یکی پس از دیگــری طی کردند و 
خود را به جایگاهی ارتقا دادند که امروز مورد تحسین 
ورزشکاران جهان اســت. به گفته مریم کاظمی پور، 
معاون توسعه ورزش بانوان وزیر ورزش و جوانان، طبق 
تحقیقات صورت گرفته، در جمهوری اسلامی اهدای 
پاداش بابت مدال قهرمانی در مســابقات کشــوری 
توسط آقایان و بانوان به یک اندازه است. او در این باره 
می گوید: »اینکه خانم های ورزشکار ما همپای آقایان 
در مسابقات ورزشی شــرکت کنند و موفق به کسب 
مدال شوند یک اتفاق نیک است. یعنی توانسته اند به 
جایگاه ویژه ای دست پیدا کنند و در مسابقات جهان 

خوش بدرخشند.« 

پله های ترقی، یکی پس از دیگری

کسب رتبه نایب قهرمانی تیم بسکتبال دختران زیر 16سال، رتبه 
اول رشته والیبال نشســته در جهان، رتبه دوم رشته کبدی، رتبه 
سوم والیبال ســاحلی، رتبه 6فوتســال، رتبه 8والیبال در جهان 
تأییدی بر صحبت های کاظمی پور است. همچنین از آمار به دست 
آمده چنین برآورد می شــود کــه ایران در دهه های گذشــته، از 
جنبه های فرهنگی و سیاسی پیشــرفت خوبی کرده است. معاون 
توسعه ورزش بانوان وزارت ورزش و جوانان در ادامه صحبت هایش 
به احساس وظیفه درباره سلامت بانوان اشاره می کند و می گوید: 
»استعدادیابی برای نیل به اهداف ورزش بانوان یک ضرورت است. 
باید شــرایط را طوری مهیا کرد که در آینده نسلی پرافتخار، سالم 
و بانشاط داشته باشــیم.« او در ادامه به موفقیت تیم هاکی روی 
یخ بانوان اشــاره می کند: »زنان ما در جامعه امروزی خیلی خوب 
عمل کرده اند و بارها روی ســکوی افتخار ایستاده اند. مصداق بارز 
آن ملی پوشان هاکی روی یخ اســت که فقط 3 ماه از فعالیت شان 
می گذرد و در این زمان کم توانســته اند به مقام قهرمانی در آسیا 
برســند. ورزش قهرمانی زنان می تواند مبلغ خوبــی برای انتقال 

فرهنگ اصیل ایرانی اسلامی باشد.«

کسب 829 مدال فقط در یک سال کارنامه درخشان مسابقات جهانی بانوان

حمایت و توسعه ورزش بانوان از این جهت با اهمیت است که با توجه به شاخص  های توسعه یافتگی 
تدوین شــده اســت. حضور زنان در ورزش به ویژه در ســطوح قهرمانی تا حد زیادی می تواند جایگاه 
ویژه  ای در عرصه بین المللی برای کشــور ایجاد کند. رقابت چشــمگیر زنان ورزشکار ایرانی در میادین 

بین المللی در مقایسه با قبل از انقلاب جهش پررنگی داشته است.
براســاس آمار موجود قبل از انقلاب  32مربی و 10 داور زن در کشور فعالیت داشتند و در مجموع 7رشته 
در بخش بانوان فعال بود، اما پس از پیروزی انقلاب اسلامی این فعالیت ها افزایش یافت و حالا شاهد 
فعالیت زنان ورزشکار ایران در بیش از 40رشته ورزشی هستیم. علاوه بر این، بیش از ده ها هزار مربی و 
داور زن در کشور فعالیت دارند و چندین باشگاه ورزشی نیز برای فعالیت در اختیار بانوان است. با تمام این 

پیشرفت  ها مرور تحولات ورزش بانوان از ابتدای انقلاب، پیشرفت سینوسی را نشان می دهد.

مشکلات اقتصادیحمایت ها و موانع 
در میان موانع، عدم حمایت بخش خصوصی نیز حائز اهمیت است. آمارها حاکی از آن 
است که سرمایه  گذاری نکردن بخش خصوصی در ورزش زنان، کمبود سهم زنان از کل 
بودجه ورزش کشور، تخصیص نیافتن بودجه اختصاصی به زنان در وزارت ورزش و 
جوانان، مراکز استان ها و شهرستان ها، کمبود سهم زنان از کل اعتبارات، کمک  های 
مردمی و درآمدهای فدراســیون  ها و هیأت  های ورزشــی،نبود تعادل اقتصادی و 
درونگرایی اقتصاد کشور، نبود نگاه شغلی به ورزش زنان، جدی نگرفتن اجرای اصل44 
قانون اساسی برای خصوصی سازی در ورزش، لغوشدن قراردادهای مالی ورزشی زنان 
به دلیل تحریم ایران و اطلاع کافی نداشتن مدیران از قوانین مالیاتی ازجدی ترین 

مشکلات بخش اقتصادی در حوزه ورزش بانوان است.

فاطمه عباس آباد

به گفته کاظمی پــور از 16دوره بازی هــای المپیک، 
زنان ایرانی در 9دوره شــرکت کرده اند و ســربلند از 
مســابقات بیرون آمده اند. او ادامه می دهد: »در زمان 
پیش از پیروزی انقلاب فقط 7رشته ورزشی به خانم ها 
اختصاص داشته و حالا 150رشــته و 52 فدراسیون 
فعال است. در بازه زمانی 1400تا 1401، زنان ایرانی 
موفق به کسب 829مدال در رویدادهای بین المللی و  
ملی شده اند. در این مدت 31رشته ورزشی بانوان به 

سکوی قهرمانی راه یافته اند. 
در مســابقات پارالمپیک توکیو 3مدال طلا کســب 
کرده اند. این مهم نشــان می دهد جمهوری اســلامی 
تا چه اندازه توجه ویژه بــه ورزش بانوان دارد.« البته 
ناگفته نماند وزارت ورزش در مورد ارتقای دانش فنی 
هم اقدامات ارزنده ای انجــام داده و صرفا به پرورش 
بازیکن بسنده نکرده است. ایران در سال 1357فقط 
32مربی خانم داشــته که این آمار در حال حاضر به 

64هزار و 362نفر رسیده است. 
در زمینه داوری هم موفقیت های چشمگیری داریم. 
پس از انقلاب اســلامی بیــش از 88366 داور زن در 
مسابقات ملی و بین المللی مسابقات ورزشی گوناگون 

را داوری کرده اند. 
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صدیقه کعبی زاده، کارشناس وزارت ورزش و جوانان: 
مدال آوری بانوان در مســابقات آسیایی، جهانی و 
المپیک به خصوص در رشته هایی که تا پیش از این 
موفق به کسب مدال نشده بودند، نشان دهنده این 
موضوع است که ورزش بانوان هم از نظر کمی و هم از 
نظرکیفی روند صعودی داشته و می توانیم اذعان کنیم 
که زیرساخت ها و استفاده از ظرفیت ها و فرصت سازی 
برای ظهور و بروز استعدادهای ورزش بانوان فراهم 
شده است. به طور قطع استعدادهای فراوانی در کشور 
داریم و چنانچه این حمایت ها بیشتر شود، مطمئنا 
آمار حضور بانوان در عرصه قهرمانی، مدال آوری و 
افتخار آفرینی افزایش خواهد یافت. در ورزش های 
همگانی هم با توجه به رویکرد سلامت محور، شاهد 
روند رو به رشد مشــارکت بانوان در فعالیت های 
ورزشی هستیم که نمی توان نقش شهرداری های 
مناطق در ایجاد اماکن عمومی ورزشی و بوستان های 

مختص بانوان را نادیده گرفت.

بهره مندی از امکانات مساوی 
ورزشــکاران به ویژه در ورزش های انفرادی برای 
رســیدن به قله قهرمانی مراحل استعدادیابی تا 
استعدادپروری و نخبه پروری را طی می کنند. آنها از 
سوی وزارت ورزش و نهادهای مربوطه مورد حمایت 
قرار می گیرند و هیچ تفاوتی هم میان آقایان و بانوان 
در این مراحل وجود ندارد. شــرکت در دوره های 
اختصاصی و بهره مندی از بهترین مربیان ایرانی و 
در برخی موارد مربیان خارجی، شرکت در اردوهای 
تمرینی و تورنمنت های بین المللی ازجمله امتیازات 
درنظر گرفته شــده برای بانوان و آقایان ورزشکار 
است تا شانس مدال آوری در رشته های انفرادی را 
بالاتر ببریم. هر ورزشکاری وقتی مدال کسب می کند 
حق دارد که مورد توجه قرار بگیرد و هیچ استثنایی 
هم میان بانوان و آقایان قائل نیستیم. وزارت ورزش و 
جوانان هر ساله مراسمی را برگزار می کند و برمبنای 
منابعی که در اختیار دارد از بانوان و آقایان مدال آور 
ورزش کشور تجلیل می کند اما در سطح استان های 
کشور و ســایر دســتگاه های اجرایی قضیه فرق 
می کند و گاهی شاهدیم که تفاوتی را میان تجلیل 
از ورزشکاران درنظر می گیرند. به نظرم لازم است 
مسئولان امر در حوزه ورزش و دستگاه های اجرایی 
نگاه حمایتی بیشتری به قهرمانان داشته باشند. آنها 
از زندگی، تحصیلات و آسایش خود گذشته اند تا برای 
کشور و مردم شان افتخارآفرینی کنند. بنابراین نباید 
تفاوتی میان تجلیل یا اشتغال زایی بانوان ورزشکار و 
آقایان قائل شوند. بهتر است یک سیاست واحد اعمال 
و هماهنگی میان دستگاه های اجرایی استان ها ایجاد 
شود تا به یک قهرمان بیش از اندازه توجه نشود و 
قهرمان دیگر فراموش شود. البته طبیعی است که 
با توجه به سطح قهرمانی و مدال آوری در مسابقات 
المپیک، آسیا و جهانی پاداش های درنظر گرفته شده 
متفاوت باشد اما به طورکلی نباید میان بانوان و آقایان 
مدال آور تفاوتی قائل شد. وزارت ورزش و جوانان 
براساس دستورالعمل های ابلاغی سهمیه ای را برای 
جذب قهرمانان به منظور اشتغال در وزارتخانه درنظر 
گرفته و تفاوتی هم در استخدام زنان یا مردان نیست. 
البته سهم استخدام قهرمان ها در سایر دستگاه ها 
هم باید لحاظ شود تا زنان و مردان قهرمان و مدال آور 
بتوانند در سایر دستگاه های دولتی استخدام شوند.

منش پهلوانی را 
نهادینه کنیم

  زنان باید بیش ا  زنان باید بیش از ز مردان تـــلاش کـنندمردان تـــلاش کـنند
 قهرمان قایقرانی کشور در گفت وگو با همشهری خانواده
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او دراین باره می گوید:» در کنار قهرمان پروری، باید به مسائل فرهنگی هم توجه شود. باید فرهنگ اصیل ایرانی- اسلامی 
را به ورزشکاران آموزش دهیم. قهرمان های ملی و بین المللی باید خط قرمز ها را بدانند. آنها نمایندگان ایران هستند 
و به همان اندازه که به مدال آوری فکر می کنند باید از فرصت حضور در مسابقات استفاده کنند و الگویی برای معرفی 
فرهنگ ایرانی - اسلامی باشــند. در کنار همه حمایت هایی که از ورزشکاران می شود باید به دنبال ترویج و تعمیق 
فرهنگ ایرانی باشیم. ورزشکار وقتی در مســابقات خارج از کشور شرکت می کند باید با رویدادها و مناسبت های 
ملی، مذهبی و تاریخی آشنا باشد تا وقتی از او سؤال شد بتواند به خوبی پاسخ دهد. مدال آوری مهم است، اما به چه 
قیمتی؟ ورزشکار باید علاوه بر قهرمانی و کسب مدال به دنبال منش پهلوانی باشد. خط مشی ما این است که قهرمانان 
برمبنای چارچوب ارزش های حاکم برجامعه ایرانی- اســلامی عمل کنند. خوشبختانه بانوان مدال آور بسیاری در 
مسابقات بین المللی و آسیایی و... بر سکوی افتخار ایستاده اند و الگویی برای همه دختران و بانوان مسلمان هستند. 

تمام ورزشکارانی که با این چارچوب ها رشد کرده اند دردل مردم جاودانه مانده اند.«

صدیقه کعبی زاده، 25سال سابقه فعالیت در حوزه ورزش بانوان دارد. او سال ها معاون ورزش بانوان استان 
خوزستان، معاون ورزش بانوان استان اصفهان، دو دوره نایب رئیس فدراسیون والیبال بانوان، نایب رئیس 
فدراسیون جودوی بانوان و دبیرکل فدراسیون جودو بوده و اکنون هم یکی از کارشناسان ورزش 
وزارت ورزش و جوانان است. کعبی زاده در این سال ها شناخت خوبی از نیازها، کمبودها و مشکلات 
بانوان ورزشکار و مدال آوران عرصه های بین المللی و ملی پیدا کرده و معتقد است با توجه به روند 
صعودی فعالیت های بانوان در عرصه ورزش، زمینه استفاده از ظرفیت ها و استعدادهای بانوان 
در عرصه ورزش رشد کمی و کیفی داشته است. در گفت وگو با کعبی زاده، به چگونگی 
حمایت از ورزش بانوان پرداخته ایم و به دنبال پاسخ این سؤال بوده ایم که مسئولان و 

مدال آوران چه وظیفه ای در قبال ورزش ملی و قهرمانی برعهده دارند؟ 

بانــوان ورزشــکار به خصــوص در 
ورزش های انفرادی، از چه موانعی باید 
عبور کنند تا بتوانند به جایگاهی که 
شایســتگی آن را دارند برسند؟ آیا 
در این زمینه اختلافی میان بانوان یا 

آقایان وجود دارد؟
واقعیت این اســت که بله! تفاوت بسیاری میان بانوان 
و آقایان وجود دارد. اگر بانوان بخواهند خودشــان را 
در ورزش مطــرح کنند، باید خیلی از ســوی خانواده 
حمایت شوند و در مســابقات بسیاری شرکت کنند تا 
نام شان مطرح و توانایی هایشــان دیده شود. چندین 
بار باید خودشــان را ثابت کنند و بعــد از اینکه دیده 
شدند، مسئولان از او حمایت می کنند. درواقع تا قبل از 
مدال آوری، بانوان باید به نسبت آقایان تلاش بیشتری از 
خود نشان دهند. به نظرم این تفاوت عادلانه نیست؛ چرا 
که بانوان به همان اندازه آقایان می توانند نتایج خوبی 
در مسابقات کسب کنند و نگاه مسئولان نباید متفاوت 
باشــد. بانوان حتی زمانی که به مدال می رسند باز هم 
باید در هر دوره خودشان را بیشتر ثابت کنند. این در 
حالی اســت که خیلی از زنان به دلیل وظایف مادری 
که برعهده دارند یا ازدواج و زندگی مشترک با شرایط 
سخت تری به نسبت آقایان تمرین می کنند. زنان متاهل 
یا آنها که بچه دارند در تمــام اردوها حضور دارند و در 

اطرافیانم می بینم که خیلی سخت تلاش می کنند.

نازنین ملایی، بانوی قهرمان مدال آور کشورمان متولد 1370است. او زمانی که 14ساله 
بود با استعدادی که در قایقرانی داشت به عضویت تیم ملی درآمد. ملایی، در طول مدت 
16سال ورزش حرفه ای خود، بالای 20مقام برون مرزی مختلف ملی وآسیایی و رکورد و 
رنکینگ قهرمانی جهان و المپیک توکیو را به دســت آورده است. نازنین ملایی با کسب 
سومین مدال طلای خود در مسابقات روئینگ قهرمانی آسیای 2022، برای چهارمین دوره 

متوالی بر سکوی قهرمانی آسیا در ماده تک نفره سبک  وزن بانوان ایستاد.
25مقام برون مرزی، نقره و برنز بازی های آسیایی 2014 و 2018، 4دوره طلاي آسیا و نقره 
و برنز قهرمانی آسیا و کاپ آسیایی و یازدهم المپیک توکیو و هشتم جهان و طلاي مارتن 

باشگاه های اروپا و نقره و برنز مسابقات جهانی جایزه بزرگ مسکو از افتخارات اوست.  
این بانوی ورزشکار معتقد است  که مسیر قهرمانی برای بانوان با موانع بیشتری در مقایسه 
با مردان روبه روست و بانوان ورزشــکار باید بارها و بارها برای اثبات توانایی های خود 
مبارزه کنند. با او درباره موانع پیش روی ورزش قهرمانی زنان و آسیب های احتمالی فردی 

و اجتماعی ورزشکاران گفت وگو کرده ایم.

شهره کیانوش راد/ روزنامه نگار

گزارش کوتاه

 صدیقه کعبی زاده، از کارشناسان وزارت ورزش و جوانان 
از مسائل فرهنگی غافل نشویم



روند نگاه و نگرش مســئولان نسبت به ورزش 
دختران از سال های ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی 
تاکنون قابل مقایسه نیســت و خوشبختانه در 
سال های اخیر ورزش بانوان بسیار مورد توجه قرار 
گرفته و مخصوصا رشته های مدال آور مانند مردان 

حائز اهمیت است.
براساس مطالعات تطبیقی انجام شده و تجربیات 
من از ارتباط با مسئولان خانم بسیاری از کشورهای 
حداقل آسیایی در سایر کشورهای پیشرفته در 

ورزش هم ورزش آقایان در اولویت قرار دارد.
خاطرم هست مسئول فوتبال بانوان ژاپن تعریف 
می کرد که تیم خانم های ژاپن با شکست تیم آمریکا 
قهرمان جام جهانی شد و تیم فوتبال آقایان سوم 
آسیا ولی استقبال مسئولان از آقایان بهتر و پاداش 

آنان نیز بیشتر از زنان بود.
مسلما یک ورزشکار زن حرفه ای برای رسیدن به 
قهرمانی باید زحمات زیادی بکشد و  مانند مردان 
و شاید هم بیشتر )به خاطر پوشش( باید فعالیت 
کند. خواستن، توانستن است و یک قهرمان باید 
برای رسیدن به هدفش از بسیاری خواسته هایش 
بگذرد والبته که باید از نظر مالی و امکانات تأمین 
شود که من فکر می کنم در بسیاری از رشته های 
ورزشی و فدراســیون های مدال آور، فرقی بین 
خانم ها و آقایان وجود ندارد. یکی از مشکلات ما 
برای حضور موفق زنان در میادین مختلف ورزشی 
عدم پخش تلویزیونی و تبلیغات و در نتیجه نداشتن 
حامی مالی است که البته این موضوع نیز نسبت به 

سال های گذشته دور به مراتب بهتر شده است.
ویژگی انسان ها به ویژه ورزشــکاران این است 
که می خواهند بهترین باشند و همیشه به دنبال 
قهرمانی هســتند و مدال طلا هدف اصلی است، 
ولی با توجه به شــرایط به هر حــال درصورت 
عدم دسترســی به قهرمانی، روی ســکو رفتن 
و کســب مدال نقره و برنز هم از اهمیت زیادی 

برخوردار است.
من فکر نمی کنم در کشور ما فرقی بین ورزشکاران 
زن و مرد مدال آور حداقل در وزارت ورزش وجود 
داشته باشد و تا آنجا که من اطلاع دارم پاداش ها و 
حمایت ها به یک اندازه بوده مگر رشته های جذاب و 
پرطرفداری مثل فوتبال که در تمام دنیا تفاوت های 
فاحشی بین زنان و مردان از نظر مالی وا جتماعی و 

حمایتی وجود دارد.
مثلا آیاتا به حال شــنیده ایم که بهترین بازیکن 
فوتبال زنان در جهان لژیونر شود و به اندازه رونالدو 

و یا مسی و... در آمد داشته باشد؟
این نو ع تبعیض ها در تمام کشورها وجود دارد و 

ورزش آقایان در اولویت قرار دارد.
باتوجه به نگاه و نگرش مثبت و مستقل مسئولان 
ورزش کشور به حضور بانوان در میادین بین المللی 
و عشق و علاقه و تلاش دختران جوان ما و داشتن 
پتانســیل و انگیزه بالای آنان در آینده شــاهد 

درخشش روزافزون آنان خواهیم بود.

خواستن، توانستن است
یادداشت

 علی خسروی از داوران پیشکسوت فوتبال: 
حجاب، مانع پیشرفت ورزش بانوان نبوده است

در این سال ها بانوان در ورزشگاه های عمومی تمرین کرده اند و در ورزش های همگانی و آمادگی جسمانی در بوستان ها و سالن ها 
چه بخش خصوصی و چه بخش دولتی حضور فعال داشته اند. حجاب، محدودیتی برای ورزش بانوان نبوده چنان که در ورزش 
حرفه ای هم شاهد افتخارات و قهرمانی بانوان بوده ایم و فقط درچند رشته مانند ورزش شنا، ژیمناستیک و... با توجه به نوع 

پوشش، محدودیت هایی برای ورزش بانوان وجود دارد. بنابراین مشکلات در ورزش بانوان به نوع پوشش مربوط نمی شود.
مهم ترین مشــکلی که در ورزش بانوان وجود دارد بحث درآمد زایی است. بانوان ما در مسابقات فوتبال یا سایر 
رشته ها مثل تکواندو، تیراندازی، تنیس روی میز، ورزنه برداری، دو و میدانی در مسابقات آسیایی، المپیک یا 

پارالمپیک شرکت کرده اند و باوجود کسب مدال، درآمدی به دست نیاورده اند. بسیاری از آنها حتی برای تأمین 
هزینه ایاب و ذهاب هم مشکل دارند و از نظر میزان درآمد با آقایانی که در رشته های مشابه ورزش می کنند، 

فاصله بسیاری دارند.

حمایت از بانوان ورزشکار
هنوز هم برخی خانواده ها نگاه مثبتی به ورزش بانوان ندارند و اجازه نمی دهند دخترانشان 
به باشــگاه بروند و در ورزش مورد علاقه خود تمرین کننــد. خانواده ها باید برای پرورش 
استعدادهای فرزندانشان نقش حمایتگر را داشته باشند و در حدی که توان دارند با حمایت 
مالی از دخترانشان شرایط حضور در باشگاه ها و تمرین حرفه ای را برای آنها فراهم کنند. 
از سوی دیگر ورزشــکار نیز باید حتما تحقیق کند و با زندگی حرفه ای چهره های بزرگ 
ورزش و مدال آور در عرصه مسابقات جهانی، آســیایی و المپیک آشنا شود تا بداند آنها 
برای رسیدن به موفقیت از چه مراحل ســختی عبور کرده اند. ما بانوان بسیاری داشته ایم 
که تمرینات سختی را با کمترین حمایت مالی از سوی فدراسیون انجام داده اند تا به قهرمانی 
در رشته خود رسیده اند. امیدوارم با حمایت بیشتر از ورزش بانوان شاهد رشد هر چه بیشتر 

ورزش بانوان باشیم.

فریده شجاعی، کارشناس ورزش و 
نایب رئیس سابق فدراسیون بسکتبال بانوان

باشد. برای همین این تجربه را به دست آورده ام که قبل از اعزام به مسابقات در پاسخ به این سؤال که »قول طلا نازنین ملایی معتقد اســت که انتظارات غیر واقعی می تواند آسیب زننده 
را می دهی؟« می گویم: »برای طلا می روم.« هیچ قول صددرصدی نیست و ممکن است هر اتفاقی بیفتد و ما در عین حال که 

تلاش می کنیم و باانگیزه در مسابقات شرکت می کنیم، باید آماده روبه رو شدن با واقعیت هم باشیم که ممکن است 

ل  مدا
ظواهر را بخورد، دیگر خودش مقصر است.از حالت مبتدی به حرفه ای تبدیل شده و بخواهد گول این ببیند نقش اطرافیانش مهم است، اما وقتی ورزشکار مبتدی اســت و تازه می خواهد آموزش و بخشــی به اطرافیان. وقتی ورزشکار بخش اش برمی گردد به خود ورزشــکار شاید از کارش کناره گیری کند. پس یک ورزشکار روحیه خود را از دست می دهد و بردارند می گویند تو کم کار کردی و تو مشــکل داری! اینجاست که با شکست روحی زیادی مواجه می شود. اطرافیان هم که می خواهند بار را از دوش خودشان خوشحال می شود، اما اگر توهم وار به شما بگویند که اول می شوی ورزشکار آخر شود، آن موقع ورزشکار می دهد و می داند اگر به مسابقات برود ممکن است چندم شود. خب اگر همان رتبه یا بالاتر را به دست  بیاورد مربیان آنالیز شوند و کسانی باشند که واقعیت ها را بگویند. ورزشکار در کشور خودش تمرین ها را انجام و ازخودتان انتظاری فراتر از واقعیت نداشته باشید. به نظر من باید در وزارت ورزش و هر فدراسیون همه قهرمانی می روید توهم این را نزنید که رکوردی جابه جا کنید. با تمام توانایی که دارید در مسابقه شرکت کنید ما نقره یا برنز شود. نقش مربیان خیلی مهم است. همیشه به افراد مبتدی و شاگردانم می گویم که وقتی برای 

آیا در زمینه تشــویق ها، حمایت ها و 
اهــدای جوایز و امتیــازات تفاوت یا 
تبعیضی میان آقایــان و بانوان وجود 

دارد؟
 بخشــی از جوایز توســط وزارتخانه یا کمیته المپیک 
اهدا می شود و تفاوتی میان زنان یا آقایان وجود ندارد، 
اما  مســئولان استان های هر ورزشــکار متفاوت عمل 
می کنند. مسئولان یک سری از استان ها معتقدند چون 
این ورزشکار مرد قرار است ازدواج کند، پس امتیازاتی 
بیشتر از ورزشکاران زن باید به او تعلق بگیرد درصورتی که 
یک زن هم در عرصه ورزش به همان اندازه یا حتی بیشتر 
و سخت تر تلاش کرده و شاید هم از نظر مدارج قهرمانی 
در جایگاه بالاتری قرار داشته باشد، اما متأسفانه در برخی 
استان ها هنگام اهدای جوایز یا تجلیل از ورزشکاران این 

تفاوت مشهود است.
آیا حمایت های بیش از اندازه می تواند به 
رشد حرفه ای ورزشکار تازه کار و مبتدی 

لطمه بزند؟ 
 من خودم ورزشکاری هســتم که از پایه شروع کردم و 
به اینجا رسیدم. به نظر من حمایت برای ورزشکاری که 
تازه شروع کرده و نوپاســت هم باید وجود داشته باشد، 
اما در حد معمول. به هر حال باید تفاوتی میان ورزشکار 
حرفه ای و مبتدی قائل شد تا انگیزه و تلاش ورزشکاران 
برای رسیدن به جایگاه بالاتر بیشتر شود. وقتی ورزشکار 
مبتدی الگوی ورزشی خود را می بیند که توانسته این 
امتیازات و جوایز را به دست بیاورد، او هم تلاش بیشتری 
می کند. اما وقتی ببیند الگوی ورزشی او از شرایطی که 

دارد ناراضی است و از طرف دیگر همه را از ادامه مسیر 
قهرمانی و ورزش ناامید می کند و... ورزشــکار مبتدی 
هم انگیزه ای پیدا نمی کند. باید حد تعادلی میان جوایز 
ورزشکار حرفه ای و مبتدی و حتی ورزشکاری که مدال 
طلا یا برنز گرفته قائل شد. اگر جوایز و امتیازات ورزشکار 
مبتدی با ورزشکاری که 10سال سابقه دارد یکسان باشد 
خب طبیعی است که برای رسیدن به جایگاه بالاتر خیلی 
تلاش نمی کند. این بدان معنا نیســت که افراد مبتدی 
تشویق نشوند! باید تشویق شــوند تا انگیزه ادامه کار را 
پیدا کنند، اما باید حد نصاب و رده بندی ها مشخص شود.

 گاهی ورزشکاری خیلی زود و در مقطعی 
کوتاه به شهرت می رسد و خیلی بیش 
از حد مورد توجه قرار می گیرد اما این 
اتفاق در سال های بعد تکرار نمی شود. 
این موضوع چه آسیب های اجتماعی یا 

فردی را برای او به دنبال دارد؟
اول از هر چیز خود ورزشکار باید بلد باشد اگر به اوج رسید 
غره نشود و بداند که ممکن اســت روزی از اوج به فرش 
برسد! نباید مغرور شــود و همیشه باید تلاش کند. این 
اتفاق زمانی می افتد که همانطور که گفتم ورزشکاری را 
بیشتر از حد تشویق کنیم و خب دچار غرور می شود و در 
ادامه فعالیت ورزشی خود نتیجه معکوس خواهد گرفت.

چه کسانی در این اتفاق نقش دارند و این 
غرور برای ورزشکار مدال آور و جامعه 

ورزش چه تبعات منفی به دنبال دارد؟
گاهــی اطرافیان آن ورزشــکار اعم از مربــی یا برخی 

رسانه ها یا نهادهای مرتبط به آن ورزشکار مطالبی 
غیر از واقعیت را بیان می کنند. 

ورزشکار می داند که در مسابقات 3کشور حضور داشته 
و مقام سوم را کسب کرده اما وقتی بیش از حد معمول 
تشویق می شود، به او بگویند کار تو خیلی خوب است و 
اول هم می شوی، توقع و انتظار ورزشکار از خودش بالا 
می رود. آدم ها دوســت دارند چیزهای خوب بشنوند و 
گاهی غرق آن اتفاق می شوند. اگر ورزشکار ناآگاه باشد 
یا ســن کمی داشته باشــد غرق جو اطرافیان می شود 
و اینجاســت که آســیب می بیند. در لحظه ای که فکر 
نمی کند، آن بادکنک می ترکد و متوجه می شود زیر پایش 

خالی و باد الکی در سرش بوده است.
با توجه به درخشش بانوان در عرصه های 
ملی و بین المللی، آینده ورزش بانوان 

ایران را چگونه ارزیابی می کنید؟
ســطح بانوان کشور به خصوص در رشــته های ورزش 
انفرادی بالاتر رفته و این موجب شده تا انگیزه بیشتری 
پیدا کنند و به دنبال قهرمانی و کسب مدال در مسابقات 
جهانی و آسیایی باشند. اما این رشد تا کی ادامه دارد؟ 
بستگی به حمایت مسئولان و اطرافیان دارد. نمی شود 
گوشه ای نشست و فقط نظاره گر تلاش و افتخارآفرینی 
بانوان بود. اگر حمایت ها بیشتر نشود، نمی توانیم انتظار 
بالایی داشته باشیم. مدال آوری برای یک ورزشکار بسیار 
مهم و شیرین است اما کســب درآمد و اشتغال و... هم 
برای یک زن اهمیت دارد و نباید این نگاه وجود داشته 
باشد چون آقایان مســئولیت زندگی را برعهده دارند 
پس نوع جوایز و امتیازاتــی که به آقایان تعلق می گیرد 
با بانوان متفاوت باشد. امیدوارم که با حمایت مسئولان، 
شــاهد تلاش روزافزون بانوان در عرصه های 

بین المللی باشیم.

آسیب انتظار مدال آوری به ورزشکار
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کسب مدال طلا توسط ناهید کیانی
ناهید کیانی با کسب مدال طلای تکواندوی قهرمانی جهان در سال 2023 تنها مدال آور کاروان 15 نفره ایران در 
این مسابقات نام گرفت و برای نخســتین بار مدال طلای جهان را برای تکواندوی زنان ایران به دست آورد. در 

ادامه رقابت های روز پایانی تکواندوی قهرمانی جهان 2023 در باکو - پایتخت آذربایجان- ناهید 
کیانی تنها نماینده فینالیست ایران در این مسابقات، در دیدار نهایی وزن 53- کیلوگرم مقابل جو 

زو از چین به میدان رفت و در پایان با برتری 2 بر صفر برای نخســتین بار در تاریخ به مدال طلای 
جهان برای تکواندوی زنان ایران رسید. کیانی در راند نخست با نتیجه قاطع 14 بر صفر به 

برتری رسید و در راند دوم نیز با نتیجه 10 بر 7 پیروز شد تا در مجموع با برتری 2 بر صفر 
به مدال طلای جهان برسد. کیانی پیش از این با برتری مقابل رقبای خود از کره جنوبی، 

مجارستان، کرواسی و روسیه راهی فینال این مسابقات شده بود.

نازنین فاطمه عیدیان؛ دونده نوجوان
نازنین فاطمه عیدیان دونده تیم ملی دوومیدانی نوجوانان 
دختر ایران با کسب طلای آسیا در ماده 400 متر با مانع در 

کویت، تاریخ ساز شد. مدال طلای نازنین عیدیان 
از این نظر حائز اهمیت است که نخستین 

مدال طــلای دوومیدانی دختران 
در آسیا به شمار می رود. این 

موفقیت در هیچ رده 
به دست  ســنی 

نیامده بود.

الهام صالحی؛ دونده پارادوومیدانی
الهام صالحی، ملی پوش دوومیدانی جانبازان 
و معلولان کشورمان در مسابقات قهرمانی 
جهان موفق به کسب نشــان نقره شد. 
صالحی نماینده کشورمان در ماده پرتاب 
نیزه کلاس F 54 رکورد 17.08 متر را 
ثبت کرد. همچنین در رقابت پرتاب 
وزنه کلاس F 34، هادی کائیدی با 
رکورد 11.35 به مقام سوم رسید 

و صاحب سهمیه پارالمپیک شد.

اینکه از کی زنان در ایران به عرصه ورزش ورود 
کردند به دوران پهلوی برمی گردد. البته تا اواخر 
دوره پهلوی اول، فعالیت چشمگیری نداشتند 
چرا که فعالیت های اجتماعــی زنان در آن برهه 
تحت  تأثیر فرهنگ و نگرش جامعه بود؛ بنابراین 
می توان اســتنباط کرد در دوره قاجار شرایط 
فعالیت اجتماعی بانوان به مراتب سخت تر بوده 
اســت؛ به گونه ای که زن ها حق انجام خیلی از 
کارها را به صورت آشکار نداشتند و ورزش کردن 
آنها امری بعید و خلاف  عرف تلقی می شد. حتی 
صحبت کردن در مورد اهمیت ورزش برای بانوان، 
عواقب ناگواری به همراه داشت؛  اما در مورد ورزش 
آقایان در عهد قاجار شرایط فرق می کرد. نخستین 
انجمن ورزشی مختص مردان تحت عنوان »انجمن 
مؤسسین ورزش« در اواخر قاجار شکل گرفت 
و میرزا ولی خان ورزنده، فارغ التحصیل مدرسه 
ژیمناستیک بروکسل نیز به عنوان معلم ورزش 

انتخاب و استخدام شد.
بد نیست بدانید »انجمن مؤسسین ورزش« برای 
بانوان در نیمه دوم حکومت رضاخان ایجاد شد. 
رضاخان به منظور تحقق علائق ناسیونالیستی 
خود، از همان ابتدای قدرت، بــا انتقاد از ضعف 
جسمانی ایرانیان، ترویج ورزش های جسمانی 
برای ایرانیان به ویژه زنان ایرانی را سرلوحه کار 
خود قرار داد و از طرق مختلف به ترویج ورزش 
بانوان پرداخت. نخستین کاری هم که انجام داد، 
اقدامــات فرهنگی و عمرانی بــود که با صدور 
دستور فراهم سازی  زمین های ورزشی و احداث 
استادیوم های ورزشــی و تأسیس انجمن های 
تربیت بدنی آغاز شد و با اجباری کردن تحصیل و 
تدریس علوم ورزشی در تمام مدارس کشور سعی 
کرد نظام آموزشی را به مسیری سوق دهد که از 

قافله تمدن گرایی عقب نماند.
یک سال بعد در ســال )1307( 3ساعت ورزش 
زنانه در هفته برای مدارس بانوان به  عنوان برنامه 
ورزشی جدید مدارس تعیین و انجمن ملی تربیت 
بدنی در سال )1312( تاسیس شد. این سیاست 
رضاخانی در حوزه ورزش با برگزاری مســابقات 
ورزشی و اعزام ورزشکاران به مسابقات جهانی 

به نقطه اوج خود رسید.
در نگاه اول شــاید این طور برآورد شود ورزش 
کردن بانوان امری تأثیرگذار در سلامت جامعه 
اســت اما باید گفت رضاخان با کشف حجاب و 
ترویــج ورزش های متنوع در کشــور آن هم با 
لباس های عمدتا نیمه برهنه لطمه زیادی به هویت 

ایرانی اسلامی کشور زد.

سیاست رضا خان 
در ورزش زنان

گزارش

واکاوی دلایل عدم حمایت از ورزش زنان 
در دوره قبل از پیروزی انقلاب اسلامی

ی  ا بــر
طراحی لباس ملی بانوان ورزشــکار 
چه ارگان یا ارگان هایی نظارت دارند؟

لبــاس بانوان مهم تریــن ابزار برای حضــور آنها در 
مسابقات اســت. ایده طراحی لباس را مربی های هر 
رشته ورزشی براساس نوع تحرکی که بازیکن ها دارند 
ارائه می دهند. طرح ها به دست کارشناسان طراحی 
سپرده شده تا ایده ها را روی پارچه پیاده کنند. بعد 
از آماده شــدن لباس، طرح به وزارت ورزش و بخش 
بانوان ارجاع می شــود. درصورت تأیید مســئولان 
ذیربط وزارت ورزش، لباس ملی بانوان تولید خواهد 

شد.

بــرای طراحی 
ورزشی  لباس 
بانوان چــه نکاتی 
درنظر گرفته شده است؟ مهم ترین 
نکته ای که مورد توجه کارشناسان 

ورزشی است؟
لباس باکیفیت می تواند نقش تأثیرگذاری در موفقیت 
ورزش بانوان داشته باشد. استفاده از هر نوع لباسی 
برای ورزش کردن مناسب نیســت، انتخاب هر نوع 
لباس ورزشی صرفا به این علت که برای یک ورزش 
طراحی شده است نیز مناســب نبوده و در انتخاب 
آن باید یک ســری فاکتورها را مورد توجه قرار داد. 
اصلی ترین فاکتور در انتخاب لباس ورزشی مناسب، 
کیفیت آن است. چون لباس مســتقیم با بافت بدن 
ارتباط دارد بنابراین جنس آن نباید به پوســت بدن 

آســیب بزند. در زمان ورزش کــردن و تمرین بدنی 
به دلیل بالا رفتن سوخت وساز بدن دمای بدن افزایش 
پیدا می کند. اگر جنس لباس مناسب نباشد ورزشکار 
دچار مشــکل می شــود. از این رو طراحان لباس از 
پارچه ای استفاده می کنند که با تعریق بدن رطوبت را 
جذب کند و برای مدت زمان بیشتری خشک و خنک 
بماند. نکته دیگر توانایی بالایی برای خارج کردن هوای 
گرم داخل لباس داشته باشد یا به عبارتی تنفس خوبی 
داشته باشد. بعد از کیفیت لباس، استحکام و سبکی 
آن اســت. لباس حین تحرک بدنی و کشیده شــدن 
ممکن است آســیب ببیند. بنابراین باید محکم و در 
عین حال کم وزن باشد. ســنگین بودن لباس باعث 
می شود ورزشکار نتواند خوب بدود یا تلاش کند. نکته 
دیگر اینکه تولید لباس ها براساس شرایط آب و هوایی 

منطقه صورت می گیرد.

بانوان ورزشــکار ما در چند دهه اخیر 
خوش درخشــیده اند و توانســته اند 
بارها در مســابقات جهانی، المپیک و 
پارالمپیــک موفق شــوند. مهم تر از 
پیروزی های پی در پی، پوشــش کامل 
بانوان ماســت که در جوامع بین المللی 
توانسته الگوی خوبی برای دیگر زنان 
ورزشکار دنیا باشد. اما موضوع جالبی که 
دانستنش خالی از لطف نیست، مراحل 

طراحی و تولید لباس تیم های ملی 
بانوان کشورمان است که روند آن 
جذابیت خودش را دارد. موضوع 
گفت وگوی ما با زهره طالبی، عضو 
هیأت علمی دانشگاه آزاد و رئیس 
فدراسیون انجمن های ورزشی 
هم در همین زمینه است؛ اینکه 
طراحان لباس چه نکاتی را باید 
مدنظر داشته باشند تا بانوان 
بتوانند با پوشش کامل ورزش 

کنند.

مژگان مهرابی/ روزنامه نگار



جامعه 
ورزشی ما کم طراح لباس 

ندارد؛ کسانی که همواره در تلاشند تا 
بهترین و باکیفیت ترین لباس ورزشی را 
برای بانوان تولید کنند. یکی از آنها بهاره 

غفارزاده است که در این زمینه ایده های 
خلاقانه ای دارد. او کارشناس ارشد 

مدیریت ورزشی است و علاوه بر فعالیت 
در حوزه ورزش، لباس ورزشی برای 

بانوان طراحی می کند. غفارزاده 
هدف از این کار را حضور پررنگ 

دختران و زنان کشورمان در 
اجتماع می داند. این بانوی طراح 

معتقد است، اگر زنان جامعه ما 
پوشش کامل و اسلامی داشته 
باشند، می توانند به راحتی 
در فضاهای ورزشی 
نرمش کنند. 

لباس مناســـب لباس مناســـب 
گفت وگو با بهار غفارزاده، طراح لباس ورزشی بانوان

برای تولید لباس های ورزشی بانوان، به 
استانداردهای لازم رسیده ایم؟

بلــه. خوشــبختانه توانســته ایم در تولیــد لباس به 
استانداردهای جهانی برسیم؛ آن هم با رعایت شئونات 
اسلامی که مهم ترین موضوع است. البته اهمیت طراحی 
خوب لباس ورزشکاران زن فقط خاص کشور ما نیست 
و هر ســال همه تولید کنندگان ورزشی دیگر کشورها 
هم تلاش می کنند بهتریــن و باکیفیت ترین لباس را 

طراحی کنند.
آیا این لباس ها مانعی برای شرکت کردن 
بانوان ورزشکار در مسابقات جهانی، 

المپیک و پارالمپیک ایجاد نمی کند؟
خیر. مســئله پوشــش بانوان ورزشــکار ما در جوامع 
بین المللی جاافتاده اســت. در خیلی از موارد احساس 
کرده ام آنقــدر که بعضی از مردم کشــور خودمان نگاه 
محدودیتی به پوشش بانوان ورزشکار دارند در کشورهای 
آسیایی و اروپایی چنین دیدگاهی وجود ندارد. موقعیت 
ایران در دنیا مشخص است و همه کشورها می دانند ما 
به دلیل مسلمان بودن، به مسائل اعتقادی پایبند هستیم. 
تنها زمانی کارشناسان ورزشی مسابقات جهانی درباره 
پوشش بانوان ما نظر می دهند که بخواهند لباس تیم ملی 
را بررسی کنند، آن هم برای اینکه جنس و نوع دوخت 
لباس در داوری کردن شبهه ای ایجاد نکند. به طور مثال 
برای بانوان ما مقنعه های خاصی طراحی شده که حین 
بازی به هیچ عنوان جابه جا نمی شــود و از سرنمی افتد. 
کشورهای خارجی به این نوع حجاب ورزشکاران ایرانی 
احترام می گذارنــد. حتی خیلی از کشــورها از ما الگو 
گرفتند. چندی پیش تیم ســپک تاکرای بانوان ما )یک 
بازی ترکیبی از والیبال و فوتبال( در مســابقه جهانی 
مالزی شرکت کردند. مســئولان ورزشی تیم مالزی از 

لباس بازیکنان ما خیلی استقبال کردند.
شرکت کردن در مســابقات آن هم با 
لباس های بلند و پوشــیده کار راحتی 
نیســت. به خصوص هنگام دویدن که 
گرمای زیادی تولید می شود و بازیکن 
را دچار مشکل می کند. آیا پیش آمده 
بانوی ورزشکاری از این موضوع گله مند 

باشد؟
در سخت بودن دویدن و تحرک کردن با چنین لباس هایی 
شکی نیست. بعضا باید ورزشکار یک لباس پوشیده زیر 
لباس ملی اش بپوشد. دشــوارتر اینکه بازیکن، علاوه بر 
تمرکز برای مغلوب کردن حریف باید مراقب پوشــش 
خود باشد که مبادا حین بازی، لباسش آسیب ببیند یا 
پاره شود. با همه این تفاسیر، هدف بانوان ما راه یافتن به 
تیم ملی و موفقیت در مسابقات جهانی و المپیک است. 
از این رو برای بالا بردن پرچم ایران همه ســختی ها را به 
جان می خرند. پوشش اسلامی در لباس بانوان ورزشکار 

محدودیتی را ایجاب نمی کند.

به پیشــنهاد سرپرســت کمیته بانوان فدراســیون بدنســازی و پرورش انــدام، نایب 
رئیس این کمیته انتخاب شــد. بر این اســاس ماندانــا احمدى دارنده مــدرک دکترای 
فیزیولــوژی ورزشــی، به عنــوان نایب رئیس فدراســیون بدنســازى و پــرورش اندام 
بانوان معرفی شد. احمدى پس از انتخابش از تلاش برای پوشش های جدید اسلامی 
و مناسب جهت استفاده بانوان فعال در حوزه پرورش اندام و رشــته های زیرمجموعه آن خبر داد و 
گفت: »چندان لباس های مناســبی برای ورزشــکار زن ایران ارائه نمی شــود و به همین خاطر یکی از 
اهداف ، ارائه لباس های ورزشی ایرانی-اسلامی در شــاخه پرورش اندام بانوان است. در این راستا، 
با همکاری برندها و تولیدکنندگان داخلی، برای تولید لباس های در شــأن زنان را در دستور کار قرار 
داده اند. احمدی گفت: »با همه اینها تا به امروز بانوان افتخاراتی در این زمینه از جمله فیتنس چلنج، 

مچ اندازی، پاورلیفتینگ و ... داشته  اند.«

نایب رئیس فدراسیون بدنسازی بانوان: 
رومینا سالک؛ قهرمان اسکیتپوشش های جدید اسلامی برای پرورش اندام ارائه می شود

رومینا سالک اســکیت باز جوان ایران در 
کاپ آزاد اسکیت فری استایل به میزبانی 
ایتالیا رکورد جهانی اسکیت اسلالوم را 
شکست. این بازیکن اصالتا نجف آّبادی 
اســت. او که با هــدف آمادگی برای 
مسابقات آسیایی هانگژو در مسابقات 
کاپ آزاد جهانی ایتالیا شرکت کرده 
بود توانست مدال طلای مسابقه 

را از آن خود کند.

ورزش همگانی برای بانوان

غفــارزاده بــرای ورزش همگانــی طراحی های 

چشمگیری انجام داده است. او دلخور از نبود مراکز 

مخصوص عرضه پارچه برای دوخت لباس ورزشی به 

نکته مهمی اشــاره می کند: »برای تولید نه پارچه 

مناسبی در بازار هست نه مرکزی که بتوان از آنجا 

خرید کرد. اگر هم پارچــه مرغوب بخواهیم تهیه 

کنیم بسیار گرانقیمت است. نه برای تولید کننده 

و نه خریدار صرفــه اقتصادی ندارد.« 

این طراح لباس، معتقد اســت برای 

تشویق بانوان به ورزش باید زمینه 

آن فراهم شود. او پیشنهاد می دهد: 

»برای افزایش آگاهی مردم چه خوب 

است که در نمایشگاه ها و رویدادها 

لباس های ورزشی را در معرض نمایش 
مردم قرار دهیم.«

برای اطلاع رسانی بیشتر نمایشگاه برگزار کنیم

نــداریـمنــداریـم

از ملزومات زندگی بانوان است.« دهد. پس می توان گفت ورزش کردن یکی خود را به دیگر افــراد خانواده انتقال که شاد و سرحال باشد می تواند انرژی دارد. آنها را با نشاط می کند. مادری و جوش مزیت دیگری برای بانوان او ادامه می دهــد: »تحرک و جنب چاقی و... عدم تحرک بدنی اســت. بیماری های قلبــی عروقی، دیابت، کند.« به گفته غفارزاده، سرمنشــأ به ســلامت جســم و روان ما کمک ورزش کــردن تا چه انــدازه می تواند کنند. درصورتی که اغلــب ما می دانیم که بانوان محجبه نتوانند در فضای باز فعالیت مناسبی تعریف نشده اســت. همین عاملی است درباره این موضوع می گوید: »برای ورزش همگانی پوشش بانوان به ورزش کردن در ملأ عام حفظ پوشــش آنها اســت. بهار غفارزاده همگانی در برنامه زندگی مردم تأکید کرده اند. البته یکی از دلایل کم رغبتی نمی شود. این درصورتی اســت که مقام معظم رهبری به قراردادن ورزش ورزش همگانی، مقوله ای است که در جامعه ما آنطور که باید جدی گرفته 

برای ورزش همگانیبرای ورزش همگانی

برای ورزش همگانی  لباسی که با شئونات اسلامی ملی طراحی لباس انجام شــده بود اما متأسفانه که در ذهن داشتم روی کاغذ آوردم. برای تیم های می کنند. از این رو دست به کار شدم و ایده هایی را مناسب نبودن پوشــش از ورزش کردن دوری که بزرگ شدم پی بردم خیلی از خانم ها به دلیل دوست داشتم با لباس پوشیده نرمش کنم. بعدها این کارش دارد: »از همان دوره کودکی و نوجوانی ورزشی ویژه بانوان رو آورده و دلیل جالبی برای  می کند. او چند ســالی اســت به طراحی لباس همچنان در زمره ورزشکاران است. شنا تمرین خود غفارزاده از کودکی بــه ورزش روآورده و 
همخوانی داشته باشد تولید نشده بود.« 

طراحی لباس برای بانوان ورزشکار

آتوسا گلشادنژاد؛ کاراته کا
آتوسا گلشادنژاد کاراته کایی جوان اســت که از کرمانشاه به 

ســطح اول کاراته ایران رسیده است و 
عملکرد او در یک سال گذشته حاکی 

از آینده روشن است. وی در مسابقات 
قهرمانی آسیا 2021 آلماتی  در رده 
ســنی زیر 21 ســال و مسابقات 
قهرمانی آسیا 2023 ملاکا در رده 

بزرگسالان به مدال 
طلا رسید.
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قدر شما را می دانیم
فرمایشات مقام معظم رهبری در مورد ورزش بانوان:

حجاب بانوان ورزشکار که این دختر عزیزمان گفتند، 
واقعا ارزش بزرگی است؛ پوشش چادر قهرمان طلایی 
این مســابقات در جایگاه پرچمداری با چادر، لباس 
ایرانی زن مسلمان را در مقابل چشم مردم دنیا نشان 
دادن؛ صحنه ابراز عشق و محبت به پرچم عزیز ایران 
و اشک شوق، اشک غیرت در مقابل پرچم که دارد بالا 
می رود؛ صحنه نماز خواندن، صحنه در آغوش گرفتن 
حریف مغلوب، صحنه احترام تیم والیبال به مادر شهید 
بابایی که من سال ها پیش به این خانواده محترم در 
منزل شان ابراز احترام و ارادت کردم و به منزل شان 
رفتم؛ می شناسم مرحوم بابایی را و این خانم را. اینها 
تجلی ارزش های اسلامی و انقلابی است؛ اینها معرف 

ایران است. 

1400/6/27

پوشش چادر قهرمان طلایی

رهبر انقلاب اسلامی وجود مجموعه عظیم بانوان نخبه 
در کشور را نشان دهنده حقانیت و موفقیت نگاه اسلام 
و جمهوری اسلامی به مسئله زن دانستند و خاطرنشان 
کردند: در هیچ دوره ای مانند امــروز، زنانِ محقق، 
دانشمند، متفکر، ادیب، هنرمند و فعال در عرصه های 
مختلف سیاسی-اجتماعی و ورزشی در کشور وجود 
نداشته است و این واقعیت نشــان می دهد که نگاه 
اسلامی به امر حجاب، برخلاف بی بندوباری، نه تنها 
مانع رشد و تعالی زنان نیســت، بلکه رعایت حدود 
اسلامی و شرعی می تواند زمینه ساز و شتاب دهنده 

شکوفایی استعدادهای زنان باشد. 

1386/4/13

شتاب دهنده شکوفایی

 رهبر معظم  انقلاب  اسلامی  اهتمام  حقیقی  به  ورزش  
زنان  را ضروری  برشمردند و افزودند: از لحاظ فلسفه  
اصلی  ورزش  یعنی  سلامت  جســمی  و نشاط روحی  
جامعه  فرقی  میان  زن  و مرد نیســت  و باید امکانات  
ورزشی  بانوان  را گسترش  داد. ایشــان  افزودند: به 
گونه ای  عمل  شود که  زنان  ورزشکار کشور نیز به دور 
از فرهنگ های  غلط رایج  شده  در دنیا، با رعایت  حدود 
شرعی  و وقار و متانت ، در رشته هایی  که  می توانند، 

حضور یابند. 

1381/10/30

دور از فرهنگ های غلط رایج

مقام معظم رهبری ورزش بانوان را امر لازمی برشمردند 
و فرمودند: محیط ورزش بانوان باید به گونه ای باشد که 
حدود اسلامی در آن دقیقا رعایت شود. حدود اسلامی 
سلیقه ای نیست و آنچه در کشور باید انجام شود تابع 
سیاستگذاری ها و نظر فقهی است. در ورزش بانوان 
تبرج و خود نمایی زن ممنوع است زیرا اگر جامعه به 
محیطی برای خودنمایی زن تبدیل شود امور جدی 
جامعه نظیر خانواده، سلامت، عفاف و عصمت جوانان 

ضربه می خورد.

1375/10/8

خانواده، سلامت و عفاف

 این مسئله بانوان و دختران ورزشکار ما که با حجاب در 
میدان می روند، خیلی چیز مهمی است. من نمی دانم 
کســانی که درصدد ارزیابی حوادث کشورند، یک 
ارزیابی درستی از این قضیه دارند یا نه. این، فوق العاده 

است. 

1391/12/21

فوق العاده است

رهبر انقلاب در دیدار مدال آوران بازی های آسیایی 
جاکارتا: مــدال واقعی شــمایید. خَلق صحنه های 
ماندگاری همچون دعا و ســجده به درگاه پروردگار 
پس از پیروزی، وقار و حجاب اسلامی بانوان ورزشکار 
کشــورمان و اهدای مدال به شــهیدان ســرافراز 
نشــان دهنده هویت و شــخصیت ایرانی، اسلامی 
شماست و با هیچ محاسبه مادی، قابل ارزش گذاری 

نیست. 

1397/7/2

مدال واقعی شمایید

 به بانوان ورزشکاری که نشانه افتخارآمیز پوشش زن 
ایرانی را به رخ همگان کشیدند، به بانوی شجاعی که با 
حجاب کامل در پیشانی کاروان درخشید و به مربیان 
و پیشکسوتان ورزش کشور، خوشامد می گویم و از 

همه شما سپاسگزاری می کنم. قدر شما را می دانیم.

1395/6/2

نشانه افتخارآمیز

 من شنیدم در این ســال ها، زن های ورزشکارِ بیش 
از 10کشور مســلمان دیگر با حجاب در میدان هاي 
بین المللی ورزش ظاهر شده اند؛ این کارها معمول نبود، 
این کار را شما کردید؛ بانوان قهرمان و ورزشکار ایرانی 

این کار را کردند و این راه را باز کردند. 

1400/6/27

این کار را شما کردید

توجه به جایگاه درست ورزش بانوان از نکاتی است که در میان 
بیانات رهبر معظم انقلاب بارها دیده شــده است. دیدار با اقشار 
مختلف بانوان ورزشکار، قهرمانان المپیک، پارالمپیک و مسابقات 
آسیایی و جهانی و... همیشه بهانه ای بوده تا تعادل در توجه به این 
موضوع را از زبان ایشــان دریافت کنیم. افتخار به حضور بانوان 
ورزشکار که با پوشش در مسابقات حاضر می شوند و توجه کافی، 

به وضوح در میان جملات شان دیده می شود.
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